
Trăiască fiii muncii!
Sărbătorim întîiul de mai însuflețiți de bucuria 

parcurgerii uneia dintre cele mai rodnice, mai 
adine transformatoare perioade din istoria pa
triei noastre, în care faptele noastre de muncă 
ne măsoară timpul. Un timp eroic, în care în
tregul nostru popor este angajat plenar, cu toate 
forțele și capacitățile sale creatoare, în ampla 
activitate de înfăptuire în viață a istoricelor ho- 
tărîri ale Congresului al Xl-lea și ale Conferinței 
Naționale, a obiectivelor ridicării pe o treaptă 
nouă, superioară, a societății noastre românești.

Pe fundalul acestui unanim și uriaș efort, oa
menii muncii de pe întregul cuprins al României 
socialiste — în care munca își este sieși stăpînă 
— întîmpină această zi de tradiție a solidarității 
muncitorești, străduindu-se să adauge în cronica 
eforturilor lor noi fapte, realizări tot mai mari, pe 
care le raportează, cu deosebită mîndrie, con
ducerii partidului, secretarului său general, tova
rășului Nicolae Ceaușescu : aflasem, cu o săp- 
tămînă_în urmă, că minerii de Ia Lupoaia au 
extras ultimele cantități de cărbune înscrise în 
planul primelor patru luni ale anului și vor ob
ține, pînă la sfîrșitul lunii aprilie, o cantitate de 
lignit cu care se pot produce, în termocentrale, 
50 de milioane kilowați-ore energie electrică. în 
altă parte de țară, în bazinul carbonifer al Ba- 
raoltului, alți mineri animați de aceeași dorință, 
de a se depăși pe ei înșiși, întîmpină ziua a- 
ceasta, a muncii, cu o producție suplimentară 
de 18 500 tone cărbune. La o întreprindere din 
Filiași a fost fabricat transformatorul electric cu 
numărul 60 000 și, datorită calității lor, aceste 
produse sînt exportate în peste 15 țări din Eu
ropa, Asia, Africa și America. în aceste zile, am 
fost martorul unor vaste acțiuni patriotice, or
ganizate de Consiliul popular al Capitalei, la care 
au participat, aveam să aflăm, peste 280 000 de 
oameni ai muncii din întreprinderi și instituții, 
elevi și studenți, care au efectuat peste 850 000 
ore de muncă patriotică. Tot în acest prag de 
1 Mai s-au împlinit zece ani de la intrarea în 
producție a primului furnal de 1700 mc, de la 
Galați, și tot acolo aveam să ne notăm o ima
gine sugestivă a dezvoltării impetuoase a indus
triei noastre în această perioadă a ultimilor 
zece ani, cea mai rodnică și mai adînc trans
formatoare din istoria României : în acest an, la 
Galați, se va produce de cinci ori mai multă 
fontă decît se producea în România anului 1960.

Sînt fapte, din noianul de fapte de muncă, do- 
bîndite de colectivele de oameni ai muncii sub 
conducerea organelor și organizațiilor de partid, 
închinate zilei de 1 Mai. Dar în bilanțul a- 
cestui 1 Mai, ca o adevărată forță de combusfe 
a acestor eforturi se înscriu și alte fapte : prin 
lărgirea sferei de atribuții a consiliilor oamenilor 
muncii, prin cuprinderea în aceste organe de 
conducere colectivă a unui număr mult mai mare 
de muncitori, specialiști chemați la activitatea 
de decizie, chemați să hotărască asupra destine
lor unităților economice în care sînt deopotrivă 
proprietari și producători, s-a realizat o adîncire 
fără precedent a democrației muncitorești. în 
acest cadru nou, al lărgirii democrației socialis
te, s-a adîncit autoconducerea muncitorească și 
□ utogestionarea întreprinderilor ca și a unităților

(Continuare în pagina 2)
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un imn : asalt după asalt 
spre a-nțelege și-a cunoaște,

Un cînt al nostru - al tuturor, 
făuritorii de istorii, 
un imn mereu răscolitor, 
azur de comuniste glorii !

E-un cînt, acesta, de pămînt, 
de soare dăruind lumină, 
un imn al țării, legămînt 
spre cei ce miine or să vină !

Sus inimile I steaguri vii 
la marea lumii sărbătoare : 
imn de izbinzi și bucurii 
și de nădejdi renăscătoare I

RADU CÂRNECI 0

Poemă la 1 Mai
Un cînt acestor brațe tari, 
acestor inimi îndrăznețe 
de muncitori și cărturari, 
un imn arzind în mii de fețe,

Maiestuos vibrind sub cer 
ca pasărea de foc plutească 
el, steagu-acestei primăveri, 
dor mîndru, fală românească I

Puternic timp suind altoi 
spre deveniri în marea vreme, 
un imn — cunună de eroi 
ca piscul soarelui în steme,

Ca floarea colorînd înalt 
un fruct care visind se naște

Să fie Maramureșul bogat

și mîndru, pe cită 

omenie și iubire de țară și 

partid poartă lumea lui! 

® Interviu cu tovarășul Gheorghe 
Pop, prim-secretar al Comitetului 

județean Maramureș al P.C.R.
— Stimate tovarășe prim-seeretar, vă 

propun să evocați, la începutul acestui 
interviu, primii dumneavoastră ani in 
munca de activist de partid.

— Era în toamna lui 1946, cînd au ve
nit la mine acasă, în satul Mogoșești, pe 
Someș — sat de țărani săraci aflat cant 
la vreo douăzeci de kilometri de Baia 
Mare — doi tovarăși de la județeană de 
partid, care mi-au spus că mi s-a în
credințat sarcina de secretar al Frontului 
Plugarilor în plasa Șomcuța — așa se 
zicea pe atunci — și că, fiind timpuri 
grele, trebuie să fiu pregătit pentru ce-i 
mai greu. Le-am răspuns că voi merge 
acolo unde îmi cere partidul și chiar așa 
a și fost.

— Ce se intîmpla la Șomcuța în anii 
aceia ?

— Vedeți, noi obișnuim o scamă de 
paralele cu situația economică din tre
cut, îndeobște cu aceea din anul 1938. Ei 
bine. în Maramureș, în cîteva domenii, 
nu sînt posibile nici un fel de compara
ții. E aproape de neconceput o compara
ție între situația agriculturii de azi, în 
județ, cu a agriculturii în 1938. și, mai 
tîrziu. cu aceea din 1945, deoarece munca 
plugarului era pe cît de chinuită, pe 
atît de săracă în rod. Maramureșul era 
înțesat de grofi și baroni, care stăpîneau 
puținul pămînt bun pentru agricultură, 
iar țăranii —- în cele cîteva sate unde se 
putea vorbi de țărănime ocupată cu 
muncile cîmpului — numai pămîntul 
pietros, sărăcăcios. Țara Maramure
șului era dacă nu cea mai săra
că regiune a României, oricum între 
cele mai oropsite. Existau cîteva făbri- 
cuțe de cherestea și, ca, ocupație indus
trială. mineritul. Se știe că între anii 
1940—1944, sub odiosul Dictat de la Viena, 
fondul forestier a fost pur și simplu je
fuit. Munți întregi au fost devastați. 
Mare parte a populației — fiind vorba de 
o zonă unde 40 la sută din teren e ocu
pat de pădure — se îndeletnicea cu mun
ca în pădure. In anul 1948, abia 13,5 la 
sută din locuitorii județului trăiau în me
diu urban, dar și despre aceștia ar fi 
exagerat să zicem că erau orășeni. Erau, 
așa. un fel de țărani de Ia oraș. Mulți 
plecau în căutare de lucru în țară, mai 
cu seamă în Banat și Moldova. în Mara
mureș. oamenii erau și foarte nevoiași și 
împilați. Țară frumoasă, cu oameni mîn- 
dri și săraci ! Neavînd decît o casă, unde 
să se adune după drumurile pe care le 
bătea căutînd de muncă și purtînd mai 
multe mii de ani de istorie pe Umeri, 
maramureșeanul s-a ales om dîrz, cinstit, 
de cuvînt. foarte unit și cu un dor mare 
de libertate și dreptate socială. Mara
mureșeanul zice : „Să fii mare, nu-i mi
rare. Să fii om, e lucru mare 1“

— Cum poate fi caracterizată astăzi 
situația economică a județului Maramu
reș ?

— în 1977, producția noastră industria
lă a fost de peste 14 miliarde lei. Eco
nomia județului este echilibrată, pe pri
mul loc fiind metalurgia neferoaselor 
(inclusiv extracția), pe locul următor con
strucția de mașini și utilaje pentru in
dustria mineritului, cu aproape 19 la sută 
pondere, apoi exploatarea și prelucra
rea lemnului, industria ușoară și agri
cultura. Fiecare domeniu în parte me
rită a fi discutat, deoarece putem vedea 
astfel cum. datorită politicii economice 
foarte armonioase a partidului și a sta
tului. cu anul 1965, mai ales. Maramure
șul arată cu adevărat de ce sînt în stare 
oamenii lui și ce viață vor să trăiască. 
Vorbeam mai înainte de procentul pe 
care-1 reprezenta în 1948 populația de 
la orașe. în 1977, trăiesc de-acum la oraș 
48,7 la sută din cetățenii județului, iar 
cifra aceasta va trece curînd de 50 Ia 
sută, pentru că, pînă în 1980, localitățile 
Șomcuța Mare, Seini, Ulmeni și Ocna Șu- 
gătag se vor chema orașe. Ele au atins, 
de-acum, felul de viață care le Îndrep
tățește să primească numele de oraș.

(Continuare în pag. 12—13)

Interviu realizat de TUDOR OCTAVIAN H

Din cuprins

■ Starea de creație, 
starea de eficiență și 
împlinire a muncii

■ Ip și Treznea — un 
monument din me
morie

■ Experiment : școală 
fără note

■ „Eu fac naveta I"
B Pledoarie pentru o 

cenușăreasă : psiho
terapia

Și dumneata poți fi omul-lumină!
Intre imaginile care, in poezie, fixează 

- după opinia mea - cu o toarte mare 
exactitate raportul dintre tipul de ființă 
capabilă să se ridice deasupra materiei 
din care este alcătuită, șr ființa cealaltă, 
redusă la rolul de simplă devoratoare a 
bunurilor și valorilor întîlnite prin preaj
mă, imi place să așez o expresie gorkiană 
de o maximă concentrare in profundul ei 
adevăr.

„Nebunia celor îndrăzneți / Face-nțe- 
lepciunea astei vieți..." spunea, curajos și 
aparent paradoxal, in concluziile unei po
vestiri cu sens de fabulă scriitorul ale că
rui imagini erau stoarse din adevărurile 
adesea amare ale vieții pe care o trăise.

Se intilnesc, in legenda lui, un șoim cu 
un șarpe. O zburătoare cu o aripă cam 
frintă, trăind drama incapacității fizice de 
a mai putea săgeta văzduhul, cu o tiri- 
toare toropită intr-o stare de somnolență,

satisfăcută de lumina soarelui care că
dea, caldă și din belșug, pe pintecele ei 
de reptilă bine hrănită... Dialogul dintre 
cele două ființe (de fapt duelul dintre 
două modalități de a aborda, sub aspect 
moral, problemele vieții umane) are la 
bază nedumerirea șarpelui. Ce vede el, 
șoimul, de acolo, de sus ? De acolo unde 
sînt atitea pericole de a cădea și a-ți 
fringe gitul ? De ce vrea el să se tot 
înalțe prin văzduh și să cuprindă spații, 
cind totul este atît de sigur și de bine 
cind.te tîrăști pe jos, prin mlaștini sau tu
fișuri ?

Incercînd el însuși să se lanseze de pe 
o stincă intr-un „zbor" mititel, șarpele se 
alege cu puținii săi creieri clătinați și de
cretează aspirația spre depășirea condi
țiilor date drept cea mai stupidă... nebu
nie. O nebunie împotriva căreia el, tiri- 
torul, va fi un luptător vehement, așezin-

du-se la pîndă gata să prindă de picior 
pe oricare dintre cutezătorii spre „alt
ceva".

Sigur, avem de-a face aici cu o fabu
lă. Dar cu o fabulă ale cărei tipologii și 
ale cărei concluzii mi se par teribil de 
actuale. Actuale intrucit - chiar și intr-o 
societate ca a noastră, a cărui principală 
caracteristică o constituie descătușarea 
energiilor membrilor ei, punerea curajoasă 
în valoare a capacităților lor creatoare 
- mentalitatea tirîtoarei, gata .să se opu
nă „din principiu" zborului, mai conti
nuă, pe ici-pe colo, să existe.

Un prim motiv al acestei (pentru cei 
mai mulți) ilogice prezențe ține de legile 
firii ; dacă pînă la o anumită virstă min
tea ta și sufletul tău n-au deprins plăce
rea zborului, este foarte greu să-ți ră
sară aripi mai tîrziu. Mai sînt însă și alte

(Continuare în pagina 2)
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La 1 Mai, semănatul încheiat!
în Cimpia Banatului, Francisc Rick 

face două norme pe zi

Brăila promite un an al porumbului!

Ieri, cînd se crăpa de ziuă, farurile trac
toarelor de pe pămînturile Sînandreiului 
conduse de mecanizatorii Traian Roman, 
Iosif Stumpilich, Alexandru Mihăilescu și 
Octavian Graure, ardeau încă în zarea 
lăptoasă a cîmpiei timișene. Le-au stins 
acolo, în tarlalele dinspre Hodoni, cei din 
schimbul unu, adică Gheorghe Biban, Con
stantin Chelmu și Gheorghe Mihăilescu 
care, pînă să se urce bine soarele pe cer, 
au și terminat semănatul ultimelor 30 hec
tare, cit mai rămăseseră din suprafața 
destinată în această primăvară culturii 
porumbului. Așa avea să fie ieri în multe 
zone din mănoasa Cîmpie a Banatului, lie 
că numim aici unitățile din Orțișoara, 
Seceani, Gotlob, Lovrin, Cărpiniș, ori cele 
aflate înspre malurile Mureșului, în zona 
Aradului, cooperativele agricole din Horea, 
Siria, Sîntana și peregul Mic, unde finali
zarea semănatului porumbului a fost ge
nerată de o amplă mobilizare de forte și 
întreținută de efortul fără răgaz al oame
nilor de a recupera evidentele. rămîneri 
în urmă pricinuite de starea vremii. Și 
dacă în această primăvară ploile — cu 
statornicita lor încăpățînare — au înmuiat 
în dese rînduri pămînturile dornice să pri
mească mirabila sămînță, ele nu au avut 
puterea să tulbure prea mult liniștea gos
podarilor ogoarelor bănățene. Cu un plus 
de precizie și chiar de subtilitate în orga
nizarea muncii pe tarlale, ei au izbutit, a- 
proape pretutindeni, să contracareze evo
luția condițiilor meteo, foarte departe de 
ceea ce se cheamă timp ideal pentru des
fășurarea lucrărilor actualei campanii, pe
rioadă densă și febrilă, hotărîtoare pentru 
soarta recoltei din acest an. La Dracșina, 
în raza stațiunii pentru mecanizarea agri
culturii din Sacoșul Turcesc, județul Ti
miș, ori în perimetrele vegetale ale între
prinderii agricole de stat Pecica, județul 
Arad — după ce mai bine de 13 zile ingi
nerii Nicolae Stănescu și respectiv Ioan 
Tîrlea îi învățaseră practic pe oameni să 
țină permanent cerul sub observație și să 
atace rapid cu formațiile de tractoare și 
semănători atunci cînd frontul ploilor slă
bea, după 13 zile și tot atîtea nopți de 
neodihnă, se raporta lapidar prin stația de 
radio „operativelor" forurilor de resort — 
finalizarea semănatului.

Și dumneata poți fi 

omul-lumină !

(Urmare din pagina l)

cauze, și nu puține, deși la fel de putrede 
sub aspect moral. Niște interese meschine 
- financiare sau de întîietate — niște or
golii stupide, o anumită dezabuzare, re
zultat al unei prea îndelungi staționări in
tr-un post, frica de a-ți lua și tu o răs
pundere (căci orice element al noului pre
supune și o asumare de risc) fac din 
unii niște biete ființe tîrîtoare. Și astfel, 
transformarea treptată într-o mai mică 
sau mai mare reptilă (dacă nu devii con
știent de acest fapt și nu iei măsuri ferme 
cu tine însuți) devine ceva de la sine în
țeles. Te obișnuiești cu statul la soare 
si-ți vine - tot așa de... firesc - să muști 
imediat ce, cineva. — după opinia ta - 
începe să bîzîie prin preajmă cu cine știe 
ce inițiative în fața cărora și tu ar trebui 
so miști (măcar) un deget.

Or, o idee nouă este un zbor, o depla
sare...

Ce să mai vorbim de o invenție, de o 
descoperire ! Sau de întrebarea dacă — 
ceea ce se face în domeniul tău — este 
întru totul bun sau nu ? Saut dacă nu ar 
putea fi ceva și mai bun ?

Șarpele din fabula lui Gorki nu privea 
nici cerul (ce ar fi însemnat să vadă cit 
e de sus ?), nici adîncurile văilor dintre 
munți (l-ar fi apucat, pur și simplu, ame
țeala I). Nu era mai simplu să-și pri
vească doar propria coadă, să se bucure 
de fericirea statului pe loc, să guste din 
plăcerea stagnării ?

E firesc, deci, de ce șarpelui din fabulă, 
șoimul i se părea de-a dreptul un nebun.

„Un scrîntit I" — iată caracterizarea pe 
care, printr-o explicabilă similitudine, un 
oarecare cutărică i-o dă vreunui tovarăș 
al său care — vezi, doamne — are prostul 
obicei de a-și lăsa capul să producă idei 
sau să formuleze, cel puțin, niște între
bări. „Ce e asta ?, se simte deranjat cu
tărică (mai ales dacă are o funcțioară, 
acolo, și el) și negăsind un mijloc mai 
rapid de a scăpa de individul care-i îno- 
portunează letargia îl aruncă pe respec
tivul (ce ciudată similitudine, iarăși cu 
șarpele din fabulă I) în... tagma dezechi- 
libraților mintali. „Dacă ar fi un om sănă
tos, și-ar vedea de treburile lui..." (pa-că

Există aici, în cimpia sud-vestică a țării, 
în această primăvară în care puține zile 
s-au nimerit să fie albe, fără pic de ploa
ie și de vînt, o strategie a muncii sporni
ce, fără odihnă, o strategie a competenței 
oamenilor pusă în slujba comandamentu
lui esențial al campaniei — încheierea 
grabnică a semănatului porumbului. Ce 
poate fi mai convingător în această idee 
decît exemplul mecanizatorului Francisc 
Rick, care zilnic realizează la semănat 
22 hectare, fără de numai 11 stabilite în 
grafic. Cum ? vă veți întreba. „Totul e să 
începi lucrul cînd se ivesc zorile și să-l 
închei cînd se întunecă" — răspunde nu 
numai Francisc Rick, dar chiar și primarii 
comunelor Lovrin, Lenauheim și Seleuș, 
Petre Milităroiu, Ioan Bota și Ioan Truț, 
care împreună cu mecanicii de la atelie
rele S.M.A. și țăranii cooperatori ates
tați lucrează pe tractoare nu numai atunci 
cînd mecanizatorii servesc cele trei mese 
calde în cîmp. Este foarte adevărat, in a- 
celași timp, că pe traseul înfierbîntat al 
actualei campanii agricole în cele două ju
dețe la care ne referim, Arad si Timiș, nu 
s-a reușit întru totul să se recupereze din 
restanțe, ele trenînd încă in zonele dinspre 
Utiniș, Socodor, Bethausen, Găvojdia, Fă
get, Boldur și Lugoj, dar — așa cum ne 
asigurau aseară Petre Glăvan, 'directorul 
general al forului, de resort Arad și res
pectiv Zoltan Naghi, directorul general 
adjunct la Direcția agricolă a județului 
Timiș — măsurile suplimentare adoptate 
operativ de comandamentele județene și 
locale privind organizarea în aceste zone 
a unor acțiuni de întrajutorare cu mijloace 
mecanice, prelungirea duratei de semănat 
de la 10 ore pînă la 15 ore zilnic, respec
tarea calității lucrărilor, vor crea posibi
litatea ca în această săptămînă, printr-un 
efort susținut, semănatul porumbului șă 
fie încheiat.

Starea de necesitate a porumbului în
seamnă acum, aici, în Cimpia Banatului, 
hotărîrea oamenilor, acțiunea lor simul
tană pentru a pregăti, așa cum se cuvine, 
cîntecul de mîine al rodniciei.

GEORGE DINU ■

am citit undeva de curînd aceste vorbe ?), 
lansează o caracterizare tovarășul Cută
rică cel deranjat. Și uite-așa (unele 
exemple s-au publicat, tot recent, în pre
zenta revistă), „nebunul" venit cu ideea, 
dacă are nenorocul să-l întîlnească în 
drum pe respectivul, simte, pleznindu-l 
peste obraji, epiderma rece, reptilească, a 
refuzului.

Foarte interesant ; totul făcut sub im
perativul nevoii de înțelepciune..., de se
riozitate..., și sub tonul care rezultă din 
așezarea pe primul plan a... intereselor 
majore I

Desigur, sînt și destui nebuni adevărați 
pe lume. Locul lor este în ospiciu și ei 
ajung să se trateze acolo. Nu despre ei 
vorbim, căci calificativul pe care-l primea 
șoimul lui Gorki nu era rezultatul unui 
consult medical, ci încercarea de înfun
date a unui mod de gîndire.

Vorbind despre așa-zisa nebunie a celor 
ce cu îndrăzneală se luptă să sporească 
suma de valori (deci de înțelepciune) a 
acestei vieți ne gîndim la faptul că, în 
epoca actuală, omenirea nu numai că nu 
mai este în faza antedeluviană a reac
ției șarpelui care încolăcește ideile noi, 
dar a trecut de mult într-o fază cu mult 
superioară, aceea a provocării acestor 
idei. Exemplele cele mai bune din întrea
ga lume și de la noi, dealtfel, arată stră
dania de a-l convinge pe fiecare om că 
el este capabil să fie autori unor idei 
valoroase. Mai mult : nici nu se mai 
așteaptă ca noutățile să vine de la sine. 
Ele sînt planificate. Chiar cu termene. 
Tar dacă nu apar, s-au găsit metode de 
a fi pur și simplu stoarse, in orice caz, 
nimic, azi, în lume, nu se mai refuză, 
oricît de mică ar fi sugestia cuiva pentru 
rezolvarea uneia sau a alteia dintre pro
bleme și indiferent dacă o soluție este 
utilizabilă imediat sau nu.

...Undeva, într-o țară, m-a impresionat 
existența în autobuze a unor afișe pe care 
erau reprezentate niște becuri aprinse ce 
semănau cu niște capete de oameni. „Și 
dumneata, indica un deget, spre cel ce 
privea afișul, și dumneata ai o minte care 
poate produce idei. Pune-le în valoare I"

O atitudine profund umană. Contem
porană. Profund progresistă. Un îndemn 
care dă omului pofta de zbor a șoimului 
din fabulă.

Să facem, deci, rost de acele nuiele cu 
care, acolo unde mai e cazul, se cere 
pleznit peste coadă încolăcitorul șarpe al 
stagnării.

Miercuri, 26 aprilie, cooperativele agri
cole de producție din județul Brăila au 
raportat încheierea însămînțării porum
bului, iar astăzi, joi, 27 aprilie, același 
lucru îl vor face mecanizatorii, inginerii 
și tehnicienii din întreprinderile agricole 
de stat. Știrile sînt certe, ni le-a. confir
mat tovarășul inginer Emil Bălăuță, di
rectorul Direcției agricole județene. Așa
dar, aici, acum, de-a stingă și de-a dreap- 

'ta fluviului, pe 120 222 hectare (62 100 
hectare în C.A.P. și 58122 hectare în 
I.A.S.) s-a pus punct actului final al as
prei solemnități a încorporării în sol a 
porumbului. Germenii din care, peste pu
țin timp, se vor înălța lăncile „plantei 
rege" — expresie ce se dovedește de la 
zi la zi a nu mai fi o simplă metaforă — 
au fost tezaurizați sub brazde. La Brăi
la, principala etapă a campaniei de pri
măvară s-a sfîrșit. Greul a trecut, greul 
vine. 1978 este taxat a fi aici, în județ, 
un an al porumbului. Vestea au adus-o 
ploile care au căzut în cantități de peste 
100 litri pe metru patrat, chiar în nefasta, 
dar tradiționala „pungă secetoasă" (con
turul acesteia începe dincolo de Făurei, 
trece Dunărea in Dobrogea, pentru ca să 
revină și să se rotunjească în jurul în
surățeilor). Aceleași ploi care au pre
lungit nefiresc actuala campanie a po
rumbului. Fiindcă primăvara începuse 
frumos, aproape idilic. Tractoarele presă- 
rau vîntul cu decibelii motoarelor, iar pă
mîntul cu semințele din semănători. In 
județ se terminaseră cu bine însămîn- 
țatul. inului pentru ulei (pe 2 000 hecta
re), plantatul cartofilor timpurii (pe 500 
hectare), semănatul lucernei (pe 3 300 
hectare), al plantelor medicinale (pe 1 460 
hectare) ; se terminaseră culturile semin- 
cere de mazăre,'ceapă și butașii de sfeclă 
de zahăr, în vii se încheiaseră tăierile 
pe întreaga suprafață, iar terenul fusese 
pregătit pe 2 000 hectare pentru floarea- 
soarelui și se fertilizaseră cu îngrășăminte 
chimice peste 50 000 hectare din cele des
tinate porumbului. Șub soare pămîntul 
părea amabil și afabil și peste tot se pri
menea eu semințele primăverii. (Adevă
rul este că în unele locuri aparținînd 
C.A.P.-urilor Romanu, Viziru și Valea 
Cînepii, nu se adunaseră încă toate res
turile vegetale ale trecutei recolte.) A- 
eestea se petreceau în primele zile ale lui 
aprilie. Se spera ca în 2—3 zile să fie 
terminată însămînțarea sfeclei de zahăr 
și a celorlalte culturi din epocă întîi, la 
jumătatea celei de-a doua decade a lunii 
să se încheie însămînțarea florii-soarelui 
și, concomitent, să se «treacă cu toate for
țele la pregătirea terenului pentru însă- 
mînțatul porumbului.

Atunci au început ploile. Cînd le doreai 
mai puțin. în unele locuri, indicate ar fi 
fost pentru lucru amfibiilej nicidecum 
tractoarele. Bineînțeles că nu se putea 
lucra. Vechile planificări au fost date 
peste cap. Comandamentele județean și 
comunale pentru agricultură au fost ne
voite să . reorganizeze întregul dispozitiv, 
timpul, care pînă atunci se măsura în 
săptămîni și zile bune pentru lucru în 
cîmp, a început să fie măsurat în ore și 
minute. Mulți și-au readus aminte că 
ziua are 86 400 secunde, nici una nu tre
buia pierdută. Și nu s-a pierdut. S-au or
ganizat schimburi prelungite de lucru, 
s-a organizat schimbul doi. Mecanicii din

Trăiască fiii muncii!
(Urmare din pag. 1)
teritorial administrative, ridieîndu-se astfel 
nivelul răspunderii fiecărui colectiv, fie
cărui om al muncii față de buna gospo
dărire a avutului obștesc, față de înde
plinirea planului de producție, pentru ca 
orice activitate să devină astfel eficientă, 
scopul final al fiecărei activități fiind re
alizarea de beneficii și participarea oame
nilor muncii la aceste beneficii. Se afirmă, 
astfel, tot mai mult, o nouă concepție față 
de muncă, o concepție revoluționară me
nită să ducă la transformarea cantității 
într-o nouă calitate știut fiind că toate 
aceste transformări se oglindesc intr-un 
mod pozitiv asupra nivelului de trai al 
poporului. Ajunși aici, ne amintim că în 
bilanțul acestui 1 Mai se înscrie un fapt 
de largi și profunde semnificații : majora
rea retribuțiilor la aproape toate catego
riile de oameni ai muncii, realîzîndu-se 
astfel creșterea mai accelerată a gradu
lui de civilizație și bunăstare a întregului 
popor —■ țel și rațiune supremă ale în
tregii politici a Partidului Comunist Ro
mân. Multe colective de oameni ai muncii 
vor putea raporta cu ocazia acestui întîi 
mai înfăptuirea uneia dintre măsurile 
fără precedent în istoria noastră : tre
cerea, conform hotărîrilor Conferinței Na
ționale a partidului, la reducerea treptată 
o săptămînii de lucru, măsură care a cu

atelierele S.M.A.-ului, motopompiștii de 
la irigații, toți cei care știau să conducă 
au: trecut pe tractoare. Ceea ce înainte 
era oarecum o modă (semănătorile S.P.C. 
8 adaptate din S.P.C. 6) în acele zile a 
devenit metodă. în nopțile favorabile se 
pregătea terenul. Nu mult, ci atît cit să 
se asigure front de lucru semănătorilor 
pentru două zile. Dacă s-ar fi pregătit 
pentru mai multe, ploile care căpătaseră 
frecvență de metronom ar fi bătătorit pă
mîntul, operația ar fi trebuit reluată. Co
muniștii au făcut o mobilizare de forțe 
nemaipomenită. N-am scris niciodată, 
despre falsul eroism, provenit din naivi-» 
tate ori din dificultăți scornite. Destule 
nopți și zile am petrecut în această cam
panie pe cîmp, printre mecanizatori. Dar 
nu mă sfiesc să afirm că ceea ce am vă
zut în unele locuri eroism se cheamă. 
Veritabil test de aptitudini și atitudini au 
fost ploile din această primăvară pentru 
oamenii bărăganului brăilean. Multă vre
me îmi va stărui pe retină imaginea fe
meilor din comuna Unirea care, muiate 
pînă la piele, lîngă semănători, așteptau 
să contenească ploaia. Le-am întrebat de 
ce nu se duc acasă, tot nu vor putea lu
cra imediat „după". M-au . lăsat fără 
replică :

— Nu ne jucăm cu porumbul nostru.
Notez aici numele a zece tractoriști pe 

care într-o noapte i-am găsit tăind șose
le de lumină în bezna solelor și lucrînd 
pămîntul la Tudor Vladimirescu și Scor- 
țaru Vechi : Ganea Stan, Mîndroiu Niță, 
Dumitru Albert, Zainea Ion, Radu Șișu, 
Tătăruș Ion, Tudor Neculai, Dache Ion, 
Buzea Bogdan, Zmeu Ștefan. Iar gestul 
lui Doagă Gheorghe, șeful secției nr. 5 
de mecanizare, de la S.M.A. „1 Mai", care 
le alunga frigul din oase, cu ceaiul din 
uriașul său termos, l-aș fi vrut repetat la 
infinit și pe toate ogoarele Brăilei. Am 
văzut dîrzenia cu care cooperatorii din 
însurăței, nevoiți în ultima clipă să „în
toarcă" eîteva sute de hectare cultivate 
în toamnă cu grîu, au lucrat pentru ea în 
numai eîteva zile să le reînsămințeze eu 
porumb. Am văzut frumoase gesturi de 
întrajutorare. C.A.P.-urile Brăila, Roma
nu, Chiscani, Valea Cînepii, Unirea, îan- 
ca, Plopu, Oprișencști, Cîineni și Drogu 
care au terminat semănatul porumbului 
încă de duminică au întins o frățească 
mînă altora rămase în urmă.

în Insula Mare a Brăilei, dincolo de 
sălcii, 650 de tractoare și 210 semănători 
n-au avut in aceste zile și nopți nici o 
clipă de răgaz. Cine s-a remarcat în mod 
deosebit 7 l-am întrebat pe ing. Ion Vlad, 
dire.ctorul general al întreprinderii. „Teh
nicianul Gheorghe Stroe (ferma Băndoiu). 
ing. Radu Pavel (ferma Plopu), mg. Teo
dor Ganea (ferma Lupoiu). Dintre mecani
zatori, s-au remarcat... toți, fără deosej 
bire. Lor le datorăm faptul că în această 
primăvară, în- condiții dificile în Insulă 
s-au însămînțat 30 000 hectare cu porumb".

Și tot lor, aș adăuga, le datorăm și fap
tul că din nou, în acest an, aici, soarele 
va răsări și va apune în porumb. Peste 
tot, în Insulă, dar și pe terasa din stin
gă fluviului, specialiștii m-au asigurat că 
porumbul a fost încorporat tuturor regu
lilor agrotehnice și că tocmai datorită re
zervelor de apă create de ploi Brăila pro
mite un an al porumbului.

MIRCEA BUNEA ■

prins un mare număr de oameni ai muncii 
și, așa cum sublinia tovarășul Nicolae 
Ceaușescu în Cuvîntarea rostită la Con
ferința Națională a femeilor, măsura a 
cuprins mai ales un mare număr de fe
mei.

Toate aceste remarcabile realizări pe 
care le dobîndim prin efortul tuturor oa
menilor muncii — bărbați și femeii ro
mâni, maghiari, germani și de alte națio
nalități, tineri și vîrstnici — strîns uniți în 
jurul partidului, al secretarului său ge
neral, atestă cu putere justețea politicii 
interne și externe a partidului nostru co
munist, capacitatea sa de mobilizare a 
maselor, capacitatea sa de a conduce cu 
fermitate și competență întreaga activitate 
de construcție socialistă, de ridicare pe 
noi trepte de civilizație și progres a pa
triei noastre.

în lumina fierbinte a acestui început de 
mai, cînd oamenii muncii se întrec să în
scrie în carta patriei noi izbînzi, cînd ini
mile oamenilor de pretutindeni sînt che
mate să se apropie mai mult unele de 
altele, ne revin în memorie, ca o ade
vărată urare a primăverii, a primăverilor 
pentru oameni, cuvintele entuziaste ale 
poetului, pe care sîntem îndemnați să le 
rostim și noi : „Trăiască fiii muncii, din 
fabrici și din brazde".

Este urarea pe care și-o face Sieși o 
țară întreagă, o țară a muncii și a drep
tății, o țară a luminii și a libertății !
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PATRIA, CABINETUL DE LUCRU AL PREȘEDINTELUI ■

Forumul național al femeilor —
la ceasul in care ideile trec in viață
Eveniment politic de largă însemnătate 

și de bogate semnificatii, relevantă ex
presie a democrației socialiste în acțiune, 
înaltul forum al mișcării de femei din 
România — conferința națională a tovară
șelor noastre de muncă și viață — și-a 
desfășurat lucrările sub semnul marilor 
idei cuprinse în cuvintarea secretarului 
general al partidului, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu. A fost — ca toate marile dialo
guri ale celui dinții fiu al neamului cu 
neamul său, cu categoriile cele mal largi 
ale poporului — una din acele cuvîntări 
care, prin densitatea de diamant a ideilor, 
prin profunzimea lor, prin cuprinderea 
largă și nuanțată a unei problematici com
plexe, prin perspectivele deschise, se în
scriu în acei memorabil corpus de docu
mente prin care o țară și un popor își le
gitimează. în timp, ființa istorică, princi
piile prin care își definesc devenirea, as
pirațiile ce le leagă de viitor. A fost, în 
același timp, ca toate marile dialoguri cu 
țara ale secretarului general al partidului, 
una din acele cuvîntări care, prin ceea ce 
am numi vibrația lor umană, căldura lor, 
înalta grijă, decurgînd din poziția progra
matică a partidului față de om, față de 
interesele, nevoile, năzuințele lui. au făcut 
ca inimile milioanelor de femei din aceas
tă țară, alături de toate inimile care bat 
pentru țară, să fie una, să bată la fel, în 
unisonul dragostei și recunoștinței față 
de cel care cîrmuiește munca, viața, des
tinul națiunii noastre socialiste.

A fost un emoționant omagiu adus fe
meii muncitoare a acestei țări. Un oma
giu rostit cu căldura pe care — așa cum 
cârmaciul destinului național ne învață — 
i-o datorăm. Căldura este cea care creează 
viața. Căldura e cea care smălțuiește cu 
flori cîmpiile noastre. Căldura urcă sevele 
în crengi, căldura face să înflorească și 
cuvîntul, cuvintul pe care buzele noastre 
îl datorează femeii, tovarășei noastre de 
muncă și viață, al cărei rol în societatea 
românească de azi — așa cum sublinia 
secretarul general al partidului — se afir
mă tot mai pregnant în toate domeniile 
de activitate, în creația materială și spi
rituală, în răspunderile obștești și, în ace
lași timp, în răspunderile umane, în creș
terea și formarea generațiilor tinere, în 
consolidarea familiei, în promovarea și a- 
părarea valorilor etice ce alcătuiesc codul 
nostru de viață, mîndria și demnitatea 
noastră, in răspunderile pentru ceea ee, 
cu o fericită și edificatoare expresie, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu numea „asi
gurarea tinereții poporului, a însuși viito
rului tinăr al națiunii noastre socialiste*', 
în România acestor ani — ani al căror 
focar de idee și faptă a fost Congresul 
al XI-lea al partidului, declanșatorul unui 
nou avînt revoluționar al energiilor crea
toare ale poporului — femeile ocupă, în 
producția industrială, o pondere de a- 
proape 40 la sută, iar în unele ramuri, 
cum e industria ușoară, de circa 80 la 
sută, ele dețin o poziție dintre cele mai 
importante în producția agricolă, unde re
prezintă peste 58 la sută din populația 
activă, ele se afirmă major, cu preponde
rentă pondere în totalul forței de muncă, 
în multiple alte domenii, ca învățămîntul, 
cultura, rețeaua sanitară, comerțul și ser
viciile publice, ele îndeplinesc importante 
mandate obștești, misiuni de înaltă răs
pundere pe toate treptele organizării so
ciale, în conducerea unităților economice, 
a instituțiilor de diverse profiluri, în apa
ratul de partid și de stat. E, în toate aces
tea, reflectarea uneia din cele mai mari,

mai nobile cuceriri ale socialismului în 
România — consemnată ca atare în Pro
gramul partidului — însemnînd asigurarea 
deplină, asigurarea în fapt, nu prin sim
ple declarații de intenții, a egalității în 
drepturi a femeilor, crearea tuturor con
dițiilor pentru fructificarea și afirmarea 
energiilor lor în cîmpul întreg al creației 
românești. E, în același timp, o dovadă, o 
inestimabilă mărturie, țesută din milioane 
de fapte, spre care cifrele de mai sus tri
mit doar o sugestie, a pasiunii cu care 
femeile României de azi participă la efor
turile eroice ale poporului pentru înfăp
tuirea hotărîrilor Congresului al XI-lea și 
ale Conferinței Naționale a partidului, 
pentru- trecerea la o nouă calitate în în
treaga activitate economică și socială, 
pentru înflorirea continuă a țării, pentru 
înflorirea continuă a vieții noastre.

„Iată de ce — sublinia tovarășul Nicolae 
Ceaușescu — doresc ca, de la înalta tri
bună a acestui forum democratic al fe
meilor, felicitind întregul nostru popor 
pentru tot ceea ce a realizat, să adresez 
în ‘nod deosebit, în numele conducerii 
partidului și a statului, precum și al meu 
personal, milioanelor de femei din țara 
noastră, — muncitoare, țărănci, intelectu

ale, românce, maghiare, germane și de 
alte naționalități, tinere și vîrstnice — cele 
mai calde felicitări pentru minunatele lor 
realizări in toate domeniile de activitate, 
precum și urări fierbinți de noi și noi 
succese in măreața operă de ridicare a 
României pe culmi tot mai înalte de pro
gres, civilizație și bunăstare, in întărirea 
independenței și suveranității patrii !“

în condițiile înaltului dinamism care 
caracterizează, în acest ceas istoric, evo
luția societății noastre pe toate planurile, 
în condițiile regîndirii, ale reevaluării 
calitative a întregii noastre activități, a 
tuturor valorilor și etaloanelor de refe
rință, pentru adecvarea lor cît mai grab
nică la marile exigențe ale timpului, ale 
lumii contemporane, devine — a arătat 
secretarul general al partidului — mai 
mult decît necesară, devine obligatorie 
perfecționarea continuă a cadrului de 
participare a femeilor la viața economico- 
socială, perfecționarea mijloacelor de spo
rire a acestei participări, a eficienței ei. 
O atenție hotărîtă a fost acordată, în a- 
cest sens, în cuvintarea secretarului gene
ral, asupra unor îndatoriri, încă restante, 
în folosirea deplină, eficientă, în toate 
compartimentele vieții noastre, a uria

șului rezervor de forță de muncă 
și de creație pe care îl reprezintă femeile, 
spiritul lor gospodăresc, de ordine și de 
disciplină, devotamentul lor în slujirea 
patriei, a socialismului, priceperea, com
petența lor, probate în atîtea prilejuri, 
afirmate in atîtea fapte de preț. Se im
pune, în același timp — fapt pe care to
varășul Nicolae Ceaușescu l-a accentuat, 
în cuvîntare cu o deosebită tărie — pro
movarea mai hotărîtă a femeilor în munci 
de răspundere, în toate forurile puterii po
litice și de stat, în partid, în guvern, în 
ministere, în economie și în cultură, in 
organizațiile de masă și obștești.

Puternica impresie produsă asupra dele
gatelor la Conferință — asupra tuturor 
femeilor țării, a tuturor inimilor care bat 
pentru țară — de cuvintele secretarului 
general al partidului, constituite într-un 
magistral sistem de idei, cu eficiență prac
tică deopotrivă imediată și de durată, lu- 
minind noi și generoase perspective asu
pra muncii și vieții femeii în România, 
s-a exprimat printr-o vibrantă manifestare 
de stimă, de dragoste și recunoștință față 
de partid, față de tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, promotorul afirmării femeii în 
societatea noastră, al ocrotirii mamei, a 
copilului, a familiei, al creării unor con
diții de trai menite să ridice mereu dem
nitatea omului. înseși măsurile enunțate 
în cuvîntare pentru ușurarea muncii și a 
vieții femeilor, pentru despovărarea lor 
de multe din greutățile ce încă le mai 
apasă umerii, s-au constituit ca o nouă, 
prețioasă dovadă a consecvenței acestei 
politici, promovate și dirijate sub veghea 
trează a cîrmaciului destinelor noastre.

O aleasă prețuire, un unanim, cald și 
impresionant sentiment de dragoste, de 
respect, de mulțumire pentru aportul de 
mare pr.eț înscris în conceperea și tradu- . 
cerea în realitate a măsurilor stabilite de 
conducerea partidului în vederea creșterii 
continue a rolului femeii în societatea 
noastră, pentru sprijinul și pentru îndru
mările pe care le acordă mișcării de fe
mei, au fost exprimate față de tovarășa 
Elena Ceaușescu, eminentă personalitate a 
vieții politico-sociale și științifice, înalt 
exemplu, pentru toate femeile, de muncă 
și de existență închinate patriei, poporu
lui, Idealurilor socialismului și păcii in 
lume.

Desfășurată sub aceste auspicii. Confe
rința națională a femeilor s-a înscris ca 
un moment important, ca un eveniment 
politic cu rezonanțe ample, reliefînd, o- 
dată cu succesele unei vaste și rodnice 
activități, direcțiile viitoare de muncă în
tr-un domeniu de vitală însemnătate pen
tru ascensiunea patriei, a civilizației 
noastre socialiste. îndemnul și chemarea 
adresate femeilor de tovarășul Nicolae 
Ceaușescu — îndemnul și chemarea de 
a-și consacra toate forțele înfăptuirii mă
rețului Program al partidului de făurire a 
societății socialiste multilateral dezvoltate 
și a comunismului în România — vor rodi 
în noi și încărcate de semnificație fapte 
închinate țării.

Am auzit, din sala conferinței, cum, prin 
buzele femeilor ei, vorbește Țara, maica 
noastră Țara. Femininul acestui cuvînt ne 
duce cu gîndul la maicele noastre, cele 
din capul vremii, care au tors la opaiț fi
rul de aur al gîndului, al simțirii, al 
graiului nostru, l-au răsucit, l-au ales, l-au 
țesut, pînă ce ne-au dăruit brocartul sfînt 
și strălucitor al Țării de azi, al neamului 
nostru de azi. Sîntem fiii acelor maici, 
ale căror daruri de vrednicie și duh au 
trecut în noi. Ai acelor maici pe care, azi, 
le omagiem prin urmașele lor, la fel de 
vrednice, care muncesc cu neosteneală 
alături de noi, care ne cresc copiii, care 
ne duc mai departe neamul, care-i fac 
tinerețea, care-i fac viitorul. Și cărora — 
încă o dată — le-am adresat, în aceste 
zile, acel cuvînt ce, după Țară și după 
Mamă, e cel mai scump mărțișor pe care 
poate să-l dăruie, în transparențele ei de 
luceafăr, limba română : Mulțumesc.

I. OLTEAN U ■

Ședința Comitetului

Politic Executiv

al CC al P.CR.
în ziua de 25 aprilie, sub președinția 

tovarășului Nicolae Ceaușescu, secretar 
general al Partidului Comunist Român, 
s-au desfășurat lucrările Comitetului 
Politic Executiv al C.C. al P.C.R.

Comitetul Politic Executiv a exami
nat, dezbătut și aprobat o serie de ra
poarte și propuneri privind importan
tele aspecte ale vieții noastre economi- 
co-sociale. Pornind de la realitatea ime
diată — creșterea gradului de mecani
zare a muncii în toate sectoarele eco
nomiei naționale, urmare firească a 
amplului proces de industrializare a 
țării, avînd drept consecință dezvoltarea 
și diversificarea parcului de mașini, 
utilaje și instalații, deci și sarcini tot 
mai complexe în fața unităților însărci-, 
nate cu activitatea de reparații — Co
mitetul Politic Executiv a examinat și 
aprobat raportul și propunerile cu pri
vire la îmbunătățirea organizării execu
tării reparațiilor capitale ale mașinilor, 
utilajelor și instalațiilor, raportul în le
gătură cu rezultatele analizei de regle
mentare a stocurilor de materiale exis
tente la 1 ianuarie 1978, un raport pri
vind situația protecției muncii în anul 
1977, stabilind o serie de măsuri și sar
cini concrete pentru îmbunătățirea în 

continuare a activității în aceste dome
nii.

Comitetul Politic Executiv a exa
minat, de asemenea, modul în 
care sînt aplicate prevederile Legii 
privind controlul provenienței unor bu
nuri ale persoanelor fizice care nu au 
fost dobîndite în mod licit. S-a stabilit 
intensificarea activității pentru preve
nirea îmbogățirii unor persoane prin 
mijloace ilicite, pentru aplicarea cu 
fermitate a legilor statului, a princi
piilor eticii și echității socialiste.

în cursul aceleiași ședințe, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu a informat despre în- 
tîlnirea și convorbirile avute cu tova
rășul Todor Jivkov, prim-secretar al 
Comitetului Central al Partidului Co
munist Bulgar, președintele Consiliului 
de Stat al Republicii Populare Bulgaria, 
cu prilejul inaugurării lucrărilor de 
construcție a Complexului hidrotehnic 
Turnu Măgurele — Nicopole.

Comitetul Politic Executiv a dat o 
înaltă apreciere rezultatelor noului dia
log româno-bulgar la nivel înalt, care 
se înscrie ca un moment de seamă în 
evoluția ascendentă a relațiilor bilate
rale, mareînd o contribuție de mare im
portanță la întărirea solidarității fră
țești și a conlucrării multilaterale din
tre țările, partidele și popoarele noas
tre, în interesul edificării socialismu
lui în România și Bulgaria, al cauzei 
generale a socialismului și păcii în 
lume.

în continuarea ședinței, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu a prezentat o infor

mare cu privire la vizita de stat în
treprinsă împreună cu tovarășa Elena 
Ceaușescu în Statele Unite ale Ameri- 
cii, la invitația președintelui Jimmy 
Carter și a doamnei Rosalynn Carter.

Comitetul Politic Executiv și-a expri
mat profunda satisfacție față de rezul
tatele deosebit de rodnice ale acestei 
vizite, apreciind-o ca un mare succes 
politic, ca un eveniment de cea mai 
mare însemnătate, cu profunde conse
cințe pe planul raporturilor bilaterale 
și de amplă rezonanță în sfera vieții 
internaționale. Subliniind caracterul in
tens de lucru și orizontul larg al con
vorbirilor oficiale dintre președintele 
Nicolae Ceaușescu și președintele 
Jimmy Carter, Comitetul Politic Execu
tiv consideră că dialogul la cel mai 
înalt nivel româno-american deschide 
noi perspective colaborării dintre 
România și S.U.A., în interesul celor 
două țări, al cauzei cooperării și păcii 
internaționale.

Plenara

Consiliului Național 

ai Oamenilor Muncii
în dimineața zilei de 25 aprilie a.c. s-au 

deschis în Capitală, sub președinția tovară
șului Nicolae Ceaușescu, secretar general 
al Partidului Comunist Român, președin
tele Republicii Socialiste România, pre

ședintele Consiliului Național al Oamenilor 
Muncii, lucrările plenarei Consiliului Na
țional al Oamenilor Muncii.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu a fost 
întîmpinat, la sosirea în sală, cu deosebită 
căldură și însuflețire de participanții la 
lucrările plenarei.

La propunerea Biroului Executiv — a 
cărui ședință s-a desfășurat în aceeași zi 
— plenara a aprobat în unanimitate urmă
toarea ordine de zi :

1. — Raportul cu privire la desfășurarea 
adunărilor generale ale oamenilor muncii, 
care au avut loc în perioada ianuarie— 
februarie 1978, și modul în care au fost 
aplicate hotăririle adoptate de Consiliul 
Național al Oamenilor Muncii din octom
brie 1977 ; cu privire la activitatea politică 
și cultural-educativă de masă desfășurată 
de consiliile oamenilor muncii pentru în
deplinirea sarcinilor din planul național, 
cu privire la angajamentele de depășire a 
planului pe anul 1978 ;

2. — Raport privind analiza pe bază de 
bilanț a rezultatelor economico-financiare 
obținute în anul 1977 și în trimestrul I al 
anului 1978 ;

3. — Cu privire Ia îmbunătățirea Legii 
retribuirii după cantitatea și calitatea 
muncii ;

4. — Proiectul Legii cu privire Ia orga
nizarea și conducerea unităților socialiste 
de stat ;

5. — Unele probleme organizatorice.
Plenara a adoptat măsuri privind îmbu

nătățirea organizării consiliilor de condu
cere ale ministerelor și altor organe cen
trale de stat.

N. R. Intrucît la ora închiderii ediției 
lucrările Plenarei se desfășoară încă, 
asupra acestui important eveniment 
vom reveni în numărul viitor al re
vistei.
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Starea de creație, starea

1978. „Vă promit să rămin in continuare alături de uzină, de oamenii ei. Cu fapta ți cu gîndul".

„Am ajuns în cea mai înal
tă cinste muncitorească nu 
pentru că mă numesc 
Vasile Iscru și nici pentru 
că am fost condamnat la 
moarte, ci pentru că am 
muncit toată viața cu ambi
ție și seriozitate, acceptînd 
toate expresiile limbii ro
mâne, mai puțin pe cea care 
zice nu pot !“

După 40 de ani de serviciu în cadrul 
aceleiași unități, comunistul Vasile Iscru, 
Erou al Muncii Socialiste, a ieșit la pensie 
și, după un obicei pe cale de a deveni 
tradiție, tovarășii de muncă de la între
prinderea „23 August" din Capitală l-au 
sărbătorit, zilele trecute, cu respect, cu 
discursuri și cu flori. Tulburătoare prin 
esența și prin semnificațiile ei, de pre
țuire a muncii în preajma zilei de 1 Mai, 
Ziua Muncii, festivitatea la care ne-a fost 
dat, recent, să fim martori și care a ser
bat, totodată, pe fruntașii în producție 
ai anului 1977, a adus în fața microfo
nului, mai degrabă emoționați decît so
bri, bărbați șl femei din toate generațiile, 
unii mai vîrstnici, alături de care, cu de
cenii în urmă, Vasile Iscru a făcut pionie
rat în moderna uzină de astăzi, alții mai 
tineri, pe care Vasile Iscru i-a învățat nu 
doar legile meseriei, ci și pe acelea ale 
cinstei și devotamentului, subliniind cu 
toții — inclusiv prim-secretarul Comite
tului de partid al sectorului 3, Vasile 
Carolică —• importanta contribuție a ace
luia care, timp de aproape 30 de ani 
a îndeplinit cu succes funcția de mecanic 
șef al întreprinderii socotită, pe bună drep
tate, mecanicul șef al industriei româ
nești.

Rememorînd, se cade să spunem că bio
grafia lui Vasile Iscru poartă însemnele 
unei întregi generatii. S-a născut la 18 
aprilie 1918, în satul Racoți, de lingă Tis- 
mana, într-o familie cu 11 guri la masă 
și cu puține mijloace de a le hrăni. Silit 
de împrejurări, a pornit devreme la drum, 
spre a-și face un rost și a cîștiga o 
bucată de pîine. S-a înscris la o școală 
de arte și meserii, la Baia de Aramă, 
devenind repede cel mai bun elev al 
clasei, distingîndu-se „prin talentul de a 
repata orice". Numai că, rămînînd pe 
neașteptate orfan de amîndoi părinții, s-a 
trezit în imposibilitatea de a mai achita 
piperatele taxe de școlarizare, o chetă pu
blică instituită de colegi și de părinții 
acestora salvîndu-1 de la exmatriculare.

„Părăsesc uzina cu fruntea sus, cu con
știința că mi-am făcut datoria pînă la 
capăt. Uzina a fost mereu prima mea 
casă și în toate împrejurările, fără excep
ție, am pus interesele ei mai presus de 
cele ale mele sau ale familiei. Uneori, 
recunosc, am ridicat tonul'sau am semnat 

sancțiuni drastice, dar fiecare acțiune a 
mea a urmărit mersul înainte al produc
ției, întărirea prestigiului întreprinderii. 
Dacă upitatea noastră a ajuns astăzi.cu
noscută prin produsele ei nu doar în țară, 
ci în întreaga lume, asta se datorează, 
cred eu, mai puțin nouă, celor 3 Eroi ai 
Muncii Socialiste care muncim aici, Buruc, 
Antonache și Iscru, cît strădaniei între
gului colectiv de oameni destoinici și per
severenti, de minunați comuniști. Am con
vingerea că sînt în uzină asemenea nouă 
zeci și sute de lucrători de nădejde, care 
fac cinste întreprinderii și industriei ro
mânești" (din cuvîntul lui Vasile Iscru la 
festivitatea amintită).

S-a întîmplat, însă, ea în anii aceia ne
siguri, cînd stafia șomajului bătea la por
țile multor fabrici și uzine, diploma de 
meseriaș să nu-i slujească lui Vasile Iscru 
cine știe ce. Ca să se poată întreține, a 
cărat cu spatele și a secerat cu ziua. 
Apoi, cu numai 7 lei pe zi și locuind în 
condiții care semănau mai mult a lagăr, 
barăci nesfîrșite înconjurate cu sîrmă 
ghimpată, s-a angajat pe șantierul unei 
uzine pe care Malaxa o construia la To- 
hanu Vechi, de unde s-a întors repede 
acasă, la 2 mai 1938 — în urmă cu 40 
de ani fără cîteva zile — devenind munci
tor al întreprinderii ce poartă astăzi nu
mele de „23 August". Viața plină de 
privațiuni, munca de salahor dintr-o fa
brică intrată sub călcîiul trustului german 
„Rogifer" și pusă să producă obuze de 
tun, lungile perioade de șomaj, în general, 
atmosfera de nesiguranță și derută din 
anii premergători războiului l-au îndrep
tat pe tînărul Vasile Iscru către mișcarea 
comunistă, în curajul și ideile căreia a 
distins sensul destinului său, găsind, tot
odată, reazem moral și lumină. Mobilizat 
în 1941, a făcut, mai întîi pe front, apoi 
în rîndul ostașilor și ofițerilor diviziei a 
IX-ă infanterie, încartiruită pe malul 
mării, propagandă comunistă și a împrăș
tiat manifeste antihitleriste, devenind unul 
din inamicii căutati de poliția antones- 
ciană. Ba, mai mult, mareșalul a pus pe 
capul lui Vasile Iscru un premiu de 
100 000 de lei ! Hărțuit, ascunzîndu-se ici 
și colo, mîncînd rădăcini și pește crud, 
căutînd un ultim refugiu în deltă, Vasile 
Iscru va cădea pînă la urmă și — după 
schingiuiri barbare și un simulacru de 

proces — va fi condamnat la moarte. Eără 
drept de recurs. Numai că ceasul istoriei 
bătuse pentru dușmanii dinăuntru și din
afară ai poporului român, ziua de 23 Au
gust 1944. care l-a găsit pe Vasile Iscru 
în detenție, în așteptarea plutonului de 
execuție, însemnînd eliberarea unei țări 
de sub jugul fascist și eliberarea unui 
patriot din închisoare.

„Nu vreau să par modest și să zic că 
n-am făcut mare lucru pentru uzină. Am 
făcut. Pe fiecare o sută de metri pâtrați 
se poate vedea o contribuție, cit de mică, 
a bătrînului Iscru. Dar uzina a făcut și 
mai multe pentru mine. Mi-a oferit satis
facții nenumărate, clipe de bucurie, la 
fiecare dare în funcțiune, la fiecare pro
dus nou. Mi-a dat personalitate, M-a aju
tat, prin forța colectivului ei, să mă per
fecționez, să învăț. M-a făcut cunoscut. 
Titlul de Erou al Muncii Socialiste, pe 
care l-am primit in cea mai fericită zi 
a vieții mele din mina tovarășului Nicolae 
Ceaușescu. aparține in egală măsură uzi
nei, oamenilor ei. Astăzi, cînd ies Ia pensie, 
plec liniștit, căci am convingerea că las 
uzina, locul meu de muncă pe care l-am 
servit atîția ani cu abnegație, pe mîini 
bune".

După atîtea întîmplări, omul care vă
zuse moartea cu ochii larg deschiși ar fi 
avut, poate, dreptul la un răgaz pentru 
refacere. Dar Vasile Iscru a dovedit 
atunci, o dată în plus, că aluatul din 
care e alcătuit nu-i cel al bărbaților de 
rînd. S-a înrolat din nou, a luat parte la 
luptele pentru eliberarea Budapestei și a 
ajuns cu trupele române pînă în Munții 
Tatra. Revenit la București, în 19 aprilie 
1945, n-a stat nici o zi acasă, ci s-a în
tors imediat la uzină, împins parcă de. un 
resort tainic. A găsit o uzină distrusă de 
război, cu oamenii istoviți, dezorientați și 
triști. S-a apucat de lucru, reușind nu nu
mai să-și îndeplinească exemplar sarcini
le primite, ci și, alături de ceilalți comu
niști ai unității, să-i mobilizeze pe lucră
torii din jur la o muncă titanică, desfășu
rată nu după orar, ei după necesități, la 
reconstrucția uzinei. Muncind cît doi, dor
mind și mincînd pe apucate, văzîndu-și 
soția mai mult la locul de muncă, la sta
ția termică, decît acasă, făcînd educație po
litică prin forța exemplului, Vasile Iscru 
va urca, asemenea altor colegi de gene

rație, mai ales după ce mijloacele de 
producție vor intra în proprietatea clasei 
muncitoare, prin actul naționalizării de 
la 11 iunie 1948, treptele ierarhiei profe
sionale una după alta, fiind numit maistru 
la centrala de cazane și turbine, șef de 
secție și — de la 1 ianuarie 1953 — me
canicul șef al întreprinderii, funcție pe 
care i-au ajuns din urmă, recent, anii de 
pensionare.

Crescînd el însuși odată cu uzina a 
fost, firește, martor și participant la de
venirea ei, la dezvoltarea fără precedent 
a unei întreprinderi a cărei biografie 
reprezintă o dovadă grăitoare a progre
sului impetuos al industriei românești. în
treprindere care se găsește astăzi angajată 
cu toate forțele în bătălia pentru o cali
tate superioară. în acest eadru, comunistul 
Vasile Iscru și-a adus partea sa de con
tribuție, recunoscută și stimată, la înche
garea primului tractor fabricat în țară, la 
construcția forjei, la a complicatelor 
strunguri livrate la Balș, la montarea lo
comotivelor de mare putere, mereu har
nic și mereu neobosit, prezent pretutin
deni in uzină. Drept răsplată, comunistă 
și muncitorească, la 21 septembrie 1971, 
cu prilejul împlinirii a 50 de ani de la 
întemeierea întreprinderii în care a trăit 
și muncit o viață de om, Vasile Iscru a 
fost distins cu titlul de Erou al Muncii 
Socialiste „pentru merite deosebite în în
treaga activitate desfășurată în anii con
strucției socialiste a țării și pentru con
tribuția personală adusă la dezvoltarea 
uzinei constructoare de mașini «23 Au
gust»".

„Poate că în onorurile pe care le-am 
primit a existat și un merit al meu. Dar 
în toate, ca și în această emoționantă ma
nifestare, dealtfel, am distins, în primul 
rînd, semnul de respect acordat muncii în 
societatea noastră. Am ajuns în cea mai 
înaltă cinste muncitorească nu pentru că 
mă numesc Vasile Iscru. și nici pentru că 
am fost condamnat la moarte, ci pentru 
că am muncit toată viața cu ambiție și 
seriozitate, acceptînd toate expresiile lim
bii române, mai puțin pe cea care zice 
nu pot ! Vă promit să rămin în conti
nuare alături de uzină, de oamenii ei. Cu 
fapta și cu gîndul". .

Sănătate, Vasile Iscru !
OVIDIU IOANîȚOAIA M

1949. Maistru ta centrala de cazane și turbine, in mijlocul 
colectivului, harnic și neobosit

1956. Vasile Iscru este mecanicul șef al ,,mecanicului șef" 
al industriei noastre

1975. Alături de soție, de cele două fete, de nepoței. „Am 
avut totdeauna un cămin fericit".
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de eficiență și împlinire a muncii ■ 1$

„Chiar dacă ne-am propus să trecem 
în revistă asimilarea unor noi tehnolo
gii și, implicit, a unor noi produse, eu 
aș vorbi, mai întîi și-ntîi, despre oa
meni".

Mărturisesc că autorul acestor cu
vinte, inginerul loșif lacob, șeful ser
viciului tehnic al întreprinderii „Victo
ria" din Călan, a dat, ca să zic așa, 
tonul acestui reportaj. Mirat oarecum 
că un reporter își mai face drum nu 
numai și numai spre Hunedoara, aflată 
la doar cîțiva kilometri de Călan, ci 
și înspre „orașul trandafirilor de noap
te", cum este numit, metaforic, Călanul, 
din cauza nestinselor flăcări ce ard zi 
și noapte deasupra semicocseriei, lumi- 
nînd de-a lungul a cîtorva zeci de ki
lometri întreaga vale a Streiului, ingi
nerul Iosif lacob a continuat: „Știu că 
vă surprinde, să zicem, dorința mea ca 
să vorbim mai întîi despre oameni și 
nu despre utilaje, pe acestea din urmă 
eu cunoscîndu-le mai în amănunțime, 
că doar sînt inginer și șef al serviciu
lui tehnic, dar, ca să îmi sprijin ideea, 
am să vă spun să scrieți despre oamenii 
unui atelier."

Aveam să notez, pe scurt, că istoria 
destul de scurtă a atelierului de fabri
care a cilindrilor de laminoare a 
început în anul 1974. cînd au demarat 
lucrările de investiție, iar în toamna 
anului 1975 au fost turnați primii doi 
cilindri care, din cauza cochilei, fabri
cată la Călan, la turnătoria nr. 1, nu 
erau buni. Cum s-ar spune, un debut 
cu stîngul. O nouă cochilă, perfect cen
trată, și al treilea cilindru, plus urmă
toarele cinci, trimise la Reșița, au de
pășit toate așteptările, devansînd în du
rabilitate și ca timp de funcționare ci
lindrii aduși altădată din import. 
Chiar dacă e vorba de un produs fa
bricat pentru prima dată la noi în țară 
și chiar dacă respectivul produs a ajuns 
să fie mai bun decît cele aduse din im
port, adică din țări cu o recunoscută 
tradiție în acest domeniu, s-ar zice că 
nu e nimic deosebit, totuși. Subscriem, 
deocamdată, la o astfel de opinie, dar 
în urmă cu doi ani și ceva, exact în 
momentele grele ale atelierului, cînd 
cei doi cilindri rebutați stăteau, parcă 
vinovați, drept în mijlocul halei, ingi
nerul Florea Ciobanu, șeful atelierului, 
era supărat că noului atelier, unde 
urma să se realizeze niște piese extrem 
de complicate, i-au fost repartizați doar 
cîțiva muncitori de mare meserie, 
restul, oameni de categoria întîi sau 
cel mult a doua, ca încadrare profe
sională. Ei bine, această mînă de oa
meni cu înaltă pregătire, cum sînt to

La Exploatarea minieră Herja, una din
tre cele mai vechi mine ale Maramure
șului. zece oameni deștepti, plini de ima
ginație și ași în meseriile lor. au realizat 
o lucrare unică în tară. în acest greu și 
important domeniu al mineritului, lucra
re intitulată : „Automatizarea rampei de 
puț la orizontul minus 3". Cei zece mun
citori specialiști fac parte dintr-un mic a- 
telier de automatizări — și au fost aleși 
din aproximativ 200 de electroniști, lă
cătuși, electromecanici, electricieni și 
strungari ai Herj ei.

„Ne-am propus, ne spune maistrul prin
cipal Nicolae Dancoș, șeful atelierului, au
tomatizarea integrală a transportului in 
put. începînd de la rampa acestuia și mer- * 
gînd spre mașina de extracție. Ei bine, 
această lucrare este primul pas. Totul în 
condițiile în care. în tară, rampele sînt 
doar mecanizate. Proiectul ca atare a fost 
conceput de oamenii atelierului nostru sub 
directa coordonare a directorului, care a 
fost și inițiatorul, cel care a lansat ideea, 

Si a inginerului șef“.
De unde se plecase ? De la un sis

tem învechit, de la comenzi manua
le, care pot fi. cîteodată. mai nesigure sau 
mai încete, un om are o zi mai proastă, 
se gîndește la ale lui. altul este mai ra
pid, mai istet. și iată, că în drumul său 
spre suprafață minereul, producția zilnică, 
depinde în mare măsură de cele omenești. 
In sistemul manual circulă 350—400 <te va- 
goneți pe schimb, dar la suprafață n-ajung 
toți, rămîn pe schimbul următor cam 150 
și totul se dereglează, se pierde timp, se 
pierd bani.

„în noul sistem, cel automatizat, explică 
Nicolae Dancoș. de la abataje, vagoneții. 
trec prin această instalație complet auto
matizată. fiind selectati, apoi ajung la 
vasul de extracție într-un timp optim, cu 
o viteză constantă".

Cei zece oameni au trăit în această ju

pitorii, turnătorii formatori și lăcătușii 
electricieni ca Ioan Munteanu, Ioan 
Nemeș, Sabin Dan, Constantin Pîrvuleț, 
Adrian Szabo, Nicolae Pînzaru, Con
stantin Pîrvu, Miron Ciripău și Dan 
Ardeleanu, ău reușit,' împreună cu 
subinginerii Goian Levi și Rudolf 
Schikel și. inginerul Florea Ciobanu, să 
alcătuiască un adevărat colectiv, oameni 
care an de an s-au autodepășit, cilin
drii fabricați aici, la Călan, pentru la
minarea benzilor la cald, sau la rece, 
sau pentru laminarea de tablă grea, 
adică cilindri cu crustă indefinită, cum

La Călan, 
despre o flacără 

care nu se vede din tren

sînt catalogați tehnic, au întrunit nu
meroase adeziuni din partea beneficia
rilor, laminoarele din Galați și laminoa- 
rele de țevi din Roman, deși loc pentțu 
mai bine este. Concret, cilindrii, după 
o anume perioadă de exploatare, se mai 
rup sau se exfoliază. Defect de fabri
cație sau de exploatare? S-a stabilit că 
este vorba despre comportarea struc
turii moleculare a cilindrului în trata
mentul termic, și nu despre o subdu- 
ritate, indicator pe care fabricația 1-a 
atins și l-a respectat întocmai. Altfel 
spus, un dialog susținut între benefi
ciar și furnizor, o urmărire exactă și 
amănunțită a comportării în exploa
tare a cilindrilor buni și a celor care 
cedează vor înlătura și acest neajuns, 
nu lipsit de importanță, întrucît la ora 
actuală producția de. cilindri nu-și 
poate permite, dată fiind cererea tot 
mai mare, șă lucreze cu pierderi pla
nificate, deși ele se încadrează în pro
centajul admis.

„Tot oamenii, oamenii noștri, avea să 
afirme inginerul Florea Ciobanu, sînt 
argumentul și nădejdea noastră. De e- 
xemplu, Adrian Szabo, șef de echipă 
la topitorie, a realizat un nou amestec 
de vopsele refractare, o emulsie prin 
care a îmbunătățit tehnologia aplicată 
pînă acum. Oamenii, vreau să spun, 
nu se rezumă doar să fabrice cilindri, 
ci simt nevoia să intervină, să propună 
îmbunătățirea soluțiilor. Altfel spus, 

mătate de an experiența noului, de dimi
neața pînă seara, ca o familie, au muncit 
mult, enorm de mult, dar nu eroic, pentru 
că nu este eroism să lucrezi cu pasiune, 
să gîndesti, să cauți soluții. Pupitrul de 
comandă și panoul de forță seamănă cu 
pupitrele de comandă ale hidrocentralelor, 
ale furnalelor moderne, sînt curate, lucrate 
îngrijit. Cîteva cifre : 80 de conductori la 
instalația hidraulică, 10 000 de legături 
electrice în panou. „Nu cifrele în sine con
tează aici, ci faptul că s-a lucrat numai

meșteri mari

cu echipament românesc, pe care, e drept, 
l-am căutat în toată țara. Dificilă a fost 
toată lucrarea pentru că e vorba de un 
unicat. Eu am 26 de ani și n-am mai lu
crat așa ceva. Care a fost partea mea ? 
Am realizat împreună cu Marius Bălan, 
firește după scheme, toată partea de forță". 
Cel care ne spunea acest lucru se nu
mește nici mai mult, nici mai puțin decît 
Ioan Pop 28 ! „Cînd am venit la Herja, 
eram al 28-lea. Acum șîntem 50 de Ioan 
Pop. Dar nu ne deranjează, ba chiar ne 
simțim bine". „Știți, ne mărturisește elec- 
.t.ronistul Arpad Szekey, am avut, și mo
mente mai grele, de oboseală, de nemul
țumire, provocată de vreo nereușită. 
Practic lucrarea am uitat-o acum, ne gîn- 
dim deja la altceva, dar sudura aceasta 
sufletească de care vorbesc, a rămas.

Există unele prejudecăți, potrivit cărora 

sînt obișnuiți să și gindeașcă, nu doar 
să execute. Un alt exemplu: se pierdea 
mult timp cu curățirea cochilelor în 
care se turnau cilindrii. Un colectiv 
din care au făcut parte' subinginerul 
Goian Levi, Dan Ardeleanu, Constan
tin Pîrvu și Ioan Munteanu, au reali
zat un dispozitiv de curățire mecanică 
a cochilelor. Tot aici, la noi, a fost 
realizat și aplicat, pentru prima dată, 
amestecul pe bază de cromit, un ames
tec refractar cu proprietăți mai bune 
decît cel indicat în tehnologie. Această 
recunoscută aplicativitate tehnică și 
creativitate a muncitorilor de la atelie
rul nostru i-a determinat pe autorii 
unei invenții, inginerii Virgil Pop și 
Dumitru Mitroi, din cadrul I.C.E.M.- 
ului, să le încredințeze fabricația și 
tratamentul termic al cilindrilor de tip 
adamit, Acum doi ani, recunosc, mă 
plîngeam că nu am meseriași de mare, 
clasă. Acum, trebuie să o recunosc, am 
un colectiv așa cum își dorește oricare 
inginer, un colectiv care, vrînd să dez
volte capacitatea de producție la gro
pile de turnare, s-a apucat el însuși, 
prin muncă patriotică, să facă o 
groapă. O groapă adîncă de 9 metri, 
pentru turnarea verticală a cilindrilor 
conform tehnologiei și normelor de 
protecția muncii, nu poate fi realizată 
oricum și de către oricine. Dar nu 
s-au lăsat. Cer, prin mine, o nouă 
groapă de turnare. Cer, tot prin mine, 
ca atelierul să fie dotat cu strunguri 
pentru prelucrarea cilindrilor, pentru 
că au înțeles un lucru foarte impor
tant, adică o prelucrare, la eboșă, aici, 
în atelier, ar duce la creșterea valorii 
producției-marfă. Mai mult, prin pre
lucrarea de către noi a cilindrilor, am 
asigura o calitate, zicem noi, sporită a 
cilindrului. Au propus, ca niște adevă- 
rați specialiști, scurtarea duratei de e- 
laborare a șarjelor de fontă în aliaj 
prin înlocuirea încălzirii inductive ac
tuale, ceea ce, prin punerea în func
ție a unui melanjor, precum și prin 
îmbunătățirea tehnologiei de debitele, 
ar duce, în final, la importante econo
mii de energie electrică.

Aspectele relatate mă îndeamnă să 
revin la spusele inginerului Iosif lacob : 
„Fără oameni, fără curiozitatea lor pro
fesională, fără receptivitatea lor, fără 
eforturile lor, nu s-ar putea face nimic, 
oricît de moderne ar fi instalațiile, uti
lajele, oricît de bine ar fi pus la punct 
procesul tehnologic". Atelierul de ci
lindri pentru laminoare din Călan este, 
în acest sens, un argument.

VICTOR NIȚA ■

în fruntea unei hidrocentrale, a unui com
binat siderurgic, a unei exploatări miniere, 
adică în fruntea unei întreprinderi în care 
viata este mai dură, mai aspră, trebuie să 
se afle un om pe măsură. „Firește, lo
curile te mai schimbă, greutățile te mar
chează, nu mai zîmbești oricînd. uiți să 
mai fii amabil după două nopți nedormite, 
iar lumea crede că ești cel mai al dracului 
om de pe pămînt". Mărturisirea aceasta 
ne-o făcea Liviu Pop, directorul exploa
tării. un bărbat cu vocea domoală si cu o 
privire blajină de carte de povești, ne bi
roul căruia întîlnesti fotografia lui Emi- 
nescu și despre care am aflat cu totul în- 
tîmplător, discutînd ba una. ba alta, că în 
tinerețe, pe cînd era student la Institutul

mine si petrol din București, a cîntat 
vreme de cinci ani în „Madrigalul" lui 
Marin Constantin. „Am fost, se pare, un 
bun bariton, dar între artă și mină, 
vedeți, am ales-o pe ultima. Cit des
pre munca mea de azi, ce să vă 
spun ? Vorbesc rezultatele : locul doi 
pe centrală, anul trecut. Și pentru că 
vreți să scrieți despre lucrarea băieților 
de la automatizări, vă rog să mă credeți 
că aceștia merită toate felicitările. Mina, 
minele noastre au nevoie de aceste auto
matizări. Sînt cunoscute, dealtfel, sarcinile 
de partid în acest sens, grija deosebită pe 
care secretarul general, tovarășul Nicolae 
Ceausescu, o poartă minerilor, modul a- 
propiat în care se interesează de rezulta
tele noastre. Lucrarea de care vorbeam ne 
dovedește că inteligenta tehnică a colecti
vului nostru de la automatizări, dăruirea 
și ambiția cu care muncitorii de aici au 
lucrat de la înființarea atelierului ne arată 
că vom reuși și în lucrări mai mari. A 
fost un început, dar sînt sigur că veți auzi 
din ce în ce mai des de noutățile tehnice 
de la Herja. Le vom realiza, nu numai 
din ambiție, dar și din necesitate.

MIRCEA RAICIU ■

Țară în mai

Pămînt. mănos cu tîmpie- 
îngindurate 

în visul greu de grîne și sudoare 
sub mersul aspru-al celor ce-l 

arară, 
în luna mai, prietenos, tresare. 
Nu-s adieri : se răsfoiesc istorii ; 
Cu ochi deschiși izvoarele clipesc 
în rîuri. Se mai uită visătorii 
din veac peste pămînturi cum 

rodesc 
nădejdile-ngropate cu o moarte 
cînd sîngele nunti grăbit, a 

ploaie, 
căzîndcâ fața-n brazdă ca-ntr-o 

carte 
însămînțînd în zodii o văpaie. 
Adincă-n oameni harta țării 

trează
Răsare peste veacuri curcubee 
Oracularul Arc ce ne veghează. 
și care-n veșnicie va să steie. 
Pămînt mănos, dind floare-n 

primăvară 
din sanctuare de eroi pe care 
Noian de lupte-n veac le 

semănară 
să lumineze țara din izvoare...

EUGEN EVU B

Râmi ne tînăr

S-a dus și vara zgomotoasă - 
Nu regreta că ea te lasă :

Cine privește cu-ntristare 
în urmă, tinerețea-i moare.

Doar cel ce cată nou-ntr-una, 
rămîne tînăr totdeauna.

HORVATH IMRE ■
In românește de DIM. RACHICI M

Gind

tînjesc cu toate fibrele firii 
după tot ce mîine va fi 
întotdeauna sînt prezent 
unde treaba merge mai greu 
povestesc numai despre frumos 
ce a fost groaznic în viața mea 
am uitat de mult
tînjesc cu toate fibrele firii 
după tot ce e bun și sincer 
în această lume nemărginită 
cîteodată
vreau să-mi ies din fire 
nu tînjesc niciodată 
după tristețe
și totuși aș vrea să aflu 
ce s-a întîmplat ieri 
ce va fi mîine 
singur să aflu 
și niciodată nu vreau 
să rumeg
ce alții îmi mestecă.

NIKOLAUS BERWANGER M 
In românește de ANTON PALFi ■
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H NOUA NOASTRA ȘCOALĂ

Un experiment: școala fără note
Așadar, învățămînt fără note. Pe cei pe 

care o asemenea ipoteză i-ar surprinde îi 
rugăm să ia cunoștință despre următoarele 
experimente, pe cit de surprinzătoare pen
tru neinițiați, pe atit de întristătoare, in
tr-un anume sens : cit de fragilă poate fi, 
-uneori, aprecierea omului de la catedră, 
în ciuda bunei-credințe și a profesiona
lismului de care nu avem nici un drept 
să ne îndoim !

— Acum cîtva timp — ne spune Vasile 
Ștefănescu, profesor de matematică și cer
cetător principal la Institutul de cercetări 
pedagogice și psihologice — împreună cu 
un docimolog, adică un specialist în acel 
domeniu al științei care studiază sistemele 
de notare și comportarea examinatorilor 
și celor examinați, am cercetat sute de 
lucrări de matematică de la examenul de 
bacalaureat din București, Galați, Brașov, 
Cluj-Napoca și alte orașe. După o analiză 
amănunțită am constatat diferențe mergînd 
pînă, la patru puncte în notarea lucrărilor 
considerate de noi a fi de exact același 
nivel. Mai mult, a reieșit că, de fapt, fie
care oraș se conducea după un alt barem 
față de lucrările de valoare nulă : la 
București ele erau notate cu 2, în timp ce 
la Galați primeau zero etc. Dar nu acesta 
este aspectul cel mai frapant, cel mai sem
nificativ. Am observat că unii profesori 
apreciau mai mult raționamentul și mai 
puțin calculul, în timp ce pe alții îi inte
resa doar rezultatul corect. Atunci i-am 
pus întrebarea docimologului : ce s-ar în- 
tîmpla dacă produsele mai multor fabrici 
de becuri din țară, cu utilaj identic, ar fi 
categorisite precum lucrările de bacalau
reat ? Becul de București să spunem, ar 
fi socotit excelent, iar cel de Tirgoviște 
doar bunicel, dacă nu, cine știe, respins... 
Firește, am exagerat puțin lucrurile, doar 
pentru a sublinia necesitatea unui sistem 
național unic de evaluare a randamentului 
școlar.

„Experiențe amuzante și depri
mante in același timp"

Evident, cei doi specialiști nu au făcut 
nici o descoperire. Instabilitatea, subiecti
vismul în aprecieri al profesorilor, de cele 
mai multe ori inconștient, sînt binecunos
cute pedagogilor, ele au fost puse în evi
dență de studii și investigații serioase, în
treprinse de specialiști de faimă interna
țională. Zeci de exemple grăitoare se dau, 
de pildă, în Manualul de docimologie al 
lui Gilbert de Landsheere, profesor la Uni
versitatea din Liege, și în „Cercetarea în 
pedagogie" de Emile Planchard, profesor 
la Universitatea din Coimbra, ambele apă
rute în traducere românească în presti
gioasa colecție „Pedagogia secolului XX“.

Cîteva sute de studenți din primul an 
universitar au fost invitați să trateze una 
din următoarele două teme : „Cine trebuie 
să frecventeze universitatea ?“, „Incepînd 
din ce moment adolescentul trebuie să fie 
tratat ca adult ?“ Ele au fost apreciate de 
circa 45 de examinatori, care au lucrat în 
mod independent la domiciliu. Rezultatul : 
din 300 de lucrări 101 au fost grupate în 
toate cele nouă categorii posibile ; nici o 
lucrare nu a avut mai puțin de cinci cla
sări diferite !

Un alt exemplu, și mai izbitor, se referă 
îa un ansamblu de discipline. Șase exa
minatori au notat separat examenele de 
bacalaureat. Rezultatele : 50% din lucrările 
de fizică au fost respinse de unii exami
natori, admise de alții. 36% la matematică, 
47% la engleză, 70% la compunerea 
franceză și 81% la filozofie au avut ace
eași soartă. Cu alte cuvinte, la franceză 
de pildă, 70% din lucrări au fost admise 
de unii examinatori, respinse de alții.

Un examinator este el măcar egal cu 
sine însuși ? Nu. Astfel, 14 istorici au fost 
invitați să noteze pentru a doua oară 15 
compuneri pe care le citiseră prima dată 
cu 12—19 luni înainte. S-a suprimat orice 
urmă a corecturilor anterioare. Profesorii 
erau rugați nu numai să acorde puncte, ci 
să indice și reușita globală sau eșecul. în 
92 cazuri din 210 verdictul a fost diferit 
de la o dată la alta ! Rezultate atît de 
slabe se datoresc lipsei de directive rigu
roase care să precizeze aspectele ce tre
buie luate în considerație de către cei care 
dau notele.

La Universitatea din Toronto, o lucrare 
a fost în întregime și intenționat copiată 
de un student slab după tema făcută de 
unul din cei mai buni studenți. Acesta din 
urmă a obținut 80/100, iar celălalt 39/100, 
fără ca profesorul să fi sesizat frauda.

„Experiențe amuzante și deprimante -în 
același timp, care aruncă o lumină vie a- 
supra surprinzătoarei subiectivități a exa
menelor tradiționale" — comentează un 
pedagog studiul devenit clasic realizat pe 
această temă de un grup de psihologi 
francezi.

Mai sus nu am făcut decît să spicuim 
din zeci, sute de exemple, unele atît de 
incredibile încît au iz de anecdotă, (țin 
școlar dintr-o țară a Benelux-ului a luat 
nota 4 pe o lucrare în care-rezuma un re
cent discurs al ministrului economiei a- 
supra stării economice a țării respec
tive...)

„Și școala este tot o fabrică". Dar 
cum îi evaluăm randamentul ?

Evaluarea randamentului școlar — pro
blemă mult mai largă decît aceea de la 
care am pornit, adică de la sistemul de 
notare — suscită azi discuții aprinse nu

numai în rîndurile pedagogilor. Motivul 
este evident. „în fond, problema discutată 
— observă profesorul Planchard — se în
rudește cu o problemă de producție in
dustrială. Și școala este tot o fabrică, fără 
ea această expresie să implice nici cea 
mai mică desconsiderare față de munca 
depusă aci. Este vorba de un produs 
uman, și tehnica de producție trebuie să 
fie deci adaptată la natura materiei prime 
și a obiectivului urmărit".

Evaluarea nu se reduce la notare. Ea 
reprezintă premisa esențială a perfecțio
nării întregii acțiuni de instruire și- edu
care a elevilor, furnizînd informațiile ne
cesare pentru optimizările ce se impun.

Nu trebuie dedus din exemplele date 
mai sus că în momentul de față s-ar con
tura o tendință generală, pe plan mondial 
sau la noi, de a se renunța cu totul la 
clasicele note. Ele nu trebuie însă fetiși
zate, considerate drept unice sau, în orice 
caz și în toate condițiile, drept cele mai 
bune forme de evaluare a randamentului 
școlar. Se tinde însă spre elaborarea unor 
tehnici tot mai precise de evaluare, 
care să limiteze la maximum subiectivis
mul profesorilor și, în același timp, să ca
racterizeze cît mai complet progresul sau 
regresul elevului respectiv. în acest con
text cuprinzător și notele își găsesc locul 
lor. Problema este, extrem de complexă, 
fapt atestat și de existența de dată rela
tiv recentă a nu mai puțin de trei dis
cipline înrudite : în afară de sus-amintita 
docimologie, docimastica, tehnica exame
nelor, și doxologia, care studiază sistema
tic rolul pe care-1 joacă aprecierea în în- 
vățămîntul școlar. Articolul de față atinge 
însă un subiect mult mai limitat, și anu
me unele rezultate recente obținute la 
Institutul de cercetări pedagogice și psiho
logice pe linia evaluării randamentului 
școlar. Interlocutorii noștri : Valentina Fi- 
lipescu, șef de laborator, Ecaterina Csen- 
geri și Vasile Ștefănescu, cercetători prin
cipal^ precum și Vasile Molan, inspector 
principal de specialitate în Ministerul Edu
cației și învățămîntului. Ei subliniază :

— Nu există nici un sistem de învăță- 
mînt care să nu-și pună, în momentul de 
față, problema unor astfel de evaluări, 
care vizează eficiența formidabilei inves
tiții pe care o reprezintă formarea și pre
gătirea forței de muncă prin rețeaua de 
învățămînt. Cu atît mai mult într-un stat 
ca al nostru, care nu mai cunoaște învăță- 
mîntul elitar, în care pentru milioane de 
copii, de tineri s-au deschis larg porțile 
culturii și educației, și în care problema 
calității în toate sectoarele vieții econo
mice și sociale se află pe primul plan. 
Este un proces continuu. „Considerînd că 
am realizat un cadru organizatoric stabil 
și de lungă durată — spunea tovarășul 
Nicolae Ceaușescu — nu trebuie să uităm 
însă nici un moment, că învățămîntui, 
poate mai mult decît alte domenii, este 
un proces revoluționar, care trebuie să 
țină seama de rapiditatea cu care se dez
voltă știința, cunoașterea ț^nană în ge
neral. De aceea avem marea răspundere 
față de știința românească, față de viitoa
rele cadre, să facem totul pentru a asi
gura permanent, an de an, zi de zi, dacă 
se poate spune astfel, nivelul științific co
respunzător întregului nostru învăță
mînt".

Ura ! A dispărut catalogul !

— Ce arie de cuprindere au noile teh
nici de evaluare a randamentului școlar 
în curs de experimentare și definitivare 
la institutul dv. ?

— învățămîntui obligatoriu de zece ani, 
cu unele extinderi în anii terminali de 
liceu.

— în ce constă noutatea ?
— Să începem cu ciclul primar. în 

scopul îmbunătățirii sistemului de apre
ciere a dezvoltării psihice și a progrese
lor la învățătură în clasa întîi, se experi
mentează „școala fără note" în rite două 
școli în fiecare județ și în municipiul 
București, așadar în 80 de școli concomi
tent, avîndu-se în vedere două variante.

Prima prevede acordarea doar a unei sin
gure note pe trimestru la fiecare obiect, 
un fel de medie, dacă vreți. în a doua al
ternativă, copiii nu primesc nici o notă 
în tot cursul anului. La sfîrșit se alcă
tuiește însă o caracterizare amănunțită a 
fiecărui copil, în care se descrie și evo
luția psihică — pe care vechile note nu o 
puteau cuprinde — sub efectul învățării. 
In acest scop, catalogul a fost înlocuit 
printr-un caiet de observații, considerat 
și el act oficial, ca și vechiul catalbg. Or, 
după părerea noastră, un asemenea caiet 
înregistrează mult mai fidel decît o sim
plă înșiruire de note progresele și lacu
nele elevului.

— Dar cum privesc copiii faptul că nu 
li se mai dau note ? Se bucură, se întris
tează ?

— Copilul de clasa întîi nici nu înțe
legea prea bine semnificația acestora. Am 
întîlnit copii care se bucurau cînd căpătau 
note, orice fel de note, chiar dacă erau 
sub 5 ! Pentru ei principalul era nota în 
sine. Pentru alții, justificarea notei repre
zenta o mare problemă. O fetiță de la 
școala nr. 57 din București ne spunea că e 
fericită că nu mai capătă note. în vechiul 
sisterh — pe care l-a apucat la începutul 
anului — a luat un 9 și tot drumul pînă 
acasă se gîndea cum să explice părinților 
de ce a luat 9 și nu 10.

—■ Faptul că elevul nu se mai află sub 
controlul notelor nu constituie însă și un 
dezavantaj ?

— Dimpotrivă, pentru copil îndepărta
rea notei ca obiectiv imediat, ca scop în 
sine, poate fi foarte folositoare. V-aț.i pus 
întrebarea de ce preșcolarii sînt, de re
gulă, atît de creatori, de volubili și cînd 
intră în clasa întîi unii devin tăcuți, se 
închid în ei, pun mai puține întrebări ? 
Cauzele sînt multiple, dar în multe situa
ții credem că este răspunzător și sistemul 
tradițional de notare. Elevul emotiv care, 
dintr-un motiv sau altul, primește o notă 
mică, se închide în el. Noul , sistem elimi
nă deci și acest neajuns, asigurînd tot
odată, cum am arătat mai înainte, și 
descrierea mai completă, mai adecvată a 
nivelului școlar atins.

S-ar părea, din cele de mai sus, că ex
perimentul de care vorbim s-a desfășîte 
rat perfect lin, ceva cam în genul încer
cării unor noi instalații de laborator. De 
fapt, lucrurile s-au petrecut altfel. „Am 
întîmpinat obiecții atît din partea unor 
părinți cît și a unor învățători pentru care 
școala înseamnă neapărat notă", ne spu
neau cei patru pedagogi. în prezent însă 
dificultățile sînt depășite. Mai mult, ală
turi de organe ale Ministerului Educației 
și învățămîntului, inspectorate școlare ju
dețene etc., sute de învățători participă 
activ, făcînd, concomitent, propuneri și 
valoroase sugestii.

Iată cîteva observății ale învățătorilor :
Covasna : Părinții, nemaiputînd lua 

cunoștință de notele copiilor, mențin o le
gătură mai strînsă cu școala. Elevii înșiși 
nu mai învață pentru note, manifestă mai 
multă inițiativă. Și învățătorii se simt o- 
bligați să acumuleze mai multe date de 
observație privind manifestările elevilor 
în timpul lecției. Pentru ei e mai greu 
fără note....

Galați, școlile nr. 11 și 21 : S-au creat re
lații mai bune cu familiile; părinții nu mai 
vin să se plîngă de ce copilul lui a luat 4 
sau 7, ei discută probleme de fond. La con
sultații și în convorbirile cu părinții a- 
ceștia pot afla, pe baza caietelor de ob
servație, aspectele . calitative ale muncii 
copilului lor, nu cele cantitative.

Dar pentru copii ? Nota — în afara de
zavantajelor arătate mai sus — putea re
prezenta, pentru cei harnici, un stimu
lent Inventivitatea corpului didactic gă
sește însă și aici răspuns. Astfel, la o 
școală din Galați fostele note au fost 
înlocuite cu medalioane. Elevul care a 
învățat perfect litera V primește un me
dalion cu o veveriță ; „specialistul" în G 
este gratificat cu un medalion în formă de 
ghiocel, pe care-1 poartă mîndru pe piept. 
Tot acolo se practică și un sistem sui- 
generls. Periodic, copii își aleg singuri de 
pe o masă fundițe de diferite culori, în 
funcție de felul cum ei înșiși își apreciază 
progresele la învățătură.

O cercetare românească 
în premieră mondială

Un alt experiment realizat de același 
colectiv de la Institutul de cercetări pe
dagogice și psihologice vizează elabora
rea undr bareme minime obligatorii de 
cunoștințe și deprinderi la întregul ciclu 
primar, cu scopul de a se evalua în mod 
unitar și obiectiv, pe toată țara, rezul
tatele la învățătură, de a se putea face 
o comparație mai obiectivă între învăță
tori și între școli, de a se aprecia în ce 
măsură s-a realizat programa școlară și 
de a contura, pe această bază, propuneri 
și sugestii de îmbunătățire. Precizăm că 
țara noastră, cel puțin după cunoștința 
specialiștilor cu care ne-am întreținut, este 
pentru moment singura din lume în care 
se elaborează asemenea bareme. Ele s-au 
alcătuit pe discipline și pe ani de studiu 
și, în esență, se verifică prin teste.

Aplicarea lor va fi obligatorie pentru 
școlarii cu situație incertă ; ele vor de
cide, în ultimă analiză și cu maximă o- 
biectivitate, promovarea în clasa următoa
re. Cum remarca în glumă un cercetător : 
„Baremul nostru spune : barem atît tre
buie să știi ca să treci". (Evident, apro
pierea lingvistică este fortuită.)

Dar importanta acestor bareme, cu 
grijă elaborate și printr-un mare volum 
de muncă, nu se reduce nici pe departe 
la atit. Ele nu oferă numai criterii uni
tare și obiective pentru toată țara pentru 
promovare; ci în plus : 1. — dau posibili
tatea directorilor de școală și inspectori
lor să verifice felul în care învățătorul a 
lucrat cu clasa și dacă nu cumva acesta 
a fost judecat doar după procentul (une
ori artificial) de promovați ; 2. — capătă 
o funcție de reglare a muncii cadrelor 
didactice în cursul anului de învățămînt, 
orientîndu-le pe ce trebuie să „pedaleze" ; 
3. — oferă criterii mai științifice forurilor 
de decizie în vederea perfecționării con
tinue a programei școlare.

Pentru gimnaziu, o bancă de un fel 
deosebit : banca de întrebări

— Dar dincolo de pragul celor patru 
clase primare, ce cercetări se întreprind 
pentru o mai justă și mai obiectivă eva
luare a randamentului școlar ?

— Desigur, și la gimnaziu, adică pen
tru clasele V-VIII, apare necesar — in 
esență, din aceleași considerente ca mai 
sus — un sistem național de evaluare 
atît pentru aprecierea cadrelor didactice 
și a, elevilor, cit și pentru perfecționarea 
procesului de învățămînt. S-au făcut pro
grese și în această direcție,* elaborîndu-se 
la unele discipline, din păcate nu încă la 
toate, baterii de teste de cunoștințe și de
prinderi intelectuale.

— In ce constau ?
— La. biologie, bunăoară, pentru clasele 

V și VI se cer „răspunsuri construite", 
adică nu simple răspunsuri, ci să se com
pleteze un desen incomplet, să se găseas
că un criteriu comun mai multor viețui
toare etc. La bateriile de teste pentru 
clasa a VIII-a se dau, la fiecare între
bare, cinci răspunsuri la alegere, din care 
trebuie ales unul. Sînt sute de așa-nu- 
mite itemuri. adică sarcini de lucru : în
trebări, probleme, cerințe de clasificare, 
de a completa un desen etc. Ele se pot 
lesne combina de către profesor, după 
necesități. Greul a fost făcut : însăși 
această bancă de întrebări. în prezent ele 
se află în stadiu de testare pe un eșan
tion reprezentativ -de elevi, la română, 
maghiară, rusă, matematică, chimie, geo
grafie și biologie.

Trebuie subliniat că „itemurile" nu fac 
apel la memorie, ci la latura formativă, 
la puterea de discernămînt (cele cinci 
întrebări sînt foarte asemănătoare în
tre ele !), la imaginație, la gîndirea crea
toare, la capacitatea de muncă indepen
dentă, la legătura dintre teorie și prac
tică. Unele iau chiar forma jocurilor de 
perspicacitate, se aseamănă formal cu 
rebusuri, probleme de șah, de matematici 
distractive, cu așa-numitele probleme cu 
mai multe soluții. Cîteva au un caracter 
interdisciplinar. Astfel, un „item" pentru 
clasa a VIII-a dă elevului o schiță de 
oraș, poziția unui rîu, vînturile. domi
nante etc. și îi cere să amplaseze un 
anumit combinat chimic. Evident, răspun
sul reclamă îmbinarea cunoștințelor de 
geografie, chimie și biologie.

— Trebuie spus că la noi unii profesori 
contestă eficiența întrebărilor cu răspun
suri la alegere, afirmînd că efortul cerut 
ar fi prea’ elementar : în fond — spun ei 
— elevului i se cere doar să recunoască 
răspunsul corect, care e tipărit, se află in 
fața lui.
- Și?
— Am contraargumenta cu un singur 

exemplu. La școala din Panduri unde am 
testat aceste „răspunsuri la alegere" un 
elev a respirat ușurat cînd a completat 
foaia, exclamînd : „In viața mea nu am 
gîndit atît !“ Reacția sa poate fi expli
cată prin aceea că acele teste îl scoteau 
din șablon.

Fiind vorba de cercetări în curs, este 
prea devreme pentru a trage concluzii 
definitive. Merită însă evidențiate de pe 
acum rodnicia și însemnătatea eforturilor 
pedagogilor noștri — unele din ele cu 
prioritate mondială’ — pentru continua 
perfecționare a evaluării randamentului 
școlar. Să conchidem cu aceste admira
bile cuvinte, de un tonic dar măsurat op
timism, pe care Gilbert de Landsheere le 
pune în fruntea Manualului său de do- 
ciologle :

„Multe cadre didactice sînt încă neîn
crezătoare în teste și în alte procedee 
care au ambiția de a cuantifica natura 
omenească, și dealtfel nu fără motiv, 
căci în ultimele decenii au trecut prin 
boala lor de tinerețe. Și, cum acei care 
le-au folosit nu au știut totdeauna să 
compenseze lipsurile metodelor printr-o 
judecată foarte modernă și o înțelegere 
adîncă a situațiilor de ansamblu, s-au 
comis destule greșeli. Dar dacă prudența 
rămîne necesară, dacă spiritul critic și 
simțul clinic nu-și vor pierde toate 
drepturile, nu trebuie ignorate progre
sele enorme realizate ; destul de multe 
comportamente um .ne se pot măsura 
acum în mod satisfăcător... A trecut mo
mentul controversei dintre psihometri- 
cieni și cei eare practică pedagogia. 
Primii trebuie să-și umanizeze cifrele, 
ceilalți să introducă mai multă rigoare 
în procedeele lor ; ambii trebuie să-și 
unească și să-și armonizeze eforturile 
pentru ca elevul și colectivitatea să pro
fite în cea mai mare măsură".

LIONEL NIȚESCU ■
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FLACĂRA LA DISPOZIȚIA DUMNEAVOASTRĂ g

Problema pe care vreau să v-o 
semnalez poate părea măruntă, 
intr-un fel, dar pe mine mâ re
voltă : sînt abonat la revista 
FLACĂRA încă din trimestrul 
I al anului 1977. Abonamentul, 
respectiv revista, l-am primit 
mai mult sau mai puțin regulat, 
dar în anul 1978 situația a de
venit, repet, revoltătoare. Do- 
miciliez în Cluj-Napoca pe 
strada Unirii nr. 4 și sînt abo
natul revistei în anul în curs cu 
chitanța nr. 0977656 din 3 de
cembrie 1977. în cursul lunii fe
bruarie a.c. nu am primit un 
număr al revistei ; am fost la 
oficiul poștal din cartierul 
Gheorghieni, am sesizat verbal 
acest lucru, cei de acolo mi-au 
promis că pe viitor acest lucru 
nu se va mai repeta. Numărul 
din 30 martie nu l-am primit 
însă ; de data asta am depus o 
sesizare scrisă și, din nou, mi 
s-a promis că nu se va mai re
peta. Iată însă că nu am primit 
nici numărul din 6 aprilie ; 
tovarășa de la sesizări mi-a 
spus că redacția nu a trimis su
ficiente numere (?!? — N.R.), 
dar să aștept liniștit că voi 
primi revista duminică 9 apri
lie. Astăzi, cînd vă scriu, este 
duminică 9 aprilie, este ora 20 
și nu am primit nici o revistă. 
Este revoltător să fii abonat la 
o publicație pe care nu o poți 
însă obține, difuzarea ei fiind 
lăsată la discreția bunului plac 
al factorului poștal ! Pentru că, 
firește, n-am „înghițit" expli
cația absolut eronată a tovară
șei de la sesizări, oricine știind 
prea bine că difuzarea unei re
viste nu are absolut nici o le
gătură cu redacția care o edi
tează ! (Ioan Mărgineanu, Cluj- 
Napoca).

Mă numesc Ion Nicolae, lo
cuiesc în strada Barajul Dună
rii nr. 12, scara A, apartamen
tul 28, sectorul 5, București. Am 
cumpărat de la magazinul 
,.Hermes" de pe strada Șepcari 
o haină de damă din fîș căptu
șită eu petice de blană. Pe- 
riind această căptușeală, m-am 
pomenit că îi cad peticele. Am 
reclamat necazul cu pricina la 
magazinul în cauză, o tovarășă 
vînzătoare Măriuca a vorbit la 
telefon cu meșterul din Oradea 
care a lucrat-o, apoi mi-a in
dicat să trimit haina la adresa:
Horvatt Iosif, strada Lungă 24.
Oradea. Așa am și făcut. A-
cestea s-au întîmplat la în
ceputul lunii octombrie 1977. Am 
așteptat pînă în. ianuarie a.c., 
dar degeaba. De la același ma
gazin, am reușit să obțin legă
tura telefonică cu tovarășul 
Horvatt, acesta afirmînd acum 
că nu el e cel vinovat, ci maga
zinul „Hermes", și uite-așa au 
început să mă plimbe de la 
unul la altul. M-am adresat atunci 
revistei FLACĂRA, care mi-a 
publicat sesizarea în numărul 
din 9 martie. Ara sperat că ast
fel cei în drept îmi vor rezolva 
necazul, sau îmi vor returna 
banii, costul, hainei fiind de 
2 057 lei. Spre surprinderea 
mea, cei de la magazinul cu 
pricina nici nu mai vor să audă 
acum de așa ceva, ultima lor 
replică fiind : „du-te să-ți re
zolve cei de la FLACĂRA I" 
Dumneavoastră ce - părere a- 
veți ?!

N.R. — Pînă a ne da noi o 
părere, supunem scrisoarea citi
torului nostru atenției forului 
tutelar al magazinului „Her
mes" din Capitală ; este cel mai 
în drept de a analiza activita
tea unor lucrători din comerț !

Din partea Ministerului de In
terne — Inspectoratul județean 
Sălaj :

„în numărul 10 al revistei 
FLACĂRA a apărut articolul 
Cînd constați o abatere, inter
vii, nu aștepți pînă află jude
țul", care se referă la unele 
abateri și încălcări ale legii co
mise de profesorul Ilie Muște, 
fost director la școala ajută
toare specială din orașul 
Șimleu Silvaniei. Reporterul 
consemnează aici și părerea pro
fesorului Gavril Pop despre a- 
baterile comise de Muște Ilie, 
din care rezultă că numitul era 
prieten la cataramă și cu fostul 
șef al miliției orașului. Infor
măm redacția revistei că It. col. 
Mladin Dumitru a fost șe
ful miliției orașului Șim
leu Silvaniei în perioada 
1.01.1971—30.04.1975, perioadă în 
care la miliția Șimleu nu s-a în
registrat nici o reclamație sau 
sesizare la adresa fostului direc
tor M. I. Este adevărat că soția 
ofițerului lucra la această școa
lă în calitate de educatoare și 
erau cunoscuțl, uneori se și vi
zitau. După schimbarea ofițeru
lui din funcție, s-au constatat a- 
buzuri în sarcina lui M. I. și, 
drept urmare, s-a încheiat do
sar de cercetare penală pentru 
comiterea infracțiunii de abuz 
în serviciu contra intereselor 
obștești, dosar înaintat Procu
raturii locale Șimleu Silvaniei. 
Am desprins concluzii din ar

ticolul apărut în FLACĂRA și 
vom face tot ce depinde de noi 
ca în viitor organele noastre să 
fie mai exigente și mai comba
tive pentru prevenirea și des
coperirea la timp a unor ase
menea fenomene".

N.R. Apreciind operativitatea 
și intransigenta inspectoratului 
județean al Ministerului de In
terne, așteptăm în continuare un 
răspuns și din partea' celorlalte 
foruri județene datoare în teme
iul Legii cu privire la activita
tea de rezolvare a propunerilor, 
sesizărilor, reclamațiilor și cere
rilor oamenilor muncii de a ana
liza temeinic, de-a lua măsurile 
ee se impun și a ne comunica 
în termen.

Mă numesc Viorel Lemnaru și 
domiciliez in municipiul Foc
șani, cartierul Focșani-Sud, și 
doresc să vă relatez unele as
pecte demne de luat în seamă 
și de analizat de către cei in 
drept. în apropierea cartierului 
nostru se află Combinatul de 
prelucrare a lemnului care tu
telează și Fabrica de plăci fi- 
bro-lemnoase P.F.L. Această fa
brică ne creează mari neplă
ceri în ceea ce privește poluarea 
aerului, împrăștiind pe o rază 
considerabilă talaș, impurități, 
dar mai ales praf și puf de 
lemn, acesta din urmă fiind 
foarte dăunător sănătății. Pă- 
mîntul, mașinile, balcoanele 
sînt acoperite cu acest produs 
extrem de fin, nu putem aerisi 
încăperile, plutește prin aer 
sub forma fulgilor de zăpâdă, 
îl aspirăm vrind, nevrînd ; 
pentru autentificarea celor scrise 
vă trimit un plic conțirund un 
eșantion al acestui produs ne
dorit. Despre situația aceasta 
s-a mai scris, pînă acum însă 
nu s-au luat nici un fel de mă
suri.

Din partea I.T.B.:
„Urmare scrisorii adresate re

vistei FLACĂRA de ‘ către Ni
colae Hocighian, prin care se
siza că șoferul de pe unul din 
autobuzele liniei 102, turul 15, a 
refuzat să ia călători de la ca
pătul liniei, vă comunicăm ur
mătoarele : din cercetările noas
tre a rezultat că cele mențio
nate în scrisoare se confirmă, 
în consecință, șoferul Dumitru 
Bebereschi a fost sancționat cu 
diminuarea retribuției cu 5% și 
pierderea sporului de acord glo
bal. Concomitent cu aceasta, 
i s-a făcut o severă mustrare,' 
conducerea punîndu-i în vedere 
că la o eventuală nouă abatere, 
sancțiunea va fi mult mai aspră. 
Totodată cazul a fost prelucrat 
cu întreg personalul de bord al 
liniei 102".

Mă numesc H. Koffler și sînt 
un bătrin, tînăr pensionar — 
din octombrie 1977 — care a lu
crat vreme îndelungată în co
merț, avînd chiar funcții _ de 
răspundere. Simt nevoia să vă 
scriu deoarece situația de fapt, 
care continuă să mă necăjească, 
și pe care in decursul anilor am 
sesizat-o, din păcate fără prea 
mult succes, este cea a esteticii 
vitrinelor magazinelor ; se chel
tuiesc anual sume importante, 
se pune în valoare fantezia 
unor colective de pictori și de
coratori etc. Apar panouri, eșar
fe, fluturi, vignete, care ne îm
bie la cumpărături anunțîndu-ne, 
de pildă : PRIMĂVARA 1978, 
sau, mai simplu probabil din 
motive de economie, PRIMĂ
VARA. Va urma, firește, VARA 
1978, TOAMNA 1978 ș.a.m.d. 
Această „reclamă" — de multe 
ori devenind ridicolă, mode
lele expuse fiind uneori de mult 
depășite — se practică cu o 
exasperantă încăpățînare. Oare 
nu s-ar găsi metode mai efi
ciente, texte mai lucide și mai 
atrăgătoare ?

Minerii din Petrila aduc calde 
mulțumiri medicului VASILE 
BOICI pentru invenția sa re
marcabilă în tratarea cu Boicil 
Forte. Satisfacția lor este cu 
atît mai mare datorită inițiati
vei medicului specialist dr. 
Gheorghe Drăghiei de la Spi
talul orășenesc din Petrila de 
a-i trata pe mineri chiar., aici, 
în localitate. în acest scop a 
fost înființat un compartiment 
de reumatologie compus din 6 
saloane care cuprind 30 de pa
turi. Cei o sută de mineri care 
au fost deja tratați cu Boicil 
Forte .aduc numai cuvinte de 
laudă acestui produs, cit și co
lectivului medical din Petrila 
care îl aplică cu real succes. (în 
numele unui grup de mineri, 
scrisoarea e semnată de Con
stantin Băduță, mașinist la 
Preparația cărbunelui Petrila)

Pe data de 3.11.1977 mi-am 
cumpărat de la magazinul 
„Moldova" din Iași un robot de 
bucătărie — import din R.D.G. 

— care costă 1 875 lei. După 
cîteva luni de folosire, la una 
din piesele importante, platoul 
care transmite energia motoru
lui pentru circa jumătate din 
componentele robotului, s-a 
produs o defecțiune. Am dus 
piesa considerată defectă la ate
lierul din strada Cuza Vodă, 
indicat pe certificatul de garan
ție ; aici, prima surpriză : acest 
atelier eșțe specializat în ma
șini de scris ! Am fost îndrep
tat spre atelierul din Șoseaua 
Națională. Aici s-a constatat că 
defecțiunea era minoră : cure
lele de transmisie din cauciuc 
se dilataseră. Dar atelierul nu 
avea astfel de curele. A urmat 
un șir incredibil de drumuri, 
telefoane. adrese — degeaba, 
îmi permit și eu să întreb : 
certificatul de garanție e doar 
un petic de hîrtie fără valoare, 
care nu angajează răspunderea 
nimănui ? (Mine! Marcu, Iași)

Ministerul Agriculturii și In
dustriei Alimentare :

„La scrisoarea adresată re
dacției FLACĂRA de către to
varășii Florian Bîrsan și Mihai 
Giurițan, prin care se solicita 
modificarea profilului Liceului 
agroindustrial Făgăraș, vă co
municăm următoarele : profilul 
liceului a fost stabilit în func
ție de necesarul de muncitori 
calificați de care au nevoie uni
tățile pentru mecanizarea agri
culturii din județ ; în funcție de 
meseriile în care se pregătesc 
elevii — agronom-mecanizator 
și mecanic agricol — școala a 
fost dotată cu baza materială 
corespunzătoare (cabinete, labo
ratoare. ateliere, mașini agri
cole etc.) ; introducerea unor 
profiluri noi, începînd cu anul 
școlar 1978/1979, nu se justifică 
și, în plus, școala nu dispune de 
baza didactico-materială și de 
cadrele necesare ; în măsura în 
care organele agricole județene 
vor considera necesar și vor so
licita din timp și alte profiluri 
pentru Liceul agroindustrial 
Făgăraș, acestea se vor analiza 
urmînd a fi luate măsurile po
trivite ; elevii din liceu care do
resc să se pregătească pentru 
agricultură și în alte meserii 
se pot înscrie la concurs pen
tru clasa a Xl-a la alte licee a- 
groindustriale cum ar fi : Bu- 
dila, județul Brașov, Sibiu și 
Dumbrăveni, județul Sibiu, și 
altele".

Mă numesc Ioan Muntean, 
domiciliez în Deva, cartierul 
Micro 15, blocul 22, scara A, 
apartamentul 44. M-am mutat 
în apartamentul acesta Ia 1 de
cembrie 1975, spațiu locativ pe 
care l-am cumpărat prin inter
mediul O.J.C.V.L. din cadrul 
Consiliului popular al județului 
Hunedoara. Apartamentul este 
situat la nivelul 10 într-un bloc 
turn. Atunci cînd plouă, sau 
pe timp răcoros, zidurile se ume
zesc și apoi se produce muce- 
găire. Imediat după ce m-am 
mutat aici am adus la cunoș
tință acest caz oficiului cu care 
am contractat locuința, am pri
mit asigurări că se va lua le
gătura cu constructorul, respec
tiv Șantierul nr. 1 din cadrul 
T.C.H. Pînă astăzi nu s-a făcut 
însă nimic, și deocamdată 
rămînem numai cu copiile 
unor procese verbale încheiate 
cu cei în drept — din 
care vă trimitem unul, datat 17 
ianuarie 1977 ! — și în care ni 
se promite, în scris, că defec
țiunile de construcție vor fi în
lăturate.

Din partea I.T.A. Ialomița :
„Urmare scrisorii adresate re

dacției de către Anghei Vlădoi, 
domiciliat în comuna Ștefan 
Vodă, vă comunicăm : cele 
relatate în scrisoare sînt 
reale. A.V. a primit o negație 
din partea conducerii Autobazei 
Călărași și în baza acestui act 
s-a încadrat la o altă întreprin
dere. întrucît ia autobază nu 
s-a ținut o evidență precisă a 
negațiilor eliberate, s-a ajuns 
la situația ca tovarășului A.V. 
să i se întocmească dosar pen
tru imputarea cheltuielilor de 
școlarizare — 4 900 -ț- 132 lei 
cheltuieli de judecată. In urmă 
cercetărilor întreprinse de noi, 
ăm constatat că tov. Anghel 
Vlădoi nu are nici o obligație 
față de întreprinderea noastră, 
datorită negației eliberate ; 
conducerea I.T.A. Ialomița a 
dispus astfel să se sisteze urmă
rirea debitului și restituirea su
mei de bani care i s-a reținut 
pînă în prezent. Vă rugăm să 
primiți asigurările noastre că 
situația creată în cazul tovară
șului A.V. nu caracterizează ac
tivitatea colectivului nostru".

Mă numesc Martinian Poto- 
rac, sînt pensionar și locuiesc 
în București, str. G-ral Budiș- 
teanu nr. 14 : în luna ianuarie 

1978 am cumpărat o pereche de 
ghete, produs de I.T.I. Strădu
ința Suceava. După 20 de în
călțări, la una din ghete, a apă
rut o defecțiune. Pe data de 10 
februarie am trimis ghetele prin 
poștă la fabrica producătoare, 
să analizeze defecțiunea, și, dacă 
am dreptate, să-mi trimită altă 
pereche. După numai 15 zile 
am primit o pereche nouă. în
cerc să aduc pe această cale 
mulțumirile mele celor de la 
fabrica respectivă : nu mărimea 
sumei contează, cred, în 'acest 
caz, ci gestul în sine.

I.T.A. Brașov — Autobaza 
Făgăraș :

„Referitor la sesizarea celor 
3 uteciști de la întreprinderea 
de utilaj chimic Făgăraș, apărută 
în revista FLACĂRA, privind 
întîrzierea cu 2 ore a plecării 
în excursia organizată pe tra
seul Făgăraș-Sinaia, vă infor
măm : întîrzierea produsă se 
datorează în primul rînd auto
bazei, care nu a reușit să re
medieze suficient de repede de
fecțiunea apărută cu circa 30 de 
minute înainte de ora plecării, 
fapt pentru care electricianul de 
serviciu din schimbul II, Ioan 
Pumnea, a fost sancționat prin 
diminuarea retribuției pe luna 
martie a.c. cu 10%, iar impie
gatul de mișcare Vaier Tatomir, 
din autogara, cu aceeași sanc
țiune, fiindcă a vorbit cu totală 
lipsă de interes față de solici
tările publicului călător, lovind 
totodată în prestigiul întreprin
derii. Sancțiunile au fost pro
nunțate de colectivul de condu
cere al unității..."

După o comunicare primită 
— la a doua cerere — în mar
tie a.c., de la Editura didactică 
și pedagogică, recenzarea ma
nuscriselor pentru manualele 
școlare prezentate la concursul 
1976—1977 s-a încheiat la 10 de
cembrie 1977. Fiind participant 
la concursul pentru abecedar și 
neprimind rezultatul nici după 
4 luni de Ia încheierea recen
ziilor, solicit pe această cale 
comunicarea rezultatului de 
către cei în drept. (înv. Ion D. 
Ungureanu, Piața Avram lancu 
18, Arad)

Din partea Procuraturii jude
țene Galați :

„Referitor Ia scrisoarea adre
sată revistei FLACĂRA de că
tre Dorin Ojog din comuna 
.Umbrărești, prin care arată că 
se tergiversează rezolvarea cau
zei penale privind pe Mărășescu 
Vasile, care a comis infracțiu
nea de vătămare corporală, în 
urma verificărilor efectuate vă 
comunicăm : postul de miliție 
din comuna Umbrărești a fost 
sesizat prin plîngere prealabilă 
de Dorin Ojog, că în seara zi
lei de 24 octombrie 1977 Mără
șescu Vasile și Mărășescu Ma
rian l-au lovit cu o secure 
producîndu-i o invaliditate 
permanentă de 5%. S-au 
efectuat cercetări și lucrătorii de 
la postul de miliție, la data de 
5 februarie 1978, au înaintat do
sarul propunînd punerea în miș
care a acțiunii penale și trimi
terea în judecată a învinuiților. 
Procuratura locală Tecuci și-a 
însușit propunerile și prin re
chizitoriul nr. 151/B/1978 din 
28 februarie a.c. s-a dispus pu
nerea în mișcare a acțiunii pe

Poșta redacției

■ Dornnica Chitic — comuna Lunca (Botoșani). în Decretul- 
nr. 190'9.7.1977 este prevăzut ca recompensele- să se acorde 
mamelor cărora li se conferă ordinele „Mamă Eroină", „Glo
ria Maternă", precum și „Medalia Maternității" după data 
intrării în vigoare a decretului, adică 1 iulie t977. Dv. vi 
s-au acordat ordinele înainte de intrarea în vigoare a de
cretului.

■ Ion Șerb — București. La împlinirea vîrstei de 60 de ani, 
în cazul în care aveți o vechime în muncă de 30 de ani, veți 
putea solicita acordarea pensiei pentru munca depusă și limită 
de vîrstă. luîndu-se ca bază de calcul a pensiei media retri
buțiilor tarifare lunare din 5 ani lucrați consecutiv, la alegere, 
din ultimii 10 ani de activitate.

■ Maria Burduja — Roman. în anul 1969 ați primit o bu
telie de gaze lichefiate, pe care ați înstrăinat-o în urmă cu 
3 ani.

H Constanța Burcea — București. S-a aprobat primirea 
fiicei dv. la Grădinița nr. 225.

■ Dumitra Ștefan — Bîrla (Argeș). în urma cercetărilor fă
cute, Biroul permanent al U.N.C.A.P. v-a aprobat dreptul la 
pensie de membră cooperatoare, începînd cu 1 ianuarie 1978.

■ Mihai Bărbieru — Drobeta-Turnu Severin. Sînteți în
scris primul pe tabelul de urgențe pentru repartizarea unei 
locuințe.

■ Ionel Asafiei — Bacău. Din scrisoarea pe care ne-ați 
trimis-o nu reiese clar ceea ce doriți. Reveniți.

n Ion Papuc — Tulcea. Doctorului Corneliu Bîrsan îi puteți 
scrie pe adresa : Sebiș, str. Zarandului nr. 7, județul Arad.

MARGA NEDELEAH

nale și trimiterea în judecată a 
inculpatului Mărășescu Vasile, 
reținindu-se în sarcina sa in
fracțiunea de vătămare corpo
rală. în ceea ce privește pe 
Mărășescu Marian, s-a dispus, 
prin același rechizitoriu, scoa
terea lui de sub urmărire pe
nală, întrucît nu a rezultat co
miterea faptei de către acesta, 
conform articolului 11 pct. 1 și 
articolului 10 lit. a din Codul 
procedurii penale".

Mă numesc Patriciu Săbăduș, 
locuiesc în Oradea, strada Iosif 
Vulcan nr. 2, și revin la scri
soarea mea publicată la rubrica 
„Flacăra la dispoziția dum
neavoastră" din numărul 46/1977 
al revistei. Dispoziția de a nu se 
achita pensiile pe bază de pro
cură legalizată Ia Notariatul de 
stat creează o serie de greu
tăți pensionarilor, care sînt ne- 
voiți să se deplaseze la diferite 
stațiuni pentru tratamente, sau 
să se deplaseze Ia copii, rude 
etc. Această dispoziție în
seamnă, practic, reținerea la do
miciliu a pensionarului în ziua 
planificată, obligat fiind să 
aștepte-factorul poștal de dimi
neața pînă seara. Nedumerirea 
mea e cu atît mai mare cu cît 
articolul 57 din Legea nr. 3'1977 
privind pensiile de asigurări so
ciale de stat nu abrogă dreptul 
pensionarilor și nici al notaria
telor de stat de a legaliza voința 
acestora de a împuternici o altă 
persoană de încredere să în
caseze pensia respectivă. în ca
zurile menționate mai sus. Pro
pun atenției celor în drept de a 
analiza cazul în speță, așteptînd 
cu încredere o rezolvare satisfă
cătoare.

în luna viitoare se împlinește 
anul de cînd în revista FLA
CĂRA a apărut o sesizare a 
noastră referitor la transforma
rea unui fost camping în mai
dan de gunoi în orașul Eforie- 
Sud. După apariția sesizării 
s-au luat ceva măsuri, de ochii 
lumii, apoi însă lucrurile au 
fost lăsate baltă si. spre ruși
nea noastră a localnicilor. în 
acest loc din, marginea orașului, 
grămada de moloz, gunoaie și 
tinichele se înalță iarăși, dove- 
dindu-se o lipsă evidentă . de 
igienă și respect pentru cetățe
nii străzii Dr. Cantacuzino. sau 
față de turiștii străini, tentați 
oricând să fotografieze maldă
rul de gunoaie zăcînd undeva 
într-una dintre cele mai fru
moase stațiuni ale litoralului. 
Oare aleșii urbei noastre să fi 
uitat că au fost aleși tocmai 
pentru condiția de a fi adevă- 
rați și buni gospodari ? (Scri
soarea e semnată de 9 cetă
țeni)

• Anunțam pe cititorii 
noștri care doresc să ni se 
adreseze oersonal in rezol
varea diferitelor orobieme că 
o oot face in fiecare zi intre 
orele 10-13 iar luni, marți ți 
miercuri intre orele 10-17.

• ..FLACĂRA" nu ia in 
considerare scrisorile anoni
me. Scrieți-ne cit mai concis. 
Și nu uitați să vă iscăliți.
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B CU SIMȚUL DATORIEI FAȚĂ DE CETĂȚEAN

[ Ne îngrijim de ei cu mîinile și sufletele noastre

Ne aflăm la o casă a copilului, mai nou. 
se numește leagăn și este normal fiindcă 
aceste ființe fragile abandonate intr-un 
fel sau altul de către părinții lor au ne
voie de un leagăn în care să învețe să 
trăiască, unii chiar să se odihnească după 
efortul acestei învățături, să învețe să cu
noască lumea și să ridă. Și cînd au înce
put să ridă —. spun medicii pediatri — este 
primul semn al ieșirii spre lume, pînă la 
ieșirea totală sint încă multe de împlinit, 
un semn al regăsirii ca ființă ce aspiră. 
La ce aspiră ? Deocamdată tot la zîmbet; 
în rest au cu prisosință ceea ce este ne
cesar dezvoltării. Statul cheltuiește pentru 
fiecare asemenea copil, de la zero la trei 
ani, cam 60 de lei pe zi, în condiții obiș
nuite, exceptînd deci cazurile cînd este 
nevoie de medicamente sau spitalizare. 
Ne aflăm la leagănul de Ia Cîmpulung și 
asemenea așezăminte există în toate ora
șele țării. Este cazul să amintim un fapt 
deosebit de semnificativ : pînă în ceasul 
de început ol revoluției socialiste în țara 
noastră, noi aveam, pe întreg cuprinsul 
țării, doar trei leagăne pentru copii, în 
București, Sibiu și Craiova. Și toate trei 
își datorau existența donațiilor unor per
soane particulare. Leagănul din București 
se nutșea Sfînta Ecaterina sau cam așa 
ceva, gdică totul era la mina unei mile 
creștinești și drumul copilului îngrijit aici 
purta amprenta acesteia.

Este, de asemenea, cazul să amintim că 
astăzi copilul îngrijit în primii trei ani la 
leagăn este preluat la o casă pentru pre
școlari și apoi la cea de școlari sub a- 
ceeași oblăduire generoasă. Am spus 
deja că ei au cu prisosință tot ceea ce 
este necesar, dar este puțin spus. îngriji
rea este excepțională. Leagănul din 
Cîmpulung este de fapt o vilă mare si
tuată într-un încîntător cadru natural. în
căperile sint mari, pline de soare și aer 
curăț. Curățenia este un atribut general, 
totul este alb sau pastelat, de la tavan la 
așternut, sau de la pijamaua cu flori
cele la rochița tricotată în volănașe. Mi
cuții stau în colectivități de 7—8, nu mai 
mult, au obiecte personale, biberonul Doi
nei, termometrul Cristinei, plăpumioara 
lui Matei. La bucătărie se afișează zilnic 
liste cu meniurile ce trebuie pregătite pen
tru fiecare în parte, după apetit, după 
nevoile vîrstei și totdeauna după prescrip
țiile pediatrului. Și în jurul lor femei blin- 
de, răbdătoare, și iubitoare ca adevăra
tele mame, li spală, le mîngîie obrajii, îi

De ce simplu dacă se poate și complicat!?

Trebuie să recunoaștem că o serie de 
formalități necesare obținerii unor drep
turi ale cetățenilor s-au ușurat considera
bil în ultimul timp. Spre deosebire de 
acum 5—6 ani, de pildă, un schimb de 
locuință se face mult mai lesne. Exem
plele se pot înmulți desigur. Și totuși 
sîntem încă tributari unui noian de acte, 
sîntem tributari pierderii de timp, sîn- 
tem tributari inutilului. De multe ori un 
drept al omului consfințit prin acte nor
mative se obține atît de greu de parcă 
ar fi o favoare ce i-o face funcționarul 
„X" sau „Y“. Ca să nu mai vorbim de 
funcționarul „Z“. De la șeful oficiului 
de stare civilă al sectorului 5, Roșea 
Florica. aflăm ce acte sînt necesare pen
tru ca o mamă să încaseze mia de lei 
cuvenită începînd cu a treia naștere. 
Sînt necesare următoarele acte : copie 
după certificatul de căsătorie, sau alte 
acte asemănătoare (declarație de recu
noaștere a copilului, de pildă), copie după 
certificatul de naștere al mamei, copie 
după certificatele de naștere ale celor
lalți copii, copie după actele de . identita
te, completarea unui formular tip. For
mularul tip că veni vorbă nu se găsește, 
la oficiul stării civile de mai multă vre
me așa că te duci mata la un centru de 
copiat acte din apropiere, suporți nervii 
funcționarei Cosma' Florica, stai la coadă 
chiar și un ceas și chiar și în stradă, 
plătești 4,50 lei și apoi iei din nou calea 
oficiului de stare civilă.

Tovarășa Roșea Florica ne expune tra
seul : „Se face un dosar pe care-1 trimitem 
la Oficiul de pensii și asigurări sociale a 
municipiului. De acolo este repartizat to- 

■ varășilor care se ocupă de sectorul 5. 
După circa 2 luni, dacă nu cumva 3, 
dînșii ne trimit un tabel cu aceia apro
bați și îi trimitem la casierie să ridice 
banii".

; —• Tovarășă Roșea Florica, , din eîte 
știm la ieșirea din maternitate mama pri
mește un certificat constatator de naștere 
pe care scrie al cîtelea copil a născut 
femeia în cauză. Cu acest certificat ce- 
tățeana se duce la consiliul popular pe 
raza căruia s-a născut copilul și obține 
certificatul de naștere. Ce-ar fi dacă cer
tificatul constatator de naștere eliberat ar 
fi dus întîi la oficiul de stare civilă, pe ’ 
teritoriul unde locuiesc părinții — loc de 
unde se obține mia de lei — ca să nu mai 
trebuiască să faci atîtea copii după certifi
catele de naștere ale copiilor deja născuți.

— Ar fi bine, chiar foarte bine.
— De ce nu se procedează așa ?
— Cu deplină sinceritate și răspundere 

vă spun că această chestiune mă depă
șește.

Al doilea caz întîlnît tot la consiliul 

îmbracă, îi culcă, le țin mîinile cînd fac 
primii pași și îi învață reguli de igienă 
corporală odată cu un cîntec. „Cine vine 
aici — spune inimoasa directoare, docto
rița pediatru Elisabeta Moisescu — îndră
gește imediat aceste ființe și nu mai plea
că. Deși este greu, totul trebuie făcut de 
mîna noastră, uneori sosesc aici și copii 
distrofici, știți, acei copii nedoriți și care 
atunci cînd se află în pîntecele mamelor, 
acestea fac lucruri nepermise pentru a 
nu-i aduce pe lume. Asemenea copii se 
nasc sub greutate, au metabolismul de
ranjat. Ne luptăm să-i facem oameni și 
în marea majoritate a cazurilor reușim. 
Neinternați în așezămintele noastre, 80 la 
sută dintre copiii problemă medicală mor. 
Un contabil vizitîndu-ne ne-a spus : „aveți 
aici o fabrică.de copii", nu i-am răspuns 
nimic atunci, el fiind unul dintre acei oa
meni care ne aprobă fonduri, dar noi aici 
n-avem nimic comun cu o fabrică, sîntem 
un simplu leagăn și cind ne îngrijim de 
micuții noștri nu avem la îndemînă cine 
știe ce ajutoare mecanizate, ci mîinile și 
sufletele noastre".

Cine sînt de fapt părinții, să-i numim 
totuși așa, ai acestor copii care-și găsesc 
rostul și îngrijirea în așezămintele statu
lui ? Nu vom face vreun proces de inten
ție cuiva, nu vom da nume reale respec- 
tînd o regulă dinainte instituită, dar vom 
povesti totuși cîteva fopte. O fetiță pe nu
me Maria a fost adusă la leagăn cînd 
era de cîteva săptămîni : slabă, în scutece 
murdare, mama care o ținea în brațe mi
rosea a băutură. „Dumneata ești mama, 
dar cine este tatăl copilului ?“ „Dacă aș 
ști... ? I" Fetița a crescut mare, a început 
să vorbească și să umble. Mama aceea 
a trecut după un an și ceva pe la leagăn, 
a văzut-o și a declarat că o ia acasă. „E 
mai frumoasă decît cei pe care îi am a- 
casă". „Poate că nu ți-o dăm, spui că nu 
lucrezi nicăieri, n-ai soț, cum o s-o 
crești ?" „Crește ea, acum e mare, dacă 
vreți vă aduc pe cel mic de șase luni, e 
băiat, vorbesc eu la comisie și vin cu el".

Aceasta este deci o categorie de 
mame ; comisia de ocrotiri sociale consta- 
tînd în asemenea familii că părintele sau 
părinții nu muncesc, că baza economică 
necesară dezvoltării copilului nu este asi
gurată, intervin și îl internează pe acesta 
la leagăn. Apoi categoria aceea cînd ele, 
așa-zisele mame, nu-și doresc deloc co
pilul. Am amintit deja, dar iată și un 
exemplu : într-o fotografie de format mic

popular al sectorului 5. Cetățeanul V. P. 
(îi respectăm dorința de a nu-i apare nu
mele în revistă) vrea să înfieze un copil 
al fratelui său. El, cel care vrea să în
fieze, are doar o fată care azi, mîine, se 
va mărita, pe cînd fratele său are 6. 
Ce, ne spune, îmi strică un băiețel de 
trei ani ? îl asigurăm că nu-i strică și 
împreună consultăm cearșaful de acte 
ce-i sînt necesare înfierii. Aproape că 
nici nu-ți vine să crezi 1 Actele necesare 
se grupează în trei secțiuni : ale celui 
care înfiază, ale celui care îi este deocam
dată părinte și ale copilului. în total vreo 
14 acte. De pildă, atît cel care înfiază 
cit și părintele dau o declarație autenti
ficată de notariat că sînt de acord cu 
faptul înfierii. Dar una pentru amîndoi 
n-ar fi suficientă ? Apoi pentru înfietor 
este necesar și cazierul judiciar a cărui 
obținere durează cel puțin o lună. îl în
trebăm pe tovarășul Bogos, șeful oficiu
lui de resort, ce se întîmplă dacă acela 
care vrea să înfieze are cazier, a fost con
damnat pentru delapidare. Ne răspunde 
că 'se judecă de la caz la caz. Se face 
deci o anchetă socială așa' ihcît oportu
nitatea obținerii cazierului w mai ales 
între frați — pare ușor inutilă. Și tova
rășul Bogos ne spune că înfiatul, drept 
al omului, ca să nu mai vorbim despre 
frumoasa lui încărcătură morală, durează 
mult, extraordinar de mult, dar că dînsul 
execută niște dispozițiuni.

Ni se pare eă în aceste două cazuri 
succint" înfățișate ar fi complet greșit să 
ne referim doar la timpul pierdut de ce
tățean. Firește, și acest lucru contează. 
Ne gîndim în ce măsuri omul de rînd 
este convins că se află față-n față cu un 
drept și nicidecum cu o favoare.

în finalul acestei scurte pledoarii pen
tru respectarea strictă a drepturilor omu
lui vom mai spune că anunțurile care te 
învață cum să obții un drept sint cîteo- 
clată concepute confuz. Iată unul copiat 
cuvînt cu cuvînt, ne 'cerem scuze pentru 
o gramatică care nu ne aparține, de la 
același sector al Capitalei, 5 :

Autorizație de construcție 
SE OBȚINE ÎN DOUA ETAPE-FAZE
I. Certificatul de regim și aliniere — 

aviz principiu
Este actul prin care se stabilesc condi

țiile în care se poate executa construcția 
solicitată. Pentru unele lucrări mici 
— amenajări, magazii, vestibul ETC. — 
se poate elibera autorizație de construcție 
fără certificat de regim și aliniere. Actele 
necesare :

1. Cerere tip semnată de proprietar
2. Actul de proprietate COPIE LEGA

LIZATA 

un prunc cu aspect bolnăvicios. „Este cel 
care a strigat la dumneavoastră nene și 
a zîmbit cind l-ați mîngiiat pe păr, a zîm- 
bit - spune o asistentă. S-a născut pre
matur în urma unui avort provocat. A stat 
multă vreme in spital, apoi a fost adus la 
noi. Mama care a vrut să-i curme viața a 
suportat rigorile legii. Sperăm ca el să n-o 
afle niciodată".

Și ceva chiar despre copiii care au stat 
la leagăn. Pe unul îl cheamă Turturică, o 
fi avînd și prenume, dar nimeni nu și-l 
amintește. II știu toți pe Turturică fiindcă 
el, deși se află acum ia o școală profesio
nală din Corabia, vine destul de des pe 
la Cîmpulung, sărută mina bucătăresei, 
tovarășei directoare, se joacă cu micuții 
în curte la soare. De fapt cu frățiorii lui 
fiindcă aici este casa lui, aici șînt mame
le lui. „Octavian Ungurea — povestește 
directoarea - a venit la mine. E un- flă
cău în toată regula. Mi-a zis : nu mă mai 
cunoașteți ? Dumneavoastră și cu surorile 
de aici m-ați crescut. Am învățat o mese
rie, sînt calificat, vreau să muncesc pentru 
acest leagăn, mă primiți ?“

...Asta e tot. Copiii cărora li se răpește 
de la cea mai fragedă vîrstă dreptul la 
bucurie și fericire il regăsesc datorită 
atenției sublime a unui părinte unic ce se 
îngrijește de întreaga țară.

VICTOR CONSTANTINESCU ■

P.S. La plecare am vizitat o nouă sec
ție a leagănului de copii din Cîmpulung. 
S-au investit niște sume mari dar din pă
cate cei care le-au folosit în materiale și 
manoperă n-au pus în ceea ce fac toată 
dragostea și grija de care este nevoie în 
orice meserie și de care ar fi fost neapă
rată nevoie în cazul acestei construcții, dată 
fiind destinația ei. Constructorul, Trustul 
de construcții Argeș, șantierul nr. 6 Cîmpu- 
leng, a părăsit lucrarea lăsind în urmă 
cîteva defecțiuni ; am văzut calorifere 
care curg, uși care nu se închid bine, 
tencuieli deja crăpate, în subsol pătrun
de apa. Și ceea ce este foarte grav, us- 
cătorul — o instalație complexă — nu 
funcționează. Poate că într-adevăr este 
vorba și de o greșeală de proiect cum 
încearcă constructorul să se plaseze vina în 
fața demersurilor, numeroase, făcute de 
către leagăn. Clădirea nouă este încă în 
termenul de garanție, așa încît orice mo
tivare este chiar un simplu motiv. Clădi
rea trebuie grabnic repusă în folosință la 
toți parametrii ei și credem că în. fața a- 
cestei probleme primăria orașului nu poate 
să rămînă indiferentă.

3. Certificat circa financiară — sau co
pie autorizație de construcție.

Este necesar numai dacă din actul de 
proprietate nu rezid Ut dacă imobilul a 
fost executat înainte de aprilie 1952.

4. Schița imobilului eu situația exis
tentă și cu indicarea construcției solicitate 
cu linii sau culoare diferită (sublinierea 
ne aparține — n.n.) de restul planului. 
Se poate întocmi de proprietar.

II AUTORIZAȚIA DE CONSTRUIRE
Se solicită după obținerea certificatului 

de regim și aliniere în baza următoarei 
documentații :

1. Cerere tip semnată de proprietar (de 
ce. ne întrebăm, proprietarul face altă 
cerere ?)

2. Descrierea construcției în dublu 
exemplar — destinație, necesitatea, mate
riale, sistem constructiv, respectarea nor
melor ETC. (ce destinație are să zicem 
un vestibul sau o magazie ? Care norme ?)

3. Evaluare — în dublu exemplar. Cost 
pe bază de indiei. Evaluarea poate fi 
menționată in descrierea construcției 
(Foarte bine, dar de ce nu este trecută 
acolo și se mai inventează o nouă și 
inutilă rubrică ?)

4. Pe hîrtie ozalid — plan situație 
scara 1/200, secțiunea orizontală scara 
1/50—1/100, secțiunea verticală — trans
versală scara 1/50—1/100, fațada 1/50—1/100

5. Dosar cu șină

NOTA

Documentația necesară pentru autoriza
ție poate fi întocmită de o unitate de 
proiectare de stat sau cooperatistă. Do
cumentația pentru autorizație de construc
ție (același act deci — n.n.) poate fi întoc
mită în familie de arhitect, inginer con
structor, tehnician constructor, rude de 
gradul I și II. Se va dovedi gradul de 
rudenie și diploma. Sau în întreprinderi 
sub forma de ajutor tovărășesc.

Iată deci cît de simplu este totul ! Ne 
întrebăm dincolo de acest limbaj tehni
cist, mult deasupra nivelului mediu de 
înțelegere a unor asemenea chestiuni, de 
ce documentația poate fi întocmită de 
arhitecti, ingineri sau tehnicieni construc
tori rude de gradul I sau II ? Pentru 
obiectivitate ? Oare cine ține mai mult 
cu un om ? Un frate sau unul străin ? 
Partea cu întreprinderea și ajutorul tovă
rășesc n-am priceput-o. Cum se va dovedi 
că a fost vorba de ajutor tovărășesc ? 
Cîte și ce acte doveditoare trebuie pen
tru ajutorul tovărășesc practicat în între
prinderi ? Concluzia acestei scurte an
chete nu poate fi decît una singură : 
drumul omului spre dreptul său poate de
veni și mai limpede și mai scurt !

EUGEN SECELEANU ■

Hoțul avea autoturism 

personal, pofta de petreceri, 

dar nu și... chef de muncă

Este ușor de imaginat cită amărăciune 
simte o gospodină care, intrind’ înțr-o di
mineață ■ în bucătărie să pregătească ceaiul 
ori cafeaua cu lapte pentru copiii care 
trebuie să plece la școală, pentru toți ai 
casei, dealtfel, care urmează să se în
drepte spre locurile lor de muncă, consta
tă cu stupoare, aproape nevenindu-i să 
creadă, că i-a dispărut butelia de aragaz.

Ușor de imaginat, dar adevărata dimen
siune a indignării și a implicațiilor, mai 
ales de moment, ale unei asemenea fapte 
nu o poate cunoaște decît cel în cauză...

în municipiul Arad și comuna Pecica 
asemenea „surprize" luaseră de la o vre
me amploare. Dispăreau din casele oa
menilor și alte obiecte, dar mai ales bu
telii de aragaz.

Căutările sînt, ce-i drept, uneori mai 
anevoioase, dar nu lipsite de succes, mai 
cu seamă cînd sprijinul cetățenilor este 
prompt și substanțial.

Așa s-au petrecut lucrurile si în ca
zurile mai sus-menționate.

Frecventa furturilor de butelii si alte 
obiecte a determinat conducerea Miliției 
județului Arad să analizeze profund si
tuația ivită în localitățile respective, în- 
sărcinînd ofițeri cu experiență din ser
viciul judiciar să se ocupe intens de a- 
ceste aspecte.

După studierea atentă a cazurilor în
registrate s-a ajuns la următoarele con
cluzii : 1. autorii acționau .de la un timp a- 
proape seară cu seară; deci nu puteau fi 
decît din localitățile respective sau din 
apropiere ; 2. deplasările de la locul in
fracțiunii erau făcute cu mijloace de 
transport auto, deoarece din cercetări re
zulta că în fiecare noapte cînd se comi
teau furturi, victimele sau alți cetățeni 
semnalaseră prezența în apropiere a unui 
autovehicul (auziseră zgomot de motor).

Concluziile respective erau motivate și. 
de faptul că. atît la Pecica, precum și în 
municipiul Arad mai existau indivizi care,, 
cu toate insistențele factorilor responsa
bili refuzau șistefnatic să se încadreze în 
activități utile.

în Pecica un astfel de grup era format 
din Tica Ion. Horvath Alexandru. Covaci 
lop. Varga Alexandru. lancu Ion. Gopare 
Ludovic și alții, toți fără ocupație, dar 
văzuți frecvent în localuri publice unde 
cheltuiau sume mari de bani. în antu
rajul acestora se afla și Rosztaș Ladislau. 
de asemenea, cu antecedente penale, dar 
care lucra ca șofer pe o autoedilitară a 
I.J.G.C.L. Arad, cu care apărea deseori 
în comuna Pecica. pe timp de noapte.

în municipiul Arad atenția organelor 
de miliție era îndreptată asupra unor in
divizi din aceeași categorie ca : Motan 
Ion, Butar Ioan, Boț Ioan, Marton luliu- 
Ștefan și Baba Gheorghe, toți liberați din 
penitenciare in vara anului 1977. neînca
drați în muncă, ultimul fiind si proprie
tarul unui autoturism „Dacia 1300". cu 
care făcea dese deplasări împreună cu 
ceilalți membri ai grupului, organizând 
chefuri costisitoare, atît în oraș cît si in 
alte localități.

Despre suspiciunile pe care le aveau în 
legătură cu elementele respective, lucră
torii de miliție au discutat cu membrii 
grupelor de sprijin ale miliției si cu nu
meroși alți cetățeni din localitățile în care 
se comiseseră furturi pe timp de noapte, 
indicîndu-le să sesizeze apariția acestora, 
să le supravegheze cu atenție comporta 
rea. preocupările, mobilizindu-i să retină 
orice amănunt carp ar putea contribui la 
demascarea făptașilor. Ca urmare. într-una 
din seri, cîțiva cetățeni din comuna Ză
dăreni au observat prezenta numitilor 
Motan. Marton și Butar în gara din loca
litate. în noaptea respectivă în comuna 
Zădăreni au fost furate trei butelii de a- 
ragaz. Păgubașii, sesizîndu-se la timp, au 
alarmat și vecinii și au pornit în căutarea 
hoților. Cei care îi observaseră pe cei trei 
bănuiti seara în gară potrivit semnalmen
telor date de lucrătorii miliției au anun
țat Imediat subofițerii postului din loca
litate. Astfel, după numai cîteva ore este 
reținut Marton luliu-Ștefan, care nu-și 
justifica prezența în gara Zădăreni și care 
fusese văzut împreună cu ceilalți doi bă
nuiti și înaintea comiterii furturilor.

Acesta recunoaște că a furat buteliile 
împreună cu Motan și Boț, pe care le as- 
cunseseră într-o glugă de coceni. în aș
teptarea lui Baba Gheorghe, care urma 
să vină cu autoturismul personal pentru 
a-i transporta, atît pe ei cît și prada. Da
torită faptului că păgubașii, precum si alti 
cetățeni, au pornit în urmărirea lor. s-au 
împrăștiat pentru a nu fi prinși, iar Baba 
Gheorghe nu a mai putut ajunge la locul 
de întîlnire. într-adevăr. buteliile furate 
au fost găsite la locul indicat de Marton.

în urma arestării întregului grup și a 
complicilor a rezultat că autorul moral si 
activ al furturilor de butelii comise de 
grupul respectiv a fost Baba Gheorghe, 
care i-a îndemnat pe ceilalți să săvîrseas- 
că asemenea fapte, el oferindu-se să-i 
transporte cu autoturismul în localitatea 
vizată și să plaseze buteliile furate la di
verși chilipirgii.

Aproape concomitent a fost prins și 
grupul de infractori care a săvîrsit furturi 
în comuna Pecica.

De curînd cetățenii din localitățile res
pective au avut satisfacția de a participa 
la dezbaterea publică a faptelor antisocia
le comise de infractorii amintiți, înfierînd 
cu indignare asemenea mentalități retro
grade.

MIHAI GROZAVU ■
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CU SIMȚUL DATORIEI FAȚĂ DE CETĂȚEAN B

Oamenii in alb refuză bariera lui NU SE POATE

■ în Bihor, o amplă acțiune de depistare a factorilor de 
risc in cardiopatia ischemică a cuprins peste 105 000 de 
subiecți și s-a încheiat în numai zece luni HI N Cadrele 
medii sanitare pot fi utilizate cu succes in astfel de acțiuni 
B ■ ■ Dacă vrei să faci un lucru bun și mai ales nou, nu 
aștepți modele ■ ■ ■ H Direcțiile sanitare județene pot 
desfășura, mai degrabă decît institutele de cercetări, 

investigații de asemenea amploare

Este un lucru deja cunoscut că bolile 
cardiovasculare dețin supremația între 
cauzele mortalității generale. De aici 
derivă, firesc, atenția tot mai mare pe 
care medicina o acordă cercetării aces
tor afecțiuni și luptei pentru prevenirea 
și combaterea lor. în cadrul unor ase
menea preocupări ale oamenilor în alb 
din țara noastră, ca dealtfel din în
treaga lume, o amplă acțiune de depis
tare a factorilor de risc în cardiopatia 
ischemică s-a încheiat cu succes, anul 
trecut, în județul Bihor. Inițiatorul și 
sufletul acțiunii, coordonatorul, creie
rul ei pasionat și neobosit : dr. Eugen 
Pop, directorul adjunct al Direcției sa
nitare județene. Iată „vina" pentru 
care l-am întrerupt din treburile sale, 
ca să-i adresez cîteva întrebări, la care 
a răspuns cu afabil’ta+e. deși abia ie
șise din a doua ședință pe ziua aceea. 
Desigur, din respect pentru un ase
menea ritm de lucru, dar și grație fap
tului că interlocutorul nu se lasă rugat 
ca să_vorbească despre ceea ce-1 pasio
nează, am intrat aproape direct în dia
logul de mai jos.

— Tovarășe director adjunct, ce v-a 
condus Ia declanșarea acțiunii de care 
vorbim ?

— Rigorile profesiei. Frecvența cres
cută și pericolul acestor afecțiuni în 
societatea modernă. Cunoașterea mor
bidității datorate bolilor cardiovascu
lare este, pentru noi, un reper, un in
strument de lucru necesar, pentru că 
ne-am propus să găsim forme eficiente 
de organizare în s’stem a asistentei 
sanitare, țihînd seamă de stadiul în 
care se află fiecare pac’ent.

— Citi subiecți a cuprins investiga
ția ?

— în afara a cinci mii de sportivi le
gitimați, peste o sută de mii de cetă
țeni între 18 și 62 de ani.

— Cînd a început acțiunea ?
— Declanșarea efectivă a depistării 

a avut loc la 20 august 1976, și s-a ter
minat în zece luni. Pentru mine, însă, 

dacă vă interesează, ea a început în 
1960, cînd — fiind director al spitalului 
din Beiuș — am încercat să măsor ten
siunea arterială la 85 000 de locuitori 
din zonă. De atunci am tot perfecționat 
ideea, am întors-o pe toate fețele, pînă 
s-au conturat precis modalitățile con
crete de lucru care să permită o acțiune 
de asemenea anvergură.

— Ați fost sigur de reușită ?
— Absolut sigur. Deși mulți confrați, 

din alte județe și din institute de cerce
tare, erau cu desăvîrșire sceptici. Un 
universitar, pe care dealtfel îl stimez 
foarte mult și a cărui părere eram 
bucuros s-o aflu, mi-a spus pur și 
simplu : „Dumneata ești naiv..." Unora 
le mai pare și acum un miracol, ca să 
folosesc o expresie care nu este a mea.

— Cîți lucrători sanitari au fost an
trenați ?

—• în total, vreo 500. Aș vrea însă să 
rețineți că, din aceștia, doar 65 au fost 
medici generaliști și alți specialiști. 
Unul din lucrurile cele mai importante 
pe care le-am demonstrat noi este că 
acțiuni de asemenea amploare putem 
întreprinde, cu foarte bune rezultate, 
bazîndu-ne pe cadrele medii. Pînă 
acum domina părerea — de care mulți 
încă nu se desprind — că așa ceva nu 
se poate, că n-ar garanta decît eșecul.

— In cite puncte s-a desfășurat de
pistarea ?

—- Am cuprins populația municipiului 
Oradea, pe cea o orașelor Doctor Pe
tru Groza, Vașcău și Nucet, dar și 
două comune de șes : Sălard și Diosig, 
și alte două din zona de deal și munte: 
Ceica și Criștior. Baza de depistare a 
constituit-o dispensarul de medicină 
generală. în 40 de asemenea puncte s-a 
lucrat concomitent, pe lingă activita
tea obișnuită a unităților respective.

— Ce a însemnat pregătirea unei 
astfel de acțiuni ?

— Mai întîi a trebuit să punem Ia 
punct o întreagă metodologie, care a 
cuprins, pînă la urmă, 15 note metodo

logice, însumînd peste 200 de pagini. 
Era nevoie de un sistem codificat de cir
culație ■ a informațiilor. L-am realizat. 
Apoi, era important ca întregul perso
nal medical ce urma să ia parte la ac
țiune să fie convins de utilitatea ei, 
să nv. se îndoiască de reușită. A mai 
fost nevoie ca la fiecare punct de lucru 
să detașăm 1—2 cadre medii special 
instruite. în acest scop am pregătit a- 
nume 200 de oameni printr-un curs te
meinic. O atenție deosebită am acordat 
pregătirii celor ce urmau să execute 
operații mai dificile, cum ar fi, de 
pildă, citirea electrocardiogramelor. Un 
amănunt admirabil și semnificativ : în 
toată această uriașă muncă nu s-a 
produs nici o greșeală.

—• Cite laboratoare ați folosit ?
— Un singur laborator, dar acela a 

lucrat șnur numai pentru asta, cîte trei 
sute de analize pe zi. S-a lucrat ca pe 
bandă. Un cadru mediu a efectuat zil
nic, constant și eficient, o sută de 
probe, față de maximum șaizeci cîte 
se fac în mod obișnuit.

— In ce fază ați început prelucrarea 
electronică a datelor ?

— încă de pe la începutul anului tre
cut am declanșat introducerea în calcu
lator a fișei de depistare a fiecărui ce
tățean. Pe de o parte, elaboram pro
grame de evaluare statistică epidemio- 
logică, pe de altă parte, se scoteau de 
la fișierul electronic liste nominale cu 
cetățenii purtători ai unor factori de 
risc, pentru a fi trimise dispensarelor.

— Care este utilitatea datelor furni
zate de calculator ?

—■ De fapt, fructificarea lor — din 
punctul de vedere al pacienților — în
cepe abia la dispensar. Am elaborat o 
metodologie pentru stabilirea posibili
tăților de luare în evidență, diagnostic 
și dispensarizare. După scoaterea ta- 
bulogramelor statistice de la calcula
tor, un colectiv studiază fiecare factor 
de risc în parte. Transformăm tabulo- 
gramele în grafice. Fiecare factor de 
risc va avea, astfel, un bogat dosar de 
studiu.

— Ce ghid ați avut pentru toată ac
tivitatea aceasta ?

— Nu e nici un secret : n-am avut 
modele. Nu mi se pare însă nici un 
lucru extraordinar cel pe care l-am. 
făcut noi. Nu-mi plac vorbele mari, 
dar conștiința profesională și încre
derea în oameni sînt, în societatea 
noastră, articulații vitale ale onjenescu- 
lui, la care ar trebui să ne gîndim mai 
mult.

— Cum veți folosi uriașul material 
de date rezultat din întreaga acțiune ?

— Am inițiat, pe această bază, mai 
multe studii care să răspundă proble

melor actuale ale asistenței sanitare. 
La maternitate, de pildă, se cercetează 
influența factorilor de risc aterogeni 
asupra sarcinii, a nașterii și a copilu
lui. Fișa utilizată conține 480 de para
metri.

Alte cîteva studii au început, de ase
menea, și se desfășoară bine, iar pen
tru declanșarea unora încheiem, în 
prezent, pregătirea necesară. Avem ce 
lucra, avem și cu cine. Materialul fap
tic, ca și entuziasmul, și pasiunea și 
competența oamenilor nu ne lipsesc.

— La ce scară considerați posibile 
și utile, în viitor, investigații de genul 
celei desfășurate în județul dum
neavoastră ?

— La noi în județ acțiunea va con
tinua. Anul acesta, în toate celelalte 
orașe se vor face depistări, după siste
mul deja folosit. După această ex
periență, sînt convins că în orice zonă 
a țării, unde este oportună și necesară 
o asemenea investigație, se poate face 
la scară de masă. N-avem temeiuri să 
ne împiedicăm de mitul armatelor de 
specialiști. Cadrele medii, îndrumate 
bine și mai ales apreciate cum se cu
vine, la nivelul real al posibilităților 
lor reale intelectuale și profesionale, 
ascund, nefolosită încă, o uriașă re
zervă umană și, aș zice chiar tehnică; 
în acest sens. Asemenea depistări cred 
că pot fi întreprinse de către direcțiile 
sanitare județene mai degrabă chiar 
decît de institutele de cercetări, întru- 
cît, firesc, la direcții se îmbină toate 
posibilitățile de dirijare și impulsionare.

— Ce dificultăți ați întimpinat ?
— Au fost și din astea, dar nu la 

așa ceva vreau și cred că mai trebuie 
să ne gîndim acum.

— Cine și ce v-a ajutat ?
— începînd cu Comitetul județean 

de partid și Comitetul executiv al 
Consiliului popular județean, toți fac
torii care ne puteau da o mîhă de aju
tor au făcut-o. în ce privește direcția 
noastră, întreg personalul a lucrat, 
efectiv, atît cît a fost necesar, în a- 
ceastă acțiune. Doresc să rețineți în 
mod deosebit însă că dăruirea și con
știinciozitatea maximă a cadrelor sani
tare cu care am desfășurat întreaga ac
țiune au dat elementul esențial ce ne-a 
asigurat acest succes, care, așa cum vă 
spuneam, unora le pare și acum de ne
crezut. Pe mine mă bucură enorm, nu 
numai datorită utilității sociale, lucrul 
făcut, dar și pentru că am demonstrat, 
împotriva unor inerții păgubitoare, câ 
activități de asemenea importanță și 
amploare pot fi întreprinse, cu deplin 
succes, folosind cu încredere cadrele 
medii.

DORIN GHERGHINESCU ■

CRONICA ȘOSELEI

Cu mașină 

de împrumut

Nu exagerez cu nimic cînd afirm că 
hoții sînt literalmente „invitați" uneori să 
se urce la volanul mașinilor și să plece cu 
ele unde le. poftește inima.

Sînt invitați de naivi, de grăbiți, de ui
tuci, de distrați etc. Așa s-a întîmplat și 
în cazul lui I. G. din comuna Sirineasa, 
județul Vîlcea. posesor al unui autoturism 
Dacia 1 300. Sosit acasă în jurul orelor 
22.00, s-a așezat la masă pentru a cina cu 
familia. Mașina a lăsat-o ca de obicei în 
fața casei, nu însă pe partea carosabilă, 
ci în mod foarte corect în afara șoselei, 
ferită de pericol de a fi lovită de vreun 
alt autovehicul și de a constitui ea îns|și 
pentru alții un obstacol. Pînă aici toate 
regulile de circulație și de prudență au 
fost respectate. Ferită de coliziune, dar 
nu și de a fi furată, deoarece a fost lă
sată cu cheile în contact și cu ușile des
chise.

Amatori de aventuri rutiere nocturne, 
atît cu mașinile lor, cît și cu autoturis
mele altora din păcate se mai găsesc. Cei 
drept nu prea mulți, dar totuși mai sînt. 
Chiar și în mediul rural. în cazul de față 
amatorul care venea de la bufet nu locuia 
decît la cîteva case distanță de posesorul 
autoturismului în chestiune. Intenționa să 
•se ducă acasă și să se culce, deoarece era 
cam „obosit" în urma celor doi litri de vin 
care îi consumase după țoiurile de „tă
rie" care constituiseră aperitivul.

Prin curtea S.M.A.-ului unde lucra ca 
motopompist și pe ulițele satului, pasionat 
de volan, învățase el așa de unul singur 
să strunească tractoare, camioane și chiar 
autoturisme, ce-i drept nu din cele ner
voase, ci mașini de teren mai puțin pre
tențioase cu diletanții.

Deși ca prin ceață, eroul nostru a reu

șit totuși să distingă autoturismul și mai 
ales cheile din contact. Dacă cheile sînt 
în bord, înseamnă că ușa e deschisă, și-a 
zis el. Halal pleașcă. Ocazia oferită pe 
tavă de a conduce o mașină cu perfor
manțele Daciei parcă l-a făcut să-și mai 
revină din starea de ebrietate pronunța
tă în care se afla. în cîteva secunde era 
deja pe drumul județean Lădești—Siăvi- 
tești și nu peste puțin timp intra pe D.N. 
64 cu direcția spre Rm. Vîlcea. Acul vite
zometrului urca vijelios 80, 100, 120 km/h. 
Ex-esul de viteză a autoturismului a tre
zit atenția unui echipaj al miliției care i-a 
făcut semnal de oprire. Bineînțeles că nu 
avea nici un motiv să dea curs semnalu
lui făcut. Dimpotrivă, a apăsat mai tare 
pe accelerație. Șoferul unui autobuz de
pășit de „eroul nostru", a declarat ulterior 
că autoturismul gonea cu viteză nebu
nească, atingînd cu roțile ba acostamentul 
din stînga, ba cel din dreapta. Noroc că la 
ora respectivă șoseaua era goală ! Pornit 
în urmărirea „autoturismului infractor", 
echipajul miliției l-a găsit la circa 3 km 
de la locul unde i se făcuse semnal de 
oprire, „proptit" într-o plută ce se afla 
în partea stingă a sensului de mers, Ta 
circa 5 m de marginea șoselei. Ajunși la 
locul accidentului, lucrătorii de miliție au 
găsit de fapt rămășițele mașinii l-VL-2295. 
I.B., autorul isprăvii care a străpuns par
brizul cu capul în clipa impactului, a de
cedat pe loc. Acul vitezometrului de la 
bordul mașinii făcute țăndări indica 
130 km/h, iar buletinul de analiza sînge- 
lui efectuată ulterior arăta o pronunțată 
stare de ebrietate : l,85%n alcool în singe.

Cunoscînd că I.B. exagerează uneori cu 
băutura,.că e predispus să se urce la vo
lanul autovehiculelor și să conducă fără 
a poseda permis, punînd în pericol viața 
lui și a celor din jur, colectivul de mun
că, conducerea unității respective putea 
preveni acest deznodămînt tragic, putea 
să-1 ajute pe tînărul I. B. să-și realizeze 
visul folosind posibilitățile legale de pre
gătire în domeniul conducerii auto pe 
care le are fiecare unitate.

Să cunoaștem mai bine oamenii și să-i 
ajutăm la timp, iată o concluzie care se 
impune o dată în plus și din analiza aces
tui caz.

Colonel VICTOR 3EDA ■ Rodul pâmintuîui. Fotogrofie de A. M1HAILOPOL ■
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E SPIRITUL REVOLUȚIONAR ÎN ȘTIINȚA ROMÂNEASCĂ

Pledoarie pentru o cenușăreasă: psihoterapia

Risul ca
Un bărbat de 48—50 de ani, vînjos, se

rios, care la viața luj a dat numeroase 
pilde de curaj, intră în cabinetul medical 
susținut de doi asistenți. Cade literal
mente din picioare, manifestă slăbiciune, 
amețeli, tulburări de echilibru, nu se poa
te deplasa nesprijinit nici măcar un me
tru. După o lungă discuție cu medicul, 
iese pe picioarele lui. Boala lui fusese a- 
devărată — omul nu putea umbla — nu
mai că ea avea o cauză psihică : teama 
nemărturisită, monstruos exacerbată în 
retortele subconștientului, de bătrînețe și 
de beteșugurile ei.

Un țăran cooperator este internat cu 
îngrozitoare crize de sufocare nocturne, 
care, culmea, continuă cu aceeași inten
sitate și regularitate și pe patul de spi
tal, fără a putea fi oprite. I se fac sume
denie de analize, inclusiv teste cutanate, 
radiografii, radioscopii — nimic, nici un 
indiciu. în afară de unul, aparent minor : 
sora de noapte informează că țăranul are 
un somn neliniștit. Ce o fi visînd ? Și 
așa, medicul, cu destulă greutate, înarmat 
fiind cu o considerabilă doză de răbdare, 
află o stranie istorie : cum, cu vreo doi 
ani în urmă, țăranul condusese la gară 
doi armăsari, pentru a fi îmbarcați in
tr-un vagon de marfă și cum, deodată, a- 
nimalele s-au încăierat. Se pare că a fost 
un spectacol teribil, care s-a întipărit în 
conștiința lui și care, după multă vreme, 
a pricinuit suferința organică. Descope
rirea cauzei a dus la o rapidă vindecare. 
N-au fost cai verzi pe pereți...

Poate cazurile de mai sus vor părea in
solite, nesemnificative. Dar cît de frec
vent se întîlnesc falși cardiaci, de per
fectă bună-credință și cu simptome pa
tologice reale : palpitații, dureri în regiu
nea inimii, amețeli, stări de anxietate. Ei 
iau la rînd cabinetele de cardiologie, co
lindă „din electrocardiograf în electro
cardiograf", purtînd nelipsita valijoară cu 
electrocardiograme (normale !) și înghit 
cantități industriale de medicamente, au
toadministrate, care rămîn fără efect de
oarece ei nu suferă de nimic organic. 
Preferă pilulele investigării serioase, cu 
ajutorul medicului, a cauzelor psihice 
care riscă — dacă nu sînt abordate fron
tal — să-i transforme in infirmi sociali.

Cazuri de o diversitate infinit mai 
mare decît o sugerează exemplele noas
tre sînt sau pot fi soluționate doar prin 
intervenția psihoterapeutului, în care se 
întruchipează una din tendințele majo
re ale medicinei contemporane.

• „Intr-o lume invadată de 
medicamente, de tehnică, 
psihoterapia își regăsește 
adevăratul ei rol"

— Tovarășe doctor Sergiu Diacicov, 
sînteți șeful Laboratorului de sănătate 
mintală de la Spitalul „Gheorghe Mari
nescu" și dv., tovarășe Bogdan Lueaciu, 
lucrați ca psiholog al Institutului de 
neurologie și psihiatrie in acest labora
tor bucureștean care acordă zilnic, ambu
lator, sute de consultații, este cel mai 
mare din țară și, totodată, unicul nostru 
centru metodologic cu profil de psihote
rapie. Ce este, in fond, psihoterapia ?

— Știința relațiilor interumane, folosită 
de medic în scopuri curative. Să ne lă
murim însă, mai intîi, asupra unor noți
uni pe care mulți le confundă. în timp ce 
neurologia se ocupă de bolile sistemului 
nervos cu substrat organic, lezional, iar 
psihiatria tratează exclusiv bolile psihice 
fără un asemenea substrat — cunoscut 
sau identificat ca atare cu actualele mij
loace de investigație — psihoterapia con
sideră corpul uman în ansamblu, indife
rent de organul lezat, are deci un spectru 
de aplicație mult mai larg. Practic, ar 
trebui să constituie o componentă obliga
torie, într-o măsură mai mare sau mai 
mică, a oricărui tratament medical, inclu
siv în cazul traumatismelor fizice.

— Unii echivalează psihoterapia cu 
psihanaliza.

— Fals. E drept, psihanaliza, la vremea 
ei, a adus multe idei noi, fertile, atît in 
înțelegerea bolnavului, cit și pe planul 
tehnicilor folosite. Dar există o deosebire 
esențială între fundamentul teoretico- 
ideologic — părăsit azi chiar și de unii 
din cei mai zeloși adepți ai .ei — și as
pectele tehnice valoroase pe care Ie-a 
introdus Dealtfel. în treacăt fie zis. psih
analiza a fost cel mai violent criticată 
de cei care nu au practicat-o niciodată 
și care o cunoșteau numai din cărți. Dar, 
încă o dată, nu despre psihanaliză va fi 
vorba în convorbirea noastră. Medicina 
se află, în momentul de față, la o cotitu
ră, ea trebuie să depășească limitele pe 
care singură și le-a impus ca urmare a 
unei excesive tehnicizări, ui tind, cîteoda- 
tă, că trebuie să considere nu numai or
ganul, ci omul in întregul lui, cu partea 
sa cea mai importantă, psihicul. La înce
puturile ei, tocmai datorită nivelului scă
zut de cunoștințe privind diferitele afec
țiuni, medicina tocmai așa a procedat, fi
ind astfel mai aproape de psihoterapie și 
repurtînd nu puține succese pe această 
bază. Și medicina populară a folosit și 
mai folosește și azi, inconștient, aseme
nea tehnici. Fără a generaliza și schema
tiza, trebuie însă să recunoaștem — dacă 
nu ca regulă absolută, cel puțin ca ten
dință — că azi se stabilesc relații mai cu- 
rînd între pacient și tehnică, decît între 
pacient și terapeut, și în acest sens se 
poate vorbi despre o oarecare dezuma-

tratament
nizare a medicinei. Toți, inclusiv doctorii, 
cer analize și medicamente. Desigur, nu 
ideea in sine trebuie criticată, ci eacesul : 
nici nu a apucat pacientul să intre pe ușă 
și să spună ce-1 doare, că medicul i-a și 
înmînaț rețeta, și ambii sînt mulțumiți !

— Deci, adresîndu-se psihicului, psiho
terapia are și această virtute că exclude 
abuzul de medicamente, adevărat flagel 
al societății contemporane.

— Este doar un aspect, nu lipsit însă 
de importanță. Cîți știu că arhibanalul 
antinevralgic conține cofeină cam cît o 
ceșcuță de cafea neagră ? Cunosc perso
nal zeci de persoane care încep ziua cu 
un antinevralgic, apoi continuă cu ciclo- 
barbital, care-i „turtește", apoi, ca să-și 
revină, iau din nou antinevralgic și tot 
așa, zile, săptămîni, și luni la rînd, pînă 
ajung la noi, prăbușiți. Sau un alt fapt : 
s-a stabilit, că aproximativ 80 la sută din 
medicamentele utilizate acum 50 de ani 
erau inutile — și aceasta în cazul cel mai 
bun, căci multe, pur și simplu, dăunau. 
Mă întreb cît la sută din medicamente
le privite azi cu încredere oarbă vor tre
ce proba timpului peste cinci, zece sau 
20 de ani. Firește, nu mă refer la anti
biotice, la insulină și la alte cîteva, poa
te de ordinul zecilor, intrate în fondul de 
aur al umanității, ci la puzderia de așa- 
zise medicamente-minune, la modă azi, 
uitate mîine. Or, tocmai într-o lume inva
dată de medicamente, de tehnică, psiho
terapia își găsește, mai exact își regă
sește, adevăratul rol, ea fiind inversul 
tehnicizării și despersonalizării tratamen
tului. în foarte multe cazuri, ea oferă nu o 
alternativă, ci singura cale de succes în 
actul terapeutic.

Să surprindem, în continuare, cîteva 
aspecte ale psihoterapie! in acțiune.

* „O casă divizată" — nu numai
în Shakespeare

— Tovarășe colonel doctor Gheorghe 
Găitan, ca șef al secției de neuropsihia- 
trie a Spitalului Militar Central, ca au
tor de lucrări, ca practician sînteți un 
promotor al psihoterapiei. Ce arie de cu
prindere credeți că ar trebui să aibă ?

— O eroare fundamentală, din neferi
cire foarte răspîndită, ar putea fi rezu
mată plastic în propozițiunea : „Psihote
rapia este pentru bolnavii mintali grav !“ 
Lucrurile stau exact invers : tocmai la 
nebuni, mai exact la psihotici, ai nevoie 
neapărată de medicamente, psihotera
pia jucînd un rol secundar. Dar nu 
nebunii, nu psihozele, nu delirul con
stituie problema nr. 1 a patologiei men
tale în țara noastră. Din acest punct de 
vedere, sîntem o societate sănătoasă. Ceea 
ce însă constituie și la noi o problemă 
sînt tulburările de adaptare psihologică 
la viața trepidantă, industrializată și teh
nicizată — condiție obligatorie a progre
sului. însăși transplantarea la oraș a o- 
mului de la țară implică, aproape cu ne
cesitate, șocuri psihologice repetate, cu
mulate — picătura care face să se rever
se. paharul — chiar dacă nu sînt recep
tate ca atare în mod conștient. Apoi se 
nasc tot felul de conflicte intrapersonaie 
și interpersonale. Eu, ca individ, mă gă
sesc adesea în conflict cu mine însumi, 
sînt — cum spunea Shakespeare — o casă 
divizată. Intervin și tensiuni conflictuale 
mai mult sau mai puțin inconștiente, care 
grevează comportamentul social : sînt 
ambițios, dar... nu mă țin curelele, afișez 
amabilitate, cînd în realitate sînt agresiv 
și ostil etc., etc. De aci, ulcer, hiper
tensiune și cîte și mai cite. Se ri- 
d’ică însă problema : cine îi tratează 
pe acești bolnavi și cu ce mijloace 1 
Psihiatrul este mult prea presat de masa 
bolnavilor săi, nevrotici și psihotici ; de
altfel, o multitudine de pacienți nici nu 
ajung la el, pur și simplu ii refuză asis
tența.

SABIN BĂLAȘA : Detaliu

— Este vorba de lipsă de cultură, de 
prejudecăți ?

— Tocmai la oamenii cultivați reține
rea este cea mai mare ! Se întîmplă un 
lucru curios. în sistemul nostru de va
lori, al unei societăți tot mai tehnicizate, 
însuși conceptul de boală psihică apare 
rușinos, alterînd imaginea de sine a omu
lui modern, care trăiește și se afirmă prin 
psihic și nu prin bicepși. Bolnavul de fi
cat nu se simte devalorizat în ochii săi și 
ai altora, dimpotrivă, este compătimit, în 
timp ce un deficit psihic e considerat a fi 
un handicap social major. Cunosc oameni 
care au făcut infarct cardiac, refuzînd' să 
admită, pînă în ultimul moment, cauzalita
tea psihică : ea ar fi dăunat, credeau ei, 
poziției lor de conducere. Vascularul este, 
adesea, competitiv, energic, el respinge 
ideea unei structuri psihologice dificile, 
vrea cu orice preț să reușească, se crede 
de fier, dar nu e ! 11 ocolește pe psihiatru 
ori, în cel mai bun caz, ii cere hapuri de 
dormit. Exemplele pot fi multiplicate la 
infinit, însă in final psihoterapia rămîne 
scurtcircuitată.

— Un cerc vicios. Pe de o parte, e rău 
că oamenii nu se duc la psihiatru decît 
în cazuri extreme. Pe de altă parte, se 
știe că la noi există o acută, nejustificată 
lipsă de psihiatri. în marile policlinici — 
doar acolo mai ai șansa să întîlnești și 
cite un psihiatru — el trebuie să acorde 
50, chiar 80 consultații zilnic — cifrele 
ne-au fost relatate de un distins psihia
tru bucureștean — văzindu-se obligat, în 
criză de timp și împotriva propriei voințe, 
să prescrie și el eternele pastile. Atunci 
cine să se ocupe de psihoterapie ?

— Aici e nodul problemei: nu e posibil 
și nu e normal ca doar psihiatrii să facă 
psihoterapie, ea trebuie să fie învățată 
de toți medicii, evident în forme adecvate 
fiecărei specialități, și practicată in paralel 
cu tehnicile proprii specialității respective. 
Din păcate, și în mod inexplicabil, în fa
cultățile noastre de medicină nu se predă 
nici un curs de psihologie medicală — ex- 
ceptind cîteva informații cu totul tangen
țiale la cursul de psihiatrie, care însă are 
un obiect bine delimitat: bolile psihice. Or, 
nu despre ele este vorba. Ele rămîn, oricum, 
apanajul psihiatrului. Nimeni, dar abso
lut nimeni nu-1 învață pe viitorul gene
ralist cum să se comporte din punct de 
vedere psihologic nu cu bolnavul psihic, 
ei cu bolnavul în general ! De regulă, se 
merge pe două extreme, la fel de dău
nătoare. Prima : „De problemele psiholo
gice să se ocupe psihiatrul !“ A doua : 
„Psihoterapia e la îndemîna oricui, nu 
comportă o tehnicitate deosebită, toți o pu
tem practica, românul e născut psiholog" ! 
Se uită însă că e vorba de tehnici precise, 
pe care nu are rost să le redescoperim și 
să le reinventăm.

@ 10 pacienți într-o ședință
— La ce tehnici v-ați referit, tovarășe 

colonel Găitan ?
— Nu la acelea psihanalitice clasice, ci 

la altele mai simple și de durată mai 
scurtă, dar eficace. Cea mai simplă : în
săși convorbirea cu pacientul, dusă nu la 
întîmplare („Ce te doare ?“), ci urmărind 
scopuri psihoterapeutice. Aș putea cita 
sute de cazuri din experiența mea în care 
elementul curativ hotărîtor, chiar dacă nu 
totdeauna unicul, s-a dovedit a fi cuvîn- 
tul, factorul psihologic de influențare bazat 
pe intuirea specificului personal și situa
tional. O precizare : marea artă a psiho
terapeutului nu constă în a da sugestii, ci 
în restructurarea poziției bolnavului, aju- 
tîndu-1 să se lămurească singur și să gă
sească soluții mai sănătoase la problemele 
sale relaționale. Aș menționa de asemenea 
și psihoterapia pe care ți-o aplici singur, 
așa-numitul training autogen. Principiul 
este relativ simplu. Poporul spune, de pil
dă : „A înlemnit de spaimă !“ făcînd astfel 
legătura între factorul psihic și ecoul fizic. 
Dar de ce să nu procedăm invers ? Rela- 
xîndu-ne mușchii după anumite tehnici, 
nu neapărat yoghine, se pot obține efecte 
psihice uneori spectaculoase. în fine, m-aș 
referi la tehnicile psihoterapeutice de grup. 
Ele sînt nu numai mai practice, economi
sind timp și bani, dar de multe ori sînt 
mult mai eficiente.

Ascultîndu-1 pe doctorul Găitan, revăd 
sălita de la subsolul Laboratorului de să

nătate mintală de la Spitalul „Gheorghe 
Marinescu" : o încăpere modest mobilată, 
confortabilă, cu fotolii, glastră cu flori și 
magnetofon, care te duce cu gîndul la sa
lonașul unei vile de munte sau la o co
chetă cafenea ...fără cafea.

— In această sală strîngem cam zece 
pacienti într-o ședință — ne spune doc
torul Diacicov. Ei stau comod pe scaune 
și pe fotolii. Terapeutul nu poartă halat 
alb. ca pentru a sublinia că este egal cu 
el. Apoi încep discuțiile libere, moderate 
cu discreție de medic. Problemele țîșnesc 
singure. Cîteodată apar tensiuni teribile, 
dar ele se liniștesc curînd. Oamenii se 
descarcă. învață să-și privească într-o 
nouă lumină problemele personale, apa
rent insolubile. Chiar și un dezastru sen
timental, povestit aci, se reduce la pro
porțiile reale. Odată, o economistă a ex
plicat grupului din ce s-a declanșat șocul 
psihic care a făcut-o neom. Unul din cei 
prezenti a început să rîdă cu hohote. Nu 
din răutate : rîsul reprezenta pentru el, ca 
și pentru ceilalți, o ușurare, o defulare, și 
a făcut mai mult pentru însănătoșirea pa
cientei decît un sac de pilule.

Desigur, o asemenea relatare telegrafi
că riscă să ducă la idei greșite asupra 
complexității reale a psihoterapiei de 
grup. De reținut doar că „rentează".

* Pe urmele marilor noștri 
medici înaintași

Am cerut și părerea unor interniști : 
profesorul doctor docent Ervant Seropian, 
medicul șef al Clinicii medicale II a Spi
talului regional C.F.R. din București, și 
doctorul Ioan Bradu lamandescu, de la 
Centrul de alergologie. Ei ne-au înfățișat 
o listă lungă de afecțiuni — de la urti- 
carii, umflături, mîncărimi, ulcer, gastrită 
și diskinezie biliară la bolile coronariene 
și ale aparatului respirator, astm bronșic, 
rinite etc. etc. care au la bază și o cauză 
psihică. Nu totdeauna aceasta din urmă 
acționează izolat, dar ea poate deține 
ponderea hotărîtoare, soluția de bază ofe
rind-o deci doar psihoterapia.

— Pînă și hepatita — precizează docto
rul lamandescu, unul din puținii interniști 
dacă nu unicul, cu studii complete de 
psihologie — poate avea și un substrat 
psihic favorizant. De ce în aceeași familie, 
supusă unor condiții identice de igienă și 
de posibilă infectare, doar unul din membri 
face o hepatită — mă refer la aceea de tip 
A, în care virusul pătrunde pe cale bucală 
— și ceilalți nu ? Cercetări recente au pus 
în evidentă rolul stressului, al factorilor 
psihici. Nu întîmplător se spune in popor : 
„De atîta supărare a dat în gălbinare".

— în experiența noastră — conchide 
profesorul Seropian — psihoterapia dă re
zultate deosebit de încurajatoare. Aborda
rea în paralel a psihicului și a fizicului, deci 
abordarea psihosomatică a bolnavului, o 
consider obligatorie. Dealtfel, tocmai așa 
au procedat marii noștri medici : Nanu 
Muscel, luliu Hațieganu, Nicolae Lupu, 
Bazil Teodorescu, Octavian Fodor, Aurel 
Moga și cîți alții și tot așa procedează 
azi urmașii lor. Cînd medicul se intere
sează și de problemele de viață ale bol
navului, de necazurile sale, nu numai de 
vezica sa biliară sau de junghiul din ficat, 
în acel moment poate și trebuie să în
ceapă actul psihoterapeutic, care presupu
ne, în primul rînd, o foarte fină evaluare a 
particularităților psihice ale bolnavului, a 
tipului său d'e personalitate eare-1 face mai 
vulnerabil la boală.

® Nu figurează în scripte...
Interlocutorii noștri nu s-au mulțumit 

să exalte virtuțile psihoterapiei, ci au for
mulat și propuneri concrete. Deși unele 
începuturi s-au făcut, între care mai sus- 
amintitul Laborator de sănătate mintală, 
creat din inițiativa profesorului doctor do
cent Vasile Predescu, precum și formațiile 
similare recent înființate în cadrul Spita
lului Militar Central și al Spitalului pen
tru studenti din București, mai rămîn încă 
multe, multe de făcut. In afară de necesi
tatea imperioasă de a se preda viitorilor 
medici noțiuni de psihoterapie, iată și alte 
sugestii :

• Psihoterapia să figureze și în cursuri
le de reciclare medicală.

• Să se înființeze mai multe laboratoa
re de sănătate mintală, cu sarcini și pe 
linia psihoterapiei. Planuri pe hîrtie exis
tă, dar, dintr-un motiv sau altul, multe 
din ele nu au depășit acest stadiu.
• în acele clinici medicale de altă spe

cialitate, unde există și preocupări de psi
hoterapie, să poată fi încadrați psihologi 
care să-i ajute pe medici la alcătuirea fi
șelor, la studiul mai științific al aspectelor 
psihologice ale bolilor, la cuantificarea da
telor de observație și la însuși procesul 
psihoterapeutic.
• Să se creeze în cadrul Societății de 

științe medicale o secție de psihoterapie, 
care s-o oficializeze, să-i dea un statut 
și tehnici unitare de lucru. în adevăr, 
această disciplină care încorporează una din 
tendințele majore ale medicinei contempo
rane, la noi, ca să spunem așa, nu figu
rează în scripte. Multi medici care o prac
tică din pasiune și „pe cont propriu", sînt 
astfel rupți de numeroasele conferințe, 
congrese și manifestări științifice interna
ționale cu această tematică. înscrisă la loc 
de cinste și pe agenda Organizației Mon
diale a Sănătății. Există la noi asociații 
sau grupuri recunoscute de acupunctura, 
yoga, homeopatie, parapsihologic etc. și e 
bine că s-a creat astfel cadrul unor dezba
teri libere, creatoare, solid fundamentate 
științific asupra unor subiecte mai puțin 
cunoscute. Se pare însă — sperăm, nu 
pentru multă vreme — că psihoterapiei i 
s-a rezervat rolul de cenușăreasă.

LIONEL NIȚESCU ■
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Pentru tehnica medicală - un titular unic de brevet»

„Așteptăm ideile, nu pentru a le pune în dosar, 

ci pentru a le da viață"
Nu sini puține cazurile in care un in

ventator și-a lăsat o întreagă viață în- 
tr-o invenție ! Alteori nu-ți ajunge o via
ță să străbați necunoscutul pe care îl 
cercetezi. Mi-am dat seama mai bine de 
aceasta vizitînd standul cercetării medi
cale, din cadrul Expoziției naționale a 
creației științifice și tehnice, organizată 
în cadrul Festivalului național „Cîntarea 
României". Au fost expuse aici peste 70 
de aparate care constituie tot atîtea in
venții, realizate de medici, ingineri, alți 
specialiști din domeniul vieți: medicale 
românești, din instituții de învățămînt 
superior. Trec de la un aparat la altul, 
împreună cu tovarășul inginer Florea 
Ceaușescu, directorul Stației de verifica
re și întreținere a aparaturii medicale 
București, și aveam să aflu că foarte mul
te dintre aceste aparate, invenții de va
loare, care pînă nu demult trebuiau să aș
tepte ani de zile ca să fie aplicate în 
practică, vor parcurge acum un drum 
mult mai scurt pînă la valorificarea lor. 
vor fi urmărite îndeaproape, realizate și 
repartizate unităților medicale unde Sînt 
așteptate cu foarte mare interes.

— Cum se va petrece acest fapt, tova
rășe director ? întreb.

— Din dorința de a rezolva cit mai uni
tar, cit mai eficient problema invențiilor 
și inovațiilor în domeniul aparaturii me
dicale, conducerea Ministerului Sănătății 
a analizat situația existentă, a văzut că 
sînt invenții care așteaptă să fie aplicate 
în practică de ani de zile, altele care deja 
prezentau o uzură morală avansată, și a- 
tunei a desemnat, ca titular unic de bre
vet al invențiilor și inovațiilor, Stația de 
verificare și întreținere a aparaturii me
dicale. La noi în țară e o treabă unică 
în felul ei, e o treabă foarte bună, pen
tru că, de acum înainte, toate invențiile 
și inovațiile vor fi aplicate în.tr-un timp 
mult mai scurt în practică, vor fi proiec
tate și dirijate către producția de serie. 
.Pentru rezolvarea acestei hotăriri, noi am 
înființat mai întii un colectiv, format din 
subingineri, ingineri, fizicieni, o să mai 
facă parte din el muncitori și tehnicieni, 
proiectanți, cadre tinere, dornice de afir
mare în valorificarea gîndirii tehnice ro
mânești, în domeniul aparaturii medicale 
și instrumentarului medical.

Colectivul, aveam să aflăm, este con
dus de inginerul Ion Chesa, specialist cu 
o îndelungată experiență, inventator ca 
și directorul SVIAM-ului, inginer Florea 
Ceausescu, ca multi alti muncitori, tehni
cieni, ingineri din cadrul unității, cum 
sînt. inginerii Mihai Tudorache și Werner 
Mateescu, tehnicianul principal Ion Șuță 
ale căror invenții sînt de mult aplicate în 
practică. Dar ca să te ocupi de valorifi
carea creației altora, așa cum se ocupă 
acest tînăr colectiv acum, să le popu
larizezi succesele, să le aplici în interesul 

general, trebuie, credem noi, să dispui si 
de un dram de generozitate, de o anume 
capacitate de a înțelege binele. Tinerii și 
mai vîrstnicii de la SVIAM. dovedesc 
că înțeleg aceasta : au întocmit studii, au 
mers la Oficiul de Stat pentru Invenții 
și Mărci, la Academia de Științe Medi
cale. au mers în județe si au inventariat 
invenție cu invenție, inovație cu inova
ție. aproape 350 în total, numai în ulti
mii opt ani. au stabilit ordine de priori
tate. reținînd pentru prima etapă de rea
lizare 114 invenții, au asigurat, spații prin 
reorganizarea unor formații de lucru. 
Directorul unității, inginerul Florea 
Ceaușescu, ne spunea că numai de la Spi
talul Colentina au fost preluate 30 de in
venții si inovații, de la Spitalul Coltea — 
zece, de la Institutul oncologic București 
— alte zece, printre care și „biotermo- 
analizorul", invenție a doctorului Ion 
Mogoș, un aparat deosebit, folosit nu nu
mai în medicină, la diagnosticarea pre
coce a cancerului ci si în industrie, agri
cultură și chiar zootehnie, unde pot fi 
depistate mult mai de timpuriu unele ma
ladii. A fost preluat, de asemenea, „apa
ratul electronic multifunctional" al docto
rului Dinu Florea de la Spitalul orășe
nesc Cîmpina. cum și ..dispozitivul pentru 
magnetoterapie" realizat. în fază de serie, 
de către inginerii V. Abrudan si 
G. Lucaci din Timișoara : aparatul de ana
lize spectrofotometric de serie mare, au
tor doctor Oswald Hdrer ; lentilele foto- 
terapice". autor inginerul I. Perei, si al
tele.

— Sînteți pregătiți să realizati practic 
aceste invenții ? îl întreb pe inginerul 
principal Ion Chesa. șeful colectivului de 
valorificare a tehnicii originale din do
meniul aparaturii medicale.

— La început eram, desigur, total ne
pregătiti. prea bine nu sîntem nici acum 
ca să aplicăm invenția la cel mult un 
an de la brevetare, cum spune legea, dar 
în ultima ședință a Consiliului oameni
lor muncii, s-a propus și am hotărît ca 
toate acele invenții si inovații de comple
xitate mâi mică, să fie realizate de noi. 
în formațiile de lucru existente, cu uti
lajele și aparatura existente la ora ac
tuală. Pc parcurs conducerea ministerului 
ne va dota credem cu mașini si utilaje 
corespunzătoare și vom putea să reali
zăm. astfel, la noi în unitate, o mare 
parte din aceste invenții. Desigur, să 
realizezi toate invențiile, se cere o apa
ratură si utilaje foarte complicate, di
verse, așa incit niciodată nu vom putea 
să realizăm totul la noi. Dar pentru 
acele invenții, inovații care cer o astfel 
de tehnicitate, am contactat conducerile 
unor institute de specialitate, ale unor în
treprinderi, cu care vom colabora : apa
ratul inventat de doctorul Ion Mogoș. de 
pildă, biote-rmoanalizorul, îl vom realiza

Endoproteză, pipete automate, dispozitiv de magnetoterapie, dispozitiv pentru anestezie 
ți valvă respiratorie

la Institutul de cercetări si proiectări 
electronice din București. Tot aici vom 
realiza și aparatul pentru cantificarea 
reacțiilor de fixare a complementului, al 
doctorului Gh. Gancevici. de la Institutul 
de seruri si vaccinuri București, cît si 
instalația de ultramicroanaliză automată 
de serie mare, autor doctor Oswald Horer 
de la Institutul de virusologie. Această 
activitate este în fază de perfectare de 
contract și e subvenționată de Consiliul 
Național de Știință și Tehnologie. Colabo
răm, de asemenea, pe bază de contract, 
subvenționați de Academia de Științe Me
dicale, cu Institutul de cercetări electro
nice, pentru realizarea aparatului ..audio
protest", autori, profesor doctor Dorin 
Hociotă, profesor doctor inginer Vasile 
Cătuneanu și colaboratori ; pentru rea
lizarea „hemoglobinometrului" electro
nic. un aparat foarte solicitat de rețeaua 
de laboratoare pentru analize medicale, 
autor W. Mateescu și inginer Ioan Turcu. 
Colaborăm foarte bine cu întreprinderea 
„industria tehnică medicală", unde reali
zăm la ora actuală pipetele mecanice se
miautomate pentru pipetări de volum fix. 
autor, doctor Constantin Dan, de la Spi
talul de boli infecțioase ..Dr. Victor. 
Babeș", și tot aici vom realiza elementele 
metalice de implant si osteosinteză din 
aliaje de tip stelit.

Urmare acestei activități, ne dezvolta 
această idee tovarășul Stelian Ștefanescu 
Bănescu, secretarul de partid și președinte 
al Consiliului oamenilor muncii, vom re
duce substanțial importul la scrie de 
aparate, materii si materiale, vom începe 
să colaborăm cu „Romconsultul", pentru 

valorificarea unor licențe de invenții în 
străinătate, vom dezvolta cu alte cuvinte 
exportul de inteligentă tehnică, așa cum 
ne indica de atîtea ori secretarul nostru 
general tovarășul Nicolae Ceaușescu. Sîn
tem în măsură sa ofertăm de pe acum 
unele aparate medicale, ca neurostimula
tor. aparat pentru 'respirație, artificială, 
aparat pentru anestezie, portabil, premiat 
cu medalia de aur la unul din saloapele 
de invenții din Viena. instalație pentru 
determinarea tensiunii plantare, cunoscut 
deja în lume, și altele.

Ne-am dat seama că sarcina acestor oa
meni de la Statia de verificare si între
ținere a aparaturii medicale din Bucu
rești nu este deloc ușoară, știu si ei că nu 
e ușoară, dar am constatat, totodată, ho- 
tărîrea lor nestrămujată de a se achita 
de această înaltă îndatorire patriotică, 
cetățenească, politică, de a valorifica gîn- 
direa de vîrf a creației tehnice românești 
în acest domeniu, o parte din fondul 
nostru de gîndire si de inteligentă. Ei 
știu, desigur, mai bine decît noi, că astăzi 
medicina nu se mai poate face numai cu 
ochiul, cu degetele, cu urechea. Să ne 
gîndim ce ar fi însemnat o operație fără 
anestezie, ce. s-ar fi făcut lumea fără se
ringă sau termometru ! Ei știu că valo
rificarea creației tehnice originale. în con
dițiile de avînt ale cincinalului revoluției 
tehnico-științifice. contribuie la îmbunătă
țirea stării de sănătate a poporului. Și. 
poate, pentru aceasta nu știu de multe ori 
ce-i odihna !

N. GRIGORE MÂRÂȘANU ■

Cine se aseamănă, se adună și inventează
Invențiile și inovațiile pe care ne pro

punem să vi le prezentăm reprezintă pro
prietatea intelectuală a unui larg colectiv 
de specialiști, dar a unei grupări profe
sionale sui-generis constituite, prin forța 
pasiunii și a comuniunii de idei.

Liantul acestei confrerii spirituale și 
profesionale este o mai veche cunoștință 
a cititorilor noștri, inginerul Alexandru 
Forje, cercetător la ICEMENERG și, tot
odată, pasionat folclorist și adept al in
vestigațiilor istorice prin instrumentele 
calculului matematic. Despre această din 
urmă pasiune, consacrată descifrării unor 
taine ale trecutului național, am scris de 
curînd, relatarea noastră bucurîndu-se de 
o largă audiență în rîndul specialiștilor. 
De data aceasta, Alexandru Forje ne 
propune o incursiune mai apropiată de 
profilul meserii sale. Este vorba de lupta 
pentru descifrarea necunoscutului într-un 
domeniu de mare actualitate : energetica.

— în materie de energie, ne spune in
terlocutorul nostru, lumea a ajuns într-un 
moment al adevărului. Sursele de energie 
sînt finite, iar sfîrșitul imanent al unora 
poate fi estimat încă de pe acum. Pro
blema este de a găsi noi mijloace pentru 
producerea de energie, noi surse de com
bustibili, și mai cu seamă de a închide de 
urgență robinetele risipei. Risipa de ener
gie este enormă. Cauzele : comoditatea, 
indolența lăcomia, rutina. Acest valoros 
capital al Terrei se irosește mai cu seamă 
acolo unde energia se produce sau se în
corporează în diverse bunuri materiale. 
Un pahar de plastic, o foaie de hîrtie 
conțin și ele un strop de energie chel
tuită. Chiar și poluarea reprezintă o ri
sipă de energie, deoarece este vorba de 
arderea incompletă a unor substanțe ener
getice. Activitatea colectivului nostru gra
vitează în jurul unui deziderat comun : 
fructificarea fiecărui strop de energie 
virtuală.

—• Cum a luat naștere această fabrică 
de idei ?

— Colectivul .nostru s-a sudat treptat în 
cadrul unor contacte de ordin profesio
nal. Ne-am întîlnit pe terenul unor idei 
comune. Prieteniile făurite prin muncă 
sînt cele mai trainice. Am făcut concedii 
împreună, am lucrat in colaborare la re
zolvarea unor' teme de cercetare. Din co

lectivul nostru fac parte cercetători bucu- 
reșteni și brașoveni. De la ICEMENERG : 
ing. Ion IVI. Ionescu, dr. ing. Florin Pre
dau, ing. Ion Bongdan, fizicianul Va
sile Stratulat, ing. Ion Demetru, 
ing. Iulia Forje, ing. Radu lovă- 
raș. De la Brașov : prof. dr. Giuseppe 
Munteanu, prof. dr. Constantin Iliescu, 
conf. dr. Ilie Gavrila, De la I.S.P.E., ing. 
Dragoș Stănculescu Ghigheanu, iar de la 
I.G.M.B., ing. Dumitru Pascu. Inven
țiile și inovațiile realizate în colaborare 
șau în paralel fac parte dintr-un plan co
mun de acțiune, prezentat și tutelat de 
Consiliul Național pentru Știință și Teh
nologic. Ideea comună în jurul căreia se 
grupează întreaga activitate este aceea de 
a obține pînă în 1985, prin larga utilizare 
a ivențiilor și inovațiilor realizate, a 
unei cficiențe economice echivalentă cu 
un miliard dolari S.U.A.

— In ce stadiu se află invențiile și ino
vațiile la care vă referiți ?

— Cele mai multe au fost brevetate, re
prezintă un bun cîștigat, au fost aplicate 
deci în producție de către unele între
prinderi din țâră. Din păcate ele sînt îiTcă 
insuficient cunoscute pe plan național. 
Există, cu alte cuvinte, numeroși alți vir
tuali beneficiari. Dar mai bine să le spu
nem cîtorva pe nume.

Sînt doi ani de cînd conf. dr. Ilie Ga- 
vrilă de la Universitatea din Brașov a 
pus la punct o metodă, brevetată ulterior 
ca invenție, prin care se dublează viața 
acumulatorilor. Este vorba de tratarea ă- 
cestora' cu ultrasunete, tratament care are 
ca efect o încărcare mai bună a plăcilor 
de acumulator. Acestea sînt realizate, 
după cîte se știe, din plumb, metal de
ficitar pe plan mondial. Recuperarea lui 
prin retopire și reprelucrare înseamnă un 
substanțial consum de energie. Prelun
girea vieții, unui acumulator (care'astăzi 
durează în medie' doi ani) înseamnă 
avînd în vedere uriașa expansiune a zeu- 
lui-automobil — realizarea unor impre
sionante economii. La nivelul țării noas
tre, apreciază colectivul de specialiști, 
minimum 10 000 tone plumb pe an și o 
economie de combustibil convențional de 

150 000 tone. Din păcate pînă astăzi, bene
ficiarii direcți ai invenției se pot număra 
pe degetele de la o mină;..

Ni s-a vorbit în continuare de invenția 
datorată unui grup, de cercetători brașo
veni conduși de profesorul universitar 
Constantin Iliescu : procedeu de tăiere a 
metalelor fără abraziune. La_ ora actuală 
pentru a tăia o bară metalică de 200 mi
limetri (un exemplu între altele) este 
nevoie de discuri abrazive (aduse din im
port). Metoda propusă și experimentată 
cu succes de cercetătorii români șe reco
mandă prin performanțe de excepție dacă 
avem în vedere înlocuirea completă a 
discurilor abrazive și reducerea timpului 
de tăiere de la o oră la o fracțiune de 
secundă. Nu vom intra în amănunte. 
Instalația care izbutește o tăiere atît de 
rapidă procedează la fel ca luptătorul de 
karate : își concentrează energia pe o sec
țiune foarte redusă.

Procedeul a fost preluat de către între
prinderea „Hidromecanica" și de către 
întreprinderea de autocamioane „Steagul 
roșu", amîndouă din Brașov. Rezultatele 
s-âu dovedit notabile dar din motive care 
depășesc puterea noastră de înțelegere, 
instalația (care poate fi confecționată fără 
mari dificultăți) cucerește anevoie inte
resul specialiștilor-.

Printr-o altă invenție, înscrisă în pla
nul de acțiune al colectivului de cercetă
tori de la ICEMENERG și de la Uni
versitatea din Brașov se propune utili
zarea deșeurilor rezultate . în industria 
carboniferă prin spălarea huilei. Este 
vorba de banalele prese-turte-filtru care 
conțin prețioase elemente combustibile și 
care la ora actuală sînt depozitate în gră
mezi uriașe în incinta unor terenuri care 
ar putea avea altă destinație (evacuarea 
unei tone de deșeuri costă în prezent 
15 lei). în amestec cu șisturi bituminoase 
— și în cadrul unei instalații de concepție 
originală — aceste banale și incomode can
tități de deșeuri ar putea înlocui aproxi
mativ un milion de tone combustibl 
convențional. Și ăsta cu âtît mai mult cu 
cît munții de deșeuri cresc an de an cu a- 
proximativ 800 000 tone.

Șisturile bituminoase (combustibili infe
riori ce conțin steril în’proporție de 90%^ 
reprezintă de asemenea materia primă 
necesară unei alte instalații realizate de 
către același colectiv de cercetători. Gâzei- 
ficarea acestei materii prime — deci ex
tragerea și valorificarea substanțelor vola
tile, pe care le conține — ar însemna un 
mare aport în balanța energetică a țării. 
Avantajele pot fi demonstrate prin insta
lația existentă. remarcabilă prin ori
ginalitatea soluțiilor, prin marea ei efi
ciență. Și încă un lucru deosebit de im
portant : reziduurile rezultate prin gazei- 
ficare, reprezintă o excelentă materie 
primă pentru fabricarea șamotelor.

Realizările neobositului și entuziasmu
lui grup de cercetare au mai dus la iden
tificarea unui nou procedeu de sudare a 
pieselor metalice de mari dimensiuni, 
a unei noi reutilizări raționale a oțelurilor 
în centralele electrice, a unei mai judi
cioase folosiri a instalațiilor de elaborare 
și tratare a oțelurilor. Lista mai cuprinde 
și alte titluri de invenții și inovații, dar 
ne vom opri deocamdată aici. Aici, de
oarece in fața unui asemenea volum de 
muncă calificată, de masivă și eficientă 
investiție de inteligență sîntem îndreptă
țiți să ne punem una și aceiași întrebare : 
de ce nu se acordă rnai mult interes aces- 
tor realizări de prestigiu, de ce atît de 
multă timiditate în adoptarea și introdu
cerea lor în practica de producție cu
rentă. ?

— Realizările ce compun planul nostru 
de acțiune sînt încă insuficient cunoscute. 
Ele s-au născut prin colaborarea unor ac
tivi și entuziași amici de idei. Adoptarea 
unei invenții înseamnă o problemă în plus, 
un efort suplimentar pentru insul care își 
dorește o viață tihnită, rezervată în ex
clusivitate problemelor personale. în ma- 
realor majoritate invențiile și inovațiile 
noastre au fost realizate în afara obliga
țiilor de serviciu și deci nu sînt însoțite de 
hîrtii oficiale. Dar ele totuși există ! De 
aceia ne-am adresat „Flăcării", revistă de 
mare audiență. Eficiența realizărilor noas
tre poate fi probată oricînd, dar prin soli
citudinea publicației dv. dorim ca utiliza
rea lor în cadrul producției curente să se 
facă cu o oră mai devreme.

LIVIU MAIOR M
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O Cauza mărului sub 
un cer cu miros de cleștar

Dintre toate porțile Maramureșului, 
înălțate și azi ca în vechime, să-i arate 
străinului cu ce gînduri se cuvine să intre 
el într-o gospodărie și în niște suflete 
de gospodari și, mai ales, ce soi 
de oameni are să cunoască din
colo de înaltele și preaminunatele 
lor cioplituri, cea mai frumoasă este 
poarta livezilor de meri așezate pe dea
lurile numite Dura, de la marginea Băii 
Mari și anume la marginea pe unde vin. 
drumurile din Satu Mare. După cîteva 
zile rele. în care s-a cernut, prin ploaie, 
si ceva ninsoare tîrzie. iată merii dînd în 
floare pe una dintre cele mai mari livezi 
din tară și poate de pe continent. Pe un 
dîmb. între loturi de pomi pitici, stau 
o seamă de construcții noi. cu o arhitec
tură foarte cultivată, colorate în alb si 
roz. fapt care face ca pe alb-rozul flo
rilor de măi- culoarea acestora să aibă 
ceva ireal. Munții Maramureșului sînt, 
primăvara îndeosebi, pămîntul acela mi
raculos unde totul nu-i decît verde de 
iarbă grasă și cer cu miros de cleștare. 
Si. iată, cînd te întrebi dacă poate exista 
o minune mai mare a naturii, apar live
zile cu parfumurile lor împărătești.

Moșia e a Stațiunii de cercetări si pro
ducție pomicolă Baia Mare, cea dintîi care 
a văzut la noi ideea industriei agricole, cu 
toate binefacerile ce tin de-o industrie si. 
în același timp, cu îndatoririle impuse de 
industrie oamenilor ei. Inginerul horticol 
Andrei Lazăr, directorul de azi al stațiu
nii și omul care, practic, a rostit, în urmă 
cu douăzeci de ani, cuvîntul ce avea să 
dea un rost bun cîtorva sute de hectare 
de pămînt sărac, s-a remarcat întîi la Pe- 
țin — Satu Mare, la Casa agronomului, 
unde, pe 14 hectare de sol aluvio
nar, sol foarte bun, dealtfel, a 
plantat primele loturi de meri in
tensivi. Asta înseamnă că reușise 
atunci, pe un pămînt. ce-i drept, mai în
dreptățit să ceară arătură pentru grîu. o 
producție de 20 t/ha. într-o meserie în 
care, în anii cei mai buni, se obțineau 
maximum 5 t mere la ha. Avînd rezul
tate bune si căpătînd oarecare faimă, tî- 
nărul inginer a primit un apartament, ca 
să se stabilească la Satu Mare si să con
tinue ceea ce începuse. Numai că faima.
cum se știe, vine și cu neprevăzutul, ast
fel că într-o zi a fost urcat într-o ma
șină și adus, ca să-si spună părerea de 
specialist, pe dealurile sărăcăcioase din 
vecinătatea orășelului, pe atunci. Baia 
Mare.

— Tovarășul Iosif Uglar. povestește in
ginerul Andrei Lazăr. m-a întrebat da- 
că-mi plăceau dealurile astea. Pe dealuri 
creșteau arini si mult pipirig, se vedea 
că solul e sărac în humus, în fosfor și 
potasiu, excesul de umiditate făcea ca si 
pe pantă apa să ne mustească sub pi
cioare. Am răspuns că nu-mi plăceau de
loc. dar că prin muncă si stiintă chiar si 
cel mai prost pămînt tot produce ceva. 
Dacă nu se putea pune porumb, de pildă, 
cu meri face oricum să se încerce. 
Foarte bine, a zis tovarășul Uglar. vino 
aici si aplică tot ce-ai spus că știi. Pune 
livezi de meri. E o sarcină de partid !

Inițial, au fost luate în discuție 100 ha. 
Cu Andrei Lazăr mai lucrau șapte sau 
opt oameni, din care Aurel Lucaci, Vasile 
Lucaci, Vasile Chira, Ludovic Poci, Mihai 
Hoza, tehnician horticol, și Anton Pop, in
giner și astăzi inginer-șef al stațiunii — 
adică aproape toți — au rămas și rămîn. 
S-a procedat mai întîi la cunoașterea foarte 
amănunțită fizico-chimică a solului, con
venind că trebuiau mari lucrări de dre- 
nare a excesului de umiditate, că trebuia 
rezolvată problema acidității solului si că. 
în general, era nevoie de multă muncă 
pentru speranța de a face dintr-un pă
mînt sărac, unul mediocru.

— Acum, spune Andrei Lazăr. întreaga 
muncă în stațiune are la bază un mod 
original de a considera agricultura, mod 
la care am ajuns tinînd cont de sarcina 
de partid primită si de condițiile locale. 
Agricultura, zicem noi. este acea ramură 
a economiei naționale care are ca obiec
tiv transformarea energiei solare în ener
gie calorică-comestibilă. cu un consum 
minim de energie produsă în afară. Este 
ramura unde, cu cît iei mai mult, prin 
urmare, cu cît produci mai mult, cu atît 
poți produce. în anul următor, mai mult, 
fără a epuiza mijloacele fixe de bază : 
pămîntul. lumina si căldura soarelui, să- 
mînta. Toată problema este să te apuci 
de treabă ca într-o industrie, fiindcă, so
cotind cu luciditate întreaga serie de 
munci și răspunderi dintr-un an agricol, 
vezi că. de fapt, faci un fel de industrie, 
care ar merita să se cheme agricolă. Ori
care muncitor de-al nostru, care are toate 
motivele să se numească motopomicultor. 
fiindcă are si o pregătire teoretică si 
practică modernă si complexă, știe să 
explice bine ce rost au cele peste 40 de 
treceri printre șirurile de pomi într-un an. 
între o recoltă si alta. Cînd faci produc
ție intensivă si superintensivă. controlezi 

mersul producției tot atît de atent si de 
aplicat ca mersul lucrurilor într-o uzină. 
Soluția pentru punerea în fapt a felului 
nostru de a concepe agricultura era una 
singură : crearea unui institut complet 
integrat, unde cercetarea să se facă pe 
loturi intens productive, unde să putem 
face, concomitent, proiectare tehnologică 
și să oferim asistentă tehnică odată cu 
livrarea proiectelor de plantații. în chip 
firesc, am ajuns să construim si ateliere 
pentru autodotări. unde — dat fiind că 
știm cel mai bine cum e solul aici si de 
ce utilaje e trebuință — construim utilaje 
și prototipuri pentru munca în pomicul
tură, în special pentru pregătirea terenu
lui : pluguri de desfundare, furci hidrau
lice pentru ridicarea boxpaletelor. pluguri 
cîrtită pentru drenai si altele.

Cum spuneam, stațiunea are la ora ac
tuală peste 700 ha plantatii pomicole. îm
părțite în cinci ferme — din care 400 ha 
pentru culturi intensive si superintensive 
de meri, cea mai mare parte, dar si peri, 
pruni, cireși, căpșuni, coacăze. 300 ha sînt 
pepiniere cu o producție de-a dreptul 
impresionantă. Anul trecut creșteau în 
pepinieră 400 000 pomi. Anul acesta s-a 
ajuns la 700 000. Tot anul trecut au fost 
livrati altor plantatii 1.5 milioane stoloni 
de căpșuni, urmînd ca în decursul acestui 
an să ia drumul plantațiilor de căpșuni 
9 milioane stoloni. Scriem cifrele nu atît 
pentru aceea că ele l-ar interesa pe citi
tor. ci pentru a arăta ce eficientă au 
avut. în timpul, totuși, scurt de la hotă- 
rîrea lor. măsurile Plenarei C.C. al P.C.R. 
privind reconsiderarea problemei agricole 
în zonele de munte si necooperativizate.

— Politica statului nostru, subliniază 
Andrei Lazăr. se vădește și în agricul
tură. foarte echilibrată și cu rezultate 
convingătoare. Livezile noastre dau acum, 
în medie. 20 t/ha mere, fată de cele 40 
t/ha obținute în livezi din Italia si Franța. 
Numai că noi valorificăm terenuri pe 
care nu se poate face agricultura griului 
ori a porumbului, iar ei — mergînd nu
mai la profit si neurmînd o linie de stat 
a pămînturilor — plantează livezi pe cel 
mai bogat sol. Eu îndrăznesc să afirm că 
performanta o obținem, de fapt. noi. Cînd 
vorbeam de cele petrecute aici în urmă 
cu douăzeci de ani. trebuia să spun că în 
ciuda calității slabe a solului condițiile 
climatice sînt foarte potrivite culturilor 
de meri. Condiții asemănătoare au si 
plantațiile de la Șomcuta. Căpelnic. Si- 
ghetu Marmatiei. adică 900 mm precipi
tatii pe an. lucru care-i place mărului, și 
o climă blîndă iarna. Că e o climă bună 
pentru livezi o dovedește si faptul că la 
noi castanul comestibil creste spontan. 
Vom avea curînd și plantații de castani si 
anume castani pitici, care să permită o 
recoltare ușoară. Dealtfel, am pus la 
punct și plantatii de meri pitici, un fel 
de pajiști cu meri, dacă vrem să ne ex
primăm mai frumos. Merii aceștia dau 
rod în anul al doilea — cam 5 kg pe pom 
— și merg la densități de pînă la 10 000 
pomi la ha. Gînditi-vă că plantațiile cla
sice aveau cam 150—200 pomi la ha. cu 
rod in al șaptelea ori al optulea an. cele 
intensive 400—800 pomi/ha si rod în al

Să fie Maramureșul bogat

și mîndru, pe cită

omenie și iubire de țară și

partid poartă lumea lui!
(Urmare din pag. 1)
Baia Mare, care a trecut de 100 000 lo
cuitori, nu avea după război decît 18 000 
locuitori. Sighetu Marmatiei tinde să 
ajungă la 50 000 locuitori. Industria fo
restieră cedează locul doi construcțiilor 
de mașini, într-adevăr, dar ea, la rîndu-i, 
s-a dezvoltat în chip cu totul semnifica
tiv. Combinatul de prelucrarea lemnului 
din Sighetu Marmatiei e șl mare, șl mo
dern. E drept că multi din muncitorii 
care au venit să se angajeze la mașinile 
Iui mai poartă și azi, cînd au devenit 
muncitori industriali- în toată legea, 
opinci, însă cu opincile astea e o poveste. 
Sînt încălțări durabile, comode, conve
nabile drumurilor la munte. Foarte 
multi oameni fac naveta. Mersul în bo
canci pe munte e un lucru cam nepotri
vit. Apoi, se știe, tradiția la noi e foar
te puternică. Maramureșeanul își făcea în 
casă opincile, cioarecii, sumanul, tot ce-i 
era de trebuință la îmbrăcat. Acum ii 
este mai lesne să cumpere confecții de 
la oraș ori de la magazinul sătesc, dar 
la cele frumoase din portul tradițional și, 
cu acestea, la cele comode nu renunță. 
Metalurgia și extracția minieră rămîn, pe 
mai departe, baza industrială a județu
lui. Munții noștri sînt încă bogati în . me
tale. iar cercetarea geologică nu se va 
încheia prea curînd. Avem o seamă de 
investitii importante în industrie, între 
care. în cadrul întreprinderii mecanice de 
mașini și utilaj minier, patru fabrici noi. 
E pentru noi o problemă de onoare să 
punem în fapt indicația secretarului ge
neral al partidului, tovarășul Nicolae
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ÎNTR UN LOC UNDE SE E
treilea sau al patrulea an. Plantațiile 
superintensive au mărit densitatea la 2 500 
pomi/ha. E logic că. sporind densitatea, 
trebuie să descrească înălțimea pomului. 
Țin minte ce merit își făceau cu niște ani 
în urmă unii horticultori străini celebri 
pe-atunci din faptul că obțineau soiuri 
de meri cu trunchi solid și ramuri puter
nice. M-am întrebat si eu ca Moromete. 
citindu-le cărțile : dar. bine, frate, noi 
mîncăm crengi sau mere ? Si din asta 
teoria agriculturii pe care am tinut-o ceva 
mai înainte, teorie care poate să pară naiv 
de simplă, dar pe care eu. ca un produ
cător industrial ce vreau să fiu, o soco
tesc în concordantă perfectă cu mersul 
interesului public : maximum de eficientă 
cu un minimum de consum de energie. 
Eu nu susțin doar cauza mărului — deși 
e alimentul care poate fi consumat proas
păt 12 luni pe an din 12 — ci un anume 
mod de a concepe agricultura si viata la 
tară. Că e vorba de un mod aminte îl 
arată și felul cum tratăm problemele so
ciale. problemele oamenilor muncii si 
aici, la slujbă, și acasă. Nu e un secret că, 
aplicînd de la început acordul global, la

Ceausescu, ca întreprinderile românești 
de utilaj minier să poată face dotarea 
modernă a minei, astfel ca mina să poată 
fi predată pentru exploatare întocmai ca 
un apartament, „la chele".

— Rămîn, cu toate acestea, multi oa
meni ocupați cu muncile pămîntului.

— într-un fel, da. Cerealele — noi nu 
avem cum să ne comparăm cu județele 
Bărăganului — nu au o pondere însem
nată. Suprafețele agricole sînt atîtea cîte 
sînt, nu prea mari. Le cultivăm însă ști
ințific și obținem recolte mai mari. Unde 
am obținut succese concludente însă e 
in zootehnie șl pomicultură. Există în 
Maramureș o știință foarte prețioasă a 
creșterii vitelor. Rasa numită „Bruna de 
Maramureș", robustă și cu o bună adap
tabilitate la mediu, e una din rasele de 
bază în dezvoltarea sectorului taurine în 
tara noastră. Avem un program foarte 
ambițios în sensul valorificării, spre fo
losul întregii țări, a experienței crescă
torilor de vite din Maramureș, iar Sta
țiunea de cercetări zootehnice are o sea
mă de preocupări privind ameliorarea u- 
nor rase demne de a fi urmate și de 
alte stațiuni. în pomicultură s-au obținut, 
de asemenea, rezultate frumoase. Tre
buie să știti că Stațiunea de cercetări și 
producție pomicolă nu numai că a obți
nut producții superioare, dar le-a ob
ținut pe solul unor dealuri unde nu s-a 
cultivat aproape niciodată nimic. Pentru 
fermele pomicole din județ — și îndrăz. 
nim să zicem că și din țară — stațiunea 
aceasta e un model. Trebuie să mai 
adaug, la cele zise ceva mai înainte, că 
deși industria forestieră a înregistrat un 
curs modern — producția de mobilă asi- 
gurind o bună parte din planul de ex
port — și că, în consecință, consumul de 
lemn a sporit, totuși, înscriindu-ne în 
programul trasat de partid pentru pro
tecția și regenerarea fondului de păduri, 
am ajuns astăzi în situația de a reface 
mare parte din zonele devastate în tim
pul războiului, exploatînd aproape tot 
atit cît plantăm. Ce-ar fi altfel Maramu
reșul fără pădurile lui ! Dacă discutăm 
deci, toate direcțiile dezvoltării județu
lui — inclusiv construcțiile de locuințe 

stațiune se cîștigă bine. De fapt, oamenii 
cîștigă pentru că muncesc bine. Am asi
gurat o remarcabilă stabilitate a cadrelor. 
Vrem ca oamenii să se pensioneze la sta
țiune ca specialiști pomicoli. Prima idee, 
deci, specializarea cadrelor. A doua, con
dițiile de viată, știind că mare parte din 
timp personalul trebuie să muncească din 
zori și pînă seara. Avem un cămin mun
citoresc. în care oamenii au un trai foarte 
civilizat — nu ca acasă, fiindcă ar fi pu
țin. zicem noi. ci mai bine ca acasă în 
multe privințe. Avem o cantină care dă 
trei mese pe zi cu numai 12 lei. asigu
răm de două ori pe săptămînă transportul 
gratuit în localitățile de unde vine fie
care. Cu cele spuse pînă acum, cu multe 
altele, care nu încap în câteva file de ar
ticol reușim să raportăm. în fiecare an. 
o producție cu 125—140 la sută mai mare 
ca precedenta, anticipînd că vom atinge 
prin 1983 cantitatea de 10 000 tone anual 
mere pentru consum în stare proaspătă, 
producție pe care planurile de dezvoltare 
a agriculturii județului o așteaptă abia la 
sfîrșitul celuilalt cincinal.

— vedem că Tara Maramureșului tinde 
spre complexitate și armonie. Și nu nu
mai în planul vieții materiale, ci și în 
acela al vieții spirituale.

— Mulți zic Maramureș și văd în tați 
ochilor un paradis turistic. Pină acum 
dumneavoastră nu v-ați referit deloc Îs 
situația turistică a județului.

— Poate că sîntem subiectivi, dar și 
noi considerăm că Maramureșul < 
una dintre cele mai minunate regiun 
ale României. Din păcate, nu am dez
voltat baza turistică pe măsura frumu
seților locului. Am considerat că trebuit 
să ne gîndim mai întîi la îmbunătățire; 
substanțială a vieții oamenilor de aici 
Dealtfel, am procedat cam pe felul d< 
a gîndi al localnicilor. Țăranul din Ma
ramureș, deși îi sînt dragi excursiile, iș 
face mai întîi casă frumoasă și trainic; 
și mai apoi se hotărăște să-și cumperi 
mașină mică. Trebuie să invocăm și aic 
tradiția. Atît în ce privește situația lo 
cuinței rurale, cît și a portului și a obi 
ceiurilor. Un fierbinte îndemn de a duc 
mai departe aceste comori ale spiritua 
lității maramureșene ni l-a dat tovarășu 
Nicolae Ceaușescu. în cuvîntarea rostit 
în orașul Vișeu, cu prilejul vizitei d 
lucru în județ, în anul 1974, ne-a reco 
mandat „să păstrăm portul strămoșesc 
obiceiurile strămoșești și de a merge în 
tr-o strînsă împletire cu ceea ce est 
nou, bazîndu-ne pe tradiții, pe ceea c 
au făcut strămoșii noștri în trecut, pen 
tru că numai așa vom construi o socie 
tate socialistă puternică". Tovarășu 
Nicolae Ceaușescu ne-a mai spus : „V 
doresc să nu uitați niciodată aceasta1 
•Multe stau în puterea omului să uite 
dar trecutul, mai ales un trecut ca i 
Maramureșului, întemeiat pe răbdare, în 
țelepciune istorică și eroism, e viu și n 
se uită niciodată. Structura satului, 
vetrei, a gospodăriei — toate dovedes 
voința stabilității și a continuității. L< 
calități ca Borșa, Preluca, Șișești, Șui 
dești, Boiul Mare, Costeni, Vișeul e 
Jos, Săliștea de Sus sînt exemple c 
structură adaptată condițiilor geografi; 
și care ia în considerație necesitatea ; 
părării împotriva atacurilor dinafară. Lt
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ZODIA CIVILIZAȚIEI SOCIALISTE E

-URILE DURA

E INDUSTRIE AGRICOLĂ
Aici o știe oricine: 

loratorul nostru e cîmpul

>brogean prin naștere, om învățat deci 
loarele puternic și turismul internă
ri, Ispas Popa, secretarul științific al 
unii, nu bănuia nici o clipă că repar- 
sa de la ..pomicultură" nu va tine

■ia de aceste considerente. Să nu înte- 
n greșit, nu era vorba neapărat de 
zul natal, pentru că odată ce ai ales 
îria aceasta, de ars. te arde doar soa- 
ogorului, dar. vedeți, pămînturile Do- 
ei sînt renumite prin bogăția lor în 
e si. firește, speranțe. Insă comisia 
epartitii s-a orientat, bine, pomicul- 
e pomicultură, și. în consecință, tînă- 
ibsolvent al institutului agronomic de 
nalurile Dîmboviței a luat drumul 
imureșului. A întîlnit în „zonă" oa- 
i deosebit de harnici si priceputi, dar.

ti și locuințe ridicate ca să dureze 
de ani, să reziste și timpului și vici- 
nilor Istoriei.
nn în vedere și dezvoltarea turismu
lui ales că Maramureșul are ce ară- 
rmează a se deschide curînd, prin
Prislop, o cale spre Moldova și 

âlvania. Borșa și Izvoare sînt sta- 
montane binecunoscute, altele ur- 

ă a deveni : Igniș, Mogoșa, Gutîi,

Sice un cîntec : Maramureș, țară 
>, cu oameni fără pereche. Mai fi- 
este să spunem : Maramureș, țară 
eche. In orice discuție despre cul- 
materială și spirituală a Maramure- 
parcă ne e mai la indemină să zi- .

străvechi în loe de vechi. La ce gîn- 
lumncavoastră cind rostiți acest 
t î
(Tom sărbători curînd 2050 de ani de 
earea primului stat dac centralizat 
lependent. Cînd spun străvechi eu 
,Îndese la veacurile, nenumărate, 

de dacii dinaintea lui Burebista pe 
s meleaguri, mă gîndesc la vremea 
lurebista, la veacurile trăite de ur- 

dacilor, pînă in zilele noastre, pe 
itul Maramureșului. O vatră româ- 
ă, unde vestigiile trecutului ies la 
i aproape Ia tot pasul. Cercetările 
«logice efectuate pe teritoriul jude- 
constituie o puternică mărturie a 

ferului unitar al vieții materiale a 
dacilor din cuprinsul statului lui 
aista. Să cităm numai descoperirile 
, Mireșu Mare — Tulgheș, Sighețu 
lăției — Jucad, Rozavlea, Oarța de 
îi Oncești. Materialul arheologic des- 
it aici demonstrează că toate comu- 
le dacice au participat la acțiunile 
□rinse de marele rege pentru con- 
irea statului său. Mai apoi, studiul 
■a vastului material arheologic e- 
at demonstrează că în toată perioada 
nsă între secolele IV—XII, în a- 
ă zonă a țării, obștea sătească, iar 
■Șfîrșitul perioadei uniunile de obști 
instituit o puternică forță social-e- 
nică prestatală, pentru apărarea tra- 
□r strămoșești, pentru asigurarea 
nuității. Existența puternicului vo

mai ales, a înțeles repede că această sta
țiune este o mare șansă pentru meseria 
lui. într-o stațiune veche, cu tradiție, mai 
poți avea ..norocul" pe care îl au colegii 
de la „teatru", adică să cari tava o bună 
bucată de vreme, aici însă totul a mers 
ca în vis, a intrat direct în cercetare, a 
preluat totul din mers, pentru că aproape 
totul era nou și' la început de drum.

„Ce înseamnă la noi cercetarea ? în 
primul rînd nu o facem de dragul de a 
cerceta. Desigur, e un fapt ce reiese din 
politica tării în ceea ce privește cerce
tarea în toate domeniile, dar noi în plus 
am scurtat oarecum drumul cercetare-pro- 
ductie : integrarea s-a făcut odată cu sta
țiunea. Mai exact, cîmpurile experimen
tale s-au amplasat în parcelele de produc
ție ale stațiunii și fiecare cercetător își 
are amplasată experiența pe cîte o ase
menea parcelă. Mulți, văzînd clădirile 
noastre frumoase, au impresia că prăfuim 
prin laboratoare, dar, o știe oricine, la
boratorul nostru este cîmpul".

La Stațiunea de cercetare si producție 
pomicolă Baia Mare, lucrurile stau sim
plu în această privință, rezultatele cerce
tării se verifică si se generalizează din

mers, o verigă intermediară de aplicare 
devenind astfel inutilă. De aici rezultă 
cheltuieli mult mai miei, iar datele știin
țifice sînt mai concludente datorită supra
fețelor mari pe care se experimentează. 
„Direcția principală de cercetare, o spune 
cercetătorul Ispas Popa, constă în stabi
lirea soiurilor și a portaltoiurilor celor 
mai potrivite pentru zonă, precum si sta
bilirea tehnologiilor de cultură. Toate 
acestea se referă la următoarele specii : 
măr. prun, păr, vișin, căpșun si arbuști 
fructiferi". în acest punct al discuției aflăm 
că o cale de ameliorare a mărului, o cale 
care, după rezultate, nouă ni s-a pănit 
foarte spectaculoasă, este selecția clonală. 
Chestiune care pentru nespecialiști de
vine oarecum obscură. „Nu-i deloc com
plicat. continuă interlocutorul nostru de 
pildă, din mii de clone de ionathan ex
tindem în producție două clone care au o 
rezistentă sporită la boli, calități gustative 
superioare și care dau o producție mare. 
Deci, din foarte multii indivizi, ies în
vingători. în urma dirijării riguros con
trolate a valorii biologice a materialului 
săditor. numai, aceia care sînt foarte buni. 
Această selecție durează 3—4 ani și nu 
face parte din cercetarea fundamentală, 
ci din cea aplicativă, rapidă". Desigur, 
cercetare rapidă, dar nu si comodă. Tot 
ore lungi pe cîmp. tot noroaie si cizme 
de cauciuc sau arșiță si răbdare, uneori, 
eșecuri și nemulțumiri. în 1972, cercetă
torii stațiunii și-au propus să stabilească 
sortimentul la pruni în zonă. Muncă asi
duă si mult optimism vreme de trei ani. 
pentru ca în 1975 materialul să le joace 
festa și să se îmbolnăvească. în aceste mo
mente cale de mijloc nu există, trebuie 
luat totul de la început, păstrîndu-se. fi
rește. ceea ce era bun din vechea expe
riență.

Si anul acesta le-a adus împlinirea. 
Aflăm astfel si noi că cele mai reușite 
soiuri de prun, rezistente si tolerante la 
viroze, sînt. prin aceste părți : Stanley și 
Anna Spath, adevăr strîns legat, printre 
altele, și de viitorul horincăi ne melea
gurile Maramureșului. Dar despre activi
tatea de cercetare de la stațiunea băimă- 
reană se pot spune foarte multe lucruri. 
Și despre căpșuni si despre peri si mai 
ales despre castani. Castanii comestibili, 
desigur. Despre aceste fructe pe nedrept 
neglijate, în ciuda calităților lor nutri
tive și gustative deosebite, secretarul 
științific ne-a povestit destule lucruri 
interesante, dar spațiul ne obligă să reți
nem esențialul, care constituie o noutate 
in privința. acestei culturi, si anume fap
tul că aici, după multi ani de muncă a 
fost găsită cea mai bună metodă de în
mulțire a castanului comestibil. înmulți
rea prin altoire, care a asigurat prinderi 
de peste 90 la sută, rezultat extraordinar 
ce oferă posibilitatea de a se pune la dis
poziția zonelor favorabile aproximativ 
5 000 de pomi altoiti.

Numai întîmplarea a făcut să discutăm 
despre activitatea de cercetare cu secre
tarul științific al stațiunii. Lucrul acesta 
îl puteam realiza cu oricare dintre cei 
șase cercetători ce fac parte din acest 
colectiv (lăsînd la o parte faptul că cer

ievodat al drăgoșeștilor și bogdănești- 
lor din perioada de început a celui de 
al doilea mileniu al erei noastre a fost 
rezultatul legic al dezvoltării continue 
a societății românești. Cercetările ac
tuale și viitoare trebuie să pună accen
tul, în chip firesc, pe studiul momente
lor de eroism ale istoriei naționale, în 
veacurile de la începutul celui de al doi
lea mileniu, pentru păstrarea ființei na
ționale, a tradițiilor de viață social-eco- 
nomică și organizare statală, în fața ac
țiunilor expansioniste întreprinse îndeo
sebi de feudalitatea maghiară după se
dentari zarea ungurilor în Cîmpia Pano- 
niei. Șantierele arheologice deschise 
acum aduc și vor aduce încă dovezi noi 
în lunga serie de dovezi strînse pînă în 
prezent de istoricii noștri la ideea conti
nuității. Dealtfel, străvechiul, geniul sp!- 
ritual purtat prin milenii, poate fi urmă
rit și în limbă, și în obiceiuri, și în fol
clor — în toată viața maramureșeanului. 
La formele tradiționale de cinstire a ce
lor venite din strămoși — Hora la Prislop, 
Festivalul de datini și obiceiuri laice de 
iarnă de la Sighetu Marmației, Tînjaua 
de la Hoteni, obicei care cinstește pe pri
mul gospodar ieșit la arat. Festivalul de 
cîntece și dansuri populare de Ia Stoi- 
ceni, Izvoare și Stejaru, Sîmbra oilor de 
la Bogdan Vodă — s-au adăugat, în ultimii 
ani, îndeosebi cu prima ediție a Festiva
lului național -„Cintarea României", noi 
forme de valorificare a spiritualității re
giunii. încurajăm, de aceea, creația mu
zicală, plastică, literară care își propune 
să evoce trecutul eroic al Maramureșului, 
vrem să facem din tot teritoriul județului 
un vast muzeu, care să vorbească genera
țiilor actuale și viitoare, cu puterea ade
vărului istoric, de întreg trecutul de luptă 
al oamenilor de aici, de tot ce, venind din 
adîncul mileniilor, îi ajută să fie puter
nici și încrezători în viitorul comunist al 
patriei. Ne stă în puteri să facem din 
Maramureș un pămînt al bucuriei de a 
trăi, al dragostei între oameni, indife
rent de naționalitate. O spunem cu mîna 
pe inimă : în Maramureș, românii și un
gurii trăiesc în bună înțelegere; frățește. 
Intre anii 1940 și 1944, în timpul odiosului 

cotare fac și directorul și inginerul șef), 
dar ni s-a părut că, într-un fel. experien
ța grupului de tineri cercetători, avînd 
o medie de vîrstă de 28 de ani, este, în- 
tr-un fel, aceeași. Și cind spunem expe
riență, ne gîndim la acea șansă de care 
vorbeam la început, la dăruirea și pasi
unea cu care au smuls pămîntului îndă
rătnic ceea ce mulți de prin partea locu
lui nu sperau, la contribuția lor egală în 
ceea ce privește faima unei firme.

Dictat de la Viena, regimul horthyst nu a 
făcut nimic, dar absolut nimic spre bi
nele maghiarilor din Maramureș. Omul 
muncitor ungur a împărțit atunci sără
cia cu românul. Astăzi, cu mintea cea 
bună a clasei muncitoare, românii și ma
ghiarii și celelalte minorități împart fră
țește răspunderile și roadele unei munci 
cinstite. Maramureșul trezește în om, da
că e de omenie, o dragoste de glie sfîntă, 
iar dragostea aceasta îi apropie, îi înfră
țește pe toți fiii locului și la bucurie și 
la greu.

— Dumneavoastră, tovarășe prim-secre- 
tar ați vorbit în mai multe rînduri de 
dragostea pentru Țara Maramureșului. 
Dragostea pentru moșie naște în om am
biții și dorințe mari. Cu ce ghid vedeți 
viitorul județului acestuia in care v-ați 
născut și în care munciți ?

— Să fie Maramureșul bogat și mîndru, 
pe cîtă omenie și iubire de țară și partid 
poartă lumea lui, aceasta vrem cu toții. 
Noi ne-am bucurat dintotdeauna de aju
torul conducerii de partid și de stat. în 
1954, fiind secretar al partidului și avînd 
răspunderi directe pentru județul nostru, 
tovarășul. Nicolae Ceaușescu a avut pri
lejul săcunoască profund realitatea eco
nomică și socială. De atunci, a venit 
aproape în fiecare an, cu diferite prile
juri. Am putea spune că tot maramure
șeanul îi cunoaște de aproape căldura și 
înțelegerea adînc omenească. Vrem să 
asigurăm și pe această cale conducerea 
partidului, vrem să-i spunem tovarășului 
secretar general al partidului personal că 
dăm toată puterea noastră de muncă 
pentru prosperitatea Maramureșului stră
vechi, pentru binele întregii țări. Anul 
trecut am îndeplinit planul, avem motive 
să spunem că vom lucra spornic și pe 
mai departe. Hărnicia oamenilor și în
crederea lor în partid sînt temeiul con
vingerilor ce le avem într-un viitor de 
pace și bunăstare. Maramureșenii vor 
trăi din ce în ce mai frumos, viața le va 
fi mereu mai bogată în fapte și mulțumi
re și pentru că așa va fi, nu vor îngă
dui nimănui, niciodată să vorbească de 
rău România și pe români. Astfel gîn- 
dim, astfel, limpede și apăsat, o spunem.

Vasile Chira. tractorist, este din satul 
Săsar. unde si locuiește cu soția si cei 
doi copii ai săi. Lucrează la stațiune din 
1970, de cînd avea 24 de ani.

— Și care e munca dumitale aici, to
varășe Chira ?

— Păi care să fie. primăvara începem 
cu stropirile la pomi, apoi fertilizarea so
lului cu îngrășăminte chimice sau orga
nice (o mai facem si toamna sau iarna 
cind e posibil, anul trecut, de exemplu, 
am făcut-o), urmează arăturile de pri
măvară si discuirile. iar toamna, la cules.

— La cules se pare că el cel mai bine, 
pentru că se numără bobocii...

— E adevărat, dar altfel, că boboci am 
numărat și în februarie anul acesta. Să 
vezi cum e : toamna culegem roadele, dar 
o facem după un sistem propriu, adică fo
losind o furcă pentru boxă, realizată la 
atelierul nostru. Boxa este o ladă în care 
încap 350 kilograme de fructe si cu furca 
aceasta putem scoate două boxe în loc de 
una. Aceștia sînt primii boboci, iar în fe
bruarie. cum v-am spus, vin si ceilalți, 
veniturile noastre pentru munca de 
peste an.

— Si cît cîștigi dumneata de pildă ?
— Sîntem plătiti în acord global si cu 

cît depășim mai mult cantitatea si dăm o 
calitate mai bună avem si un beneficiu 
mai mare. Nu-i drept ?

— E drept, dar tot nu mi-ai spus cit 
cîștigi 1

— în lunile de iarnă, cînd lucrăm la 
fertilizarea cu gunoi, cîștig 2 500 de lei, 
iar vara, lună de vîrf. 3 800 de Jei.

— Și e bine ?
— Păi e bine, nu ti-am spus, că în fe

bruarie am numărat bobocii...
— Și cum a fost ?
— îți spun doar cifra : 26 000 de lei be

neficiu ! Ce zici ?
— Ce să mai zic ! Si ce faci cu banii ?
— O să-mi iau o mașină de la olteni, 

cînd o să le facă, un OLTCIT. încolo, 
am de toate, casă făcută de zece ani. mo
bilă. televizor, așa cum se vede în recla
mele de la C.E.C. La 32 de ani. sănătate 
îmi trebuie, să pot munci, că celelalte, 
vezi bine, vin singure.

— Eu mă numesc Lucaciu Ioan doi.
_  ?!
— Da. ce te miri, că mai e unul în sta

țiune. care a fost mai repede ca mine, 
la angajare si are si doi copii, iar eu 
n-am.

— Se spune desnre dumneata că ești cel 
mai bun pomicultor din tară. Chiar așa e ?

— Sigur că e. dacă am cîștigat con
cursul pe tară, ediția 14. anul trecut, la 
casa agronomului din București !

— Si cum a fost la concurs ?
— Erau 18 județe si eu am fost cap de 

serie, ea Năstase la tenis. La cele zece 
întrebări am strîns punctajul cel mai 
mare. La oral m-a întrebat cum se ad
ministrează îngrăsămintele chimice în li
vezile clasice, cum adică, fac eu. asten- 
tînd cîteva amănunte, uite asa. nu-nte- 
legi sau nu știi ? Știu, am sărit ca ars, ca 
mi-am dat seama că e o încuietoare acolo 
si atunci m-am pornit cu tot ce știam. Din 
350 de puncte toate, am obtinut 340. iar 
al doilea a avut 250. E limpede ?

— E ! Dar. ia spune, dumneata, de unde 
ești ?

— Ei vezi, asta așteptam să mă întrebi 
de la început, cum ai făcut si cu Chira. 
Sînt tot din satul Săsar si prima dată am 
fost agricultor, apoi am lucrat un an în 
mină.

— Si pomicultura unde ai învățat-o ?
— Aici. Sînt mereu cursuri de califi- , 

care, de specializare. Interes să ai. Eu am 
avut, că-mi place meseria. Cursuri mai 
mici se țin și atunci cînd atacăm o lu
crare mare. Pentru că. de exemplu. în 
fiecare an se schimbă si tăierile : iată, 
anul trecut a fost o tăiere de formare si 
fructificare, iar anul acesta doar de fruc
tificare. dar mai adînci. am intrat si în 
lemn de 2—3 ani. Ca să obținem o cali
tate mai bună (știi de ce mă uluiesc eu ? 
nu ! păi vorbesc asa ușor de o calitate 
mai bună aici. unde, vreme în urmă, nu 
putea crește nimic !). deci, o calitate mai 
bună, intervenim si pe ramurile mai sub
țiri. Să nu le lăsăm să rodească prea 
mult, ci să iasă mărul frumos. Goldenul, 
de pildă, leagă rod prea mult si trebuie 
intervenit prin tăiere în primul rînd si 
iese calitate, iar la ionathan. prin tăiere, 
înlăturăm boala făinoasă.

— Dumneata ce beneficiu . ai obtinut ?
— 16 600. Și așteptăm gratificatia. Dar 

eu nu vreau OLTCIT ca Chira. Eu vreau 
să-mi fac o baie cu cadă și dus. să am si 
eu baie, cînd vin de la cîmp cu noroiul 
pe mine sau cu praf. Și apoi, mai string 
cîte ceva. îmi însor un nepot, si-1 aduc 
la mine cu nevastă, să aibă cine ne în
griji la bătrânețe. că e greu fără copii.

O. TUDOR ■ 
RAZVAN BÂRBULESCU ■
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H „CiNTAREA ROMÂNIEI11

Scriam odată sau Argument numai reflectam, 
 uitînd să trec de 

pe ciorna memo
riei pe hîrtîe, că, ori de cite ori din 
anonimatul topografic sau informațio
nal se ridică impunător o colectivitate 
umană, distingîndu-se printr-o operă 
culturală anume, știu că acolo trebuie 
să fie la mijloc cel puțin un anima
tor, adică un om de suflet și de vo
cație, dăruit pînă la jertfă acelei crea
ții colective, capabil să unească în 
jurul lui voințe și aspirații, să ajute 
la punerea în valoare deplină a unor 
înclinații personale în domenii care, 
adesea, nu constituie ocupația predi
lectă a respectivilor inși. Fenomenul 
poote fi intîlnit în orice activitate, dar 
daco în profesia curentă a oamenilor 
intervin mulți alți factori în afirmarea 
lui, cînd este vorba de ceea ce în 
limbaj modern se cheamă hobby, în
deosebi in domeniul cultural, existența 
unui animator e o condiție sine qua 
non. Nu e de conceput, de pildă, 
„Madrigalul" fără marele lui ctitor și 
permanent călăuzitor care este dirijo
rul Marin Constantin.

Dacă in viața culturală a țării noas-- 
tre, chiar în condițiile vitrege de odi
nioară, animatorii nu ne-au lipsit, nu
mărul și activitatea lor au fost într-o 
creștere sensibilă, îndeosebi în ulti
mele trei decenii, odată cu întemeierea 
amplei mișcări artistice a amatorilor. 
Mulți dintre oamenii de creație de as
tăzi îi datorează acestei mișcări înce
puturile afirmării, primii lor pași fiind 
îndrumați de sufletiști care, neprecupe- 
țindu-și nimic din priceperea și devo
tamentul lor, continuă să rămînă de
parte de publicitate și glorie. Am ținut 
să subliniez și această latură a miș
cării noastre artistice pentru că fără 
un asemenea climat generos nu ar fi 
posibilă permanenta înnoire a creației 
cu talente viguroase, venind din a- 
dîncurile nesecate ale ființei poporului. 
Un animator, de aceea, e și un „cău
tător de comori", atît de sugestiv de
finit metaforic de cel ce a fost _el în
suși un sufletist al începuturilor multor 
talente, poetul Mihu Dragomir :

Colindă vești din mîine peste tot, 
cu-o tinerețe multiseculară.
Căci ori și cite cîntece ar fi, nu pot 
să-ncapă astăzi tot ce cîntă-o țară.

Și sub polara carului meu mic, 
la ceasul, cit un veac, de cîntători, 
mă simt mereu același ucenic 
urmând căutătorul de comori.

Aici, de unde cîntece țîșnesc 
mă las pătruns de cruditatea de 

lumină, 
cu gestul cel mai simplu și firesc 
al celui care, ca să bea izvorul, se 

înclină.

Tocmai acest tumult de cîntec numit 
generic „Cîntarea României" face ca 
azi, mai mult ca orîcînd, această ple
iadă a animatorilor să fie tot mai bo

Acești sufletiști ai 
tuturor începuturilor: Animatorii

gată și mai strălucită, fiindcă se simte 
și mai stringent nevoia sincronizării, 
unirii tuturor acestor glasuri cite au 
căpătat forță, putere de sunet și ră
sunet datorită acestei grandioase cutii 
de rezonanță care este festivalul mun
cii și creației, parte a epopeii noastre 
naționale. Nu izolat numai, în locuri 
unde printr-o mare voință și înțelegere 
consecventă, care să înceapă lucrurile, 
dar să le și ducă la capăt, să le im
prime o viață lungă. Nu apariții me
teorice, oricît ar fi de mare strălucirea 
lor de-o clipă, ci creații de durată, 
contribuind la instaurarea unui .climat 
stimulator din generație în generație. 
Avem astăzi coruri, echipe de teatru 
sau de dansuri, care, unind uneori în
tr-o aceeași structură pe părinți, bu
nici și nepoți, datează de peste -IOC 
de ani. E, dacă vreți, cristalizat aici 
însuși sensul vital al folclorului nostru, 
acel „izvor pururea reîntineritor al 
poeziei populare", cum îl numea Emi- 
nescu. Festivalul național „Cîntarea 
României" ridică la rangul de politică 
a culturii întregului popor o asemenea 
experiență, face din ea o metodă re

voluționară nu numai de receptare a 
actului cultural-artistic, ci și de creare 
a lui. In aceasta și rezidă noua mi
siune a animatorului cultural : el nu 
este numai un difuzor, un populariza
tor, ci în același timp omul care știe 
să-i atragă pe cei mai dotați membri 
ai unei colectivități, potrivit cu încli
nația și opțiunea lor, la realizarea 
unor opere, adesea modeste, dar ex
trem de importante mai ales pentru 
gradul de cultură și civilizație al ace
lei colectivități. E, desigur, grea misi
unea maestrului care intr-o instituție 
de învățămint artistic trebuie să-i ajute 
pe discipolii săi a pătrunde secretele 

măiestriei, dar nu e deloc ușor ca, lu- 
crînd după orele de muncă, s-o faci 
pe o tînără muncitoare dintr-un simplu 
cor de voci egale să distingă pragul 
care diferențiază două note muzicale 
apropiate. Uriașă și complexă e mun
ca magistrului, dar deloc ușoară, și 
mai ales simplă, strădania animatoru
lui - dascăl într-o comună, uneori el 
însuși nefiind un specialist cu diplomă 
în domeniul respectiv. Dealtfel, unde 
se învață cum să organizezi și să în
drumi o brigadă artistică de agitație, 
un montaj literar-muzical sau un grup 
folk ? Aici partitura însăși lipsește și 
trebuie s-o creezi tu însuți, adică su
fletistul care într-o du-pă-amiază sau 
într-o seară ai strîns un grup de băieți 
și fete și le-ai propus să înjghebați o 
formație artistică de cutare gen. In 
afară de faptul că respectiva inițiativă 
a fost înscrisă și intr-un plan de mun
că, nu dispui de nici un alt reper.

Poate că asemenea dificultăți, unele 
dintre ele surmontabile, în măsură de 
a fi depășite, ar trebui avute măi mult 
în vedere de către factorii organiza
tori ai activității culturale de masă și 
aceste două probleme vitale — anima- 

torii și repertoriul — și-ar fi găsit o 
mai bună soluționare în viitor. In ce 
ne privește, prin serialul -pe care vi-1 
propunem cu titlul de mai sus, inten
ționat tautologic - explicativ, dorim să 
aducem în prim-plan, prin citeva con- 
ture, figurile unor bravi oameni de 
suflet, unii dintre ei adevărați maeștri, 
care în diverse colțuri de țară și în 
colectivități de asemenea diverse ca 
profesie, vîrstă, pregătire culturală, au 
știut de-a lungul anilor și cu precă
dere în ultimul timp să creeze adevă
rate vetre de cultură și artă, confe
rind în mod real Festivalului național 
„Cîntarea României" acea finali
tate superioară pe care secre
tarul general al partidului a în
trezărit-o inițiind această mișcare 
spirituală fără precedent, epocală. 
Chiar dacă opțiunile noastre vor viza 
cu precădere pe animatorii mișcării 
artistice de amatori, nu vom putea 
ocoli o seamă de personalități care 
chiar în condițiile artei profesioniste 
au impus colective și stiluri creatoare 
de o largă audiență, uneori depășind 
hotarele țării, impunîndu-se ca valori 
perene, de dimensiuni universale.

Ca unul care din prima zi a declan
șării acestei mișcări revoluționare și 
unitare a noii noastre culturi, născute 
sub emblema încă o dată înnobilată 
a „Cîntării României", n-am încetat o 
clipă să-mi acord verbul la amplele 
lungimi de undă și la tonul .înalt al 
acestei multilaterale creații de frumos, 
nu fac decît să aduc un modest oma
giu și relief publicistic unor oameni 
care prin strădaniile lor neistovite, prin 
talentul, tactul și tenacitatea lor spo
resc zestrea de frumusețe și sensibili
tate pe suflet de locuitor. Acum, cînd 
ediția a ll-a a Festivalului național 
„Cîntarea României" marchează acele 
îmbunătățiri hotărîte, ca amploare și 
calitate, pe.care partidul comuniștilor, 
secretarul său general le-au cerut, este 
o datorie și a noastră, a publiciștilor, 
a cronicarilor credincioși acestei miș
cări, să încercăm a-i releva laturile ei 
cele mai durabile și mai pline de no
blețe spirituală. Și nimic nu e mai du
rabil și mai demn de stimă ca înșiși 
principalii oameni care dau viață a- 
cestei idei — animatorii.

NICULAE STOIAN ■

Ce mai faci pictore Dan Hatmanii?

încerc sa fiu un bun fiu al lașului. Altceva ?
Om aplecat cu precădere spre munca de 

șevalet și spre inovații. Dan Hatmanu a 
încercat să ocolească abil curiozitatea re
porterului, abătînd discuția de la culori și 
pensule.

— N-am să vorbesc despre pictură cu 
toate că asta așteptati probabil, pentru 
că încerc să fac și altceva, mai precis să 
mă integrez și în alte chipuri în ceea ce 
se petrece în jurul meu. lașul se recon
struiește. după cum oricine poate băga 
de seamă. Acest fenomen a căpătat pro
porții nebănuite, pentru că, pe lingă su
plimentarea masivă a fondului de locu
ințe și pe lingă industrie, orașul meu, 
lovit de seismul din 1977, a trebuit să 
renunțe definitiv la tot ceea ce eră vechi 
și să se decidă la o ruptură sentimentală 
în favoarea urbanismului actual, reamin- 
tindu-și, în fine, că este totuși cel dc-al 
doilea oraș al țării. Acest adevăr este tra
tat diferit. Pentru artiștii plastici el oferă 
o ultimă ocazie de a fixa în linii și cu
lori. pentru posteritate, această atmosferă 
dulce deși (sau poate tocmai de aceea) 
patriarhală, astfel încît generațiile vi
itoare să poată medita comparînd. Orașul 
nostru se aliniază, de fapt, forței șale in
dustriale, mult avansată față de urbanis
mul cetății. Mă veți întreba cum mi s-a 
relevat noua situație Si am să vă răspund. 
Cutremurul m-a aflat la București cu tot 
cortegiul său nefast de care încercăm să 
ne desprindem și reușim s-& facem. Tul
burarea care m-a cuprins atunci s-a ate
nuat prin reîntîlnirea pe care o amîna- 
sem vreme de 15 ani, cu satul natal, Sco- 
binti. Acolo, într-o casă ca cea în care 
copilărisem alături de părinții mei. învă
țători, și de fratele meu, mi-am găsit re
sursele cele mai viguroase ale trezirii la 
o realitate pe care, poate, o ignorasem, 
ori de care mă îndepărtasem. Sentimentul 
perenității dar și cel al datoriei fată de 
această zbuciumată existență s-a tradus 
în realizarea unui ciclu de pînze în care 
am înfățișat Viata satului meu. cu casele 
lui, cu străzile sale și cu oamenii săi. O 
poftă de muncă proaspătă ea un șipot de 
munte m-a învăluit și. iată, o parte a re
zultatelor. îmi dau seama că înregistrati 
o secretă satisfacție văzînd că ajungem 
totuși, la pictură. Nu vreau să vă stric 
buna dispoziție, și voi continua convins 
fiind că ați înțeles perfect amplitudinea 
respirației mele artistice, aflmdu-i sub
stratul. Mai nou mi se pare însă altceva. 
M-am simțit dator față de oamenii din 
Scobinți cu ceva mai mult și atunci am 
inițiat, cu un entuziasm de care nu mă 
știam capabil, realizarea unei fresce, pe 

unul din pereții exteriori ai sediului co
operativei agricole de producție. Lucrarea 
este gata, dar modul în. care a fost rea
lizată mi se pare pilduitor și reconfortant. 
Toți copiii din sat m-au ajutat. Și oa
meni mai în vîrstă, .dar în special copiii 
în frunte cu fostul meu elev de la Iași, 
actual profesor de desen, Mihai Stoica. 
Mi-am turnat în această frescă, de circa 
8 m pe 5 m sufletul și mi-am topit în 
ea sentimentul apartenenței mele . la 
brazda care mi-a hrănit strămoșii și m-a 
crescut. A fost darul meu, in acele clipe 
de reculegere, pentru concetățenii din 
Scobinți, ■

— Pictore Hatmanu vă revăd cu aproa
pe un an și jumătate in urmă în sălile 
de la Dalles unde aduceați pentru noi 
bucureștenii și cei care ne străbat orașul 
chintesența producției dv. artistice, 
selecționată la un nod de drumuri, pe a 
cărei piatră indicatoare era înscrisă cifra 
unei jumătăți de secol de viață. Vă re
văd. deci, in strălucire și ingîndware, 
confruntindu-vă cu dv. înșivă și cu 
publicul și parcă sint de-atunci cu mult 
mai mulți ani, ca și cum ați fi depășit 
nu doar un prag de existentă ci cu mult 
mai mult, aceasta din pricina vitezei cu 
care v-ati îndreptat spre Orizont.

— Expoziția de atunci circulă și acum 
prin tară. în prezent se află la Oradea. 
Ultima oară m-am reîntîlnit cu ea la Si
biu. Nu doar din această cauză o privesc 
de la distanță... ci pentru cat mai ales, o 
consider o etapă. Acum'sint frămîntat de 
idei cărora le-aș spune fără teamă di
namice. Cînd retrospectiva va reveni la 
Iași intenționez să organizez o discuție 
cu publicul larg, cu concetățenii mei și cu 
specialiștii, după care o voi zăvori cu la
cătele inimii. Dar pînă atunci am atîtea 
de făcut. Orașul este încă sărac în opera 
de artă, în monumente care să marcheze 
actualitatea stimulatoare și sufocantă, tot
odată. Vreau ca arta să ajungă și la cei 
care se cred neinițiati ori au rețineri de 
a accede la ea. întrucît nu se pot face 
două feluri de artă, pentru tot atîtea (sau 
mai multe categorii de oameni) sînt con
vins că itinerarul cel mai . sigur este ri
dicarea publicului la înțelegerea artei și 
nu concesia. în acest spirit, dublat. de ,a- 
fecțiunea' mea pentru Iași, s-au născut a- 
ceste lucrări de grafică spațială.' Vă arăt 
un mic ciclu, al mîinilor inspirate din 
Cintare omului a meșterului Arghezi.. Le 
văd amplasate în ambianta noului' oraș, 
definindu-se prin el și definindu-1, Am 
lucrat cu studentii mei, chiar cu cei din 
primul an, cu copii necunoscuți, pe care

Pictorul Dan Hatmanu alături de membri ai Cooperativei agricole de producție din 
Scobinți ți de elevii care l-au ajutat la realizarea frescei, îndată după terminarea acesteia

i-am angrenat într-o activitate profitabi
lă pentru toți. Expoziția poate fi văzută 
în aceste zile. în sala „Victoria", din Iași, 
sub denumirea de „Design stradal-pro- 
iecte". Semnăturile următorilor studenti 
Irina Barabas, Grigore Bejenaru. Luiza 
Birt, Adela Coman, Merișor Dominte. Eu
gen Dornescu. Monica Paiu, Angela Pita- 
riu, Pușa Pîslaru și Nicolae Suciu s-ar 
putea să intre încă de la o vîrstă frage
dă în conștiința orașului nostru odată cu 
realizarea unora dintre lucrările gîndite 
azi de ei. Studenții au lucrat ps 
teme date exagerînd volt unele cle
mente, chiar portretul, ca tocmai ast
fel să se poată înscrie în psihologia vîr- 
stelor fragede, apelînd la umor, dar cu 
evitarea caricaturalului, mcnținîndu-se în 
perimetrul sentimentelor și al sensibilită
ții, pe care au încercat să-l îmbogățească 
cu un sens filosofic, ca o rază. Deși 
manierele sînt diferite, am constata că 
stau bine la un loc, împreună. Sîniem 
preocupati de găsirea de noi forme, su
pradimensionate, ceea ee duce la sensuri 
neașteptate pentru privitor, gîndind per
severent nu numai un decor citadin în 
sine ci mai mult decît atît; folosim pen
tru obținerea rezultatelor scontate surse 
de lumină, motoare care să acționeze 
construcțiile noastre (idee pe care ne-au 
transmis-o chiar muncitorii de la între
prinderea mecanică locală cu care cola
borăm în cadrul unui cenaclu ce și-ar 
merita o publicitate mai largă). Experi
mente am și stabilit în cîteva puncte ale 
orașului, mai la vale de Palatul Cultu
rii, la biserica Lipoveanca, precum și în 
alte locuri. Deși n-am putut evita pictura, 

vreau să cred că v-am convins de pro
pria mea convingere și anume aceea că 
pictorul nu face doar atît (deși uneori 
este foarte mult), trebuind să se înscrie, 
chiar ca practician. îji forumul poeziei, 
în cel al muzicii, al celorlalte arte, din
colo de orice alte argumente, surori bune.

— Resortul dv. actual pare să fi depă
șit emoția evocată la începutul confesiu
nii pe care o consemnez. Mă înșel cum
va ?

— Este adevărat și nu văd de ce n-aș 
completa cele deja spuse. Gîndurile și 
întreprinderile mele au pornit de la niște 
directive politice și, prin urmare sociale, 
care mi-au îngăduit să văd orașul cres- 
cînd și obligîndu-mă la o colaborare care 
mă onorează ca artist. Nu peste mult 
timp veți vedea realizate aceste planșe 
care reprezintă halele întreprinderii me
canice „Nicolina", rozeta aceasta cinetică, 
curcubeele de culoare destinate panourilor 
reprezentate de ferestre, îi veți privi, spei' 
cu satisfacție artistică pe acești Prome- 
tei ai zilelor desenați deocamdată pe pro
iect, ca o serie din cele 40 de lucrări rea
lizate în cadrul școlii ori altele datorate 
artiștilor amatori din uzine. Toate aceste 
evenimente la care m-am referit pot fi 
considerate ca angajate și ele exprimă un 
fapt pe care mă bucur că pot să-1 fac 
public : în viata culturală a lașului pic
tura și-a găsit un mediu prielnic.

— Cum să ne încheiem întîlnirea ?
— Cu începutul : încerc să fiu un bun 

fiu al lașului. Ce altceva mi-aș putea 
dori ?

EMIL LEONARD ■
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L-am întrebat unde lucrează și mi-a răspuns:

Eu fac naveta!"
Din tren, la Titu, cobori pe un fel de 

bulevard scurt atît cit treburile gării im
puneau să fie de lung, și lat cu adevărat 
cit o apă mate. Navetiștii, dimineața, îl 
măsoară în lățime și dispar prin ușile gă
rii ca albinele într-un fagure. Ies, firește, 
pe partea cealaltă a clădirii și se împart 
neîntîrziat în cel puțin două direcții pe 
care mulțimea șiroiește neîncetat, cu cei 
mai grăbiți în frunte, medicii la stînga, 
spre spital și policlinică, inginerii în 
dreapta, către întreprinderea de aparataj 
electric și „Avicola", urmați de profesorii 
celor două licee și-ai celor trei școli ge- 
nerale. Orașul, încerca să ne explice scurt 
și cuprinzător, Nica Cristache, secretarul 
comitetului orășenesc U.T.C., exportă 
muncă fizică și importă materie cenușie, 
lucru vădit de trenurile de pe la orele 4-5 
cu care de la Titu la București pleacă 
vreo două mii de muncitori, și de trenu
rile de 7 sau 8 cu care sosesc de la Bucu
rești cîteva sute de ingineri, profesori, 
medici. Dacă mai punem la socoteală și 
alte două cifre pe care le aflăm de la ace
lași interlocutor, și anume că Titu are o 
populație de aproximativ zece mii de lo
cuitori și că, în același timp, în întreprin
derile și instituțiile sale lucrează circa 
14 000 de oameni, mare parte dintre aceș
tia venind de prin satele din jur, Gher- 
gani, Conțești, Lungulețu, Potlogi, Corbii 
Mari, Costești e lesne de înțeles că fără 
navetiști orașul n-ar putea trăi.

® Eldorado era la 50 km 
de-București

— Asta e adevărat, sublinia Nicolae 
Ion, secretar adjunct al comitetului oră
șenesc de partid. Fără navetiști, ne-ar 
veni greu. Dar și cu navetiști — cu unii 
dintre -ei — ne-a fost greu, și ne mai este 
și acum. Mulți vin aici să-și facă meseria, 
atîta tot. Dar nu se leagă de locul acesta, 
de oameni.

— Economic, navestismul e păgubitor ? 
Vă-ntreb pentru că, aflam, la întreprin
derea de aparataj, pe primul trimestru al 
acestui ăn s-au înregistrat aproape 8 500 
ore întîrzieri. Iar cei ce întirzie sînt, bine
înțeles, navetiștii.

—• Anul trecut, efectele navetismului au 
dus. Ia această întreprindere, la pierderi 
ce se cifrează cam la 6 milioane lei ! Și 
încă e bine acum, față de ce-a fost.

— Ce-a fost ?
— întreprinderea a luat ființă în 1972. 

La început veneau din București aproape 
800 de oameni. Și buni, dar și șmecheri, 
iertat să-mi fie cuvîntul.

— Dacă explicați despre ce-i vorba, vi 
se iartă.

— Mulți dintre aceștia au intrat, ca 
muștele, la sculărie. Știți, acolo era mai 
bănos. Se cîștigau retribuții de șapte mii 
și chiar peste ! Ajunsese Titu un fel de 
Eldorado, cum să vă spun, dar nu imul 
ca-n filme, ci mai comod pentru că la el 
se putea ajunge simplu, cu trenul. Cînd 
am pus piciorul în prag, cei mai mulți 
dintre „căutătorii de comori" au plecat. 
Lăsaseră aici, însă, lucrări neterminate. 
Dar Bucureștiul e și el mic cit un sat a- 
tunci cînd știi unde să-1 găsești pe om, 
așa că, pe scurt, le-am imputat toate acele 
lucrări a căror nerealizare se ridica la 
vreo trei milioane.

— Și-ați recuperat paguba ?
— Păi dacă au venit înapoi ca să-și ter

mine lucrările, sigur că da ! Cam asta e 
povestea. Ar mai fi, de fapt, ceva de a- 
dăugat. Aici, cum am spus, se făcuse o 
întreprindere nouă. Ehei, citi au dobindit 
la noi trepte și categorii, cîți au devenit aici 
maiștri, să fie sănătoși! în orice caz, aco
lo, la București, pe unde lucrau, le-ar fi 
fost mult mai greu să obțină toate aceste 
avantaje ale meseriei. Au venit aici ca 
să-și obțină mai repede aceste trepte și 
categorii, și-au plecat apoi de unde au ve
nit. Noi ne-am fi bucurat să rămînă, bi
neînțeles. Deși, oricum, chiar și fără ei, 
întreprinderea a intrat pe un făgaș bun. 
în 1976, de pildă, încă mai avea vreo două 
sute de milioane credite restante, imobi
lizări. în anul trecut s-au obținut 176 mi
lioane beneficii, din care 13 peste plan. 
Patru, din acestea, au revenit oamenilor, 
cum e drept. îmi aduc aminte de un in
giner. Cînd a fost greu, a fugit la centra,- 
lă. Cînd a văzut ce beneficii se iau, a 
vrut să vină înapoi. Dai- n-am mai vrut 
noi. în privința navetiștilor, poziția noas
tră a fost clară. Celor ce au vrut să se 

. stabilească la noi le-am dat case. Nu cred 
să existe măcar un specialist, fie el ingi
ner, medic, profesor care să fi cerut și sâ 
nu i se fi dat. Dar celorlalți, care ne-au 
căutat doar pentru bani sau pentru cine 
știe ce alte interese personale, a trebuit 
să le răspundem cu demnitatea care nu 
înseamnă la Titu mai puțin decît prin 
alte locuri.

@ Tîncțr inginer, caută 
parteneri bridge

— Laurențlu Moldovan ?
— Da.
— Navetist ?
— Navetist, București. Din 1976, de cînd 

am terminat facultatea.
— Casă, copii, familie ?
— Stau la părinți, pe bulevardul Ho Și 

Min. Căsătorit, fără copii.
— Prieteni în Titu ?
— Nu prea.

— Și-n tren, cum trece timpul ?
— Joc, cu prietenii mei, inginerii Lu

cian Ciachir și Iosif Pulpea, bridge. E un 
joc permis.

— Nu stați la Titu pentru că n-aveți cu 
cine juca, poate.

■— Ba nu, cam o zi pe săptămînă rămîn 
aici, pînă seara pe la opt. Avem un prie
ten, inginerul Gabriel Păpușoiu, care lo
cuiește la căminul de nefamiliști. Rămî- 
nem șl jucăm cu el.

— Cîte ore, din cele 24 ale zilei, vă ia 
naveta ?

— 14, de cînd plec de acasă, pînă ajung 
acasă. Mai trebuie șă și mănînc, să mă 
spăl. Dorm șase ore. Uneori, recunosc, mă 
simt cam obosit. Iar timp de-o carte nu 
mal rămîne.

— Dar de ce vă ia 14 ore naveta ? Stați, 
cum spuneați, destul de aproape de Gara 
de Nord. Și nici întreprinderea nu e de
parte de gara din Titu.

— De fapt locuiesc cu soția în Balta 
Albă, într-o garsonieră cu chirie.

— Am înțeles că stați cu părinții... Și-i 
scumpă chiria ?

— Să nu mai vorbim...
— Cum vreți. Dar știți că aici, la Titu, 

vi s-ar putea da locuință ?
— M-am înscris de curînd la aparta

ment proprietate personală în București.
— Trebuie să aveți un motiv puternic 

pentru care nu vă despărțiti de București, 
deși din Gara de Nord la Titu se face o 
oră, deci cam tot atî cît pînă în Balta 
Albă.

— Visul meu e să ajung la I.O.R.
— Dînd prioritate cărților de joc decît 

cărților de învățătură ?
Răspunsul, firește, contează în primul 

rînd pentru inginerul Laurențiu Moldo
van, așa că nu am ținut să-1 aflăm pe loc. 
El ar mai conta, se înțelege, și pentru în
treprinderea de aparataj electric Titu, al 
cărei director, inginerul Costea Andrei, 
de asemenea, e navetist „o dată pe săp
tămînă".

® Dacă, la Gura Șuții, copiii 
sub un an ar putea vorbi !

Dr. Adela Teodoru, directoarea Spitalu
lui din Titu :

— în oraș, la spital, la sanepid, la po
liclinică lucrează vreo 25 de medici. La 
circumscripții, la dispensare — noi coor
donăm un teritoriu cu aproximativ optzeci 
de mii de oameni — mai sînt încă vreo 50.

— Cîți sînt navetiști ?
— în Titu avem doar doi localnici. Mai 

adăugăm pe Carmen Hera, medic de în
treprindere la „Avicola" și la întreprin
derea de aparataj pe Rodica Dimitriu, 
care a primit apartament și rămîne trei 
zile pe săptămînă aici. Printre medicii de 
circumscripții, de asemenea, cei mai 
mulți sînt navetiști.

— O întrebare grea : calitativ, asistenta 
sanitară a celor optzeci de mii de oameni 
este la înălțimea numărului de medici ?

— Să știți că, spre deosebire de ceea 
ce se crede la nivel de județ, la Direcția 
sanitară, aici naveta nu se face în detri
mentul serviciului, ci al timpului liber și 
al sănătății oamenilor.

— Nu știu ce se crede la nivel de județ, 
dar văd că și dumneavoastră sînteti de 
acord că naveta se face în detrimentul 
serviciului. Cum ar putea un medic să-și 
facă bine meseria dacă el însuși e obosit 
sau bolnav ? Cam cîte sancțiuni și pena
lizări ați dat în acest an ?

— Zeci ! Pentru plecări fără învoire. 
Aici nu se întirzie. să știți. Dar se plea
că. uneori, cu o oră sau două mai de
vreme.

— Pînă și unele femei de serviciu sînt 
navetiste...

— Avem și cazuri din acestea. Dobre 
Elena, de exemplu.

— Tovarășă directoare, înțeleg că nave- 
tismul unora dintre oamenii dumneavoas
tră este justificat. Ei au case, familii, și 
desigur că le este imposibil să mai ia 
viata de la început. Deși. în măsura în 
care, cum spuneați, pleacă mai devreme ori 
vin obosiți și își descarcă nervii pe pa
cienti, navetismul lor riscă să nu mai 
găsească bunăvoință și înțelegere. De fapt 
nu despre ei vorbim în primul rînd, ci 
despre cei al căror navetism nu se justi
fică prin nimic. Există oameni care, avîndT 
familie în București, să zicem, fac naveta. 
Dar există și unii care-si întemeiază o 
familie în București tocmai pentru a-si 
legaliza navetismul. E cazul multora din
tre asistentele dumneavoastră.

— Sînt, într-adevăr, și unii care fac 
naveta la București fără să fie, de fel, din 
oraș. Maria Constantinescu, medic la Gura 
Șutii, de exemplu, și soțul său Dan Con
stantinescu, stomatolog în comuna Pro- 
dulești. Ei merg zilnic la București, iar 
comunele în care lucrează nu sînt nici la 
zece kilometri una de alta. Și ea este de 
fel din Contești, de lingă Titu. Acolo, la 
părinții ei au lăsat, din cîte știu, un copil 
mic. De ce or fi mergînd zilnic la Bucu
rești, nu-mi dau seama. Cert este că noi 
le-am pus la dispoziție și locuință, la dis
pensarul din Gura Suții, dar văd că pînă 
acum n-au acceptat. Important însă este 
că naveta lor a dus la rezultate slabe în 
aceste circumscripții. Noi, , de exemplu, în 
ședințele de C.O.M. facem analiza dece
selor copiilor sub un an, și din aceste a-, 
nalize s-a constatat că Gura Șuții stă, în 
privința mortalității infantile, între toate 
cele 14 circumscripții ale noastre, cel mai 

slab. Anul trecut au existat la Gura Șuții 
cinci cazuri în care e problematic să sus
ținem că doctorița a făcut tot ceea ce 
depindea de ea. A fost sancționată, bine
înțeles, și dacă va continua așa. se vor 
lua probabil si alte măsuri. Pe soțul ei. de 
asemenea, l-am sancționat pentru neînde- 
plmirea planului profilactic la stomatolo
gie. A întocmit fișele, situațiile, pur si 
simplu din birou... Navetismul unora in
tr-adevăr trebuie să ne, dea de gîndit.

• Țăranii vin la „castel", 
adică la dispensar

La_ dispensarul din Poiana. comună 
aflata mai jos de Titu. înspre marginea 
de sud a județului, stau și așteaptă în
tr-un hol. cuminți, fără să-și spună nici 
o vorbă, vreo zece săteni, bărbați si fe- 
mei._ Judecind după vîrstele pe care le 
arată, se cunosc de prea multi amari de 
ani pentru a mai transforma așteptarea 
prelungită din această dimineață într-un 
prilej de a afla lucruri hotărîtoare unul 
despre altul, și dacă avem în vedere pri
virile încărcate de suferință înțelegem 
că le lipsește cu desăvîrșire, la urma ur
mei. cheful de-a o mai face. Doctorița e 
aici ?. întrebăm. E pe-aci. nu știm pe 
unde se bagă, ne răspunde cineva. în
tr-adevăr, în cabinetul ei. doctorița Angela 
Diaconescu nu este. O găsim într-o încă
pere apropiată, stînd la taclale cu asis
tenta sa. anii celor două — însumați — 
nedepăsind. cu siguranță, vîrsta celui mai 
bătrîn dintre cei ce așteaptă dacă nu aju
torul de-a scăpa măi repede de Vreo boală 
cel puțin politețea față de-o vîrstă. 
Angela Diaconescu, ne spune, are 36 
de ani, la început a lucrat la Lu- 
cieni, lingă Tîrgoviște, de unde făcea 
naveta cu mașina și trenul, iar la Poiana 
de unde merge acasă, zilnic, doar cu ma
șina. este doar de 4 ani. deși naveta ră- 
mîne oricum grea și obositoare, fiindcă 
de cînd doctorița din Poiana pleacă de la 
ea de acasă, din Drumul Taberei, si pînă 
se întoarce înapoi, trec exact douăsprezece 
ore. Acasă sînt grijile unei gospodării si 
ale unei familii alcătuite din doi copii 
mici, de 6 și 4 ani. și un sot tot medic, 
dar mai norocos, fiindcă lucrează chiar in 
București, fiind, dealtfel, cum spune so
ția să. un bun chirurg. Cu înțelegerea, 
așadar, omenească ce se cuvine unei ase
menea situații, avem surprinderea să con
statăm că tonul discuției se înnourează 
tocmai acolo unde ne așteptam mai puțin, 
și anume în latura activității profesionale 
a doctoriței navetiste și a comportării sale 
cu oamenii satului, fiind limpede că. dacă 
doctoriței Diaconescu îi este imposibil — 
și nici nu se cuvine — să-și schimbe cine 
știe cum viata pe care a apucat să și-o 
croiască într-un anume fel. în același 
timp poienarii n-au nici o vină de a avea 
un medic care după ce e navetist mai e și 
comod, după cum arătam mai sus si după 
cum vom arăta si mai jos. imediat. De 
pildă. îmi spunea, doctorița Diaconescu, 
„nefiind spital în comună n-ai cui să lași 
problemele nerezolvate", dîndu-nesa înțe
lege că. astfel, prin același argument, că 
nu e spital la Poiana, problemele se și re
zolvă. de bună seamă, toate. între ora ve
nirii și plecării sale, deși afirmația e pur 
teoretică fiindcă viata este continuă. în 
comună, nu pornește și nu se oprește 
după programul doctoriței, si la urma ur
mei nici nu este nevoie să fii medic pen
tru a ști că bolile se agravează noaptea. 
Dar comoditatea de care aminteam, 
vădită chiar și în modul de a vorbi 
al doctoriței Angela Diaconescu. după 
cum am arătat, apare negru pe alb înscri
să și în registrul de control al dispensaru
lui — notăm : „sterilizarea se face 1» 
Poupinel, dar acesta nu are termometru de 
un an de zile" și ne întrebăm : atunci 
cum se mai face sterilizarea ? —■ după 
cum și. mai aflăm, din faptul că. avînd 
doctorița bunăvoință să facă tuturor ele
vilor școlii un vaccin și venind după 
aceea timpul să le „citească" rezultatele, 
a preferat să cheme la dispensar zeci de 
copii cu profesorii după ei. cînd parcă 
mult mai simplu era să se încumete să 
călătorească pe jumătatea de kilometru 
care desparte dispensarul de scoală. Alt
fel prea seamănă dispensarul a „castel" la 
care vin „țăranii". în orice caz. din vor- 
bă-n vorbă cu unul din țăranii aceștia, 
Ion Focaru pe nume, am găsit un gînd 
frumos și drept pentru ca sate precum 
Poiana să ajungă să aibă medici localnici: 
„Eu am fost îngrijitor la zootehnie. într-o 
seară, pe la 9, m-a lovit o vacă, cu cornul, 
în ochi. Dacă nu era Lucrețla Brîncuși, a- 
sistenta, în sat, nu știu cum aș fi ajuns la 
ora 11 la Spitalul Colțea în București, unde 
am și fost operat imediat. Aș fi rămas 
nenorocit pe toată viața. De docto
rița Diaconescu eu aș zice că-i drept 
să stea aici, în Poiana, dar fiind
că o fi avînd și ea familie, copii, ne

cazuri. mă gîndesc cum s-o scoatem la 
capăt ca să fie si ea împăcată si noi. Uite, 
din cîte știu, o fată de la noi din sat. Ele
na. fata lui Marin Mitroi. a terminat anul 
trecut medicina și a fost repartizată nu 
știu în ce comună. înspre Alexandria. De 
ce să nu vină ea aici, că poate face nave
ta pe-acolo pe unde e ! Dacă fata asta ar 
veni aici, noi am fi mulțumiți sufletește 
că am avea, Ia orice oră, cui să ne adre
săm cu vreun necaz. Să facă schimb între 
ele, doctorițele, asta bineînțeles și dacă 
doctorița Diaconescu e de acord. Si de ce 
să nu fie. că ea tot navetistă ar rămîne. 
așa cum e și acum, iar dacă o fi să sa 
ducă vreodată, prin concurs. Ia București, 
n-are nici o importantă dacă o să plece 
din Poiana ori din altă comună. Nu ? 
Poate că o să trebuiască să facem noi o 
ce.rere, comuna, ca să n-o lăsăm pe fata 
lui Mitroi să se zbată să vină singură în
coace, ci s-o ajutăm, că doar ar fi spre 
folosul nostru".

• Sisif ți moștenirea de lingă 
parcul Chindiei

De cînd a venit. în toamna anului tre
cut, la Școala generală din Poienița — sat 
aparținător de comuna Poiana — Ale
xandru Gheorghe i-a convins pe toti că 
este un învățător bun, iar ca om umjl 
dintre cei mai cumsecade și cuminți caca 
au intrat vreodată în sat. asa mic de sta
tură și sfielnic ca o fată nedusă la horă, 
cum arată. Un singur lucru n-au înțeles 
oamenii, și anume de ce tot vine si plea
că. în fiecare zi. tînărul învățător tocmai 
la Tîrgoviște. deși locul nașterii, declarat 
de el însuși, este comuna Ghergani. afla
tă la vreo 12 kilometri de Poienița. De ce ° 
n-o fi stînd el aici, la noi. s-au întrebat 
oamenii, sau de ce n-o fi făcînd el naveta 
la Ghergani. că oricum e aproape si mai 
bine decît în casa părinților nu poate fi 
nicăieri. Azi așa. mîine asa. pînă la urmă 
misterul s-a lămurit si bărbații au rîs în 
hohote, unii, altii au clătinat doar din 
cap. parcă nedumeriti încă și nehotărîti 
să creadă că în gîndurile învățătorului ar 
fi o rînduială dreaptă si firească, iar fe
meile. cele mal în vîrstă. si-au transmis 
vestea una alteia prin fata portilor cu pri
virile piezișe și cu mîna la gură. într-un 
cuvînt. Alexandru Gheorghe, băiat bun si 
învățător conștiincios a intrat, la cei 21 de 
ani ai săi. în „gura satului".

Merge la Tîrgoviște. aflăm, la gazda la 
care a stat și în timpul liceului pedago
gie. Motivul pentru care ia în picioare 
atîta amar de drum este că. fiind prezent 
acolo zilnic la datorie, speră să rămînă 
stăpîn — după ce gazda, o femeie în 
vîrstă de 75 de ani. nu va mai fi în viată 
— pe cel puțin un etaj dintr-o casă cu 
trei etaje aflată pe lîngă parcul Chindiei, 
ce s-ar putea evalua la o sumă pe care 
tînărul învățător ezită să o spună. După 
ce am văzut ce obiectiv si-a propus el. 
deocamdată. în viată, să vedem cum în
cearcă șă-1 realizeze.

Cum ne spune singur, se scoală în fie
care dimineață la 5. La ora 6 are trenul 
cu care sosește la 7 fără 10 la Titu. De 
aici, din gară, urmează o scurtă cursă de 
doi kilometri pe care învățătorul îi par
curge pe jos. bineînțeles, pînă la soseaua 
mare unde de obicei are noroc (dar nu 
întotdeauna) să fie luat de o mașină de 
ocazie astfel încît la Lungulețu ajunge pe 
la 7 și jumătate. De aici iarăși întinde 
pasul, vreme de vreo jumătate de oră si 
cale de vreo patru kilometri, pînă în 
Poienița, la școală. Cum sosește, transpi
rat și prăfuit, intră la clasă — lecțiile 
încep la 8 — și-și exercită nobila mese
rie. E adevărat că uneori mai întirzie de 
la ore, dar asta se întîmplă foarte rar, 
fiindcă e, de felul lui, sprinten, la mers, 
iar șoferii' C.A.P.-ului îl mai aiută si ei 
cînd pot, luîndu-1 cu mașinile de la Lun
guieț pînă la capătul uliței care dă spre 
scoală. La plecare nu mai parcurge acest 
drum în zig-zag. avînd la ora 12 si un 
sfert rată care-1 duce pînă la Titu-Gară. 
Cît timp cîștigă însă mergînd cu mașina, 
pierde prin faptul că trenul de legătură 
spre Tîrgoviște pleacă abia la orele 13. 
Alexandru Gheorghe avînd astfel posibi
litatea de a măsura în lung și în lat pero
nul acela mare cit un bulevard, adevărat 
..Corso" în Titu. La două și un sfert ajun
ge' în Tîrgoviște și se deschide un nou și 
însemnat capitol al zilei de muncă, aler
găturile după cumpărături. în casa fos
tei și actualei gazde, el fiind răsp'Unzător 
cu „piața". De culcat se culcă devreme, 
nu-i vorbă, ca a doua zi să fie odihnit și 
s-o poată lua de la capăt, ca un autentic 
Sisif de Dîmbovița în căutare de moște
nire. Sigur, e firesc ca un tînăr de 21 de 
ani. cu o meserie, să vrea să aibă o casă 
a lui. să-și poată întemeia o familie. Dar 
calea aleasă de Alexandru Gheorghe e
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1 23 VITRINA ARTELOR
Caminante"'

Jurnal mexican (7)

Qnetzaleoatl (si arta)
n.

Nu e numai atît. Și mă întreb în acest miez de noapte 
în ce măsură nu judecăm arta mexicană după prejude
căți ; dealbel, formă de cunoaștere care bîntuie în lumea 
modernă, încurajată de o nerăbdare ce confundă uneori 
viteza cu profunzimea și-și închipuie că e deajuns să cir
culi pe autostrăzi pentru a ajunge 
alții au ajuns intr-o viață. Cine are 
cind mașinile din spate claxonează 
cursă ? Chiar dacă aceste legende 
intri in categoria celor ce cred, de 

intr-o zi acolo unde 
timp pentru legende 
să nu te oprești din 
te vor ajuta să nu 
pildă, că piramidele

de la Teotihuacan pun probleme de alpinism, nu pro
bleme de filosofie... Zeii ciudați, care ies poate chiar 
acum din muzee și vor cutreiera străzile din Ciudad de
Mexico pînă dimineața, au fost însă generoși cu noi.
Ne-au îngăduit să străbatem drumul pornind de la mito
logie la istorie.

Rolul șarpelui în mitologia acestor popoare este imens. 
In calendarul aztec, un șarpe face înconjurul motivului cen
tral. Bastonul de foc care asigură victoria zeului Huizilo- 
pochtli este un șarpe. Marea care înconjoară pămîntul 
este și ea un șarpe. Ploaia care cade. Arborele care în
florește. Brațul care se ridică. Negustorii azteci nu por
neau la drum fără să se asigure că ziua plecării purta 
semnul șarpelui. Masca lui Tlăloc, zeul Ploii, este for
mată din șerpi. Iar un imn care cîntă fecunditatea pă- 
mîntului compară înflorirea tandră a porumbului cu trans
formarea unui șarpe de foc intr-un șarpe cu pene pre
țioase. Să ne mirăm că unele statui au capetele înlocuite 
de doi șerpi îngemînați ?

Mulți s-au uitat cu rezerve la aceste statui. Sînt înfri
coșătoare, se spune. Și așa este. Dar asta înseamnă a 
le judeca după criteriul cu care judecăm arta greacă. 
Și de ce să căutăm chipul senin al lui Apolo acolo unde 
artiștii au vrut să spună altceva ? Dacă vom veni cu 
„măsura greacă1' în fața lor, nu vom înțelege nimic din 
aceste statui. Cu gindul la frumoasa Afrodita vom privi 
îngroziți „zeița cu fustă de șerpi". Și în aceeași clipă 
vom pierde orice șansă de a mai pricepe ceva. Nu numai 
tentația exotismului e periculoasă într-o țară ca Mexicul, 
ci și tentația de a judeca prin comparație ceea ce nu e 
de comparat, repetînd intr-un fel greșeala spaniolilor 
veniți cu Cortes. Călugări cu experiența Inchiziției și a 
rugurilor, aventurieri care nu erau slabi de înger se în
fiorau în fața statuilor infățișînd zei impulsivi pe care nici 
un sacrificiu nu-i impresiona și pentru care sîngele în
semna fecunditate și prețul vieții. Noi care n-am incendiat 
Tenochtitlanul avem și mai multe motive să ne înfiorăm. 
Dar în fața „zeiței cu fusta de șerpi" nu e vorba de a 
aproba sau nu o mitologie sîngeroasă, ci de a descifra 
limbajul sculptorilor, universul lor. Din păcate, oamenii 
s-au confruntat cu cerul nu numai pentru a fi Michelan
gelo sau Fidias, ci și pentru a săvîrși erori tragice. Nu 
numai pentru a așeza un surîs pe chipul zeilor, ci și pen
tru a le pune în mină un cuțit de obsidian.

Gînduri care, totuși, mă aduc iar lingă umbra lui Tatle. 
De ce dacă omul a văzut soarele trebuia să omoare ? Și 
ce i-am putea răspunde acestui Hamlet aproape copil, 
care în loc de haine de prinț poartă veșmintele toltecilor, 
care-și tîrăște piciorul și povestește despre Quetzalcoatl ?

— Trebuia, Tatle, să cioplim statui.
—• Dar nu trebuia, senor, să facem statui zeilor care nu 

vroiau decit să ne omoare. Trebuia să-i lăsăm fără trup. 
Noi singuri am născocit-o pe Omacihuatl, cea dinții zeiță. 
Ea a dat naștere unui cuțit de obsidian care, căzînd în 
cîmpie, a dat naștere la 1 600 de zei. Și care a fost re
cunoștința lor, senor ? Ne-au dus în fața butucului de jasp 
și ne-au șoptit că stelele rămîn la locul lor numai aburite 
de sînge.

— Dar singur ai spus, Tatle, că în spatele lor ne aflam 
noi. Nu putem arunca vina pe ceea ce am născocit sin
guri.

— Poate, senor, poate ai dreptate. Sau 
buia să umplem cu ceva singurătatea din 
Dar nu cu singe.

— Și Quetzalcoatl era zeu.
— O, el era altceva, senor. Quetzalcoatl 

poate câ tre- 
jurul nostru.

!e vorbea tol-
tecilor despre iubire și soare și se împotrivea sîngelui. El 
cunoștea dragostea și durerea ca un om, deși era zeu. 
Și se contopea cu timpul în ciuda faptului că era muritor.

— Vorbești despre șarpele cu pene ca despre ceva 
care înseamnă în același timp amintire și speranță, Tatle.

— întocmai, senor. El e ceea ce ne an.intim și totodată 
ceea ce așteptăm. Ceea ce am fost și ceea ce vom fi. 
Am trăit între amintirea iui și așteptare, cum trăim între 
naștere și moarte. In acest timp arborii se înalță, soarele 
arde dogorind pămîntul și ne rugăm să plouă din cerul 
fierbinte.

— Spui vorbe ciudate, Tatle.
— De ce sînt ciudate, senor ? 

zeu obișnuit. El a fost totdeauna 
mai e ceva.

Ce anume, Tatle ?
— Ai uitat, senor, că șarpele

Quetzalcoatl nu era un 
împotriva cruzimii. Și

cu pene, Quetzalcoatl,
era și zeul artei ?

— Atunci, să privim 
cum sînt Quetzalcoatl 
lucruri pe care el nu 
dacă am înțeles bine,

statuîle, Tatle. Așa înfricoșătoare 
ți-a spus că tinerețea ta numește 
îndrăznea să le gîndească. Dar, 
tu nu vrei să accepți că a suferi, 

a gîndi și a iubi sînt toate același lucru.
— Nu vreau, senor. Și nici să mă tem de întrebări.
— Statuile șiroiesc ziua de soare, cum altădată au 

șîroit de singe. Ele au ochii orbi, Tatle, nu văd lumina, 
nici pe noi. Și nici nu ne aud. N-au auzit nici țipetele vul
turilor coborîți ca o săgeată pe Piatra Inimilor, n-au 
auzit nici suspinele victimelor, nici dansul celor strînși în 
jurul piramidei care salutau strălucirea soarelui plătită cu 
sînge Ele nu ne aud nici ce spunem acum, Tatle. Putem 
vorbi orice, dar tu repetă-ți întrebarea chiar dacă zeii n-o 
aud : de ce. senor, de ce ?

— Quetzalcoatl a auzit-o,
— Dar nu ți-a putut răspunde.
— Atunci, la cine se află răspunsul, senor ?

OCTAVIAN PALER ■

CRONICA SPECTACOLELOR

Marginalia pe un afiș
Teatrul Mic : un colectiv și, mai ales, un director cu 

ambiții declarat mari și chiar în curs de realizare ; re
găsirea clasicilor e, fără îndoială, o cale înțeleaptă spre 
înălțimi.

Cehov : dramaturgul care a relevat că viața cotidiană 
a oamenilor banali cuprinde adevărate și numeroase 
lovituri de teatru, că ea este încărcată de micro-con- 
flicte cumplit de măcinătoare.

Unchiul Vania : piesă in care este replica aceea cele
bră : „La om totul trebuie să fie frumos ; și fața și 
îmbrăcămintea și sufletul și gindurile" (aproape la fel 
de celebră și incomodă ca shakespeariana „A fi sau a 
nu fi“) ; piesa în care doctorul Cehov, cu bisturiul iro
niei și anestezicul tandreței, face vivisecția cadavrului 
viu al vieții meschine, trăite înghesuit între idealuri 
mari și atitudini mici.

Distribuția : un set complet de copleșitoare persona
lități actoricești care îl silesc pe omulețul spectator la 
încordate curse de urmărire a lor : ce spun, cum spun, 
cît spun chiar atunci cind n-au replică de cuvinte, cind 
ascultă vorbele altora, cind tac ; toate îl captează, ar 
vrea să le vadă concomitent pe toate și, pînă la urmă, 
e ajutat să se vadă tocmai pe sine — oarecarele, bana
lul, neînsemnatul — la dimensiuni de uriaș.

Jean Lorin Florescu : pe temelia unei interpretări 
monolitice își intonează ultima sa replică — „Domnilor, 
trebuie să lucrăm !“ — în așa fel incit face legătura cu 
realitatea contemporană : un fel de „Atenție, Serebrea- 
kovi — adică oameni care te pun să muncești în locul 
lor și pentru aureola lor — mai există !“

Rodica Tapalagă : Elena Andreevna este o personifi
care, frumoasă și pernicioasă, a lenei, iar actrița îi dă 
personajului nu numai frumusețea chipului său ci și o 
ambiguitate care o face și mai seducătoare : pînă la 
urmă însă tot misterul. ăsta se dovedește a fi o ciudată 
strădanie, o neîntreruptă acțiune pentru a ține ascunsă, 
mascată, neputința de acțiune, boala rușinoasă a iner
ției.

Leopoldina Bălănuță : intr-un rol de fată urîtă, face 
pe mulți din sală să suspine: „Hei, dac-aș fi fost eu 
Mihail Lvovici Astrov, aș l'i știut să-i văd frumusețea, 
aș fi știut pe cine să aleg !“ ; are un fel foarte perso
nal de a juca permanent sub tensiune, o tensiune inte
rioară care ar putea fi măsurată în unități — multe ! — 
de dramatism și inteligență păcat că în partea intîi a 
spectacolului plastica mișcărilor sale e frumoasă dar 
prea afișată, prea de. balerină și, din pricina asta, în
tr-un dezacord, de nuanță, cu firescul jocului celorlalți.

Olga Tudorache : c-un accent pus pe un singur cuvînt 
dintr-acelea puține ale rolului său, cu cîteva gesturi 
foarte precise și cu ținută, aș spune cu foarte multă 
ținută, a creat un portret categoric și cu putere de 
pătrundere în memoria spectatorilor.

Octavian Cotescu : dintre toți actorii distribuției „s-a 
reinventat" — potrivit concepției, interesante, a regizo
rului — în cea mai mare măsură.: mă îndoiesc că spec
tacolul va rămîne în întregime „de referință", însă 
această interpretare dată unchiului Vania, ca personaj.

CRONICA PLASTICĂ

Octavian Olariu (sculptură)

Grigore Vasile (pictură) *

La Simeza, Octavian Olariu prezintă, în amîndouă 
sălile, monoxile. Acestea sînt construcții multiarticu- 
late, deduse, ar trebui să zicem, dintr-un singur lemn 
fiecare, crescînd în spațiu precum crengile de copac, 
dar cu măsura unei arte foarte subtile, pline de sur
priză. E un chip de a cinetiza materialul, plecînd de 
la unele ingeniozități ale meșteșugului țărănesc al 
lemnului. Se înțelege că. odată desfăcute, sculpturile 
lui Octavian Olariu pot fi așezate după voie și tot 
după voie retrase în trunchiul care le-a născut. Ar
tistul are posibilitatea să arate, cu monoxilele aduse 
în expoziție, un spectacol pe ceas. El poate să tul
bure frumos cel mai pretențios public montînd și de- 
montînd în fata lui construcții cu sămînță de infinit. 
Odată cunoscut principiul, vedem că plăcerea noastră 
are unele cauze adinei și care sînt ale artisticului. 
Lemnul e un material cald, cu un ce uman în făptura 
lui. Proporțiile și structura oricărei secțiuni de 
trunchi vorbesc omului sensibil de minunata orîndui- 
re a lucrurilor în natură. Sculptorul adevărat umblă 
să vadă în bucata de lemn statuia. Creația propriu-zisă 
— invenția — e într-un fel foarte cordial sub controlul 
materialului. Un exemplu de nobilă vasalitate. Octa
vian Olariu procedează, înainte de a trece la mulți
mea de operațiuni strict tehnice, din care multe cer 
o abilitate excepțională, întocmai unui arhitect : dese
nează ideea sculpturii, studiul articulațiilor necesi- 
tînd nu numai un înalt har speculativ, dar și talent. 
Pînă la un punct, e aici munca unui sculptor-arhitect. 
Cu vremea, cu anii, de fapt, simțindu-se stăpîn pe 
metodă, artistul ia în seamă rotundul, construcțiile 
sale spațiale sînt mai puțin ademenitoare — ca idee 
de joc — dar tind să exprime mai sigur ființa monu
mentală a oricărui lemn, de copac bătrîn. Expoziția 
de la Simeza, cuprinzînd, practic, tot ce a gîndlt Oc
tavian Oljriu din momentul în care’ a intuit miracolul 
unor sculpturi transformabile în ciuda ispititoarei sale 
originalități, cheamă într-un chip familiar. publicul. 
Avem sentimentul că toate aceste obiecte trebu
iau să fie create de cineva, că sculpturile și-au ales 
artistul. Faptul se explică prin aceea că Octavian 
Olariu și-a trăit copilăria și adolescența într-o regiu
ne unde arta cioplitului, e vie. Cu simțurile, el se află 
încă între ai lui. Cîteva din aceste lucrări sînt lucrate 
în sat și oamenii locului, fără să-și pună pro
blema dacă sînt sau nujartă, dacă e vorba de abstract 
ori figurativ, au avut comentarii pline de aleasă înțe
lepciune. Ei au judecat. vigoarea ciopliturii, propor
ția părților, eleganța desfășurării în spațiu, adică pro- 
fesionalitatea — semn că legăturile cu lucrul ieșit 
din mîinile lor de țărani erau convingător exprimate. 
Expoziția lui Octavian Olariu așază numele artistului 
între primele nume ale generațiilor medii.

La Galeriile de artă ale municipiului București, 
pictorul Grigore Vasile selectează, din lucrul ultimilor 
ani. o serie de picturi și desene în tuș. Arta lui Gri
gore Vasile, echilibrată, mărturisind un gust sigur al 
elementului emblematic, de o picturalitate exemplară, 
ar putea fi prilejul pentru o discuție -asupra ideii de 
direcție plastică. Artistul, exersînd mult înaintea u- 
nor motive tradiționale ale picturii de șevalet postim- 
presioniste, ajunge la. cîteva soluții și interesante și 
capabile să atragă atenția tinerilor. El știe acum să

Octavian Cotescu și Ion Marinescu, adică doi creatori

am credința că va rămîne.
Ion Marinescu : campion al firescului, într-un spec

tacol în care-s angajate mari forțe actoricești, într-un 
spectacol în care toată lumea dă o luptă acerbă ca să 
fie totul ca-n viață, ca să fie totul cît mai firesc.

Nicolae Ifrim : foarte „acasă" nu numai în rol, ci și 
acolo, în atmosfera dificilă, exigentă, a înălțimilor.

Tatiana lekel : compoziție de migală, academism și 
farmec.

Audi Ștefănescu : doar trece prin scenă, dar tot pune, 
concret, umărul la crearea imponderabilului ironic al 
spectacolului.

Ioana August Sturdza și arh. Virgil Luscov : au dese
nat — cu mină sigură și abilitate — haine și un decor 
(prin care lemnul este tratat așa cum i se cuvine; adică 
artisticește respectuos) care, nefiind obsedate, încărcate 
de pitorescul rusesc, contribuie la crearea unei lumi în 
primul rînd de oameni și abia pe urmă de oameni din 
Rusia sfîrșitului de veac 19. Interesant, cu toate că, și 
din pricina asta, spectacolul are personaje individuale 
puternice, dar nu prea are personajul colectiv numit 
atmosferă : poate e rău sau poate ne-am desprins de-o 
prejudecată, și-atunci e bine.

Laurențiu Azimioară : regizor tînăr dar care a știut 
ce vrea și-a știut pe cine să-și aleagă ; a pus accente 
pe firesc, luciditate și .ironie (un mic cusur concret : 
privirea Soniei de-a lungul mîinii doctorului Astrov în
dreptată spre sticla de vodcă e glumă de desene ani
mate și n-are a .face cu umorul cehovian). : a evitat 
specificul rusesc, relevîndu-1 pe cel general-psihologic- 
uman ; străduindu-se să-l respecte pe Cehov, s-a res
pectat pe sine. E bine cînd, de la început, poarta artei 
este deschisă nu numai cu cheile talentului, profesiona
lismului și muncii, ci și cu acelea ale inteligenței și 
moralei.

NELU IONESCU S

OCTAVIAN OLARIU : Monoxil

construiască repede și sugestiv mari suprafețe, direct 
în culoare, astfel că tabloul se impune ca soluția de
finitivă a unei probleme de pictură : cum să figurezi 
un motiv, astfel ca obiectele să-și spună cu. mare cla
ritate forma și. în același timp, să n-ai pe pînză decît 
urme de pensulă ori cuțit sigure, simple, viguroase, șo
cante ca niște mostre de scriitură orientală în macro- 
fotografii. Tabloul e astfel foarte curat, negrul are 
adesea franchețea din selecția de tușuri care însoțește 
pictura, albul, oranjul, roșul fac un efect decorativ 
remarcabil. Grigore Vasile își „semnează" opera cu 
un tușeu inconfundabil. Ei este unul dintre artiștii care 
au ajuns relativ repede la un răspuns pentru problema 
veșnic deschisă a re-prezentării celor vizibile, răs
puns cu un anume grad de originalitate și care e în 
toate privințele stimulativ- Lucrul lă tablou e o reală 
plăcere, opera ratată are și ea destulă energie, destu
lă marcă — incit e mai util .pentru înțelegerea operei 
să considerăm și fiecare imagine, în parte, dar și 
procesul. Astfel. privind . chestiunea, procesul picturii 
lui Grigore Vasile e mai nuanțat modern și românesc 
decît multe din elementele constitutive. Sigur, tablou
rile au prea multe merite ca să nu ne bucurăm cu- 
noscîndu-le, dar dacă manifestări de calitatea acesteia 
ar merge la o organizare mai complexă, cu o susținere 
teoretică mai bogată, am ști mai bine să prețuim 
schimbarea, faptul artistic nou, mersul întreg al unei 
opere.

O. TUDOR M
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ACTUALITATEA LITERARĂ B

RUBRICA MEA

Cine este autorul Nibelungilor?
Cine a fost autorul epopeii eroice a germanilor, Cîn- 

tecul Nibelungilor (Nibelungenlied) ? Așa o numește, 
pe drept cuvînt, venerabilul meu profesor de la Liceul 
Traian din Turnu Severin, dr. Virgil -Tempeanu, care 
s-a ocupat de o viață întreagă de ea și ne-a dat o ma
gistrală tălmăcire, în proză ritmată, așa cum ne spune, 
în prefața la noua ediție românească a capodoperei me
dievale (versiune după textul epopeii medievale ger
mane, Editura Minerva, București, 1977). Ca multe alte 
mari opere literare ale evului mediu, și ca și catedra
lele aceleiași epoci, această epopee ne-a ajuns nesem
nată și poate ispiti pe cercetători să încerce ipoteze 
asupra paternității ei, dacă nu sînt de acord cu princi
piul lui Spionza : hypotheses non fingo (nu făuresc 
ipoteze).

înainte de a divulga cititorilor noștri această ipoteză, 
voi lămuri ce este proza ritmată de care s-a folosit 
talentatul tălmăcitor. Sînt de fapt, în marea lor majo
ritate, versuri albe, de cîte șapte și șase silabe, pe care 
le vom despărți, în citatul nostru ilustrativ, prin cîte o 
liniuță oblică :

„Vești rele-acum sosiră / în a lui Gunther țară, / prin 
soli trimiși în grabă / de neamici eu fală, / avînd pe
cetluite / cărți de război la dînșii. / Atunci cînd le ci
tiră, / se turburară foarte / și curtea și curtenii".

(Ețjsodul al doilea. Cum luptă Siegfried eu saxonii, 
începutul)

Sînt versuri iambice de cîte șapte silabe, cu rima fe
minină (adică cii accentul tonic pe penultima silabă : 
„Vești rele-acum sosiră".

Și acum să vedem care' este ipoteza profesorului nos
tru., După d-sa, autorul foarte probabil al epopeii ar fi 
celebrul Walther von der Vogelweide, cel mai de 
seamă „Minnesănger" (cîntăreț de dragoste) ăl litera
turii germane medievale. Autorul s-ar fi născut în anul 
1170 în Austria. Argumentele sînt următoarele, in ordi
nea de mai jos :

1) Poetul era austriac, în Austria a învățat să cînte 
și să-i zică (a cînta liric — și a povesti epic, „singen 
und sagen"). Tot în Austria este leagănul epopeii.

2) A trăit în epoca în care a fost făurită epopeea 
(1170—1230).

3) E dovedit că a trăit în Austria, la Wartburg, Viena

ÎNSEMNĂRI DE LECTURĂ

Semnele unei înnoiri
Personajele din proza de actualitate trebuie să fie, 

oare, cu totul diferite de cele care apar în proza scrisă 
pe alte teme sau reflectând alte epoci ? Iată o întrebare 
la care răspunsul pare , foarte simplu, finind seama de 
faptul că lumea din jurul nostru s-a schimbat și conti
nuă să se schimbe și, că literatura care o înfățișează nu 
poate să ignore această schimbare. Oamenii de azi poar
tă alte veșminte, învață alte profesii și au alte idei de
cît cei de ieri. Deci — gîndim noi, încheind sumarul 
raționament — este inevitabil ca și personajele, care îi 
reprezintă pe acești oameni în planul ficțiunii, să fie 
altele decît pînă acum.

Dacă nu judecăm însă după aparențe și luăm, dimpo
trivă, în considerare datele esențiale ale existenței uma
ne, ajungem, inevitabil, la o altă concluzie. In fond, ce 
deosebire poate exista între îndrăgostitul din vremea 
lui Ovidiu și îndrăgostitul de azi ? Că primul își expri
ma pasiunea în lungi tirade, iar cel de-al doilea preferă 
să-și ascundă sentimentalisnrul și să zîmbească ironic ? 
Sau că acum două mii de ani exista obiceiul ca femeii 
iubite, să i se aducă drept trofeu sabia smulsă dușma
nului în luptă, în timp ce noi dăm în dar un buchet de 
flori, și acela cumpărat de la magazin și nu cules de 
pe cîmp ? Dincolo, de asemenea deosebiri, sentimentul, 
în esența lui, a rămas același. Toate nuanțele dragostei, 
de la jocul inocent la patimă și de la tandrețe la gelo
zie, au fost descrise încă din antichitate și se reeditează, 
Cu o răbdare infinită, ori de cîte ori un nou cuplu, din 
miliardele de cupluri care se perindă pe pămînt, face 
primii pași in configurarea unei comuniuni. La fel de 
rezistente la timp sînt. de fapt, toate tipurile de eveni
mente psihice care iluminează sau desfigurează ființa 
umană, de la bucuria creației la spaima de moarte, de 
la sentimentul de; realizare prin solidaritate cu semenii 
la nevoia de singurătate,

Cineva mai tînăr

extrem -de originale.

Aflat la prima sa carte, tînâ- 
rul poet vileean Felix Sima iese 
surprinzător din rinduri. cu cel 
puțin un pas, ni sc parc nouă, 
înaintea celor din generația sa. 
Placheta sa de versuri „Cineva 
mai tînăr", cu care a cucerit 
premial pentru debut al Editu
rii Albatros, caile cu file puține, 
prea scurtă pentru pofta de poe
zie pe care ne-a incitat-o. e, cre
dem, un eveniment al poeziei 
tinere, divulgînd un spirit și o 
formulă extrem de profunde și 

Vom spune chiar, fără să. ezităm
la cuvinte, că. ne aflăm în fața unui poet de excepție, 
care s-a căutat pe sine și s-a găsit.

O impetuoasă febră a cunoașterii, o aspră și robustă 
tensiune cerebrală, colorate cu surdina unui lirism 
grav, controlat, conformat unei viziuni și unei metode, 
din nevoia de a descifra și compune o sintaxă artistică 
personală, care să ordoneze viguros înțelesurile și tu
multul exploziv interior, fac din Felix Sima un poet 
neliniștit, străbătut violent de toate - ardentele vîrstei, 
de toate convulsiile, de toate căutările ei, dar, în ace
lași timp, obținînd, reușind să obțină cristalizarea 
acestora intr-un plan armonic, într-o imagine coerentă, 
într-un univers rotund și revelator. Este imaginea sau 
universul unei vîrste, cea a adolescenței, sfișiatâ de 
două porniri polare. Prima, centripetă, e voluptatea, o 
voluptate devorantă, o stare de fugă perpetuă spre cen
trul de foc al copilăriei, spre copilărie ca stare pură, 
cealaltă, o pornire centrifugă, este vocația maturizării, 
eare-1 devorează la rîndu-i pe tînăr, expulzîndu„l, în 
chip fatal, din copilărie. Dualitatea sfîșie, fiindcă ceva 
nespus de prețios se pierde, iar această neliniște pre
mergătoare pierderii, fervoarea cu care o trăiește cel în 

și la Passau,, pe lîngă episcopul Wolfger, întruchipîn- 
du-1 în episcopul Pilgrim din acel oraș.

4) A trăit la Curtea Babenbergilor din Viena, nu
mind-o „den vonniglichen Hof" — curtea deliciilor.

5) A fost cavaler sărac și vagant, ca și. cîntărețul ca
valer Volker din epopee.

6) în figura marcgrafului Riideger din Nibelungenlied 
ar fi travestit pe protectorul lui și al poeților din acea 
vreme, ducele Hermann.

7) La curtea lui Atila e același spirit de toleranță ca 
acela din momentul veacului de mijloc, al creației epo
peii.

8) Poet politic, Walther luptă și în epopee pentru 
ideea imperială. în dușmănia dintre Kriemhilde și Ha
gen, incKcă dezbinările momentului și urmările lor ca
tastrofale.

9) în Nibelungi ca și în opera lui, strălucește ideea 
universalismului medieval.

10) în epică, întocmai ca și în lirică, Walther cultivă 
tipicul în elementul individual.

Tălmăcitorul nu crede în gratuitatea epopeii, ci în 
caracterul ei militant, „în slujba societății feudale", 
așadar „urmărea un țel, un «serviciu», era oarecum o 
poezie socială".

Cîntecul Nibelungilor, așadar, ar exprima idealul so
cial și politic, național și universal, al unui mare poet 
liric, care ar fi dat și cea mai de seamă epopee a 
neamului său.

Am redat cam schematic argumentația solid spriji
nită istoric și pe temeiuri filologice.

Nearogîndu-ne nici o competență în această materie, 
ne mulțumim să expunem ingenioasa ipoteză a fostu
lui nostru profesor, fruct, desigur, al unei cercetări 
atente și al unor prelungite meditații.

Ne-am putea pune însă întrebarea de ce poetul care 
a lăsat o operă de atribuție certă, nu și-a revendicat, 
în cazul că a fost intr-adevăr autorul Nibelungilor, pa
ternitatea capodoperei sale ? Numai dacă ar fi avut 
un îndoit rol de compilator și stilizator, modestia sa ni 
s-ar părea explicabilă. Dacă însă Nibelungii sînt opera 
unui singur și genial autor, putea acesta, ca poet rînd 
pe rînd, de curte și vagant, să nu se laude cu ceea ce 
făcuse mai bun ? Anonimatul voluntar al lui Walther 
von der Vogelweide rămîne o ipoteză tulburătoare, 
asupra căreia nu s-ar putea pronunța hotărîtor decît 
medieviștii germani și de alte naționalități. Ne-am 
propus numai să relevăm, odată cp impecabila tăl
măcire. atît de interesanta, ipoteză a autorului ei.

ȘERBAN CIOCULESCU ■

înțelegem, prin urmare, că datoria unui prozator care 
se inspiră din imediata realitate este să înfățișeze cum 
se manifestă în condiții specifice tocmai aceste trăsături 
esențiale și permanente ale condiției umane. Dacă nu 
se întîmplă întotdeauna așa este pentru că mulți autori 
atrași de actualitate; consideră că sensul actualității îl 
constituie exclusiv noutățile de ultimă oră. Din cauza 
aceasta ei eludează trăirile cele mai profunde în favoa
rea înregistrării unor „semnalmente" care să demon
streze necontenit că eroul este, într-adevăr, contempo
ran cu noi. în viziunea unor asemenea autori, salopeta 
albastră purtată de constructorul de pe șantier sau ar
goul folosit cu mai mult sau mai puțin umor de stu- 
denți — ca în recenta carte a lui Eugen Zehan — re
prezintă suficiente date de. identitate. Personajele lor 
sînt, astfel, unilateralizate ; ca să nu mai . vorbim despre 
faptul că, din cauza unui optimism superficial înțeles, 
sînt lăsate deoparte toate acele stări sufletești care — 
pentru a ne exprima ca personajele lui Ion Băieșu — 
„nu cadrează".

Acestui schematism i se opune azi — deși abia schi
țat — un mod nou și înnoitor de a concepe personajele 
din proza de actualitate. Semnalul a fost dat cu cîțiva 
ani în urmă de românul lui Platon Pardău, Ore de di
mineață, în care se luau în discuție probleme de maxim 
interes ale vremii noastre, dar, în același timp, erau 
revelate trăsăturile omului dintotdeauna. Există. în 
fond, un necesar raport dialectic între constante și cir
cumstanțe, între ceea ce știm și ceea ce inaugurăm. 
Mutațiile impresionante care se produc în conștiințe nu 
se produc în afara structurii îndelung verificate de timp 
a naturii umane. Acest raport este înțeles cu tot mai 
multă claritate de generația tînâră, care cuprinde deja 
nume cunoscute, de la Dana Dumitriu, Maria Luiza 
Cristescu, Ioana Orlea și pînă la Marius Tupan, Radu 
Felix, Vasile Sălâjan și mulți alții. Datorită lor există 
toate șansele ca în cel mai scurt timp proza de actua
litate să-și anexeze noi valori.

ALEX. ȘTEFANESCU ■

cauză, prevestind de asemenea pierderea, apoi anxie
tatea care urmează, sînt surprinse de un condei dintre 
cele mai avizate, cu o peniță extrem de fină, căruia 
nu-i scapă nimic din propriile subtilități ■ „mai mulți 
copii mergeau prin flori / le vizitau ca la muzeu / acest 
băiat strîngea culori / această fată, nu sînt eu / afară-i 
așteptau părinții / și parcă-aveau ceva de spus / le tre
murau în gură dinții / copilul meu este mai sus / mai 
mulți copii mergeau, prin flori / ca fluturii strîngea u 
mătase / acest băiat strîngea culori / această fată mă 
uitase / aveau topoare de argint / cu coadă lungă și 
sculptată / copiii noștri nu ne mint / copiii noștri ne zic 
tată / și se înțeapă în stamine / li se deschide apoi 
ușa./ privesc la ei — priv^c la mine / o fată și-a pier
dut păpușa / mai mulți co^ii mergeau prin flori / le-au 
vizitat și-au coborît / acest băiat a strips culori 7 cu 
greu l-am mai recunoscut". Sîntem într-o stare a vieții 
în care basmele sînt încă vii, în care ideile sînt perso
naje, ele sînt „un domn suav", „frumosul prinț", „regi
na nefericită", „mireasa cerului probabil", „femeia boa
belor de rouă" (antologică această bucată, în care „fe
meia născută din boabe de rouă" e spectrul, venit nu 
din trecut, ci din viitor, al iubirii pierdute înainte de-a 
fi găsită), sîntem într-o stare a vieții dintre cele mai 
pure, dar totodată dintre cele mai tulburi, sîntem în 
marginea copilăriei, adică a inocenței edenice, din care 
adolescentul, tînjind, nu se poate desprinde, deși voca
ția bărbatului s-a organizat devorant în structura lui. 
Surprinderea acestei stări îi conferă poeziei lui Felix 
Sima o noutate psihologică. Cea literară i-o asigură 
scriitura în relief, nu în suprafață, un simț fundamen
tal al cuvântului, al nuanței, o subsumare elaborată a 
ornamentului liniilor de forță ale trăirii, o distilare su
perioară a trăirilor, adică a neliniștilor sau a ardente
lor, în cifrul figurărilor delicate, al jocului aerian de 
reflexe, efectul fiecărei piese în parte’ fiind pictural, 
decorativ, dar, în suită, ele transcriind un geamăt surd, 
ca un efect serial de muzică. Credem că în poezia 
tînără românească s-a impus, începînd de azi, o con
tribuție : Felix Sima.

ILIE PURCARU ■

CRONICA LITERARĂ

Mircea Ciobanii: 

„Istorii" (II)
Cu ocest ol doilea volum, Istorii 
- romanul lui Mircea Ciobanu 

x — își precizează mai bine struc
tura sa de cadru. Romancierul 
se afirmă intr-adevăr ca un pic
tor extraordinar de moravuri și 
medii sociale. Totuși el nu cre
ează în sens balzacian și nu ne 
vom aștepta nici de aici înainte 
la o determinare prea riguroasă, 
în roman, a ideilor și a oameni
lor în funcție de poziția lor în 

lume. Registrul povestirii e mai mult psihologic, haluci
nant. Nu vorbesc faptele, întîmplările, ci mai mult Cro
nicarul — acesta din urmă un artist de mare rafinament 
Autorul propune în primul rînd noi convenții despre rea
litate, pe care opoi le umple cu material epic, inventat 
de el sau doar colportat de tradiție. Povestiri propriu- 
zise sînt numai legendele de extracție populară, care 
circulau de exemplu pe vremea secetei, destul de febrile 
și acestea, dar oricum produsul unei isterii colective. 
Ceea ce lipsește, firește deliberat, «Istoriilor» lui Mircea 
Ciobanu credem a fi tocmai sentimentul istoriei. Mai 
important decît mediul social ia care sîntem mereu ten- • 
tați să raportăm personajele (mahalaua negustorească, 
pînă la un punct) se dovedește locul povestirii, al isto
risirii : camera lui Gheorghe Palada, unde el se retrage 
într-o noapte de veghe, după ce-și alungase brutal 
oaspeții de la ultimul festin al Puterii, poate și al vieții 
sale — ospățul de Anul nou. La fel procedase și Logo
feteasa, izgonindu-i. la modul biblic, cu biciul pe neîn- 
frînațîi petrecăreți din crîșma fiului său, căzut într-o 
totală uitare de sine. In această cameră aproape ostilă, 
cea mai bătrînâ din toată casa (nu fusese niciodată 
renovată), zace „marele Paîada",bolnav de singurătate 
și moarte, răsfoind visător documente de familie și scri
sori, rememorîndu-și tot trecutul, pentru a constata că 
de fapt nu-i aparținuse niciodată nimic, nici casa, nici 
copiii, nici Maria, nici măcar întîmplările pe care îe-a 
provocat. E limpede că nu perioada anilor ’20 sau ’40 
contează cel mai mult în roman, ci timpul acesta febril 
al istorisirii (care vrea să fie și o ieșire din timp totodată). 
Este singura noapte în care eroul nostru se întîlnește cu sine 
însuși, pînă acum absorbit doar de spectacolul puterii. Ar vrea 
ca pentru ultima dată să nu-l învingă somnul, să ve
gheze pînă ta ziuă pentru a lua ultima hotărîre, să se 
rupă de toate iluziile care ,1-au înlănțuit pînă acum. Nu 
va reuși. Revine de cîteva ori în text parabola genera
lului care a văzut încă înaintea bătăliei moartea, para
bolă spusă de „domnul Mavrichi”. Acesta o și pune în 
practică, spre nemulțumirea lui Gheorghe Palada, pe 
atunci încă puternic, stăpîn pe alții și pe sine. întregul 
roman pare marcat de starea de criză și agonie a lui 
Gheorghe Palada. Din carte lipsesc cu desăvîrșire tine
rii. Vrem să spunem că și atunci cînd apar sînt bolnavi 
ca Dina sau apatici ca Maria. Numai într-o lume de 
bătrîni și de oameni singuratici putem descoperi negus
tori lipsiți de orice reflex social, ca lancu Dudescu ori Martin 
Cunț (acesta aflat mereu la discreția intermediarului 
Sache). Nimic din vigoarea tipologică a parvenitului 
clasic nu se vede la aceștia. Să nu mai vorbim de iu
birea (tot „agonică") a iui Palada însuși pentru Maria, 
într-o vară ta Mostiștea, în primii ani de căsnicie, iubire 
de care își amintește mereu cu rușineț ca de o slăbi
ciune de neiertat. Pentru ca să o învingă atunci a pus 
zidarii să dărîme cula Glogovenilor, capodoperă de ar
hitectură autohtonă (sadism estetic I). Chiar meșterul zi
dar pare un ins ciudat, bolnav de frumusețe și vrea să 
transforme dezastrul in sărbătoare. Demolînd clădirea, 
parcă reface în sens invers etapele zidirii ei, prăbușin- 
du-se cu fiecare bucată de zid doborîtă tot mai mult 
în neant. Intervenția Cronicarului, marcată și de stil, este 
aici totală. Dintre personaje, Logofeteasa are cele mai 
sigure reflexe sociale, ea o trezește la viață pe Maria, 
după căsătoria eșuată cu Martin Cunț. Moașă sublimă, 
are și ea totuși cîteva momente de reverie, cînd rostește 
adevărate poeme despre iubire și procreație, dar la ea 
parabola și ritualul sînt tot acțiuni, gesturi primordiale 
care o apropie de oameni, de lucruri, într-un cuvînt de 
realitate. Ea veghează oarecum la regenerarea ■ morală 
și fizică a acestei lumi bolnave și decrepite.

Așadar Istorii este romanul lui Gheorghe Palada. Bă- 
nuim însă că relația povestitorului cu personajele sale 
este mult mai complicată, dusă aproape de paradox, ta 
limita gîndirii artistice. Este deci o relație de program 
estetic nu doar de viață. Scontăm firește pe existența 
unui povestitor privilegiat și a unui personaj privilegiat, 
care dau culoare și unitate acestui amplu roman de 
viziune ciclică și fragmentară. De aceea spațiul și tim
pul istorisirii condiționează în sens creator, demiurgic, 
și hotărîtor în ultimă instanță, mediile reconstituite și nu 
mai puțin timpul epic : un trecut de-a dreptul fabulos 
mai mult dramatic decît pitoresc, proiectat parcă în 
afara timpului. Aceasta nu-l împiedică pe romancier să 
creeze destule episoade memorabile, de un epic curat, 
obiectiv. Important e că eroii n-au viață „extraperso- 
nală". Cînd șe dezvăluie prea cinic in fața altora, devin 
ridicoli ca Anghel Filipescu.

Autorul face eforturi considerabile pentru a stăpîni 
mecanismul povestirii. A descoperit însă și un filon epic 
mai puțin explorat. Toată dificultatea constă în a-l pune 
de acord cu rafinamentul scriiturii și compoziția extrem 
de ingenioasă. Primele două volume din Istorii ne dau 
speranța unei împliniri de excepție a lui Mircea Ciobanu 
in contextul prozei noastre contemporane.

CORNEL MORARU ■
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■ ISTORIA NOASTRĂ, VIAȚA NOASTRĂ

Ip și Treznea — un monument din memorie
Urcăm dealul tintirimului conduși de un 

localnic, un bărbat în toamna vieții cu 
priviri stinse și obrajii cerniti de vreme. 
Ne însoțesc si doi copii, un băiat și o fe
tită. neastîmpărati si puși pe șotii, pe care 
bătrînul îi ogoiește cu o vorbă grea și as
pră și la nevoie și cu vîrful unei nuie
lușe. în jurul nostru primăvara se răs
față într-un soare orbitor. într-o exultanj 
tă sete de viată, năvalnică si proaspătă 
printre crucile măcinate de vreme. în flo
rile de prun. în horbota crengilor de me- 
rișori. in gîlceava vrăbiilor și în zborul 
bondarilor aurii. Azi ca întotdeauna, viața 
și moartea se înfrățesc în dialectica lor 
eternă.

Mormîntul comun al celoi- peste o sută 
de martiri ai neamului se află chiar in 
mijlocul cimitirului. înconjurat de un gard 
simplu din plasă de sîrmă si străjuit de 
o cruce de piatră. însoțitorul nostru îl 
împodobește cu flori și crengi de brad, 
apoi se retrage cîtiva pași pentru a rosti 
în șoaptă, după datina pămintului. o rugă 
spre odihna si iertarea celor dispăruti. Dar 
tocmai atunci. Măriuca și lonaș își reiau 
zbenguiala. Iritat peste măsură, bunicul 
îi apucă de mîini și-i scutură zdravăn. 
Copiii înmărmuresc cîteva clipe, dar își 
reiau de îndată vigoarea si neastîmpărul. 
Bătrînul îmi întîlnește. privirile și pe fața 
lui trudită se ițește un firicel de zimbet. 
„Numai cei care au trăit atunci știu ce a 
fost și cum a fost“. Și-i lasă în voia lor. 
E prea multă viată în hîrjoana lor dulce, 
e prea multă candoare în jocul lor nevi
novat. e prea devreme pentru a aduce în 
sufletele lor senine înțelesurile grave ale 
faptelor petrecute în acest colt de tară în 
urmă cu patru decenii.

Genocidul de la Ip. una dintre cele mai 
cutremurătoare crime împotriva umanității 
săvîrsită în anii opresiunii și teroarei hor
thyste, rămîne de neînțeles chiar pentru 
omul judecății mature de azi. pentru toți 
cei care caută logică si sensuri în cele 
mai abjecte si reprobabile manifestări ale 
speței umane. De atunci, din septembrie 
1940. au trecut aproape patru decenii. S-au 
născut Măriuca si lonaș și părinții aces
tora, două generatii de cetățeni ai Ipului 
și ai țării, crescute în înaltele principii ale 
umanismului socialist, sub soarele libertă
ții și justiției sociale. înfrățite în muncă și 
idealuri, într-o țară in care victoria socia
lismului asigură depline drepturi și liber
tăți, deopotrivă egale, tuturor cetățenilor 
țării, indiferent d'e naționalitate. Două noi 
generatii care și aici, în străvechea vatră a 
Sălajului, au deprins din înțelepciunea 
vieții noile atribute ale binelui și răului, ale 
dreptății si injustiției, o altă cauză a fap
telor ce pot înălța sau fringe condiția 
umană.

Și totuși, teribilele zile și nopți din toam
na anului 1940 au existat. O dovedesc ne
număratele documente ale timpului, măr
turiile putinilor supraviețuitori, mormin
tele de la Ip și Treznea sub lespedea că
rora zac rămășițele pămîntești ale celor 
peste 200 de victime ale barbariei hortyste, 
bărbați si femei, bătrîni și copii, uciși cu 
o bestialitate și un cinism de care amin
tesc doar ororile Inchiziției sau camerele 
de tortură ale Gestapoului.

Cine sînt deci si prin ce fapte cutre
murătoare se fac vinovati acești călăi ai 
omenirii care se încumetă astăzi să vor
bească în numele dreptății si justiției in
ternaționale ? Să ne întoarcem pe firul 
timpului în zilele si nopțile tragice ale în
ceputului de septembrie 1940.

După cum se știe, prin odiosul Dictat 
de la Viena. realizat sub presiunile și a- 
menintările Germaniei si Italiei fasciste, 
se instituie o nouă reglementare teritoria
lă prin care se răpește României Ardealul 
de nord, teritoriu locuit de o populație de 
2,6 milioane locuitori, din care majoritatea 
români. La scurtă vreme după încheierea 
tragicului arbitraj, trupele horthyste își fac 
intrarea „triumfală" în teritoriul cedat, 
inaugurînd d'in prima zi șirul atrocităților 
și asasinatelor în masă, exterminarea popu
lației românești fiind dealtminteri pregătită 
și anticipată printr-o intensă propagandă 
fascistă. întreținută de cercurile reacționa
re si revizioniste ale burgheziei si moșie- 
rimii maghiare. Iată, de pildă, aceste cîte
va rînduri apărute la 15 aprilie 1932 în 
ziarul budapestan „Pești Hirlap“ : „Dacă 
noi ungurii vom recupera tara (Transil; 
vania — n.n.) naționalitățile vor trebui să 
se acomodeze si se vor acomoda chiar in 
primele ore. Nu vom mai repeta slăbiciu
nile de altădată, daco-românii vor trebui 
să dispară de pe teritoriu".- „Vom ucide 
pe orice valah ce se va afla în calea noas
tră... Vom incendia satele valahe... Vom 
otrăvi fîntînile si atunci nu va mai exista 
în Transilvania decît o singură naționali
tate. cea maghiară".

Ororile comise pe teritoriul Ardealului 
cotropit culminează cu _ exterminarea în 
masă a populației românești și evreiești 
din comunele sălăjene Ip și Treznea. Aici 
vrednicii discipoli ai nazismului, asasinii 
horthyști, depășesc prin cruzime și demență 
chiar și metodele bestiale utilizate de hi- 
tleriști la Oradour și Lidice.

La Ip planul de exterminare a fost pre
gătit de către baronul Farago Ștefan și în
vățătorul Uyhely Adalbert cu concursul 
unei companii de honvezi condusă de lo
cotenentul Vaszvari Zoltan. Aceștia au 
ucis în noaptea de 13 spre 14 septembrie 
157 de țărani, printre care femei gravide, 
bătrîni. copii în leagăn. Iată cutremură
toarele mărturii ale unuia dintre puținii 
supraviețuitori, tehnicianul Gavrll Butco- 
van, în prezent încadrat la întreprinderea 
pentru industrializarea laptelui din Șim- 
leu Silvamei :

— în 1940 aveam 15 ani și făceam parte 
dintr-o familie numeroasă alcătuită din

in frumosul parc din centrul comunei Ip, jocurile unei copilării fericite Fotografii de ION PREDOȘAN'J El

zece membri : tata. mama, patru fete șî 
patru băieți. în noaptea din 13 septem
brie. cum e obiceiul Ia tară, ne-am cul
cat cu totii devreme. După miezul nopții 
în comună au început să răsune focuri de 
armă automată. Ne-am trezit cu toții și 
am alergat la geam. Atunci am văzut că 
strada e plină de soldati. Am mai văzut 
apoi cum unii intră în curtea unui vecin. 
Au răsunat împușcături și a doua zi am 
aflat că horthyștii au ucis acolo patru per
soane. adică pe toti cei pe care i-au găsit 
în casă. Apoi p trupă de soldati a intrat 
într-o altă curte vecină si au început să 
bată tare la ușă. Le-a deschis, buimacă de 
somn, o femeie pe care au împușcat-o de 
de îndată, acolo pe prispă. Atunci ne-am 
strîns îngroziti în jurul tatii, care ne-a 
spus să stăm liniștiti că merge să vorbeas
că afară cu soldatii. Dar n-a mal apucat, 
săracul, deoarece aproape Imediat ne-am 
pomenit în casă cu trei militari. Am zărit 
de asemenea, prin ușa rămasă deschisă, 
că în curte așteaptă alți soldați horthyști. 
Apoi tata a fost somat să predea „armele 
ascunse". Tata le-a spus că n-are arme 
ascunse si că nici nu a fost încorporat în 
armata română, deoarece este invalid de 
război. Atunci l-au îmbrîncit în curte și 
am auzit de îndată focuri de armă. Apoi 
m-au luat pe mine și m-au scos pe prispa 
casei. De aici, la lumina felinarelor ce le 
țineau horthyștii, l-am zărit pe tata pră
bușit în mijlocul ogrăzii cu hainele pline 
de sînge. M-am oprit lingă tata si am aș
teptat. Am auzit răpăit de armă automată, 
am simțit pe la urechi șuieratul gloanțelor 
și atunci de groază m-am aruncat pe burtă 
lîngă tata. Asasinii m-au crezut mort și 
m-au lăsat o vreme în pace. Nemișcat, cu 
bărbia sprijinită în prundul curții și cu 
ochii întredeschis!. am putut să urmăresc 
și restul grozăviilor. Horthyștii au scos-o 
apoi pe sora mea cea mai mare, au tras 
în ea. rănind-o la picior și, constatînd că 
nu e moartă, i-au sfirtecat pieptul cu gloan
țe dum-dum. A sosit apoi rîndul unui fra
te de 11 ani care. încercînd să fugă spre 
grădină, a fost ucis pe la spate. Pe urmă 
bandele de asasini au tîrît în pridvor un 
alt frate. în vîrstă de 8 ani. pe care l-au 
împușcat pe prispa casei. Apoi au scos-o 
pe mama, care tinea în brațe pe sora mea 
de un an. I-au strigat : „lasă copilul, 
scroafă bătrînă. ți-1 creștem noi". I-au 
smuls copilul din brațe si l-au dus în casă 
în leagăn. Apoi au tras în mama, dar ca 
prin minune gloanțele nu au nimerit-o. 
Mama s-a lăsat pe burtă într-o baltă de 
sînge lîngă sora mea cea mare. Criminalii 
s-au apropiat de ea pentru a constata dacă 
mai trăiește și. văzînd-o plină de singe, au 
crezut-o moartă. Din casă a izbucnit apoi, 
strigînd-o pe mama, sora mea de 5 ani. 
Au tras în ea și copila a căzut fără viață 
lîngă mine. De îndată, criminalii s-au a- 
propiat cu felinarele de noi. Unftl dintre 
nemernici a strigat : ..băiatul trăiește" și 
în secundele următoare a răsunat o nouă 

Doi dintre puținii supraviețuitori : Vasile Pușcaș din Treznea, și Gavrii Butcovan 
din Ip (dreaptaj

salvă de armă automată. Dar și de data 
aceasta — așa se vede că mi-a fost scris 
— am scăpat cu viată. Gloanțele s-au 
înfipt în pămînt la cîtiva centimetri da 
capul meu. „Mai trăiește oare cineva 7“ a 
strigat atunci unul dintre horthyști. „Să. ve
dem în casă", a răspuns altul. în. prima 
odaie au dat de copilul din leagăn, cel pe 
care numai cu cîteva minute în urmă îF 
ținuse mama în brațe. Bestiile l-au îm
pușcat mortal acolo în leagăn 1 Apoi au 
trecut în curțile vecine pentru a continua 
măcelul, împușcînd oameni nevinovati și 
lipsiti de apărare. Dintr-o familie de zece 
inși, am mai rămas patru : un frate și o 
soră care s-au ascuns într-o odaie din 
spatele casei, scăpind astfel din ghearele 
bandiților, mama si cu mine. Mama s-a 
stins cu ani în urmă, fratele este medic 
veterinar la Iași, iar sora mea e măritată’ 
în localitatea Vălenii de Lăpuș".

Aveam pe atunci 32 de ani — ne mărturi
sește un alt locuitor al comunei, coopera
torul Csepei Balint. Fărădelegile comise de 
bandele lui Horthy au umplut de groază și 
de indignare pe toți locuitorii comunei, 
români și maghiari. Aceste crime îngrozi
toare au fost puse la cale, $șa cum s-a do
vedit, de baronul Farago și alții de teapa 
lui, reprezentanți ai clasei exploatatoare, 
cu scopul de a-i învrăjbi pe maghiari și 
români, unul împotriva altuia. Niti noi, 
maghiarii, nu ani fost, dealtfel, ocoliți de 
teroarea horthyștilor și nu sînt deloc pu
țini cei care au cunoscut lagărele și tem
nițele în vremea aceea. Și atunci ca în
totdeauna, sămînța vrajbei a fost arun
cată de cei care n-aveau interes să fim 
uniți, adică de aceia care se îmbogățeau 
pe spinarea noastră, a românilor și ma
ghiarilor.

Aceeași, dezlănțuire demențială a cunos
cut si o altă localitate rurală din Sălaj, 
comuna românească Treznea. unde bandele 
horthyste au exterminat în plină zi, cu o 
barbarie greu de imaginat. 68 de locuitori, 
bărbați și femei, copii și bătrîni și au mal
tratat cu o cruzime greu de imaginat alti 
195. Pogromul de la Treznea a fost recon
stituit clipă cu clipă de patru cercetători 
d'in Zalău, profesorii Valentin Dărăban, 
Grigore Pop, Ioan Lupa Crișan și pensio
narul Ioan Opriș, supraviețuitor al carna- 
jului din 9 septembrie. Prezenți la fața lo
cului ne-am mai notat mărturiile unor 
martori oculari, între care Vasile Pușcaș 
(tatăl celebrului medic Ioan Pușcaș). Am 
mai beneficiat de informațiile deosebit de 
prețioase furnizate de un pasionat și erudit 
colecționar de documente istorice, colone
lul Hie Pușcaș, din cadrul Inspectoratului 
județean de miliție. E locul să amintim tot
odată aci că ziarul județean „Năzuința" a 
publicat două ample relatări consacrate 
atrocităților comise de horthyști la Ip și 
Treznea, documente pe care le-am folosit 
de asemenea la redactarea prezentului ar
ticol.

Groaznicul asasinat colectiv din Treznea 

a cunoscut și el o pregătire prealabilă. 
Aceasta s-a realizat în casa doctorului 
Kaizer din Zalău de către baronul Bay
din Treznea și căpeteniile trupelor de o- 
cupatie. Acestora li s-au mai alăturat 
cîteva elemente declasate locale între care 
Palagy Francisc. Reini Francisc și alții.

Pentru declanșarea masacrului, călăii au 
folosit un pretext ridicol, acela că fiica 
preotului Costea din Treznea ar fi tras din 
turnul bisericii în trupele de ocupație. 
Pentru a se dovedi în fata comisiei mili
tare de anchetă autenticitatea motivelor, 
asasinii au îmbrăcat-o pe fiica evreului 
Bercovits în haine orășenești (deoarece 
fiica preotului a găsit adăpost și protecție 
la o familie de maghiari -din comună) și 
au executat-o lîngă biserică. Victima a 
fost prezentată drept fata preotului Costea, 
(fiica acestuia trăiește si azi la Brașov).

Și aici, ca și în comuna Ip. ororile co
mise depășesc puterea de înțelegere a o- 
mului de azi. Iată cîteva exemple. Nicolae 
Brumar a fost luat de acasă și. împreună 
cu soția și cele două fiice ale sale au fost 
împușcati lîngă o căpiță de fin și apoi 
sfîrtecați cu baionetele. Preotul Traian 
Costea a fost ucis în timp ce cobora din 
podul casei sale, căreia i se dăduse foc. 
învățătorii Aurelia, gravidă în luna a opta, 
și Lazăr Cosma au fost împușcati în cimp 
la podul dintre Agrij și Bodia. Vasile 
Mărgăruș a fost ridicat de acasă, străpuns 
cu baioneta în mai multe părți ale corpu
lui si apoi împușcat în cap cu gloanțe 
dum-dum.

„E greu de crezut că în plin secol XX 
s-au putut întîmpla asemenea crime îm
potriva umanității, dragă Toadere — îi 
scrie evreul Berkovits Mendel din S.U.A. 
lui T. Bîrjac din Zalău, str. Republicii nr. 
56. Dar totul așa-a fost. Dacă voi vă gîndiți 
să faceți un monument în memoria marti
rilor din 9 septembrie 1940, scrieți-mi, 
doresc să contribui. Și eu am acolo 6 marți: 
tata, mama, copii, nepoți... Nu vă uit 
niciodată prietenii mei trezneni, oameni de 
omenie, cu care am trăit și la bine și la 
rău".

Acestea sînt faptele.
Cine sînt si unde se află făptașii acestor 

incredibile monstruozități 7 O parte dintre 
ei și-au primit pedeapsa meritată, dar nu 
putini, beneficiind de tutela trupelor na
ziste și horthyste, au părăsit granițele țării, 
aciuindu-se în Occident, unde au izbutit să 
găsească protecția și mijloacele de subzis
tentă ale cercurilor ultrareacționare. 
Transformat! peste noapte în cetățeni 
„pașnici" — inofensivi și anonimi o bucată 
de vreme — acești cavaleri ai mortii s-au 
încumetat de curînd să pășească din nou 
în arena politică a lumii, trudindu-se să 
prejudicieze prin toate mijloacele climatul 
politic international. în realitate, cei ce 
desfășoară această propagandă denigratoa
re — a arătat de curînd tovarășul Nicolae 
Ceaușescu — nu sînt altii decît responsa
bilii asasinatelor comise în Ardeal în pe
rioada dominației horthyste, cei care au tri
mis în lagărele de concentrare peste 
200 000 de oameni, români, evrei, și chiar 
maghiari cu vederi democratice. Izbutind 
să fugă din tară, ei încearcă' acum să pro
moveze din nou politica șovină iredentis
tă. care a provocat în trecut atît de multe 
suferințe oamenilor muncii din Transil
vania.
^într-o epocă în care istoria consemnează 
cea mai amplă și constantă luptă pentru 
dreptate socială, solidaritate, pentru aboli
rea absolutismului și lichidarea discrimi
nării naționale și rasiale, reprezentanți ai 
politicii Șovine și iredentiste se străduiesc 
să atragă atenția opiniei publice mondiale 
prin solicitudinea minciunii, samavolniciei 
și învrăjbirii naționale. Cu asemenea arme 
dezgropate din arsenalul ruginit al neo- 
fascismului, jalnicii discipoli ai propa
gandei iredentiste își închipuie eă vor 
izbuti să zdruncine frăția și unitatea na
ționalităților conlocuitoare din România, 
dezideratele comune ale românilor si ma
ghiarilor, lupta și jertfa lor comună pen

Flacâra pagina 13 ANUL XXVII - Nr. 17 (1 194) -27 aprilie 1978



MUZICĂ TÎNĂRĂ a

tru instaurarea unei lumi drepte, pentru 
binele patriei socialiste.

Cruzimea, calomnia si sămînta vrajbei 
sînt armele neputinței și ale disperării. 
Istoria nu se repetă, iar cînd totuși o face, 
spunea Mărx, ea naște caricaturi.

Vom încheia evocarea noastră consacrată 
dramaticelor zile ale toamnei anului 1940 
printr-o recentă, și atît de emoționantă 
pildă de umanism si frăție, și atît de pro
prie poporului nostru pentru care liberta
tea. democrația plenară, egalitatea in 
drepturi pentru toti cetățenii, rațiunea și 
omenia reprezintă legile sfinte ale traiului 
zilnic. Este vorba de un memoriu

„Noi, locuitorii comunei Ip, județul Să
laj. români, maghiari și slovaci, adine 
mișcati de actul terorist din 14 septembrie 
1940, cînd au fost împușcați de horthyști 
cei 157 români din satul Ip. fără nici un 
motiv, ne. adresăm conducerii centrale de 
partid cu rugămintea de a aproba ridicarea 
în memoria celor masacrați a unui monu
ment în centrul satului Ip. Considerăm că 
prin aceasta vom aduce un omagiu celor 
dispăruti care au murit datorită politicii 
fasciste promovată de cercurile reacționa
re horthyste, care au avut în frunte pe ba
ronul Farago. care își avea conacul în acest 
sat si urmărea în permanentă învrăjbirea 
dintre populația română si maghiară. Sîn- 
tem convinși că aceasta este o acțiune 
umanitară, de înfierare a actelor samavol
nice și că va constitui fără îndoială un 
puternic mijloc de educație patriotică.

Asigurăm conducerea centrală de partid 
că noi. locuitorii comunei Ip. români, ma
ghiari si slovaci sîntem înfrățiți pentru 
totdeauna și sîntem hotăriți să muncim îm
preună pentru prosperitatea patriei socia
liste. sub înteleapta conducere a Partidului 
Comunist Român",

Urmează în original semnăturile a 157 
de cetățeni ai comunei, români, maghiari 
și slovaci.

în luna martie 1945 a avut loc reinstala
rea administrației române în cele 11 județe 
în partea de nord a Transilvaniei răpite 
prin Dictatul de la Viena. Cucerirea pute
rii politice de către clasa muncitoare sub 
conducerea Partidului Comunist Român și 
intrarea ireversibilă a României în evul 
său. socialist au marcat deopotrivă și rezol
varea pe baze raționale și umanitare a 
problemei naționale, o parte componentă, 
inseparabilă, a politicii de edificare a noii 
orîiiduiri în România. S-a pus capăt pentru 
totdeauna oricăror inegalități de ordin so
cial și național, a fost asigurată deplina 
egalitate în drepturi a tuturor cetățenilor 
țării, fără deosebire de naționalitate.

Grija permanentă a partidului și statului 
nostru pentru repartizarea judicioasă a 
forțelor de producție pe întreg teritoriul 
țării a adus și județului Sălaj zeci de mii 
de noi locuri de muncă, pirghie de esență 
în rezolvarea concretă a problemei națio
nale. Niciodată pînă astăzi sălăjenii, ro
mâni, maghiari și de alte naționalități, 
n-au avut la ei acasă atît de mari posi
bilități și șanse de afirmare. Dezvoltarea 
economică a județului într-un ritm accele
rat le-a oferit în ultimul deceniu 23 400 noi 1 
locuri de muncă și le-a însutit posibilitățile 
de opțiune pentru profesii noi, necunoscute I 
pe aceste meleaguri. Adolescenții de acum | 
un deceniu, români sau maghiari, de la | 
orașe și sate, sînt astăzi ingineri, tehnici- I 
eni, maiștri, strungari, lăcătuși, turnători, I 
oțelari, trefilatori, emailatori, filatoare, I 
constructori, mecanizatori, profesori, me- I 
dici etc. Nu puțini alții se pregătesc în 
prezent să devină laminatori, operatori chi- I 
miști, să îmbrățișeze alte zeci de profesi
uni noi pe care le vor cere cele aproxi
mativ 50 de noi obiective economice ce se 
vor edifica în județ în acest cincinal.

în comuna Ip, care cuprinde astăzi 4 700 
de locuitori români și maghiari, funcțio
nează o școală de 10 ani cu secții în limba 
română și maghiară, 2 școli de 8 ani cu 
secții în limba română și maghiară și 2 
școli de 4 ani cu secții în limba română și 
slovacă. Numărul total al cadrelor didac
tice este de 60, din care 30 de naționalitate 
română și 30 de naționalitate maghiară.

înfrățirea sutelor de parcele izolate 
într-un singur mare ogor a oferit și aici, 
ca-n toate satele și comunele patriei po
sibilitatea convertirii științei în practica 
zilnică și obținerea unor bogate recolte 
în cadrul celor două cooperative agricole 
de producție. Creșterea gfadului de 
bunăstare și civilizație poate fi prezentată 
sumar prin graiul sever și concludent al 
cifrelor. în ultimii ani în comună au fost 
ridicate 1 600 de case noi (aproape toți 
gospodarii Ip-ului locuiesc în case noi). 
Prin rețeaua comercială au fost vindute 
410 televizoare, 650 aparate de radio, 110 
frigidere, iar 35 dintre săteni merg la 
oraș cu mașină proprietate personală. La 
Ip funcționează un dispensar medical cu 
trei cabinete de specialitate (pediatrie, 
medicină generală și stomatologie), iar 
rețeaua comercială cuprinde un restaurant, 
o alimentară, o cofetărie, o frizerie, o 
librărie și un magazin de textile.

De nerecunoscut a devenit și comuna 
Treznea, ambele așezări dobîndind în 
fiecare zi, asemenea localităților din 
această parte a țării și din toată țara, 
prin munca unită și rodnică a locuitorilor 
lor, _— noi atribute ale civilizației și 
bunăstării. Fiindcă, dincolo de limba 
maternă, oamenii locului, ca toți fiii 
României, vorbesc în graiul limpede și 
expresiv al muncii în folosul patriei și 
al lor înșile.

Aducerea aminte a unor vremuri apuse, 
a unor triste fapte petrecute odinioară, 
constituie pentru vîrstnici ca și pentru 
tinerii celor două sate prilej nu doar de 
pios omagiu, ci temeiul unui îndemn la 
întărirea și păstrarea bunului de preț pe 
care l-au dobîndit prin politica dreaptă 
a partidului nostru comunist — unirea 
în cuget și în faptă, în dragostea pentru 
pămîntul românesc ai cărui fii sînt.

LIVIU TIMBUS M

în organizarea Consiliului U.A.S.C. din 
Universitatea din București și în cadrul 
amplei manifestări CÎNTAREA ROMÂ
NIEI, urmărindu-se valorificarea poten
țialului artistic studențesc de creație și 
interpretare, s-a desfășurat în Aula Uni
versității cel mai important și. mai aștep
tat festival anual al muzicii folk, treaptă 
de control înaintea unui alt eveniment de 
mare anvergură. Festivalul de muzică 
folk „CÎNTECELE TINEREȚII" organizat 
de C.C. al U.TC. A cincea ediție a Pri
măverii a urcat ia rampă „recolta" ulti
milor doi ani studențești, din care trebu
iau desemnați cei ce continuau o listă 
prestigioasă de laureați : Doru Stăncules- 
cu, Valeriu Sterian (1973), Mircea Vintilă 
și Dan Chebac (’74), Evandro Rossetti și 
Promusica (’75), Adrian Auseh și Mircea 
Bodolan (’76). O sarcină nobilă și dificilă 
pentru cei 38 de concurenți, din 7 centre 
universitare, o sarcină mai ușoară pentru 
juriu datorită faptului că aproape jumă
tate dintre concurenți nu s-au înscris, 
destul de vizibil, în lupta pentru premii. 
Mă refer mai întîi la acest aspect (ne
dorit dar— real), din mai multe motive. 
Cele două seri de concurs au părut lungi 
tocmai prin diluția calității. Nu voi re
proșa acest lucru organizatorilor ; am 
considerat totdeauna acest festival ca un 
moment de lucru, în care se învață, în 
care se călește și se clarifică personalita
tea. Și organizatorii au „dat", o masă ro
tundă concurenților, o întâlnire cu juriul 
și o selecție în care (și la care) s-a mun
cit mult, cîntîndu-se multe piese și ale- 
gîndu-se doar două. Apoi, să nu uităm 
că aproape 75% dintre concurenți sînt 
studenți în anul I și II, relativ tineri 
deci, și de ce să nu amintim, cam în ace- 
laș procent, studiază în profil... tehnic. 
Festivalul ar fi cîștigat în. valoare dacă 
selecția ar fi urmărit o diversificare mai 
largă (și mai profundă) a tematicii pre
zentate, înclinînd spre alegerea celor mai 
„lucrate" cîntece din repertoriul fiecă
ruia, adueîndu-se totodată' pe scenă și 
viața studențească, așa cum este ea, su
perbă, cu bune și cu rele. A lipsit cînte- 
cul de dragoste (total !), aproape că nu 
au existat cîntece cu tentă umoristică sau 
ironică., nici măcar o dată nu s-a pomenit 
cuvîntul „student" sau „chiul" sau „iu
bire", de parcă n-ar fi fost festival.:, 
studențesc. Selecția a riscat de asemenea 
ca multe cîntece patriotice să „intre" fără 
a fi pe deplin finisate sau realizate, din- 
tr-o dorință excesivă de angajare. Să fim 
bine înțeleși, festivalul a fost politic și 
au fost excelente cîntece politice, drept 
pentru care juriul a , și acordat un ex- 
aeque la această categorie. în plus, poate 
mi s-a părut mie, selecția a optat deseori 
pentru poezia consacrată (fapt lăudabil, 
dar transpunerea cere talent și responsa
bilitate și pregătire și nu „iese" la ori
cine), fugind de textul autorului student, 
uneori mai puțin poetic, dar „simțit" 
folk. Dar, cum spunea un concurent, 
acest lucru nu se întîmplă numai la P.B. 
ci și la t.v...

Odată acestea spuse, sînt multe altele 
bune de spus. Festivalul a confirmat larga

De la PREȘEDINTELE JURIU
LUI — între ultimul cîntec al Galei 
și recitalul grupului SFINX :

.
Este tonică și reconfortantă a- 

ceastă Primăvară a baladelor. Din 
fotoliul juriului am aplaudat 
aproape la unison cu publicul tînăr 
și in acelaș timp, pe acești tineri 
care apar (te întrebi, cum ?), ilus- 
trind o dată mai mult vorba veche 
după care românul s-a născut poet 
(citește muzicant). Chiar atunci 
cînd eonstați, cu o anumită amă
răciune, că unii tineri par complet 
lipsiți de sprijin și îndrumare pro- 
fesională (o spun și autocritic, de
oarece această îndrumare revine 
muzicienilor avizați, școlii), chiar 
atunci cînd eonstați că tinerețea 
lor sună disonant pe o muzică ve
che, minoră (în ambele sensuri), 
ajungîndu-se uneori la o anumită 
monotonie, chiar și atunci nu poți 
nega talentul, sensibilitatea lor și 
faptul minunat de a fi îndrăgostiți 
de muzică și poezie.

Dar, spre bucuria mea, ediția 
aceasta a adus semne de înoîre, de 
învingere a șabloanelor, iar cei pre- 
miați pot fi felicitați tocmai pentru 
faptul că nu s-au mulțumit cu for
mule, ci, au făcut demonstrația fan
teziei lor creatoare, unii chiar la 
modul superior, rafinat (aș cita 
doar Pămîntul nostru).

Un sincer bravo organizatorilor 
și o revedere așteptată cu interes 
în viitorul festival „CÎNTECEEE 
TINEREȚII".

LAURENȚIU PROFETA H

Festivalul studențesc de muzică și poezie

Primăvara baladelor

Marius Toader, Gabriela Dobru (sus). Elena Lepădatu, Eugenia Chiorean, Rome® 
Dragomir (jos)

circulație a muzicii folk și apariția unor 
noi centre studențești folk (Pitești, Con
stanța, Bacău și cu rezultate deosebite, 
Galați). Folkul studențesc a crescut, au 
apărut „vârfuri" individuale de persona
litate, precum și grupuri foarte bine lu
crate. S-au relevat foarte frumoase voci 
folk (cele trei laureate, Cristina Benyo 
și Monica Chifcr), tehnică instrumentală 
adecvată și în cîteva cazuri, o fuziune 
absolut remarcabilă între muzică, text și 
interpretare : Pămîntul nostru, Bradule, 
Lumină albă, Gînduri de pe cîmpul de 
luptă, Pămîntul acesta, inima noastră etc.

în aceste condiții juriul condus de com
pozitorul Laurențiu Profet» s-a „bătut" 
strașnic de cinstit și democratic și a reu
șit un palmares care a mulțumit publi
cul și care, sînt sigur, va fi reconfirmat 
în timp. Față de acest palmares ar putea 
obiecta doar grupul bucureștean Interlu
diu, considerat cel mai „ne-folk“ grup și . 
poate că totuși, cel mai interesant, aflat 
pe un drum care duce spre... corală. Și 
au mai fost aproape de „top" Viorel Si- 
mionescu și constănțenii grupului Euxin. 
Spre celălalt capăt, adică pentru Marele 
premiu, au luptat cu mari șanse primii 
patru clasați ; diferențe de un vot au sta
bilit „căderea" OPINIEI și a lui Vasile 
Ioan, care și-au luat apoi și meritatele 
premii pentru cele mai bune lucrări an
gajate. Cum muzica grupurilor a fost 
apropiată (stilul... Iași, început și lansat 
de Flacăra Folk cu ani în urmă), doar 
cîteva cuvinte despre candidatii soliști. 
VASILE IOAN, dur și totuși cald, caustic 
uneori și totdeauna profund, cîntă apăsat 
și „rău" texte directe, fără floricele, chiar 
fără poezie. Are multe de spus, le și 
spune bărbătește pe scenă, spontan, cu 
forță, mînuind cu excelentă profesiona- 
litate vocea și chitara, unelte de lucru, 
nu de visare (vezi și cea de a doua lu
crare prezentată „Cîntec pentru brigada 
artistică"). MIHAI POCORSKI, mai cald, 
interpret de atmosferă, fără dulcegărie 
însă și cu surprize posibile, este interpre
tul cu folk fluid, pe versuri frumoase, dar 
nu ale lui, cu voce plăcută și bună teh
nică de chitară, cu posibilități pe care 
va trebui să Ie împlinească, obligat de 
calitățile native și de... Marele premiu. 
Atîta doar...

Radioul și televiziunea au „tras" a- 
proape totul și cred că la Clubul T din 
6 mai (Betty Mondanos) se va uita toată 
suflarea folk din țara noastră. Să ne gîn- 
dim atunci și la organizatori, la Adriana 
Stoichițoiu, la Ani Lazăr, la toți cei din 
echipele de protocol și organizare, stu

denți și ei pe apucate, într-o săptămînă 
de primăvară folk, ale cărei roade se vor 
coace cu siguranță, mai încolo, dacă vom 
ști fiecare, și în special interpreții muzi
cii tinere, să muncim mai mult.

AUREL GHERGHEL 
și EMANUEL TANJALA ■

O voce din 
Harghita

Ărpâd Domokos are 18 ani și este 
elev în anul III al Liceului industrial 
din Miercurea-Ciuc. Deși apare 
frecvent alături de cîntăreața folk 
Maria Nagy, el nu este numai un 
bun chitarist de acompaniament, ci 
se dovedește a fi un cîntăreț com
plet, avînd compoziții proprii cu 
texte în limba maternă, limba ma
ghiară, cit și in limba română din 
creația poetică actuală. Compoziția 
sa preferată și de succes : „Oltenii 
lui Tudor".
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Fotbal—asociații
Meciul de fotbal dintre cele mai puternice echipe aie lumii - actuala 

campioană mondială, R.F. Germania, și fosta campioană mondială, 
Brazilia - s-a disputat, zilele trecute în mijlocul unui interes cum nu se 
poate mai înalt și mai adine. Numeroși oameni politici vest-germani, în 
frunte cu președintele Walter Scheel, au asistat la această întîlhire, socotită 
„eveniment de pagina 1“ ; deputății brazilieni au lăsat orice alte preocu
pări pentru a urmări partida. Cu o zi înainte, sau două, unul dintre ei 
ceruse demiterea antrenorului Coutinho, în urma eșecului de la Paris (0-1. 
cu echipa ambițioasă, dar nu grozavă a Franței). Nu mai trebuie relatat 
pe larg cum a privit Coutinho partida... Ca să fim exacți, conciși, Coutinho iși 
juca —nici mai mult, nici mai puțin — destinul. Meciul era, dealtfel, amical, 
fără miză, cum se spune. Miza s-a dovedit însă enormă, în modul cel mai 
amical — s-a pus în discuție întîietatea mondială in fotbal-asociație. Din 
această miză, nemărturisită, dar copleșitoare, au decurs o tensiune extra
ordinară și un joc prost.

Caracteristicile meciului (rezultatul pur sportiv este prea binecunoscut : 
1—0 pentru Brazilia) credem că interesează pe toți cei care obișnuiesc să 
citească atent, foarte atent, paginile externe ale ziarelor nesportive : în 
primul rînd, cele mai puternice echipe de pe glob nu s-au înțeles, adică 
jocul uneia nu s-a potrivit cu jocul celeilalte și dialogul — acel dialog 
necesar nu numai la teatru între personaje chiar opuse, dar și în fotbal 
între doi adversari cu aceeași mentalitate în luptă - nu s-a legat, lipsind 
de logică acțiunea de pe teren. Se vorbeau două limbaje atît de diferite 
incit nu s-a putut asigura nici măcar acea ciocnire dramatică numită, 
îndeobște., conflict în ce au constat aceste limbaje care, în neconvergența 
lor, au dat naștere unui spectacol straniu și mai întîi de toate plicticos ? 
Plătind parcă tribut acelui teatru absurd care a făcut ravagii în secolul 
nostru, cele mai puternice echipe de fotbal-asociație ale lumii au lucrat 
cu o încăpățînare extremă la despersonalizarea lor, hotărîte fiecare să-și 
însușească personalitatea celeilalte, ca și cum această „metafizică" — și 
nu marcarea golurilor — ar fi fericirea unui joc de fotbal. Fiecare a renunțat 
la trăsăturile proprii pentru a dovedi că posedă trăsăturile rivalului. 
Brazilia a renunțat la sistemul ei de pase care permitea o maximă fantezie 
și veselie a jocului și individului, la atacul supranumeric care-i asigura 
întotdeauna înscrierea unui număr de goluri superior celor primite, țelul 
oricărui sistem fotbalistic. Ea a uimit prin folosirea — chiar judicioasă ! — 
a pressing-ului, a marcajului strict, pînă la durități cinice, incredibile pentru 
cei care au adorat cîndva jocul brazilian. Brazilia nu mai e Brazilia, ci 
o foarte bună echipă europeană — cum au dovedit-o, ulterior, cu englezii — 
ceea ce e foarte mult, dar e altceva... La rîndul lor, vest-germanii au abando
nat jocul lor „tare", plin de vigoare și geniu organizatoric, sacrificîndu-l unui 
joc mărunt, de pase meschine și obosite, care-și visa modelul în tehnica 
braziliană, deloc potrivită temperamentului lor serios și aplicat. Aceste ne
potriviri au mărit caracterul dizgrațios al întîlnirii. Trebuie să. subliniem că 
în urmă cu cinci ani cele două echipe s-au mai întîlnit într-un meci, cu 
același rezultat sportiv, cu exact aceleași trăsături psihologice, oferind 
același spectacol posac și tern, criticat de toată lumea largă și mică a 
fotbalului-asociație care ar fi vrut să vadă în jocul marilor echipe un, mă 
înțelegi, exemplu... Dar cele mai puternice echipe ale lumii se pare că 
n-au fost zguduite de aceste critici ale „iubitorilor sportului cu balonul 
rotund" (minunată expresie I), ele au continuat să-și vadă de interesele lor 
înguste și personale, „ceea ce este de prost augur pentru viitorul fotbalu
lui", vorba unui ziarist luxemburghez, care, cît o fi el de mic, Luxemburgul, 
pe hartă, știe ce spune... Pe scurt — realizarea majoră a acestui meci cum 
nu se poate mai amica! a fost demonstrarea că azi fotbalul nu mai are 
haz. Fotbalul, azi, e mohorît, sever, încruntat și neferice ca toate crizele pe 
care le străbate omenirea.

Fotbalul — expresie, și el, a omului și a dramelor sale ? Dar dacă aici 
e tot hazul, atît cît mai este, al problemei ?

RADU COSAȘU M

Accesul neîngrădit al tuturor popoarelor 
la cuceririle științei și tehnicii

BLOC NOTES

Datorii... 
îndatoriri...

în lumea economică stat probleme 
care stat tratate cu o frecvență uimi
toare, cu lux de amănunte, care lasă 
rece totuși necunoscătorii și mai ales 
neinteresații. Cotele acțiunilor diferi
telor societăți, evoluția parităților mo
netare, piața materiilor prime se în
scriu în rîndul unor asemenea subiec
te. Cum totul este schimbător și pe a- 
cest tărîm —■ în funcție de alternanța 
perioadelor de creștere — tot mai rare 
— și a celor de recesiune — tot mai 
dese — ochiul avizat al analiștilor în
cepe să se îndrepte și în unghere pînă 
nu demult cu totul și cu totul ignorate 
sau uitate. Iată, spre exemplu, datoriile 
externe ale statelor în curs de dezvol
tare. Deși dosarul ta sine'este vechi și 
cunoscut, strategi ai economiei capita
liste apreciau că maladia cu pricina tre
buie să se -vindece numai și numai pe 
seama contractanților — a se citi țări 
recent independente, sau cu indepen
dență cucerită cu decenii în urmă, însă 
furnizoare de materii prime. O schemă 
susținută și apărată cu un interes vă
dit. Lucrurile au evoluat și, de mai 
mulți ani, inclusiv printre economiștii 
'occidentali, a început să cîștige teren 
necesitatea unei schimbări radicale și 
în domeniul activităților economice in
ternaționale, al comerțului. E un do
meniu major al vieții contemporane în 
care sînt legi nescrise și în care — vrei, 
nu vrei — te simți implicat

Schimburile de valori materiale se 
dezvoltă și diversifică, cunosc direcții 
și domenii tot mai vaste, angrenînd 
practic întreaga lume. Aici apar 
ungherele mai luminate —. sau întu
necate — ale problemei. Unii, în virtu
tea unor privilegii, și-au tot rotunjit 
profiturile. Alții, mai săraci, au tras 

ponoasele. Unii, cei bogati, aii acumulat 
beneficii — desigur legale — pe cînd 
alții datorii. Potrivit unor estimări, 
suma totală a datoriilor țărilor în curs 
de dezvoltare ar fi de 210 miliarde do
lari ; potrivit altora, ea s-ar apropia de 
300 miliarde dolari. Numai dobînzile 
scadente anual la aceste debite se ri
dică la . 20 miliarde dolari. Sînt sume 
impresionante care în condițiile actualei 
conjuncturi economice mondiale, în ca
zul multor țări, par de neplătit. Pen
tru unii observatori, actuala criză eco
nomică cu implicații internaționale ar 
putea fi soluționată și prin reduce
rea datoriilor sau amînarea lor, ceea ce 
ar crea, după opinia lor, premise de lan
sare a unor mari comenzi provenind 
din țările în curs de dezvoltare către 
țările industriale. Consecințele ? Posibi
lități de folosire a capacităților de pro
ducție neutilizate, iar pe plan social, 
noi locuri de muncă pentru armata 
apăsătoare a șomerilor. Ar fi desigur o 
„soluție". însă cît de durabilă și justă ? 
S-ar debloca cîteva canale, în rest...

O adevărată reglementare nu poate 
interveni decît în măsura în care au 
loc transformări de structură în acest 
domeniu, în care, așa cum spuneam, 
sînt interesate, au drepturi și îndatoriri 
toate statele. Este vorba de instaurarea 
în practică a principiilor decurgînd din 
noua ordine economică internațională. 
Orice alte încercări nu fac decît să pre
lungească o situație de natură să con
tribuie la adîncirea decalajelor, să per
petueze împărțirea anacronică a lumii 
în bogați și săraci. La o analiză mai 
atentă ni se înfățișează aceeași marfă, 
potrivit acelorași reguli, ta alt ambalaj, 
chiar dacă e ceva mai poleit...

Dar oamenii acestor vremuri, mai 
conștienți de cursul istoriei, de muta
țiile ce au loc, revendică cu totul alt
ceva, o lume mai justă și mai dreaptă 
și în lumea zeului Mercur, cu atît mai 
mult cu cît ceasul „neguțătorilor de 
mărgele din sticlă și alte mărfuri scli
pitoare" a sunat...

L TIMOFTE ■

Trăim o epocă in care revoluția tehnico- 
știihțifică înregistrează o dezvoltare nemai- 
intîlnită. Adevăr incontestabil, dar nu ge
neral, deoarece în actuala structură a 
contemporaneității efectele științei nu sînt 
pretutindeni aceleași. în modul cel mai 
tranșant, cuceririle științei, tot ce a ajuns 
să descifreze și să stăpînească spiritul 
uman în acest plan, poate servi, deopo
trivă, sau cel puțin în măsură egală, atît 
pentru binele, cit și împotriva intereselor 
umanității. „Omul de știință contemporan 
nu poate fi un ucenic vrăjitor care pierde 
controlul propriei născociri minunate - 
scrie un reputat om de cultură român ci 
maestru care să știe să dirijeze, într-o sim
fonie a civilizației viitoare, a destinului 
noului mileniu, suma izbînzilor geniului 
uman, să găsească neintîrziat Căile de ar
monizare între valorile științei și cele poli
tice, să facă din universalitatea revoluției 
științifico-tehnice un mod de realizare de
plină a omului, a umanității și reumanî- 
zării ei".

Dincolo de această delimitare, care ține 
de natura actului științific, de finalitatea 
sa, se mai impune însă una : o serie de 
descoperiri și cuceriri științifice au o arie 
foarte îngustă de răspîndire, fac obiectul 
unei politici de monopol, sînt considerate 
chiar secrete intangibile. Or, așa cum sin
tetiza într-o formulare de mare adevăr și 
concizie tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
„prin însăți natura ei, știința este guver
nată de principii generoase, umaniste ; ea 
trebuie să-și propună ca țel suprem ridi
carea condiției de viață materiale, sociale 
și spirituale a întregii umanități." Impli
cațiile revoluției tehnico-științifice în epoca 
noastră, ale „furtunoasei revoluții tehnico- 
științifice" — cum o numește secretarul 
general al partidului —■ sînt multiple și . 
complexe. Niciodată pînă acum în istoria 
omenirii nu s-a vorbit despre știință ca 
despre o forță de producție atît de impor
tantă pentru dezvoltarea economico-soci- 
ală. Ca despre un element esențial al orga
nizării moderne, raționale a societății. Ca 
despre un factor care să constituie în ase
menea măsură cheia bunăstării și fericirii 
omului, dar care, prin antiteză, să repre
zinte un atît de uriaș pericol pentru civili
zația lumii, prin deturnarea rezultatelor cer
cetării în scopuri distructive. Tabloul întrețe
sut de aceste două cursuri opuse este extrem 
de mozaicat, cu elemente în totală dezarmo- 
nie. în lume se investesc anual pentru cer
cetare aproximativ 65 miliarde dolari. Din 
acest total, țărilor în curs de dezvoltare 
din Asia, Africa și America Latină le re
vin numai 3 miliarde dolari. 90 la sută din 
cercetarea științifică și tehnologică ce se 
desfășoară în lume are Ioc în țările indus
trializate ; 86 la sută din totalul oamenilor 
de știință lucrează în aceste țări. Din tota
lul celor 3,5 milioane de brevete în diverse 
domenii științifico-tehnice existente în lume 
în 1972 — arată experții U.N.C.T.A.D. — 
numai 6 la sută, adică 20 de mii au fost 
create în țările în curs de dezvoltare. Și, 
în fine, un alt fapt, la fel de semnificativ, 
cercetările efectuate în domeniul militar 
în șase țări dezvoltate absorb de zece orî 
mai multe forțe științifice și tehnologice 
decît întregul disponibil din acest domeniu 
al tuturor țărilor în curs de dezvoltare. 
Acestea, se știe, alcătuiesc majoritatea 
omenirii.

Analizîna’ în mod științific relația între 
știință și dezvoltare, înțelegînd limpede că 
decalajele economice între țări reflectă în 
mare măsură decalajele tehnico-științifice 
existente și că cerința asigurării accesului 
larg liber de orice bariere și discriminări 
al tuturor națiunilor la cuceririle revoluției 
tehnico-științifice trebuie sâ fie dublată de 
efortul intens pentru dezvoltarea unui po
tențial științific propriu. România socialistă 
acționează în mod consecvent pentru 

Muncitorii italieni spun „Nu !“ violenței și terorismului. Fotografia surprinde 
unul dintre momentele în care oameni ai muncii italieni, din numeroase 
întreprinderi industriale ale țării, au suspendat lucrul pentru a organiza 
manifestări spontane, adunări și dezbateri în cursul cărora au condamnat cu 

indignare actele de terorism

transpunerea în viață a acestor direcții 
esențiale. Marea atenție acordată activită
ții de cercetare in toate domeniile de acti
vitate reprezintă o constantă a politicii 
partidului și statului nostru. Atenția acor
dată activității de cooperare cu celelalte 
popoare pe tărîm științific și tehnologic se 
constituie de asemenea într-un punct de 
referință. Aceste preocupări sistematice, de 
durată, cu p perspectivă amplă, sînt con
cretizate în acțiuni pe măsura forței gîndu- 
lui, într-o dialectică întrepătrundere. Ac
tualul plan cincinal — parte integrantă a 
programului de făurire a societății socia
liste multilateral dezvoltate în patria 
noastră —- a fost elaborat și se desfășoară 
sub semnul revoluției tehnico-științifice, ai 
afirmării cu putere a celor mai noi cuce
riri ale cunoașterii umane în toate ramu
rile economiei. în domeniul activității in
ternaționale, România a promovat și dez
voltă pe larg legăturile directe dintre or
ganizații de cercetări științifico-tehnice din 
țara noastră și organizații similare din alte 
țări. Astfel, pentru perioada 1976—1980 au 
fost perfecționate peste 300 de acțiuni de 
cooperare pe bază de contract. România 
dezvoltă dealtfel relații de colaborare 
bilaterală științifică și tehnicg cu peste 30 
de țări în curs de dezvoltare și este pre
zentă în sectoarele de activitate științifică 
a 40 de organizații internaționale cu carac
ter guvernamental și neguvernamental.

încă din anul 1970, la sesiunea jubiliară 
a Adunării Generale a O.N.U., țara 
noastră a propus înscrierea pe ordinea de 
zi a punctului intitulat „Rolul științei și 
tehnologiei moderne în dezvoltarea națiu
nilor". Această inițiativă a fost înscrisă in 
documentul final al sesiunii extraordinare 
a O.N.U. din septembrie 1975, pentru ca, 
anul trecut, propunerea României de a se 
organiza o reuniune mondială pe această 
temă să fie sprijinită de peste 30 de state 
membre ale O.N.U. însemnătatea și opor
tunitatea organizării unei asemenea reu
niuni este probată în modul cel mai eloc
vent de hotărîrea de a se convoca în onul 
1979, in cadrul ultimei sesiuni a Adunării 
Generale, „Conferința Națiunilor Unite 
pentru știință și tehnologie în slujba dez
voltării". în concepția țării noastre, viitoa
rea conferință mondială pentru știință și 
tehnologie nu poate fi privită ca o simplă 
tribună de schimburi de experiență între 
specialiști, de simple informări privind sta
diul dezvoltării științei și tehnologiei într-o 
țară sau alta. Reuniunea va trebui să se 
constituie într-un larg for de dezbatere a 
metodelor de acțiune și de stabilire a mă
surilor adecvate — la nivel național, regio
nal și mondial, pentru dezvoltarea poten
țialului tehnic âî țărilor mai puțin dezvol
tate, în vederea rezolvării problemelor sub
dezvoltării, asigurînd cadrul și mijloacele 
necesare desfășurării cooperării internațio
nale pe baze echitabile. Modalitățile aces
tei cooperări urmează să fie, desigur, în 
afara acelor incidențe care ar afecta în 
vreun fel suveranitatea sau dreptul de de
cizie independentă ale vreunui stat.

Politica de a acționa permanent pentru 
o pace trainică izvorăște din însăși ființa 
poporului nostru. Vastul program de dez
voltare în care sintem angajați solicită 
eforturi intense, mobilizează mari resurse, 
cere dăruire oamenilor și, mai ales, cere 
pace lumii. între vaiorile civilizației umane 
ce se afirmă pîenar în cadrut acestui efort 
constructiv, știința, accesul ia cuceririle 
geniului uman reprezintă pe fundalul aspi
rațiilor proiecția tot mai puternică a unei 
lumi noi, întemeiate în mod neclintit pe 
pace și pe respectul demnității fiecărui 
popor, reprezintă datoria noastră față de 
lumea viitorului.

DOINA IOVĂNEL
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Un drept al omului: locul de muncă MONDO UMANO ?

La începutul lunii aprilie, Direcția 
de statistică a C.E.E. anunța că în 
țările Pieței comune erau înregistrați 
6,04 milioane șomeri. Cifra reprezintă 
procental 5,7 la sută din totalul 
populației apte de muncă. Publicații 
din aceste țări subliniază tot mai 
frecvent implicațiile profunde ale 
creșterii șomajului, fenomen de esență 
aparținînd crizei sistemului capitalist 
în ansamblul său. Astfel, ziarul 
„La Libre Belgique" semnala de cu- 
rînd că reducerea locurilor de muncă 
se extinde, devenind cronică, și în 
mediul rural. Un clement în plus care 
demonstrează gravitatea problemei 
șomajului in țările industrializate, 
încă un argument al faptului că re
percusiunile crizei și efectele sale asu
pra pieței muncii se resimt într-o 
măsură sensibilă în toate straturile 
sociale. La rîndul său, într-un articol 
intitulat „Generația inutilă", ziarul 
„Morning Star" notează că, anul aces
ta, 900 009 de tineri vest-germani — 
cu 50 000 mai iftult decît în anul 1977 
— vor încheia școala pentru a căuta 
un Ioc de muncă sau o instruire su
perioară. In condițiile în care, insă, 
există 300 000 de șomeri sub 25 de ani 
— continuă ziarul — tinerii acceptă 
ceea ce li se oferă, devenind adesea 
„muncă ieftină", adică primind ocu
pații respinse de alții șl salarii modes
te, renunțînd deci la proiectele de ca
lificare superioară.

Sînt însă și tineri, iar numărul a- 
cestora este de ordinul sutelor de mii, 
care reacționează în alt mod la situa
ția dificilă cu care sînt confruntați, 
organizînd acțiuni de protest, demon- 
strind sau participind la manifestații 
în care revendică dreptul la muncă 
și instruire.

Existența, in țările lumii capitaliste,

Din presa străină

Goana după smaralde
Ieșind din mină, Joaquim i-a arătat cu 

mândrie colegului său prada : două, bu
căți de piatră verzui — smaralde. Era 
prima lui „descoperite", după mai multe 
săptămini de Căutări intr-o hrubă, la 25 
metri sub păinînt. Un negustor i-a plătit 
apoi bani gheață pe ele, sub privirile in
vidioase ale celorlalți „garimpeiros" (cău
tători de pietre prețioase). Sărbătorirea 
evenimentului a avut 10c într-o circiumă 
obscură, în care o sticlă de bere costă de 
două ori mai mult decît în localurile de 
lux din marile orașe.

Mina de smaralde Carnaiba, din nord- 
vestul statului brazilian Bahia, situată la 
500 kilometri distanță de capitala statului 
Salvador, este considerată cea mai mare 
mină de acest gen din lume, cu toate 
că pietrele de aici nu sînt de cea mai 
bună calitate. Din. zăcămîntul de sma
ralde, întins pe o suprafață de 7 500 hec- 
^"e, provine și cel mai mare smarald 
găsit vreodată, care cîntărește 7,6 kilo
grame.

Spiritul de aventură al celor pe care 
societatea i-a eliminat din rîndurile ei 
și-a pus amprenta asupra atmosferei care 
domnește în așezarea „minieră" situată 
la peste 700 metri altitudine, unde nu

Paris - Londra, in patru ore ?

Tunelul de sub 
din nou in

Ideea construirii unui tunel pe sub Ca
nalul Minecii, prin care s-ar fi pus capăt? 
izolării Angliei de continent, a apărut, în 
anul 1802, și aparține inginerului francez 
Albert . Mathieu. La 23 ianuarie 1875 a 
fost semnată prima convenție franco-bri- 
tanică pentru construirea unui astfel de 
tunel. După aproape un secol, în 1971. a 
fost semnat un nou acord ce prevedea 
realizarea practică a legăturii pe sub 
rnare între Anglia și Franța. Locul de 
plecare a construcției era prevăzut în
tr-o zonă situată între localitățile Folke
stone și Ashford, de pe țărmul sudic 
Angliei. După o traversare de 37 km, pe 
sub mare, acesta urma să atingă țărmul 
francez, la Sangatte. în 1973, guvernul 
britanic anunța că tunelul „prezintă in
teres național", pentru ca în ianuarie 
1975 construcția lui să fie abandonată ca 
urmare a înrăutățirii situației economice 
a partenerilor ce și-au propus să o în
făptuiască. Lucrările începute în 1973 
s-au păstrat într-o stare corespunzătoare. 
La locul construcției se află încă, bine 
protejată, o instalație de foraj de 750 
tone, capabilă să foreze șase metri de tu
nel pe oră. Se pare că această instalație 
își va putea continua în viitorii ani acti-

a 17 000 000 șomeri constituie o neres- 
pectare a drepturilor omului — apre
cia recent cancelarul federal al Aus
triei, într-un interviu acordat ziarului 
francez „Le Figaro". „Noi nu sintem 
capabili să menținem deplina ocupare 
a forței de muncă", spunea Bruno 
Kreisky.

există nici un medic și unde canalizarea 
nu este cunoscută.

Bărbații caută aici cu înfrigurare, în 
condițiile cele mai primitive și pericu
loase, miraculoasa „piatră verde". In baza 
unei licențe, fiecare își sapă propria mină 
în solul pe eare a luat naștere așezarea. 
Oficial, orice căutător de smaralde își 
poate vinde liber pietrele găsite. Dar zvo
nuri cărora trebuie să le dăm crezare afir
mă că in mină s-a creat deja un fel 
de mafie, care controlează comercializa
rea pietrelor. Rarii străini care reușesc să 
ajungă la mină pot achiziționa smaralde 
șlefuite, în funcție de calitate, la prețul 
de 60 pînă la 300 de dolari caratul, dar 
negustorii locali plătesc în cel mai bun 
caz numai jumătate din preț.

Se estimează că la Carnaiba trăiesc 
vreo 5 000 de oameni, dar cifre precise nu 
există. Nimeni n-ar putea spune cam ce 
cantități de smaralde se găsesc în pînte- 
cele muntelui, deoarece, din cauza meto
delor de exploatare care sînt la nivelul 
evului mediu, nici o prospecțiune nu este 
posibilă. Anual se scot din mină sma
ralde în valoare totală de peste 500 000 
de dolari.

Canalul Minecii 
actualitate
vitatea, deoarece, după cum anunța co
tidianul britanic „Times", companiile fe
roviare britanice și franceze intenție-* 
nează să reia activitatea. Cele două com
panii studiază, în prezent, un proiect sim
plificat de tunel pe sub Canalul Mînecii 
și, ca atare, mult mai economic decît cel 
avut în vedere anterior. Proiectul ur
mează să fie înaintat anul acesta guver
nelor englez și francez.

Tunelul va avea, conform cotidianului 
citat, o singură cale ferată al cărei sens 
de circulație va fi schimbat din oră în 
oră, fapt ce ar permite circulația zilnică 
între cele două țări a 120 de trenuri. Ve
chiul proiect prevedea săparea a trei ga
lerii, situate la 30 metri una de alta, fie
care cu un diametru de 6,58 metri, dintre 
care două pentru transportul feroviar și 
una pentru serviciul de întreținere. Solu
ția forajului continuu a fost, se pare, pre
ferată aceleia a depunerii unui așa-zis 
„tub", cu un diametru care să permită 
instalarea unei linii ferate pe fundul Ca
nalului Mînecii. Costul noului proiect a 
fost estimat; la circa 500 milioane lire 
sterline (aproape 4,3 miliarde franci), 
adică de circa patru ori mai puțin decît

Dar ei nu-l găsesc

Și, publicația „Giorni" atrage aten
ția asupra unui alt aspect legat de 
asigurarea unui loc de muncă. „Lipsa 
de ocupație a intelectualilor atinge un 
punct dramatic : a găsi ceva de lucru 
pentru această masă de tineri — con
semnează revista italiană — apare in 
prezent ca deosebit de problematic".

Neîncrederea domnește în atmosfera 
așezării, în eare bărbații formează ma
rea majoritate. Cînd se ivesc neînțele
geri, oamenii apelează cu multă ușurință 
la. cuțit. în ultimul timp, au început să 
se facă auzite focuri de armă, iar cînd 
poliția a efectuat o descindere a desco
perit un adevărat arsenal. Dacă cineva 
dispare, nimeni nu se întreabă ce i s-a 
întîmplat. Cele mai cumplite acte de 
violență pot avea drept mobil lipsa de 
bani. pentru, băutură sau răfuiala pentru 
vreo femeie.

Pînă acum, nimeni n-a reușit să plece 
definitiv din mină, chiar dacă a cîștigat 
ceva bani. Cu banii, oamenii pleacă la 
Salvador sau chiar la Rio de Janeiro, îi 
cheltuiesc acolo, apoi se întorc, îh ve
chea speranță că muntele le va dărtțj ma
rea comoară.

Pe singura cale de acces din lumea ci
vilizată spre mină, care, din cauza nenu
măratelor accidente produse este supra
numită „șoseaua morții", nu circulă nici 
un mijloc de transport în comun. Uneori, 
la mină vin părinții tinerilor sau alteori 
ai fetelor care au fost furate sau ademe
nite de „garimpeiros" și silite să se pros
titueze în orășelul smaraldelor. Tradiția 
le refuză acestor fete orice șansă de în
toarcere. Ele rămîn la marginea societă
ții, asemenea bărbaților care caută cu 
disperare în adîncurile muntelui marea 
comoară pe care, probabil, n-o vor des
coperi niciodată...

proiectul abandonat la începutul anului 
1975.

Guvernul britanic ar fi dispus să redes
chidă acest vechi dosar, asigurînd acope
rirea unei părți a cheltuielilor, relatează 
ziarul citat, dacă C.E.E. va susține, la 
rîndul său, noul proiect, suportînd, tot
odată, o parte mai substanțială din suma 
necesară. în acest context, poate fi remar
cată recenta aprobare de către C.E.E. a 
propunerii privind crearea în principiu a 
unui fond de investiții pentru dezvolta
rea transporturilor între țările vest-euro- 
pene.

Dacă Parisul, Londra și Piața comună 
își vor da anul viitor consimțămîntul 
pentru trecerea la realizarea noului pro
iect, lucrările ar putea începe în 1980, iar 
primele trenuri ar putea circula, în acest 
caz, prin el, în 1985, precizează „Times". 
Călătoria Paris — Londra ar dura patru 
ore dintre care 40 de minute pentru stră
baterea tunelului.

Importanța înfăptuirii acestui proiect 
constă în asigurarea unei legături mai ra
pide și mai eficiente între Marea Brita
nic și continent, reducînd, totodată, aglo
merările în ce privește traficul de măr
furi pe această rută. Numărul mare de 
coliziuni maritime în Canalul Mînecii 
(circa 60 pe an) și investițiile mari nece
sare asigurării transportului aerian și pe 
apă sînt alte argumente care pledează în 
favoarea construirii tunelului. Realizarea 
lui ar permite, de asemenea, crearea de 
noi locuri de muncă, ar încuraja investi
țiile și, în consecință, ar permite dezvol
tarea industrială a sud-estului Angliei.

TUDOR PRELIPCEANU ■

„Inodor, incolor 

și insipid'7
S-a vorbit mai întîi de Cinecitta, 

mai precis de criza acută ce se in
stalase în aceste faimoase stu
diouri. La puțin timp după asta s-a 
spus același lucru și despre nu mai 
puțin faimoasele studiouri de la 
Hollywood. Cînd, in urmă cu două 
săptămini, a avut loc atit de aștep
tata înmînare a premiilor Oscar, 
seara „istorică" a beneficiat de un 
ceremonial de o simplitate desăvîr- 
șită. Cauza ? Ceremonia respectivă 
a fost adesea taxată ca fiind de 
prost gust și o modalitate de auto- 
satisfacție. Cu toate acestea, după 
corecturile impuse îndeosebi de 
eșecul comercial de anul trecut 
(apreciază „France Presse") seara 
„istorică" a fost urmărită (în 
S.U.A.) de un număr record de 
telespectatori: 70 de milioane, adică 
68 la sută din totalul acestora. Suc
ces 1 Dacă da, pentru cine : pen
tru actori, pentru rolurile lor ? 
pentru producători ? pentru reali
zatori ?

Totuși pe acest fundal de oare
care efervescență Annie Copper- 
mann și Patrick Lamm vorbesc. în 
„Les Echos", despre criza cinema
tografiei franceze. Articolul lui 
Lamm începe tranșant. afirmația 
fiind susținută de statistici incon
testabile : „Cinematograful francez 
își pierde clienții. în douăzeci de 
ani — din 1957 pînă în 1977 — nu
mărul spectatorilor a scăzut de la 
411 milioane la 168 milioane". Cei 
în cauză arată că la situația res
pectivă s-a ajuns din cauza televi
ziunii — „un exploatator exage
rat", cum o califică purtătorul de 
cuvînt al distribuitorilor de filme, 
„în afara cîtorva succese răzlețe 
(„Cousin, cousine" în S.U.A., Alain 
Delon în Japonia, filmele cu Char
iot în India care, toate, au atins 
420 de milioane de spectatori !), 
filmele franceze nu realizează decît 
25 la sută din încasări la export".

Sînt abordate numeroase aspecte 
ale acestei alarmante stări de lu
cruri. Astfel, despre finanțarea 
unui film se arată că „a devenit o 
operațiune extrem de periculoasă, 
bazată pe anticiparea încasărilor". 
Apoi că cel mai bun mod de a 
atrage capitalurile spre cinemato
grafie este de a avea concursul 
unei „stele" întrucît o asemenea 
prezență pe genericul filmului de
termină implicit amploarea anga
jamentelor distribuitorilor și, de 
aici, volumul creditelor bancare. 
Dar, evident, „stelele" costă mult: 
astfel, Louis de Funes eere de re
gulă 4—5 milioane franci, așa îneît 
filmul „este grevat de datorii încă 
înaintea realizării lui, iar amorti
zarea cere un asemenea succes 
ineît, cu toată contribuția mâini 
vedete, acesta rămîne problematic". 
Cinematografia franceză, conchide 
Lamm, este în criză și arată iarăși 
cauzele : „televiziunea, cu concu
rența ei, dar și statul care a impus 
o împărțire aberantă a încasărilor 
și a reglementat prețul locurilor 
astfel incit toate sălile s-au aliniat 
la prețuri mari. Dar. cu toată 
criza, se trăiește încă bine la cine
matografia franceză. Nu numai dl. 
Funes, ci și «pornocrații» care fac 
filme ce costă 300 000 franci"...

Mult mai nuanțată este analiza 
făcută de Annie Coppermann pen
tru care, „în goană după profituri 
mari, se lansează pe piață «pro
duse» ce nu mai au ca obiectiv sti
mularea reflecției sau visării, ci să 
dea cît mai mult posibil și cît mai 
repede. Bineînțeles, cu prețul to
talei despersonalizări a autorului..." 
Mai concret, după cum afirmă un 
realizator ca Alain Resnais, de 
exemplu, astăzi n-ar mai putea fi 
făcut filmul „Hiroshima, dragostea 
mea". Realizatorii și producătorii 
preferind facilul, „s-a ajuns la a- 
cest cinema de consum inodor, in
color și insipid care nu mai găsește 
nici un ecou în afara frontierelor și 
de care, in final, s-a săturat și pu
blicul francez..." Și, mai departe, 
„căci 'dacă cinematografia își 
pierde publicul, nu se întîmplă 
oare aceasta pentru că ea este 
foarte adesea total străină de ade
văratele lui preocupări ?“

Firește, sînt citate marile reușite 
de ieri dar și elemente încuraja
toare de azi : preocupări de a 
aborda mari teme culturale și pro
bleme contemporane reale. Dar ele 
sînt puse în ecuație cu un răspuns 
bazat pe discernămînt și analiză 
lucidă a ceea ce se numește 
„pseudocerere manipulată de struc
turi devenite incontrolabile". Cu 
alte cuvinte (ale lui Andre Bazin), 
așa incit această „artă industrială 
să nu sfîrșească prin a se contopi 
trup și suflet cu profiturile indus
triei".

PETRE NICOLAE S
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■ SPORT, DIVERSE

La Deva, Bela Karolyi pornește din non la drum
într-o altă primăvară, acum zece ani, 

Bela Karolyi poposise împreună cu soția 
într-un orășel de pe malul Cașinului. 
încrezător în ideea sa că viitorul gimnas
ticii aparține copiilor, cutreiera școli și 
grădinițe cu ochiul său scrutător, în cău
tarea micuțelor grațioase, apte și dornice 
să tacă gimnastică. La fel și acum, după 
exact zece ani, tot tînăr și cu multă expe
riență acumulată in acest timp, l-am găsit 
împreună cu Marta, soția sa, dar lor li s-a 
alăturat micuța Andreea, ajunsă la vîrsta 
de cinci ani, și maestrul de balet Geza 
Pojar. Cu toții s-au stabilit la Deva, încă 
din 15 aprilie, și locuiesc în apropierea săli 
de gimnastică a Liceului de construcții din 
localitate. La numai o săptămînă i-am 
văzut la lucru în sala special amenajată a 
sporturilor din Deva. Era aproape ora 11. 
Se anunțase o selecție la care urmau să 
participe cele mai mici eleve ale școlilor 
generale nr. 1 și 2. Zeci de fetițe, însoțite, 
firesc, de învățători, d'ar și de cîțiva părinți, 
au pășit cu sfială și cu emoție, poate pen
tru întîia oară, pe parchetul sălii de sport. 
Au urmat prima aliniere, apoi „proba“ 
eliminatorie, examinarea constituției fi
zice, bine cîntărită din priviri de Bela și 
Marta, selecționeri cu perspicacitate recu
noscută. Cele care au trecut cu bine exa
menul au continuat testele privind aler
garea de viteză, mersul în echilibru la 
bîrnă. pentru curaj, mișcările de coordo
nare. tracțiunea în brațe și exercițiul din 
poziția atîrnat, pentru verificarea forței 
abdominale. S-au mai încercat elemente 
acrobatice foarte simple, pentru verifi

Flori ți felicitări pentru luptătorii noștri de greco-romane, intorși de la campionatele 
Europei cu 4 medalii de aur, 2 de argint și 2 de bronz I Urcînd pe podium 8 din cei 10 
sportivi deplasați la Oslo, reprezentativa României s-a clasat pe locul I pe națiuni, 
întrecind selecționatele a 21 de țări. Fotografie de Aurel NEAGU ■

carea îndemînării. Printre fetițele din clasa 
întîi s-au amestecat repede Gabi Gheor
ghiu, Emilia Eberle, Marilena Vlădărău. 
Simona Noja și Viorica Guito, primele 
trei, de acum, gimnaste cunoscute, iar ulti
mele două, deși numai de nouă ani și ju
mătate, gimnaste de perspectivă, totuși, 
cunoscute doar în lumea specialiștilor. Să 
precizăm că numele notate pînă acum fac 
parte din nucleul de bază al lotului olimpic, 
acestuia urmînd să i se alăture viitoarele 
talente ce vor proveni și din alte centre 
din țară. Altfel spus, locul de pregătire al 
lotului olimpic de perspectivă a devenit 
orașul Deva, în vreme ce Iotul de senioare 
se va pregăti mai departe la București. 
După antrenamentul de dimineață, cele 
cinci gimnaste și-au însoțit profesorii la 
selecție și s-au gîndit să le dea o mină de 
ajutor, supraveghind micuțele candidate la 
glorie în proba de la bara fixă unde le 
ajutau să urce, încurajîndu-le, de parcă ar 
fi fost propriile lor păpuși. Deodată Gabi 
Gheorghiu a țîșnit spre profesorul său să-i 
spună că Liliana Tibeanu a reușit zece 
tracțiuni. Nu cred, i-a răspuns profesorul, 
vreau să văd chiar eu. A venit spre Liliana, 
i-a spus că nu crede că ea ar fi reușit să 
se ridice în brațe de 10 ori, iar fetița a mai 
reușit, spre necazul ei, doar opt tracțiuni, 
în timp ce lui Bela îi sclipeau ochii de 
bucurie și vorbea mai mult pentru sine : 
„Corect, are control fetita, bine, foarte 
bine, bravo, Liliana“. Oare va mai repeta 
Bela Karolyi, într-un viitor concurs, cine 
știe und’e, aceleași cuvinte pentru micuța 
și necunoscuta, deocamdată, Liliana ? O 

altă atracție a fost apariția unei micuțe 
blonde, puțin mai răsărită decît o păpușă, 
care, la întrebarea Martei, — cum te chea
mă, fetițo ? — a reușit să-și aducă aminte 
ambele nume, acestea fiind Ioana Bel- 
deanu. După ce ne-a surprins cu mersul ei 
lejer și sigur pe bîrnă. a mai spus că are 
trei ani și jumătate dar, după chiar afir
mația. ei, „sînt bună pentru gimnastică".

Din experiența ultimelor zile, soții Ka
rolyi ne-au mărturisit că în medie, la 25 de * 
fetițe examinate, selecționează 5—6. Am 
mai aflat că aici, la Deva, din inițiativa 
Ministerului Educației și învățămîntului, s 
Federației de gimnastică și cu sprijinul to
tal al organelor locale, ia ființă un nou 
centru al gimnasticii de performanță. Va 
fi una din cele mai reușite forme existente 
în țară, atît ca organizare, cît și ca 
bază materială. Așa cum se profilează 
acum, tinde să le depășească pe toate. 
Fără îndoială, soții Karolyi știu prea bin° 
că îi așteaptă o muncă grea, dar ei sîn* 
pregătiți, chiar și sufletește, să ducă cu 
bine pînă la capăt, așa cum au mai făcut-o 
de atîtea ori pînă acum. Cît despre spr’- 
jinul organelor locale, acestea, și în primul 
rînd CJEFS-ul, le acordă tot sprijinul si 
fac din acest sprijin o chestiune de orgoliu 
și prestigiu. Din toamnă se va înființa o 
școală specializată în gimnastică și atle
tism, o școală care va reuni toți școlarii 
selecționați din județul Hunedoara. în 
cîteva luni vor beneficia d’e o modernă si 
cochetă sală de gimnastică, lungă de 50 de 
metri și lată de 21, dotată cu anexele co
respunzătoare : Vestiare, cabinete de refa
cere medicală, saună, cabinete pentru an
trenor, magazie de materiale și grup sani
tar. în apropierea școlii există deja un 
cămin modernizat cu o capacitate de 200 
de locuri, o cantină care poate servi tot 
efectivul școlii, atît pentru elevii căminu
lui, interniștii, cit și pentru copiii din 
Deva, semiinterniști, de unde se vede că 
s-a pornit o treabă serioasă bine gînd’ită, 
bine organizată, așigurîndu-se absolut 
toate condițiile pentu învățătură, masă, 
odihnă, antrenament și rezultatele de per
formanță, sperăm noi, nu vor intîrzia să 
apară. La 1 septembrie vor păși pragul 
școlii peste 250 de copii, aleși din ampla 
activitate de selecție ce se desfășoară în 
aceste zile și va continua în cămine, grădi
nițe și școli. De exemplu, joi, 20 aprilie, 
au trecut prin filtrul selecției 80 de copii 
din căminele din Deva, iar vineri, în două 
reprize, la orele 11 și 15, au fost testate 126 
de eleve. Simbătă a venit rîndul căminelor 
cu copiii care nu au participat, din diferite 
motive, la prima selecție. Luni a venit 
rindul grădinițelor, cu peste 200 de fetițe. 
Procesul de selecție continuă in orașele 
Hunedoara. Orăștie, Hațeg, Brad. în Valea 
Jiului și chiar in comunele mai mari din 
județ. Activitatea de selecție primară va fi 
continuată în timpul vacanței de vară, în 
tabere de sport special organizate. Cei

Marta și Bela Karolyi, doi selecționeri cu 
perspicacitate recunoscută

selecționați acum vor fi împărțiți în scrii 
de cite 40—50 de copii, și pe o durată de 20 
de zile vor fi inițiati în tainele gimnasticii 
sportive și de performanță, în vederea se
lecției definitive pentru organizarea cla
selor primare din cadrul școlii specializate 
în gimnastică și atletism.

Gîndul mărturisit al lui Bela Karolyi 
este acela de a intra în doi-trei ani cu 
gimnastele *din Deva in circuitul național 
și apoi, de ce nu, chiar și mai departe. El, 
care cu ani in urmă nota în jurnalul său : 
„Sînt convins că în gimnastică viitorul este 
al copiilor", ne spune și care sînt motivele 
acestei afrimații 6 „Cum ar putea fi altfel ? 
Copilul înțelege cel mai ușor. Este intuitiv 
și prinde totul imediat. Copilul are mai 
mult timp la dispoziție. Copilul are mai 
mult curaj". După cum se vede, Bela are 
aceeași mare încredere în copii și lor li șe 
dedică, la fel de pasionat, acum, aici, la 
Deva, unde, ca martori oculari, am con
semnat aceste ginduri și acest reportaj.

ION PREDOȘANU ■ 
Fotografia autorului

Fotbal
DIVIZIA A

BUCUREȘTI : Steaua — Sportul stu
dențesc 2—1 (0—1). Prima parte a meciu
lui a scos în evidență mai buna așezare în 
teren a Sportului studențesc, siguranța sa, 
uneori impresionantă, în pase, în demarcări 
și în marcajul în apărare — totul, deci 
toată această evoluție, transformîndu-se în 
impresia unui calm colectiv și ă unei în
crederi absolute în forțele proprii. Steaua 
însă s-a grăbit, ca mai întotdeauna în ul
tima vreme, a arătat mari „găuri“ în sis
temul defensiv dar și în faza de construc
ție a jocului, în care Dumitru a forțat mai 
mult decît îi permite capacitatea fizică, iar 
ceilalți jucători s-au mulțumit să-1 privească.- 
• După pauză însă, jocul s-a transformat 
radical, după părerea noastră din trei mo
tive: 1. enorma gafă a lui Răducanu (care 
rămîne înainte de toate o greșeală teh= 
nică, de apreciere a înălțimii balonului, 
la fel de gravă ca un luft de fundaș în 
careul propriu), moment de care a știut 
să profite cu abilitate Dumitra, egalînd; 
2. schimbările petrecute în linia defensivă 
â studenților (la accidentarea lui Manea),, 
care au dereglat sistemul de apărare, toc
mai în momentele cînd devenise tot mai 
solicitat; 3. avîntul ofensiv al Stelei, din 
ce în ce mai tranșant, mai greu de oprit, 
acum desfășurat sub impulsurile mult mai 
disciplinaților (în joc) Dumitru și lordă- 
nescu, cei doi jucători care aveau să-și pună 
amprenta decisivă asupra rezultatului, în- 
tr-un moment de excepție (min. 87). 
® Steaua, ca să spunem lucrurilor pe 
nume, nu este formația în fața căreia să 
poți rezista grupîndu-te în apărare, chiar 
și pentru numai 45 de minute, mai ales 
desfășurate în arena din Ghencea! Asta â 
fost o eroare tactică gravă, după părerea 
noastră, n-a putut să plece de la condu
cerea tehnică a „Sportului". Cîtă vreme 
jucătorii din Regie s-au menținut în ju
mătatea adversă de teren, impunîndu-și cu 
exactitate jocul de pase, șansa victoriei le-a 
aparținut — mai cu seamă după , golul înscris 
de Chihaia. Atunci cînd însă studenții s-au’ 
retras în defensivă, atunci cînd Rădulescu 
n-a mai izbutit să tragă după el toată 
echipa spre atac, Steaua a început să 
joace din ce în ce mai bine, disciplinat și 
cu ambiție mult sporită față de alte me
ciuri din această primăvară, reușind o do
minare netă și o victorie logică, care ar fi 
putut fi obținută la un scor și mai con
cludent. A fost dealtfel suficientă o ne
atenție d°-o clipă a lui O. Ionescu (nu
mai o secundă dintr-un marcaj impeca
bil timp de 45 de minute!), pentru ca lor- 
dănescu să primească o minge perfectă, 
magistral executată de Dumitru, și să în
scrie al doilea gol în poarta nefericitului 
Răducanu. © Una peste alta, meciul a 
avut momente frumoase, a rămas în limi
tele sportivității, în ciuda celor cîteya car
tonașe galbene și s-a încheiat cu victoria 
meritată a grupării care a dominat întreaga 
repriză a doua. • A arbitrat uneori ine

gal, dar bine, C. Dinulescu, ajutat de C. 
Jurja și V. Roșu —. toți din București 
(Dumitru Graur) .

PLOIEȘTI: Petrolul — Corvinul Hune
doara 0—0. întîmplarea face ca echipa Di
namo să devină arbitrul luptei pentru evi
tarea retrogradării, întîlnind, în trei etape 
consecutive, pe F.C. Constanța, Petrolul și 
F.C. Bihor, după înfrîngerea de la Tîrgo- 
viște. • Duminică, la Ploiești, tribunele 
ni s-au părut marcate de rezultatul (cu
noscut la acea oră) dintre constănțeni și 
dinamoviști, au amuțit pur și simplu, re- 
nunțînd a-și mai încuraja idolii ca altă
dată, așa că petroliștii, nesusținuți de pu
blic, au abordat întîlnirea fără elan și fără 
hotărîre. Ba am putea zice, chiar cu tea
mă. Deocamdată iubitorii fotbalului praho
vean se bucură doar de i buna. comportare 
a divizionarei B Metalul Plopeni, echipă 
în care își pun mari speranțe în eventua
litatea promovării ei în „A“. • Meciul a 
fost o frumoasă și dramatică încleștare, în 
urma căreia se aștepta, parcă, un răspuns 
la dilema „a rămîne sau a nu rămîne!" 
De fapt, pentru ploieșteni toate cele 25 de 
meciuri de pînă acum au făcut parte din- 
tr-o campanie prelungită, care se pare că 
i-a obosit într-atît îneît echipei i-a pierit 

Luptînd cap la cap pentru un loc sub soarele primei divizii

F. C. BAIA MARE „U“ CLUJ-NAPOCA

I ------Două echipe de facturi diferite, Baia Mare cu un lot mai 
experimentat ți mai valoros, Universitatea avînd de par
tea ei argumentul tinereții ți al dorinței de afirmare, ocupă 
in ordine primele locuri ale seriei a lll-a a diviziei secunde,

anunțînd pentru duminică, pe terenul celei dinții, un derby 
de zile mari, care poate hotărî soarta promovării. După 
calculele hirtiei, gazdele dețin prima țansă, dar de cite 
ori buturuga mică n-a răsturnat carul mare ? Partida va fi 
televizată.

luciditatea în momentele finalizării. Ase
diul la poarta adversarilor, cum a fost — 
pe bună dreptate — supranumit meciul cu 
Hunedoara, s-a dovedit fără urmări, toc
mai datorită incredibilelor ratări din situa
ții în care omul cu mingea gîndea proba
bil : „acum, ori niciodată"... • La Corvi
nul, s-a văzut o apropiere de „stilul Lu- 
cescu", adică echipa s-a arătat a fi har
nică și egală cu ea însăși 90 de minute, 
calmă și echilibrată, apărarea la care s^a 
supus cu bună știință nefiind nici un mo
ment disperată. Despre hunedoreni, obser
vatorul federal Ion Marinescu spunea că 
„elevii tînărului antrenor Remus Vlad s-au 
apărat corect, cu un efort admirabil, iar 
Gălan și Merlă, cei doi fundași centrali, 
alături de portarul Bologan, au jucat prac
tic fără greșeală". • Cu toată miza mare 
a întrecerii, remarcăm jocul Curat al ambe
lor echipe (p-a faultat nici măcar aprigul 
Miculescu!), precum și arbitrajul foarte bun 
al tîrgmureșeanului I. Rus (bine ajutat de 
concitadinii A. Szilaghi și F. Keresteș), aflat 
la al 100-lea meci la centru, în prima di
vizie. (Ion Predoșanu)

TÎRGOVIȘTE: C.S. — F.C.M. Reșița 1—0 
(0—0), după un meci urît, în care fazele 

de fotbal au fost puține, dar în care au 
abundat faulturile, simulările și... greșe
lile de arbitraj! • Reșița, în jocul căreia 
s-ar putea vorbi de o oarecare înviorare 
și, în orice caz, de o ambiție fără margini, 
paiul de care se agață orice înecat, n-a 
evoluat rău și, deși dominată, ar fi meri
tat — după rîvna cu care s-a apărat — un 
meci egal. Dar arbitrul craiovean V. Ciocîl- 
teu a fost de altă părere, tăind parte zdra
vănă gazdelor! După ce, la începutul par
tidei, el a oferit cadou tîrgoviștenilor un 
penalty, ratat de Furnică, și-a făcut da-, 
toria' pînă la capăt, validînd, cu 8 minu^ 
înainte de fluierul final, un gol fraudulos 
înscris de fundașul Ene, cu capul. în faza 
premergătoare, portarul reșițean Windt fu
sese clar obstrucționat ! • în rest, Tîrgo- 
viște a dominat teritorial, dar ofensiva gaz
delor n-a avut nici sarea și nici piperul din 
ultimele partide disputate pe teren propriu, 
tactic, jocul fiind purtat sub semnul superi
orității oaspeților, mai voluntari și mai calmi. 
• Lamentabil, cu contribuție directă la sta
bilirea rezultatului, arbitrajul lui V. Ciocîl- 
teu, ajutat de V. Grigorescu și V. Gheor
ghe, cu toții din Craiova. (Gheorghe Amuza).
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sport, diverse b

Spionaj și electronica
Pe la începutul anilor '60 dincolo de Ocean folosirea 

mijloacelor electronice părea să fi atins culmea. Vreo 
22 firme și companii mai mari sau mai mici se concen
traseră asupra producției aparaturii electronice de ascul
tare pentru beneficiarii particulari, mai ales pentru de
tectivii angajați să. protejeze secretele unor mari între
prinderi industriale. Publicația „BUSINESS WEEK" apre
cia că acești particulari cumpără microfoane și emiță
toare în valoare de patru milioane de dolari pe an. 
Numai într-o singură lună din anul 1965 au fost vîndute 
in orașul Los Angeles 250 de emițătoare miniaturizate.

Către sfîrșitul decadei, epidemia ascultării secrete a 
convorbirilor, s-a extins și asupra Europei occidentale, 
astfel incit în R.F.G. s-au vîndut într-un singur an par
ticularilor 20 000 de microfoane miniaturizate prevăzute 
cxi emițătoare.

Cu timpul, folosirea de către particulari a mijloacelor 
electronice de ascultare și înregistrare secretă a convor
birilor a mai scăzut din intensitate, mai ales în legătură 
cu faptul că, în majoritatea cazurilor, justiția refuză să 
ia în considerație' probele obținute pe această cale. Un 
anumit rol au jucat în același sens și unele încercări 
timide' de a împiedica prin lege vînzarea și folosirea unor 
asemenea ustensile. Din vreme în vreme, mai apare în 
presă cîte un articol de senzație privind folosirea mij
loacelor electronice de ascultare. Un asemenea reportaj 
se referea cu cîțiva ani în urmă la stareța unei mînăstiri 
din Bavaria care instalase aparate de ascultare în chi
liile călugărițelor de sub conducerea ei.

Apariția unor legi ce tind să limiteze practica ascul
tării și înregistrării secrete a convorbirilor pot crea im
presia falsă că aceste metode au fost practic abandonate 
în Occident. Evenimentele dovedesc însă contrariul și 
anume faptul că negoțul cu aparatura electronică de as
cultare și înregistrare a devenit internațional, iar opera
țiile au ceva din clandestinitatea și amploarea traficului 
de stupefiante Furnizorii își schimbă adresele mai des 
decît lenjeria, firmele apar și dispar ea iepurii din jo
benul unui scamator. Firmele noi au aceiași proprietari 
vechi și vînd aceeași marfă bine cunoscută și de încre
dere, recomandată călduros de pliante și broșuri, execu
tate la cea mai înaltă ținută grafică. Imediat ce unele fir
me devin prea compromise emblema comercială este 
schimbată din nou.

Metodele de contrabandă se dovedesc necesare deoa
rece nu toate guvernele sînt dispuse să admită în limi
tele granițelor naționale asemenea marfă. Unul din punc
tele importante de distribuire a aparaturii electronice de

ascultare secretă în. Europa părea să fie, în ultima vre
me, portul olandez Rotterdam,. Mărfurile destinate dife
ritelor state europene părăseau Olanda în portbagajele 
unora din automobilele zecilor de mii de turiști ce vi
zitau anual țara lalelelor. într-un singur sfîrșit de săp
tămînă din aprilie 1970, sezonul lalelelor, vameșii de la 
punctul de frontieră Elten au sesizat un automobil vest 
german cu număr de Dusseldorf care a trecut granița în 
ambele sensuri de optsprezece ori. De fiecare dată cînd 
trecea în R.F.G., el era încărcat cu rădăcini de lalele. 
Un examen superficial a descoperit că în fiecare rădă
cină de floare era camuflat un microfon-emițător.

Traficul de aparatură electronică pentru ascultat con
vorbirile spre Marea Britanie are loc tot pe căi ocolite 
folosind diferite puncte de sprijin. Pe ambalajele apara
turii figurează mențiunea „piese de rezervă radio". „Ce 
putem face ?“ — a exclamat neputincios un vameș en
glez. „Dacă marfa este compusă într-adevăr din piese 
radio noi nu putem decît să le numărăm eventual dar 
nu sîntem experți în electronică pentru a ne da seama 
la ce pot folosi. Un circuit imprimat arată întotdeauna 
la fel cu celelalte". în Anglia materialul electronic des
tinat acțiunilor de spionaj este plasat amatorilor de mai 
,multe firme între care cea mai prosperă părea a fi 
„Allen International", o firmă foarte puțin cunos
cută marelui public. O știau mai bine agențiile de 
pază, firmele de detectivi particulari, diversele ser
vicii de informații și de poliție. Era normal să fie 
așa, dacă avem în vedere faptul că această institu
ție se specializase în comerțul de echipament elec
tronic „special", adică microfoane și aparate de foto mi
niaturizate cu performanțe deosebite. Directorul firmei era 
un „om de meserie". El se numea Lee Tracey, lucrase 
în trecut în serviciul de informații al aviației britanice 
și socotea comerțul cu care se ocupa nu numai normal 
dar și moral. Unul din argumentele sale în legătură cu 
acest punct de vedere era acela că, de cînd polițiștii bri
tanici au început să înregistreze pe bandă de magnetofon 
conversațiile lor cu publicul, reclamațiile unor indivizi 
privind comportarea abuzivă a unora din sus-zișii poli
țiști s-au împuținat considerabil. Dar aparatele pe care 
le vindea Mr. Tracey erau mult prea complicate pentru 
a servi doar unor simple înregistrări ale convorbirilor 
purtate de polițiști pe căile publice.. în prăvălia sa putea 
fi cumpărat, de pildă, o instalație electronică ce permi
tea luarea de imagini fotografice în timpul nopții fie 
sub clar de lună, fie în condițiile lipsei totale a lunii. O 
variantă a acestei instalații era și așa-numitul „combati- 
viewer", un fel de lunetă mare ce putea să fie fixată 
pe țeava unei arme. Era vorba, de fapt, de un amplifi
cator electronic de lumină, prin care se putea ținti pe 
întuneric asupra unui obiectiv, în condiții tot atît de

bune ca și ziua. Tot printre aparatele sale optice, Mr. 
Tracey propunea clienților o piesă de care era deosebit 
de mîndru și pe care o numea „Super Nod". Grație unui 
teleobiectiv de 600 mm cu deschiderea f/1,8 și a siste
mului de amplificare electronică a luminii ce-i era adap
tat, aparatul permitea reperarea unui om la o distanță 
de 2 km în condițiile nopților cu lună și Ia 1700 m în 
nopțile luminate doar pe stele. Numai că acest „Super 
Nod" costa în jurul a 10 000 dolari S.U.A. „Allen Interna
tional" oferea și o altă ustensilă despre care afirma că 
ar fi fost cel mai mic aparat de fotografiat din lume. 
Acest model de miniaturizare se prezenta sub forma unui 
cilindru lung de 170 mm, cu un diametru de 16 mm, ceva 
mai mare decit un stilou. Patronul recunoștea că lipsa 
unor obiective corespunzătoare împiedică întrebuințarea 
aparatului respectiv la valoarea performanțelor ce se aș
teptau de la el, dar își asigura clientela că specialiștii 
lucrează de zor la înlăturarea acestui inconvenient.

Conștient de faptul că în majoritatea cazurilor nu este 
suficient să vezi dar trebuie să și auzi Mr. Tracey oferea, 
de asemenea, clienților săi o adevărată panoplie de mij
loace electronice miniaturizate de ascultare. Aceste apa
rate erau suficient de sensibile pentru a capta și a trans
mite spre înregistrare pînă și șoapte rostite la cîțiva 
metri distanță. Una din piesele de rezistență ale colecției 
din galantarele firmei „Allen International" era microfo
nul zis „cu cavitate pneumatică". Instalat într-un locaș 
ascuns în interiorul unui perete, al unei uși sau al unei 
cutii, microfonul respectiv folosea rezonanța mediului în
conjurător ca pe un amplificator natural. Aparatul era, 
de asemenea, capabil să separe zgomotele și să facă au
dibil un sunet structurat, ca de exemplu vocea umană, 
ehiar în cazurile în care acest sunet era acoperit de un 
zgomot de fond superior în intensitate care l-ar fi făcut 
de neperceput auzului nostru. în pofida afirmațiilor pa
tronilor, aparatura sofisticată pusă în vînzare de firma 
„Allen International" nu servea luptei împotriva servi
ciilor de spionaj. Atit aceste servicii cît și adversarele 
lor, serviciile de contrainformații, obișnuiesc să se do
teze prin surse proprii cu asemenea aparatură. Echipa
mentul oferit de firma citată devenea, în unele cazuri, un 
mijloc de supraveghere a ghișeelor marilor bănci și al 
marilor magazine sau și mai banal încă, o posibilitate 
de a proba infidelitatea unui consort rătăcit pe căile 
adulterului. De cele mai multe ori însă mărfurile lui Mr. 
Tracey deveneau un auxiliar al spionilor tocmiți de marile 
firme industriale pentru a fura secretele concurenților 
lor.

I. MOCANII ■

(Va urma)

Moartea boxerului
...Tăcură un timp. Apoi în parbrizul mașinii se văzu de 

departe clădirea Gării de Est. Arcadele afumate, cenușii 
ale vechii ei arhitecturi care de mult făceau obiectul ilus
tratelor din Bucureștii de altădată.

Căpitanul Plaur aprecia că e cazul să oprească micul tu
rism și să-1 parcheze între blocuri. Atît șoferul cît și ofi
țerii erau îmbrăcați civili.

Căpitanul Plaur și sublocotenentul Covaliu coborîră, pe 
urmă lungiră pașii către marele portal al stației C.F.R. 
Era o oră de aglomerație, o oră a diminețelor cu trafic 
intens. Pătrunseră în hol. Un subofițer din miliția de 
transporturi șopti celor doi urmăritori că „suspecții" și-au 
suit bagajele în trenul de Oltenița, care pleca peste 10 
minute, iar unul dintre ei se afla în fața ghișeului și cum
păra bilete. Prin urmare, planul era foarte simplu. Sub
ofițerul de la miliția căii ferate trebuia să-1 țină sub ob
servație pe cel care cumpăra bilete, iar ofițerii să pătrundă 
în tren, căutîndu-și locul lîngă ceilalți infractori, care, se 
pâre, ocupaseră un compartiment de clasa I dintre cele 
existente în trenurile de pe liniile locale, mototolit și 
prăfuit, cu geamurile rareori scoase la lumină. Plaur și 
Covaliu se așezară unul în dreptul geamului, celălalt — in 
dreptul ușii, făcură un tur de orizont asupra bagajelor, se 

iră că sînt destul de voluminoase și căpitanul simu-, 
,a ca vrea să îndepărteze una din valize și s-o pună în 
plasa de vizavi. Deodată, un tînăr cu o mustață în for
mă de potcoavă se ridică să-1 oprească manevra, rugîn- 
du-1 să nu-i clintească bagajul.

Cu logica și calmul eare-1 caracterizau, căpitanul spuse 
aproape șoptit :

— Nu vedeți că se dezechilibrează ? Vreți să ne cadă în 
cap sau peste picioare ? Eu încerc să vă fac un bine și 
dumneavoastră...

Tînărul roși, scrîșnind din dinți și nu-și dădu seama că 
în felul acesta se autodemasease ca „proprietar" al valizei. 
Ceilalți doi încercară să iasă pe culoar, dar Covaliu le 
tăie drumul și le zîmbi mînzește.

— Ce-ar fi să stați pe loc pînă vine și prietenul dv. cu 
biletele ?

— Adică ce vreți să spuneți, tovarășe ?
— Că vrem să vă scutim de un transport ilegal de măr

furi și valori care nu vă aparțin. Nimic altceva.
— Vreți să insinuați cum că noi...
— Cum că voi, așa și pe dincolo ? Nu înțeleg, zise că

pitanul Plaur. Nu vă mirați. Da, tocmai voi ați umblat 
astă-noapte ca motanii și ați dat eu botul prin borcanele 
apicolei de pe Polonă. Și, nu de alta, dar stricați reputa
ția acelui magazin tradițional, unde odinioară a fost pri
mul sediu al crescătorilor de albine din România.

— Sau poate băieții vor să se inițieze în tainele mese
riei de apicultor și e cazul să apreciem strădania lor, intră 
în vorbă Covaliu. De la roșeața de. odinioară, obrajii lor 
păliră brusc și indivizii își dădură seama că n-au voie 
să mai facă absolut nici o mișcare și că cei doi, așa-ziși 
pasageri, nu erau decît milițieni. Căpitanul Plaur îi în
știința că n-au voie să se clintească pînă cînd nu sosește 
și „prietenul". Peste alte trei minute, ușa se deschise și 
căzu în capcană și cel de-al patrulea hoț. Din spate îl 
escorta neobservat subofițerul de la miliția TF. Plin de 
dezinvoltură, ultimul intrat în compartiment anunță că 
mai sînt cinci minute și trenul pornește. Văzîndu-i încre
meniți pe bancă sub privirile de oțel ale lui Plaur și cele 
întunecate ale lui Covaliu, înțelese că și el căzuse în a- 
ceeași ambuscadă.

— Luați-vă bagajele și urmați-ne, rosti cu hotărîre căpi
tanul Plaur, indicînd calea pe care o aveau de urmat. 
Pentru voi trenul nu mai pornește în direcția obișnuită. 
Să gustăm împreună din mierea unui interogatoriu pe 
cinste. Din clipa asta sînteți arestați și vă interzic să 
vorbiți între voi. Clar ?

Alte „escapade" bucureștcne se .adăugau la cronica 
scrisă în dosarul judiciarului, iar Covaliu strîngea simpa
tia colegilor și calificativele bune și foarte bune date de 
superiori.

Se împrieteni frățește cu Liviu Mateescu, „altă comoară" 
a judiciariștilor din centrală, un bărbat roșcovan, indesat 
ji puternic, cu o minte mobilă și o privire hazoasă. Era 
un bonom, își însușise vocabularul mediului în care acțio
na și dispunea de un limbaj atît de pitoresc, în cit atunci 
cînd Covaliu stătea de vorbă cu el se distra de minute, 
dar se instruia în mod secret, luînd exemplul acestui spe
cialist care știa totdeauna de unde să apuce lanțul slăbi
ciunilor infracționale. Liviu Mateescu era și un excelent 
istoric al propriilor întimplări sau ale colegilor de breas
lă. Nu pierdea nici o ocazie să spună cum și în ce fel un 
judiciarist vestit din orice colț al țării a soluționat cutare 
sau cutare caz. Și se pomenea istorisind, de exemplu, 
despre Fane Munteanu. un fel de „șerif" lucid, dintr-un 
port dunărean. într-una din nopțile de pomină ale acti
vității lui, o grupare de infractori, pilotată isteț către bu
cătăriile — mai ales ale vechilor mahalale, unde lumea 
neglija să închidă ușile în timpul nopții — operase nestîn- 
jenită. Cînd Fane luă cunoștință despre loviturile date în 
diverse puncte ale orașului, aduse la miliție către ziuă 
trei foști pușcăriași, îi interogă pe rînd, puse să fie în
trebate' concubinele Ia ce oră le-au sosit bărbații din oraș, 
nici una n-a știut să fixeze cu precizie ora, iar acel „mo
dus operand!" la care se referise Fane, pentru a desluși 
încîlcita afacere a dat peste cap urzeala ’ pungașilor de 
aragazuri. Cînd se făcu oi;a 10, în arest se afla pletora 
complicilor, și aragazurile strînse din trei ascunzători, în 
hol. La sediul miliției a fost un adevărat pelerinaj, iar 
„șeriful" primi răsplata bucuriei păgubașilor, care nu 
știau cum să-i mulțumească.

EUGEN TEODORU B

(Va urma)

„L-ați văzut cumva

pe Zdreanță
Sîmbătă și duminică (22—23 aprilie 

1978) la Timișoara, în cadrul natural • 
oferit de „Pădurea verde", a avut loc 
o interesantă expoziție internațională 
canină — CACIB ’78 — organizată de 
de Asociația chinologică română. și 
Uniunea kinologică Iugoslavă. 1 111 
participanți din 11 țări, cuprinzînd .a- 
proape toate rasele cunoscute de Fe
derația Canină internațională, au putut 
fi urmăriți de cei peste 25 000 de spec
tatori, care au făcut neîncăpătoare su
prafața de 24 de hectare pe care a 
fost organizată expoziția. în ciuda fap
tului că este cea mai tînără membră a 
F.C.I., România își face simțită tot 
mai mult prezența, pe plan internațio
nal, determinîndu-i pe colegii iugoslavi 
să afirme că, la ora actuală, chinologii 
români constituie „un competitor 
serios" în acest domeniu, aceștia refe- 
rindu-se la dezvoltarea acestor pre
ocupări în țara noastră pe toate planu
rile : chinologice, tehnico-chinologice și 
a modului de organizare. Din dorința de 
a demonstra necesitatea selecției rigu
roase, ce se poate face numai prin ex
poziții, este vorba de selecționarea cli

nilor în mod rațional, coordonarea re
producerii și excluderea modului hao
tic de selecție, prin care rase de va
loare s-au degenerat, Asociația chino
logică română a făcut mult mai mult 
decît unele țări cu o chinologie avan
sată, să notăm astfel cîteva surprize 

de la această expoziție : introducerea 
sistemului de arbitraj sonor, numărul 
mare de spectatori, inițiativa „clinele 
și copilul", în care spectatorii au admi
rat demonstrația celor 154 de perechi 
copil-cîine într-un interesant concurs, 
precum și prezențele românești cu 

unele rase mai puțin cunoscute : dal- 
mațian, setter irlandez, cocker spaniol, 
ciobănesc german. Remarcăm în în
cheiere splendida demonstrație de dre
sură oferită de chinologii iugoslavi.

GEORGE BOIERU B 
Fotografii : OViDIU CORDUNEANU B
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O OMUL LA TRIBUNA SOCIALĂ

— Chiar 20 de ani ați lucrat la Istoria 
artei feudale din Țările Române ?

— Da, 20 de ani și încă mai lucrez la 
ea. Pregătesc o reeditare pentru a elimina 
cîteva inadvertențe...

— Inadvertențe ?
— Vă miră ? Noi vehiculăm o imensă 

cantitate de informații. în mod normal, ar 
trebui să le verificăm pe toate la fața 
locului, să citim toate documentele în ori
ginal, in limba în care sînt scrise ele. Dar, 
uneori, sîntem nevoiți, din diferite motive, 
să le preluăm din alte surse.

— Asta presupune un efort cu totul 
deosebit...

— Mi s-a spus adesea că muncesc mult. 
Eu susțin că nu. Pentru că tot ceea ce 
fac, fac din plăcere. Omul de știință care 
lucrează cu simțul că este obligat s-o facă, 
acela mai în® nu e om de știință ! O- 
mul de știință e acela care lucrează din 
pasiune.

— Nu pot fi și pasiuni... efemere ?
— Cînd eram tînăr student la Viena, 

prin anii 1921—1922, au apărut cuvintele 
încrucișate. Era începutul acestei categorii 
de ghicitori. M-a pasionat... o săptămînă. 
Pe urmă mi-am zis : ce rost are să-mi bat 
capu’ să rezolv șarade pe care cel ce le-a 
făcut le știe ? Nu e mai amuzant să rezolv 
șarade în specialitatea mea, evident, pe 
care încă nu le-a rezolvat nimeni ? Și iată 
ce fac : încerc să rezolv probleme încă 
nerezolvate !

— Din ce ați rezolvat pînă azi, ce iubiți 
mai mult ?

— Fără nici o îndoială Istoria artei feu
dale din Țările Române. E în cea mai 
mare măsură rezultatul contribuției mele 
personale. Adică, nu e o carte de compi
lație...

— Se scriu și cărți de compilație ?
— Cele mai multe, ered, sînt cărți de 

compilație. Am scris și eu, de pildă, Isto
ria artei europene. Am scris-o la solici
tarea ministerului. înființîndu-se cu ani 
în urmă o catedră de specializare în isto
ria artelor la Universitatea din Cluj-Na- 
poca. se ivise și necesitatea unui curs. în 
limba română nu aveam un curs cores
punzător. Fiecare își avea neajunsurile lui. 
Meritul meu — dacă e un merit ! — este 
legat de alegerea ce am făcut-o, expune
rea și selecția materialului. Altfel formu
lat e o lucrare în care n-am „strecurat" 
decît foarte puține probleme de opinie 
personală. Firește, cercetările originale 
îmi aduc satisfacții incomparabile...

— Care e prima urgență în Istoria artei 
românești ?

— Să se publice un repertoriu al tuturor 
monumentelor de pe teritoriul României. 
Eu am încercat asta în Istoria artei feu
dale din Țările Române și posed peste 
25 000 de fișe, E o condiție obligatorie pen
tru a putea elabora lucrări cu adevărat 
științifice...

— Sînteți printre primii români care au 
primit Premiul Herder...

— Mai înainte primisem Premiul de 
stat. A-nsemnat un moment de referință 
în viața mea Mi-a adus un contact mai 
strîns cu editurile, mi.-a deschis perspec
tive noi. Premiul Herder mi-a deschis noi 
porți în lume. Am călătorit mult și am cer
cetat multe biblioteci. Primul lucru a fost 
să clarific chestiunea Codicelui din Lorsch.

— Adică, ce probleme erau în jurul 
acestui Codice ?

— în '65 s-a organizat la Aachen Expo
ziția Carol cel Mare. A fost adus acolo 
și... reîntregit pentru cîteva zile, Codicele 
din Lorsch. Mi s-a spus că va trebui să 
colaborez și eu cu un articol, cu un stu
diu la publicarea acestui codice. Am 
spus că nu pot să-mi asum o astfel de 
responsabilitate, motivînd că nu m-am 
ocupat niciodată în mod deosebit de arta 
carolingiană. Nici chiar datarea codicelui, 
așa cum era propusă, nu mă convingea...

— De ce ?
— De 100 de ani, foarte-multi savanți 

s-au ocupat de cercetarea grupului manu
scriselor Ada. Eu le spuneam studenților 
la curs că acest codice e considerat în 
grupul Ada ca ultimul din serie, ceea ce 
ar corespunde’ aproximativ anului 810. 
Asta e însă părerea specialiștilor. Cînd 
am ajuns la Aachen, atunci, in anul 1965, 
ca să duc partea din Codicele din Lorsch 
aflată în țara noastră, la Alba Iulia, 
a-nceput să mă persecute ideea aceasta a 
datării codicelui. Am răsfoit din nou ma
terialul, ilustrațiile codicelui și ale celor
lalte manuscrise Ada și n-am ajuns la nici 
o idee. A venit însă vara și m-am dus la 
mare. Și cum se-ntîmplă citeodată — mi 
s-au mai întîmplat asemenea momente fe
ricite 1 — stînd cu capul la umbră, întins 
pe nisip, mi-a revenit în minte problema 
codiceului și a grupului Ada. Și mi-am 
zis : ce-ar fi să inversez complet cronolo
gia ? Să pun Codicele din Lorsch la în
ceput și pe celelalte să le consider ca o 
derivare ! Adică, acest codice a fost pro-

Orice sondaj in timp, în istoria noastră,
descoperă, ca o certitudine, continuitatea"
• Acad. Virgil Vătășianu s-a născut la 21 

martie 1902 la Sibiu, A făcut studii de istoria 
artei la Cluj, Fraga și Viena, și de drept la 
București. Carieră universitară la Cluj-Napo- 
ca. Doctor în istoria artei (Viena, 1927), iar 
docent din 1961. A obținut Premiul de Stat 
(1962) și Premiul Herder (1972). Timp de 10 
ani a fost secretar Ia Academia di Romania 
din Roma. A publicat peste 100 de lucrări 
științifice și zece cărți între care : Istoria ar
tei feudale din Țările Române (1959), Istoria 
artei europene (vol. I, 1967 ; vol, II, 1972), 
Tratatul de metodică a cercetării în istoria 
artei (1974) și Pictura murală din nordul 
Moldovei (1974).

totipul pe care ceilalți nu l-au înțeles de
cît treptat. Și am găsit că ideea aceasta 
ar merge. Abia am așteptat apoi să mă 
reîntorc la Cluj ca s-o verific. Am consta
tat că principial e corect, ar merge așa, 
dar sint totuși anumite inconveniente. Am 
revenit. Am experimentat-o apoi o dată, 
de două ori, de 5 ori și m-am decis s-o 
public. Era pe deplin verificată, restabi
lind prin aceasta un adevăr științific...

— Cum era studenția la început de veac, 
la Viena ?

— Romantică. încă nu se stinseseră 
ecourile veacului trecut. Era încă puternic 
spiritul eminescian, pe străzi îl mai reve
deam parcă pe Slavici. Dar nu trăiam 
numai din amintiri. La cîțiva ani după 
Unire era încă destul de puternică spiri
tualitatea românească.

— Ați fost vreodată cercetător și în 
această lume mirifică ?

— Eu zic că asta am făcut-o toată viața. 
Și o mai fac și azi...

— S-au vînturat și ieri și din păcate 
se mai vîntură și azi pe aiurea niște idei 
stranii relative la istoria poporului nostru, 
la imigrarea poporului român pe terito
riul pe care trăiește azi...

— Sincer vorbind, problema și mai 
ales scopurile pe care le urmăresc cei ce 
ne mistifică istoria mi se pare naive, 
lipsite de sens, neputînd să fie calificate 
de la bun început altfel decît drept ana
cronice in totală contradicție cu poziția 
științifică.

— Cred că e momentul să discutăm și 
despre arheologie...

— Sarcina arheologilor de a descoperi, 
între altele, și dovezi concrete despre per
manența noastră pe teritoriul României, 
nu e deloc ușoară, fiindcă ceea ce s-a 
păstrat din secolele IV—X pe teritoriul 
Patriei sînt urmele unor culturi materiale 
relativ uniforme și modeste. Toate popoa
rele ce au trecut pe aici și nu au fost 
„nomade" în sensul strict al cuvîntului, 
s-au mulțumit cu locuințele în bordeie. 
Asemenea locuințe nu dezvăluie însă par
ticularitățile etnice specifice, după cum 
nici produsele de utilitate practică, ca de 
pildă ceramica uzuală, necesară, indispen
sabilă. Ceramica derivată din cea a cultu
rii antice, înregistrînd însă, o continuă de
gradare. se întîlnește de-a lungul veacu
rilor nu numai pe teritoriul țârii noastre, 
ci pînă departe, în Moravia. Se poate oare 
pretinde atunci că cei ce au produs-o și 
au folosit-o au fost toți de origine latină 
sau elenă ? .

— în acest context apar însă și forme 
ceramice deosebite, etichetate ca... sarma- 
tice, slave, avare ș.a.m.d.

— Da. Și atunci se poate afirma că ase
menea forme nu au fost preluate ocazio
nal de la unii la alții și că acolo unde 
apare un ciob considerat drept „cuman" 
sau „peceneg", tot contextul aparține și 
el neapărat acestora ? Nu a existat o cir
culație a formelor, apreciate eventual 
pentru anumite avantaje practice ? Foarte 
adeseori servesc pentru etichetarea etnică 
a unui ansamblu arheologic obiecte din 
categoria podoabelor (inele, brățări, cer
cei, inele de buclă, fibule, coliere, aplici 
etc.) sau a armelor Oar® nu s-a făcut 
niciodată comerț, respectiv troc, cu podoa
be ? Nu s-a întîmplat ca ele. să fi fost 
luate ca pradă și să apară apoi într-un 
context arheologic impropriu ? Nu se poate 
ca obiecte ceramice, podoabe neprețioase 
(ca cele din sticlă), arme simple cum sînt 
de pildă săgețile, fiind vorba de mărfuri 
ce necesită resurse tehnice relativ mo
deste s.ă fi fost produse și de un meșteșu
gar călător, eventual chiar de un imitator 
localnic mai dibaci ?

— Sînt deci destule... „capcane" !

— Evident. Conștienți însă de aceste 
„capcane", arheologii studiază și azi și 
anumite oglindiri ale formelor de convie
țuire socială, de pildă și în cimitire, înre
gistrînd nu numai calitatea de morminte 
„Păgîne" și „creștine", ci și particularități 
ce ar putea destăinui dacă e vorba de 
grupări ale mormintelor după criterii fa
miliale său tribale.

— Și atunci cum apreciați aceste ciu
date și stranii interpretări la care ne re
ferim ?

— După părerea mea, continuitatea dez
voltării poporului român pe aceste melea
guri e indiscutabilă, oricît s-ar discuta în 
contradictoriu _ argumentele arheologice, 
căci, gîndiți-vă : avem știri documentare 
originale sau transcrieri si referiri nume
roase despre așezarea cîtorva familii de 
mineri străini la Rodna, Baia Mare, de
spre „hospites", oaspeți invitați și înzestrați 
cu privilegii la Rodna, Bistrița, Dej, Cluj, 
fără să mai vorbesc despre colonizarea 
masivă a sașilor pe așa-zisul „pămînt re
gesc", sau a secuilor în actuala secuime. 
Despre mișcările ocazionale ale acestor 
populații, care au avut loc în veacurile 
XII—XIII, fie că e vorba de unități mici, 
fie despre altele cu componență mâi nu
meroasă, dispunem iarăși de' informații 
scrise. Și culmea ! Numai despre pretinsa 
imigrare a valahilor, cea mai „extinsă", 
cea mai „cuprinzătoare", cea care a „îm- 
pînzit" literalmente întreaga țară, trecînd 
prin Maramureș pînă în Moldova — și 
în raport cu care toate celelalte coloni
zări și imigrări luate Ia un loc au fost 
doar evenimente minore ! — nu se păs
trează nici cea mai obscură aluzie, nici 
cea mai mică urmă. Și nu există nici o 
singură referire ulterioară ! Au venit oare 
acești imigranți cu învoiala regală, fără să 
se refere totuși vreodată la patenta, la 
autorizația respectivă, cum au făcut-o de 
nenumărate ori toți ceilalți imigrați ? 
Sau au venit fără voia regală, și totuși nu 
s-a găsit nimeni să protesteze ? Nii s-a 
intentat nici un proces (și se păstrează 
atîtea mii de documente procesuale !) îm
potriva acestor imigrați indezirabili ? 
Sau au intrat cu forța, cu arma în mină ? 
Cum e posibil atunci că nici o cronică n-a 
înregistrat această „năvală" cumplită, mai 
cumplită decît a... tătarilor, care au venit 
și s-au dus, în timp ce valahii au pătruns 
și au rămas ?

— Totul e mai mult decît clar, limpede...
— Mai există și alte variante posibile, 

identice însă în absurditatea lor !
— Ce vă mai spun azi anii trăiți la 

Roma ?
— Roma a fost pentru mine un mare 

laborator. Vara mă-ntorceam acasă, în 
țară, făceam cercetări pe teren, studiam 
materialul documentar ce-1 aveam. Pe 
vremea aceea nu dispuneam în țară decît 
de o Istorie a artei românești, cea a lui 
lorga-Balș. lorga pusese accentul pe cti
tori și nu pe meșteșugul artistic. N-aveam 
un fir roșu care să-mi arate evoluția mor
fologiei artistice în arta românească. Ca 
să-mi creez această țesătură în care să 
pot încadra pe urmă o cercetare locală a 
unui monument Izolat, a trebuit să-neerc 
eu să găsesc firul roșu. A fost preocupa
rea mea de ani de zile, chiar de decenii ! 
Și unul din rezultate a fost Istoria artei 
feudale din Țările Române, vol. I, pe care 
am publicat-o în 1959. Și am satisfacția 
că această carte a fost un stimulent pen
tru cercetările ulterioare, chiar dacă unele 
lucruri au fost infirmate. Azi, cînd timpul 
îmi îngăduie mai multe răgazuri, mă gîn- 
desc așa cum vă spuneam, la o nouă edi
ție în care să cuprind ce s-a descoperit 

între timp, să aduc rectificările de rigoare’ 
și să dezvolt ipotezele care s-au confirmat.

— Dar anii de la catedră ?
— Am avut această bucurie abia în ul

tima perioadă a activității mele. Pot spu
ne însă că am participat cu tot sufletul îi 
la pregătirea a 8 serii de studenți, fiind 
în același timp părtaș la numeroase cerce
tări Întreprinse în țara noastră în Istoria 
artelor. în anul despărțirii de catedră, am 
trăit o satisfacție deosebită. La insis
tența studenților am ținut și în semes
trul II un curs de metodică a cercetă
rii în Istoria artelor. Eforturile mele au 
trezit un oarecare interes și chiar un sa- î 
crificiu din partea studenților. Eu țineam 
cu ei un curs care de fapt nu era progra
mat în nici un orar. A fost o despărțire 
care mi-a lăsat sentimentul că eforturile 
pe care le-am depus eu, cîndva poate 
solitar, au fost îmbrățișate de mulți ti
neri și vor fi continuate...

— Acum, la 76 ani, care sînt preocupă
rile dumneavoastră ?

— Editura unui lexicon de artă germa
nă din Leipzig și Berlin m-a rugat să dau 
o mină de ajutor la editarea celui de-al 
IV-lea volum. în primele două au apărut 
o serie de articole privind problemele de 
artă din România, care au fost găsite , 
nesatisfăcătoare. Evident, asta mi-a tulbu
rat ritmul lucrărilor mele, dar trebuie șă . 
o fac, considerând că ar fi păcat să las să 
apară anumite insuficiențe în documenta
rea enciclopediei în legătură ou România. 
Am publicat un tratat de cercetare, de 
metodica cercetării Istoriei artei și un al
bum despre picturile moldovenești din 
veacul al XV-lea și al XVI-lea, destinat 
unui cerc foarte larg de iubitori ai artei... 
în ultimul timp am elaborat și am pre
zentat două studii la Academie : unul pri- î 
vind datarea Mănăstirii Vodița și altul 
referitor la Biserica Sf. Nicolae din Băli- 
nești. în prezent se elaborează Tratatul 
de Istorie a României. Eu am fost solici
tat să redactez capitolele de Istoria artei. 
De asemeneh am fost .solicitat să scriu o 
lucrare de largă informare intitulată 
„Kunstdenkmaler in Rumanien" (Monu
mente de artă din România).

— Ce vă reproșați ?
— V-am spus : faptul că am preluat și 

informații pe care nu le-am urmărit la 
fața locului. E adevărat, am citat sursele 
de informație, dar, evident, ar fi trebuit 
să fiu mult mai mult pe teren. .

— Ce v-a adus arheologia ?
—- Destule confirmări și noi perspective 

pentru ipotezele făcute. La cercetările ar
heologice de la Dinogeția, de pildă, am 
avut norocul să găsesc un bordei al unui 
negustor în care erau 32 de oale intacte. 
La Suceava, am descoperit fundația de 
piatră a unei biserici de lemn care mi-a 
permis apoi reconstituirea unui plan de 
biserică de lemn din veacul al XVI-lea, 
lucru destul de rar...

— Dumneavoastră ce vă spun ctitoriile 
din Moldova ?

— Ele poartă o pecete unică. Sînt un 
gen de artă fără echivalent pe plan mon
dial. Sînt uimitoare ca realizare tehnică 
și mesaj emotiv. Tratarea coloristică, nu 
plastică, e de asemenea uimitoare, iar fa- 
țadeiî intră într-o armonie cu totul parti
culară cu anotimpurile.

— Dar monumentele Clujului ?
— Eu mi-am spuș. recent părerea șV*ntW- 

ziarul „Făclia" : Clujul a fost sărac ui 
monumente, dar în ultimul timp s-a îm
bogățit. Și nu oricum. Statuia lui Mihai j 
Viteazul, creație a lui Marius Butunoiu, e 
o reușită deplină și din punct de vedere 
artistic și urbanistic și educativ. Aceeași 
impresie mi-a creat-o și compoziția cal
mă, monumentală a Școlii Ardelene, opera 
lui Romul Ladea și statuia Baba Novac, a 
lui Virgil Fulicea, cu volume geometrice 
ferme, dar cu trăsături profund umane. în 
schimb, e nefericit amplasat monumentul 
Horea. Cloșca și Crișan. Și nu din vina 
autorului, ci probabil a edililor clujeni.

— Ați luptat mult pentru dezvoltarea 
unei puternice Școli românești de Istoria 
artelor...

— A fost una din marile dorințe, ale vie
ții mele și-mi pare rău că nu s-a realizat | 
așa cum am insistat întotdeauna : ca 
specializarea să nu se facă în școlile de 
artă, acolo unde învață artiștii, deoarece 
atmosfera de acolo nu e prielnică cerce
tării științifice riguroase. Artiștilor li se 
cer inspirație, independentă în gîndire, 
fantezie creatoare, iar omului de știință 
fantezie analitică, descriptivă. Altfel, omul 
de știință e împins, ca și artistul, să 
creeze o serie de concepții, de idei, să 
lanseze idei, care nu au o fundamentare 
științifică serioasă. Istoria artei, după pă
rerea mea, trebuie făcută la Universitate, 
într-o atmosferă de concepție riguros 
științifică, analitică, cu responsabilitate 
pentru fiecare afirmație, pentru fiecare 
constatare...
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